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»مااي�نحقاي�قرابديهيميانگاري�مكههمه
انس�انهابرابرآفريدهش�دهاندوآفريدگارشان
حقوقسلبناش�دنيمعينيبهآنه�ااعطاكرده
اس�تكهح�قزندگ�ي،آزاديوجس�توجوي

خوشبختيازجملهآنهاست.«
توماسجفرسون�چهارمژوئيه1776
اعلاميهاستقلالايالاتمتحدهامريكا

درست 242سال پس از آنكه توماس جفرسون، نويسنده 
اعلاميه اس��تقلال ايالات متحده جمله ف��وق را بر تارك 
اعلاميه استقلال و سپس قانون اساسي امريكا نهاد، دونالد 
ترامپ رييس جمهوري ايالات متحده امريكا روز 8 مي  سال 
2018 در برابر چش��م ميلياردها انس��ان، قانون اساس��ي 
ايالات متحده، قوانين بين المللي و حقوق طبيعي و ذاتي 
بشر يعني “برابري انس��ان ها و حق سلب ناشدني زندگي، 
آزادي و جست وجوي خوشبختي  “ را به شكل ويرانگري 
زير پا گذاش��ت. ترامپ در اقدامي يكجانبه و خلاف اصول 
روابط بين الملل از توافقنامه برجام خارج شد و اعلام كرد 
به صورت يكجانبه تحريم هاي گسترده اي عليه ايران اعلام 
و اجرا خواهد كرد. اين موضوع نيازي به دانش گس��ترده 
سياس��ي و حقوقي ندارد كه وقتي دولتي پاي موافقتنامه 
بين المللي را امضا مي كند، درصورت برگزاري انتخابات و 
تغيير رييس دولت، آن موافقتنامه به قوت خود باقي است 
و تغيير دولت، نه شرط لازم و نه شرط كافي براي نقض يك 
پيمان بين المللي است. برجام يك پيمان بين المللي ميان 
7 كشور است كه بر مبناي آن 6 كشور ديگر تعهد كرده اند 
تا زماني كه ايران از تعهداتش خارج نشده و مقررات آژانس 
بين المللي انرژي اتمي را زير پا نگذارد، به تعهدشان وفادار و 
در آن پايدار باشند. اما با وجود تأييدات پياپي آژانس و ارايه 
گزارش رسمي اين نهاد زيرمجموعه سازمان ملل متحد، 
درباره اينكه ايران كمترين تخطي از قوانين نداشته است، 
ايالات متحده بطور يكجانبه و بدون هيچ بهانه و توجيهي 

آن را زير پا گذاشت.

   روزنامه نگاران آگاه  و مستقل دنيا!
ما روزنامه نگاران ايراني، مستقل از همه دولت ها و به عنوان 
يك صنف روشنگر كه با روزنامه نگاران جهان هويتي واحد 
و دغدغه هايي مشترك داريم، اينك در قرن بيست ويكم و 
در هنگامه اي كه تمدن بشري به برداشت واحدي از كرامت 
انس��اني در مفهوم » آزادي« رسيده اس��ت، شاهديم كه 
دولت ايالات متحده، درست برخلاف ديدگاه بنيانگذاران 
و انديشه ورزان مفهوم دموكراسي و ليبراليسم، از توماس 
جفرسون گرفته تا فرانسيس فوكوياما، آزادي انسان هايي 
را در س��وي ديگر عالم تهديد و تحديد كرده است. خروج 
از برجام، ي��ك رفتار غيرديپلماتيك و غيراخلاقي اس��ت 
اما اعمال تحريم هاي ظالمانه عليه ملتي بزرگ، كنش��ي 
متخاصمانه و باورناپذير است. دولت ايالات متحده مدعي 
است تحريم ها، حاكميت ايران را نشانه رفته است نه مردم 
را و دولت ايران معتقد است ما از تحريم ها آسيبي نمي بينيم 
اما ما ب��ه عن��وان روزنامه ن��گاران مس��تقل و آزادانديش 
ديدگاهي مس��تقل از دولت ها داريم و معتقديم برخلاف 

نظر دولت هاي امريكا و ايران، تحريم هاي ظالمانه ايالات 
متحده، بر زندگي و زيس��ت ميليون ها شهروند ايراني كه 
از آزادي حق زيستن در ش��رايط مطلوب برخوردارند، آثار 
مخربي گذاشته اس��ت. دولت ايالات متحده آشكارا دروغ 
مي گويد وقتي مدعي مي ش��ود تحريم هاي اين كش��ور، 
عليه مجموعه حاكميت ايران اعمال مي ش��ود، حال آنكه 
فشار و محاصره اقتصادي عليه ايران، بر زندگي آحاد مردم 
و به ويژه اقشار فرودس��ت آثار زيانبار و بعضا هولناكي برجا 
گذاشته كه با هيچ خوانشي از حقوق بشر همسو و همخوان 
نيست. وقتي دسترسي به دارو، درمان و تجهيزات پزشكي 
دشوار مي شود، نشانه آن است كه تحريم هاي كور، كودكان 
و زنان و مردان كشور را نشانه گرفته اند. وقتي كالاها، فراتر 
از قدرت خريد اقشار بزرگي از مردم گران مي شوند، وقتي 
هزينه بهداشت، تحصيل و حتي تغذيه مردم نامتناسب با 
توانشان بالا مي رود، وقتي تحريم ها بر صنعت و كشاورزي 
تأثير مي گذارد و فرصت هاي ش��غلي بس��ياري از دست 
مي رود، م��وازي ب��ا آن، خانواده ها فقير مي ش��وند و اين 
خانواده ها، درست همان مردم ايرانند... ما معتقديم دانش 
بشري متعلق به ذات بشر است نه ملتي خاص. همانطور 
كه ملت هاي غرب و ش��رق عالم، از فوايد بي شمار انديشه 
حكيمان و دانش دانشمندان بزرگ ايراني همچون بوعلي 
و خوارزمي و خيام و رازي و س��عدي و مولانا بهره مي برند، 
امروز حق بهره مندي از مواهب دانش بشري و محصولات 
و مش��تقات آن، ازجمله تكنولوژي و صنع��ت براي مردم 
ايران، مانند ديگر ملل جهان، محفوظ است و هيچ دولتي 
حق ندارد به بهانه اي واه��ي اين ح��ق را از ملتي بزرگ و 

تمدن آفرين سلب كند.

   همكاران آگاه و آزادانديش!
آقاي ترامپ پ��ا را از تحريم مل��ت ايران فراتر گذاش��ته و 
ملت هاي ديگر را درصورت معامل��ه و مبادله با ملت ايران، 
تهديد به مجازات كرده است و اين عملا تحريم ديگر ملت ها 
و س��لب “حق آزادي بهره مندي از معامله و مبادله« براي 
همه ملت هاست كه آشكارا مغاير با اصول منشور بين المللي 
حقوق بشر و ذات آزادي نوع بش��ر است. فاجعه بارتر آنكه، 
وقتي مردم ايران براي احقاق حق خود به دادگاه بين المللي 
لاهه شكايت مي برند، حاكمان كاخ سفيد به جاي تن دادن 
به حق، قاضي��ان و مقام��ات دادگاه را تهدي��د به تحريم 
مي كنند... تحريم هاي يكجانبه امريكا عليه ايران آش��كارا 
در تضاد با مصوبات و قطعنامه هاي ش��وراي امنيت است. 
مطابق منشور ملل متحد كه در كنفرانس سانفرانسيسكو 
به تصويب اعضا رسيد، به منظور پرهيز از يكجانبه گرايي، 
اختي��ار هرگونه اقدام قه��ري ازجمله تحريم به ش��وراي 
امنيت واگذار شده است و بر همين اساس ماده ۳۹ منشور 
ملل متحد وظيفه اصلي حفظ صلح و امنيت بين المللي را 
به عهده شوراي امنيت گذاشته است تا درصورت تشخيص، 
توصيه يا تصميمات مقتضي اتخاذ كند. از اين رو اقدامات 
يكجانبه كشورها خلاف نص صريح اين منشور بين المللي 
اس��ت. همچنين طبق اعلاميه اصول حق��وق بين الملل 
درخصوص روابط دوس��تانه و همكاري ميان كش��ورها، 

قطعنامه شماره 262۵ كه در سال 1۹70 به تصويب اعضا 
رسيد، اصل مبنايي »عدم مداخله« را تصريح و بيان كرده 
كه هيچ كشوري حق تشويق اس��تفاده از فشار اقتصادي، 
سياسي يا هرگونه فشار ديگري براي مجبور كردن كشور 
ديگر را ندارد. همچنين قطعنامه A/RES/210/46مجمع 
عمومي سازمان ملل متحد در سال 1۹۹1 از كليه كشورها 
مي خواهد كه فش��ارهاي اقتصادي يكجانبه را كه با هدف 
مداخله در تصميمات اتخاذ مي ش��وند لغو كند. بند 2 اين 
قطعنامه، فش��ارهاي اقتصادي را كه شامل مسدود كردن 
سرمايه و اموال مي شود صراحتا مغاير با منشور ملل متحد 
مي داند. باز قطعنامه A/RES/22/۵1 كه در س��ال 1۹۹6 
تحت عنوان »حذف تدابير فشار اقتصادي به عنوان وسيله 
اجبار سياس��ي و اقتصادي« به تصوي��ب مجمع عمومي 
س��ازمان ملل متحد رس��يد، ضمن غيرقانوني دانس��تن 
تحريم هاي يكجانبه با ويژگي فراسرزميني، اين قوانين را 
مغاير با حق دولت ها در تعيين سرنوش��ت اقتصادي خود 
مي داند. بند 2 اين قطعنامه نيز وضع كنندگان اين قوانين 
را ملزم به حذف قوانين يكجانبه فراس��رزميني مي كند و 
بند۳ همين قطعنامه از كليه كشورها مي خواهد كه تدابير 
اقتصادي يكجانبه با ويژگي فراس��رزميني را به رسميت 
نشناس��ند. اينك بي اعتنايي و حت��ي وهن قطعنامه هاي 
مجمع عمومي و شوراي امنيت سازمان ملل متحد كه به 
تصويب نمايندگان كش��ورهاي عضو اين سازمان رسيده 
اس��ت، توس��ط فردي خودرأي كه در رأس دولت يكي از 
كشورهاي عضو قرار گرفته، نقطه سياهي براي تاريخ جهان 
متمدن و تاريخچه سازمان ملل است. اين نخستين بار است 
كه رييس جمهور يك كشور عضو دايم شوراي امنيت رسما 
از كش��ورهاي عضو مي خواهد كه ي��ك قطعنامه مصوب 
ش��وراي امنيت را زير پا بگذارند! )قطعنامه 22۳1شوراي 
امنيت درباره لغ��و تحريم هاي ايران مص��وب 20جولاي 
201۵( . آيا اين اتفاق ش��گفت آور، نش��انه اي هول انگيز از 
تلاش براي اضمحلال عالي ترين نهاد بين المللي مبتني 
بر عقلانيت جمعي و ارزش هاي دمكراتيك نيس��ت؟ آيا 
قدرت و استيلاي اقتصادي، بالذات، حائز  مشروعيت سلب 
اصالت خرد جمع��ي از تصميم گيري و سياس��ت گذاري 
در عرصه بين المللي اس��ت؟  ما به عن��وان روزنامه نگاراني 
مس��تقل، از همه هم��كاران آزادانديش خود درسراس��ر 
جهان- علي الخصوص روزنامه ن��گاران آزاد انديش جهان 
غرب- مي خواهيم با شجاعت و جسارت و بدون تأثيرپذيري 
علي الاطلاق از دولت ها، در برابر خدش��ه دار كردن اصول 
آزادي انس��اني، كه حاصل مرارت هاي نوع بش��ر در طول 
هزاران سال است، سكوت نكنند و حقيقت را همچون جان 
لاك كه فرياد زد: “زندگي، آزادي و حق مالكيت، ارزش هاي 
اساسي و مافوق قانون اس��ت« با صداي بلند فرياد بزنند و 
نگذارند محصول انديشه آزادي خواهانه انديشمنداني چون 
توماس جفرسون، جان ديويي، والتر ليپمن، آبراهام لينكلن، 
مهاتما گاندي، مارتين لوتركينگ، نلس��ون ماندلا، جان 
استوارت ميل، فردريش هايك، كارل پوپر، آيزايا برلين، هانا 
آرنت، فرانسيس فوكوياما و ديگر كنشگران و انديشمندان 

راه آزادي، به طرز رعب آوري به باد سپرده شود.

يادداشت

 همين صفحه  

سرمقاله

 ساختار اقتصاد
نيازمند خون تازه

طولان��ي  از  انتقاده��ا 
شدن روند اعلام وزيران 
دو وزارتخان��ه » ام��ور 
اقتص��ادي و داراي��ي« 
و » تع��اون، كار و رف��اه 
اجتماع��ي « ك��م كم 
در حال بيش��تر ش��دن 
اس��ت. همچني��ن ب��ا 
دو  تغيي��رات  زمزم��ه 
وزارتخانه مهم اقتصادي ديگر اين دو وزارتخانه عملا 
زمينگير ش��ده اند و آن طور كه از گوشه و كنار اين 
وزارتخانه ها خبر مي رسد عملا هيچ برنامه اي براي 
مقابله با رويدادهاي اقتصادي ريخته نمي ش��ود، 
زيرا برنامه ريزان آن نمي دانن��د كه وزير بعدي چه 
برخوردي با اين برنامه ها خواهد داشت .  واقعيت آن 
است اين اتفاقات در حالي روي مي دهند كه كمتر 
از يك ماه به دور جديد تحريم ها باقي مانده است و 

ضرورت هاي سياسي و ...

 همين صفحه  

يادداشت

دفاع از آزادي 
 » ما اين حقايق را بديه��ي مي انگاريم كه همه 
انسان ها برابر آفريده ش��ده اند و آفريدگارشان 
حقوق سلب  ناشدني معيني به آنها اعطا كرده 
 اس��ت كه حق زندگي، آزادي و جست وجوي 

خوشبختي از جمله آنهاست. «
توماس جفرسون � چهارم ژوئيه 1776
اعلاميه استقلال ايالات متحده امريكا

درست 242سال پس از آنكه توماس جفرسون، 
نويسنده اعلاميه استقلال ايالات متحده جمله 
فوق را بر تارك اعلاميه استقلال و سپس قانون 

اساسي امريكا نهاد...

كلان

 بحران نهاده ها
 در كارخانه ها

هاديسلگي|
براس��اس محاس��بات بانك مركزي، شاخص كل 
توليد كارگاه هاي بزرگ صنعتي كشور )كارگاه هاي 
داراي 100 نفر كاركن و بيش��تر( در سه ماهه اول 
س��ال 1۳۹7 بر مبناي س��ال پاي��ه 1۳۹۵ به عدد 
۹6.۳رسيده كه در مقايسه با سه ماهه اول سال ۹6 
معادل 0.۵ درصد كاهش يافته است. بر اساس اين 
گزارش در سه ماهه اول سال 1۳۹7 شاخص توليد 
11گروه صنعتي در مقايسه با س��ه ماهه اول سال 
1۳۹6 افزايش داش��ته اند كه گروه »صنايع توليد 
محصولات از توتون و تنباكو )سيگار(« با افزايشي 
معادل 22.8درصد بيش��ترين مي��زان افزايش را 
تجربه كرده است. همچنين شاخص توليد 1۳ گروه 
صنعتي ديگر در س��ه ماهه اول سال 1۳۹7 نسبت 
به سه ماهه اول س��ال 1۳۹6 كاهش داشته اند كه 
بيشترين كاهش معادل 2۵.۳ درصد متعلق به گروه 

»تعمير و نصب ماشين آلات و تجهيزات« است. 
9

رهبر معظم انقلاب اسلامي براي تكميل و ارتقاي  الگوي 
پايه اسلامي ايراني پيشرفت فراخوان دادند

معاون اول رييس جمهور در مراسم روز جهاني استاندارد خبر داد 

الگوي پيشرفت ايران
 براي پنجاه سال آينده

جذب مشتريان جديد نفتي

خبر

 پاسخ سيف به 
رييس ديوان محاسبات كشور 

1 2

فرازجبلي|
مشاورسردبير|

انتقادها از طولاني ش��دن روند اعلام وزيران دو وزارتخانه 
“امور اقتصادي و دارايي “ و “تع��اون، كار و رفاه اجتماعي 
“ كم كم در حال بيش��تر شدن اس��ت. همچنين با زمزمه 
تغييرات دو وزارتخانه مهم اقتصادي ديگر اين دو وزارتخانه 
عملا زمينگير ش��ده اند و آن طور كه از گوش��ه و كنار اين 
وزارتخانه ها خبر مي رسد عملا هيچ برنامه اي براي مقابله 
با رويدادهاي اقتصادي ريخته نمي شود، زيرا برنامه ريزان 
آن نمي دانند كه وزير بعدي چه برخوردي با اين برنامه ها 
خواهد داش��ت .  واقعيت آن اس��ت اين اتفاقات در حالي 
روي مي دهند كه كمتر از ي��ك ماه به دور جديد تحريم ها 
باقي مانده است و ضرورت هاي سياسي و اقتصادي كشور 
ايجاب مي كند كه هر چه سريعتر نسبت به تعيين تكليف 
اين وزارتخانه ها اقدام شود . اما يك نكته در اين ميان قابل 
تامل اس��ت: نزديك به دو ماه اس��ت كه دو وزارتخانه ذكر 
شده بالا بدون وزير هستند و با سرپرست كار مي كنند اما 
اقتصاد كش��ور در اين مدت هيج تكانه منفي كه ناشي از 
نبود وزير است نخورده است. ش��ايد بعضي اين موضوع را 
به پاي ساختار مناسب اين وزارتخانه ها بگذارند اما مساله 
اين است كه روند اين وزارتخانه ها با تغيير دولت ها و تغيير 
وزرا نيز تغيير محسوسي نكرده اس��ت.  براي مثال، وزارت 
صنعت، معدن و تجارت يكي از مهم تري��ن نهادهايي بود 
كه در دول��ت اول روحاني مورد انتقاد ق��رار مي گرفت اما 
روند عملكرد اين وزارتخان��ه با تغيير وزير چندان تغييري 

نداش��ت در حالي ك��ه رويكرد اقتص��ادي نعم��ت زاده و 
شريعتمداري تفاوتي آشكار دارد. در وزارت كار تغيير قابل 
ملاحظه معاون��ان وزير و رويكرد متف��اوت و حتي متضاد 
اقتصادي معاون��ان دوره اول و دوم نتوانس��ت در عملكرد 
اين وزارتخانه تغيير ايجاد كن��د. در وزارت امور اقتصادي 
و دارايي اما ش��رايط كمي متفاوت است. ديدگاه هاي يك 
اقتصاددان همچون طيب نيا در هيات دولت تا حد زيادي 
اثرگذار بود. در حقيقت تفاوت سياست هاي اقتصادي دو 
دولت روحاني نه به دليل تغيير در عملكرد ساختار وزارت 
امور اقتصادي و دارايي بلكه به دليل حضور كارشناس��ان 
اقتصادي در جلسه اصلي تصميم گيري بود. اين وزارتخانه 
ساختاري نسبتا متفاوت با ساير وزارتخانه هاي اقتصادي 
دارد. اهميت وزارت اقتصاد به سازمان هاي تابعه آن است 
و مساله اينرسي س��كوني در وزارتخانه هاي اقتصادي در 
وزارت اقتصاد به شكل اينرسي س��كوني در سازمان هاي 
تابعه نمود پيدا مي كند. لذا مس��اله مهم اين است كه چرا 
بود يا نبود وزرا در دستگاه هاي اجرايي هيچ تاثير چنداني بر 
خرد و كلان اقتصاد ندارد ؟ آيا مشكل از ساختار اقتصادي 
است،  كه به نظر مي  آيد اين چنين اس��ت . زيرا اگر اقتصاد 
كشور ما با مديران آگاه و مدبر اداره مي شد، يك لحظه نبود 
اين مديران عملا آنچنان تاثيري بر اقتصاد مي گذاشت كه 
سريعا تمامي اركان آن به لرزه در مي آمد . به همين خاطر 
است كه مردم و كارشناس��ان بر ضرورت انتخاب يك وزير 
آگاه و مدبر واقف هس��تند.  لذا مساله مهمي كه در تعيين 
وزرا در هفته آتي اهميت دارد اين اس��ت كه شخصي كه 

انتخاب مي شود بتواند اين پوس��ته سخت ساختار اداري، 
اجرايي وزارتخانه ها را بشكند. قوه مقننه با قوانيني همچون 
الزام عدم به كار گيري بازنشستگان تلاش براي اين موضوع 
دارد اما به نظر مي رسد اين موضوع به عزمي متفاوت نياز 
دارد. همين س��اختار فعلي اجازه اجرايي شدن بسياري از 
سياست هاي اقتصادي در چند سال گذشته را نداده است و 
مسوولان دولتي حاضر به پذيرش اين واقعيت نيستند كه 

ابزار موثري براي اجراي سياست هاي خود ندارند.
نگاهي به ساختار وزارتخانه هاي موفق دولت دوازدهم يك 
واقعيت را نش��ان مي دهد. وزارتخانه هايي كه چهره هاي 
جديد و در عين حال غيرحزبي در آنها حضور داش��ته اند 
عملكرد قابل قبول تري نسبت به ساير وزرا داشته اند. اين 
پوس��ت اندازي بنا به ماهيت وزارتخانه ها متفاوت اس��ت. 
پوس��ت اندازي در وزارت امور اقتص��ادي و دارايي بايد از 
نهادهايي با اثرگذاري بيش��تر بر اقتصاد همچون سازمان 
امور مالياتي آغاز شود اما در وزارتخانه اي همچون صنعت، 
معدن و تجارت ب��ا تغيير رويكرد در نهادهاي توس��عه اي 
مانند ايدرو و ايمي��درو معني پيدا مي كن��د. زمان اندكي 
براي دول��ت دوازدهم باق��ي مانده اس��ت، هرچند دولت 
معتقد اس��ت كه تش��ديد تحريم ها براي كشور مشكلي 
ايجاد نمي كند اما اي��ن نگراني وجود دارد كه با س��اختار 
ناكارآمد فعلي سياس��ت هاي دولت براي مقابله با تحريم 
ابتر باقي بماند و پيش از آنكه اقتضاي شرايط باعث ناكامي 
سياست ها شود بايد ابزاري مناس��ب با اصلاح ساختاري 

وزارتخانه ها ايجاد شود.

سرمقاله

ساختار اقتصادي، نيازمند خون تازه

گروهبانكوبيمه|
ولي الله سيف رييس كل سابق بانك مركزي در نامه اي 
به عادل آذر رييس كل ديوان محاس��بات كشور، نكاتي 
را پيرامون نوع هم��كاري و اختلاف نظره��اي موجود 
بين بانك مركزي و ديوان محاس��بات و مس��ائل پيش 
آمده و موضوعات بازار ارز و حكم انفصال براي چند تن 
از مديران بان��ك مركزي مطرح كرده اس��ت به گزارش 
تعادل، در بخش��ي از اين نامه آمده اس��ت: صدور حكم 
انفصال براي اينجانب و برخ��ي از همكارانم، هيچگونه 
ارتباطي به تصميم��ات متخذه و اقدامات انجام ش��ده 
توس��ط بانك مركزي در مورد بازار ارز نداش��ته و صرفاً 
به تمكين يا عدم تمكين مدي��ران بانك مركزي به ارايه 
نامح��دود اطلاعات موجود و دسترس��ي به س��امانه ها 
در بانك مرك��زي مربوط بوده اس��ت .  اين اختلاف نظر 
موضوع جديد يا به تعبي��ر حضرتعالي اتفاقي عجيب يا 
برخوردي عجيب توسط بانك مركزي نبوده و با مراجعه 
به س��وابق امر در ديوان ملاحظه خواهيد فرمود كه اين 
كش��مكش و ايس��تادگي صحيح و به اس��تناد قانون، 
به دوره هاي قبل ني��ز بازمي گردد. با اي��ن وصف تاييد 
مي فرمايند كه ارايه اطلاعات ناق��ص و بعضآ بي ارتباط 

با يكديگ��ر از طريق رس��انه ملي، ايجاد ش��بهه و ابهام، 
بي اعتمادي عامه مردم و آحاد مل��ت به يك ارگان مهم 
و تاثيرگذار در اقتصاد و كاركنان شريف آن كه مسووليت 
يكي از مهم ترين امور كش��ور و نظ��ام را به عهده دارند 
سبب خواهد ش��د. انصاف بدهيد؛ آيا اس��تفاده رييس 
كل محترم ديوان محاسبات كشور، از عبارت هايي نظير 
پيش بيني نوسان نرخ ارز توسط ديوان در سال گذشته، 
علائم ويژه! نوس��ان در پيش و بررسي و رصد آن توسط 
هيات كارشناسي ديوان، اتفاقات در حال وقوع! و اتخاذ 
تصميمات دلسوزانه ولي نادرست! توسط بانك مركزي، 
محرز بودن تخلفات بانك مركزي از نظر ديوان در سال 
قبل و انفصال رييس كل بانك مركزي و معاونان ايشان 
و نظاير آن؛ در برنامه زنده تلويزيوني و جلوي دوربين و 
چشم ميليون ها بيننده، ش��بهه افكني و تخريب بانك 
مركزي تلقي نمي ش��ود؟ آيا نتيجه چني��ن اقدامي به 
بي اعتمادي مردم نسبت به بانك مركزي و نظام بانكي 
كشور منجر نخواهد شد؟ و نهايتاً اينكه آيا ادبيات به كار 
رفت��ه در عبارات فوق اساس��اً با موازين بني��ادي اصول 
حرف ه��اي – ك��ه رعاي��ت آن در نهادي چ��ون ديوان 

محاسبات كشور واجب و بايسته است- سازگاري دارد؟

اين در ش��رايطي اس��ت كه انجام مطالعات كارشناسي 
و پيش بيني تح��ولات آتي، از تخصص هاي بايس��ته و 
شايسته كارشناس��ان كاربلد بانك مركزي است و اين 
كار بطور فصلي نه تنها در مورد ارز بلكه در مورد س��اير 
شاخص هاي پولي، اقتصادي و اعتباري و نظاير آن انجام 
و ضمن انعكاس به مقامات ارش��د كشور در شوراي پول 
و اعتبار و س��تاد اقتصادي دولت نيز مطرح و مورد بحث 
و بررسي قرار مي گيرد. در مورد تحولات مربوط به نرخ 
ارز نيز از مدت ها پيش گزارش هاي لازم تهيه و طي آن 
ضمن برشمردن دغدغه هاي موجود و تاثير عواملي مانند 
افزايش مهارگسيخته نقدينگي، كاهش رشد اقتصادي، 
ممانعت از افزايش تدريج��ي نرخ ارز متناس��ب با نرخ 
تورم در سال هاي گذش��ته بر بازار ارز در ماه هاي پيش 
رو، توصيه هاي كارشناسي پيش از بروز بحران نيز ارايه 
شده بود. ضمن اينكه در دوره اخير، عوامل تشديد كننده 
ديگري نظير ايجاد جو رواني و فضا سازي هاي نامطلوب 
ناشي از توطئه هاي دشمنان و انتظارات منفي در جامعه، 
افزايش تقاضاي ارز در ب��ازار و در نتيجه تلاطمات اخير 
را سبب شدند كه تحليل علمي و كارشناسي آن مجال 

ديگري را طلب مي كند. 

خبر

فرازجبلي
مشاورسردبير

دفاع از آزادي 

نامه ولي الله سيف به رييس ديوان محاسبات كشور 

حكم انفصال ارتباطي با بازار ارز نداشت بلكه به اطلاعات سامانه ارتباط داشت



روي موج خبر

  بررسي تعليق نام ايران از ليست سياه در 
نشست هفته جاري اف. اي.تي.اف؛ ايرنا|

نشس��ت گروه ويژه اقدام مالي اف. اي.ت��ي.اف از روز 
يكش��نبه آغاز و به مدت ش��ش روز در پاريس برگزار 
مي شود. مقام هاي بيش از ۲۰۰ كشور در اين اجلاس 
حضور دارند. همچنين قرار است در اين نشست درباره 
ايران و اينكه همچنان نامش خارج از ليس��ت سياه و 
»اقدامات مقابله اي« قرار مي گيرد و تعليق خواهد ماند 
يا خير، تصميم گيري شود. در آخرين نشست اين نهاد 
مالي بين المللي به ايران فرصت داده شد تا اقدامات لازم 
براي اجراي مقررات و توصيه هاي اين گروه را انجام دهد. 
در همين رابطه دولت براي اجرايي كردن چهار توصيه 
باقي مانده از ۴۱ مورد، لوايح چهارگانه اي را به مجلس 
شوراي اسلامي ارايه كرد.اين لوايح بعد از مدت ها بحث 
و بررسي در مجلس، شوراي نگهبان و مجمع تشخيص 

مصلحت نظام در نهايت در مجلس تصويب شد.

  لوايح چهارگان�ه اف. اي.تي.اف مبتني بر 
بانكداري استاندارد است؛ايلنا|

معاون��ت حقوقي رييس جمهور تاكي��د كرد: لوايح 
چهارگانه مبتني بر يك بانك داري صحيح العمل و 
استاندارد است كه از نظر من با آنچه در نظام حقوقي 
و مالي مطلوب ما مدنظر است، مغايرتي ندارد تا بتوان 
گفت خيانتي صورت گرفته است. لعيا جنيدي درباره 
تصويب لايح��ه الحاق دولت ايران به كنوانس��يون 
بين المللي مقابله با تأمين مالي تروريسم )CFT( كه 
عده اي عنوان مي كنند با تصويب اين لايحه به كشور 
خيانت شده است، گفت: تمامي لوايح چهارگانه كه 
CFT يكي از آنهاس��ت همگي درباره يك بانكداري 
مرسوم بين المللي و اس��تانداردهايي است كه اين 

بانكداري بايد داشته باشد.

   ايران هدف ناتوي عربي است؛ برنا| 
سفير روسيه در لبنان با اشاره به اينكه ناتوي عربي 
با توصيف كردن ايران به حامي تروريسم اين كشور 
را هدف قرار داده اس��ت افزود: روس��يه اين مساله را 
نمي پذيرد. الكساندر زاسپكين، سفير روسيه در لبنان 
با حضور در برنامه حوار الساعه كه شبكه الميادين آن 
را پخش مي كند در رابطه با طرح موس��وم به ناتوي 
عربي گفت: هنوز زود اس��ت كه در اين رابطه موضع 
بگيريم زيرا شكل نهايي اين ائتلاف غير واضح است. 
وي افزود: اعلام شده است كه ايران هدف ناتوي عربي 
است و ايران را به حامي تروريسم توصيف كرده اند كه 
روسيه اين مساله را نمي پذيرد. سفير مسكو در بيروت 
در پايان گفت: هر ائتلافي كه عليه محور مقاومت باشد 

آينده اي ندارد.

  اس�تيضاح وزرا راه�كار حل مش�كلات 
كشور نيست؛ تسنيم| 

عبدالله رضيان، نماينده قائمش��هر و س��واد كوه در 
مجلس شوراي اسلامي با بيان اينكه بر اساس توافق 
مجلس و دولت قرار است ليست وزراي پيشنهادي 
رييس جمهور براي تص��دي وزارت كار و اقتصاد به 
همراه چند وزير ديگر هفت��ه آينده به مجلس ارايه 
شود، گفت: هنوز وزراي پيشنهادي دولت براي ترميم 
كابينه رسمي و علني نيس��ت و بهتر است از پيش 
داوري و قضاوت در مورد اين ليست پرهيز كنيم. عضو 
كميس��يون صنايع و معادن مجلس با اشاره به موج 
استيضاحي كه در دو ماه اخير در مجلس به جريان 
افتاده بود، اضافه كرد: استيضاح ها و بركناري يك وزير 
چاره ساز نيست. مشكلات و ايرادات اقتصاد كشور 
مشخص است و نمي توان با استيضاح وزراي دولت بر 
اين مشكلات غلبه كرد. چرا كه طرح استيضاح هاي 
پياپي سبب بي اعتمادي مردم به مسوولان مي شود.

  تحريم هاي امريكا تاثيري بر روابط تجاري 
تهران و اسلام آباد ندارد؛ ايلنا|

 ظفر بختاوري رييس اتاق بازرگاني پاكستان تأكيد 
كرد كه »تحريم هاي امريكا عليه ايران تاثيرات منفي بر 
روابط تجاري بين تهران و اسلام آباد نخواهد داشت«. 
بختاوري با بيان اينكه نگران��ي درباره تحريم هاي 
امريكا جايز نيس��ت، خاطرنش��ان كرد كه »اتاق 
بازرگاني پاكستان در حال بررسي راه هاي تقويت و 
افزايش حجم مبادلات تجاري با ايران است«.  وي 
خواستار »ايجاد تسهيلاتي براي تجار پاكستاني و 
برنامه ريزي براي توافق درباره تجارت آزاد با هدف 
مستحكم تر كردن روابط بين دو كشور« شد و عنوان 
كرد كه »دولت پاكستان بايد حجم مبادلات تجاري 
با ايران را به منظور دس��تيابي به راه حل هايي براي 

مشكلات كنوني افزايش دهد«.

  دو س�ال ونيم حب�س؛ مج�ازات ورود 
غيرقانوني به عراق؛ ايلنا|

سخنگوي ستاد اربعين با بيان اينكه هماهنگي لازم 
بين سفارت عراق و پليس ايران در خصوص ويزاهاي 
جعلي وجود دارد، گفت: اگر فردي به صورت قاچاق 
يا با ويزاي جعلي وارد كش��ور عراق شود، در صورت 
دس��تگيري مجازات دو سال تا دو سال و نيم حبس 
در انتظار وي خواهد بود. شهريار حيدري با اشاره به 
فعاليت كميته امنيتي و انتظامي و كميته اطلاعاتي 
در ستاد اربعين گفت: هر آنچه كه از جعل رواديد، ويزا 
و... وجود دارد، در دستور كار اين دو كميته است و يكي 
از دلايل جلب افرادي كه اقدام به جعل ويزا و رواديد 

كرده اند نيز همكاري خوب بين اين دو كميته است.

  اس�تمرار بازديدهاي كميته هس�ته اي 
مجلس از تاسيسات هسته اي؛ ميزان|

 رييس كميته هسته اي مجلس گفت: تا زماني كه 
برجام استمرار دارد و جمهوري اسلامي ايران از برجام 
خارج نشده است كار ارزيابي از سايت هاي هسته اي 
را در دس��تور كار خواهيم داشت. مجتبي ذوالنوري 
با اشاره به گزارش هاي اين كميسيون درباره برجام 
افزود: در حال حاضر گزارش پنجم و ششم درباره روند 
اجراي برجام تهيه و به هيات رييسه مجلس ارسال 
شده است و منتظريم اين گزارش در صحن قرائت شود 
همچنين مجددا كميسيون گزارش هايي شش ماهه 
بعدي خود را درباره روند اجراي برجام تهيه مي كند.
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رهبرمعظم انقلاب اسلامي براي تكميل و ارتقاء الگوي پايه اسلامي ايراني پيشرفت فراخوان دادند

الگوي پيشرفت ايران براي پنجاه سال آينده
در پي تدوين الگوي پايه اسلامي ايراني پيشرفت، كه در آن اهمّ 
مباني و آرمان هاي پيشرفت و افُق مطلوب كشور در پنج دهه 
آينده ترسيم و تدابير موثر براي دستيابي به آن طراحي شده 
است، حضرت آيت الله خامنه اي رهبر معظم انقلاب اسلامي 
دستگاه ها، مراكز علمي، نخبگان و صاحب نظران را به بررسي 
عميق ابعاد مختلف سند تدوين شده و ارايه نظرات مشورتي 
جهت تكميل و ارتقاي اين س��ند بالادستي فراخواندند.به 
گزارش پايگاه اطلاع رساني دفتر مقام معظم رهبري؛ ايشان 
همچنين مركز الگوي اسلامي ايراني پيشرفت را موظف كردند 
كه با مشورت مراجع مندرج در ابلاغ، نظرات و پيشنهادهاي 
تكميلي را دقيقاً بررسي و بهره برداري كند و نسخه ارتقاء يافته 
الگوي اسلامي ايراني پيشرفت را حداكثر ظرف دو سال آينده 
براي تصويب و ابلاغ ارايه نمايد، بطوري كه از ابتداي قرن پانزده 
هجري شمسي اجراي اين الگو با سرعت مطلوب آغاز و امور 
كشور بر مدار آن قرار گيرد.متن ابلاغ رهبر انقلاب اسلامي 

به شرح زير است: 
بسم الله الرحمن الرحيم

خداوند جلّ و علا را س��پاس مي گزارم كه با هدايت و توفيق 
او تلاش نظام مند چند هزار تن از صاحب نظران و اس��تادان 
دانش��گاهي و حوزوي و فرزانگان جوان براي طراحي الگوي 
اسلامي ايراني پيشرفت پس از هفت سال در چهلمين سال 
پيروزي انقلاب اسلامي به نتيجه رسيد. اين سند اهمّ مباني و 
آرمان هاي پيشرفت را تدوين كرده و افُق مطلوب كشور را در 
پنج دهه آينده ترسيم و تدابير موثر براي نيل به آن را طراحي 
كرده است كه با تحقق آن كه كاري عظيم و دشوار، امّا ممكن 
و شيرين است كشور راه پيشرفت را خواهد پيمود و طليعه 
مبارك تمدن نوين اس��لامي ايراني در زيست بوم ايران رُخ 
خواهد نمود. ان شاءالله.اكنون با تقدير از متفكران و استادان و 
صاحبنظراني كه طراحي اين سند مهم و مديريت تهيه آن را 

بر عهده داشته اند، مقرر مي دارد: 
۱- مجمع تشخيص مصلحت نظام سند پيوست را به عنوان 
چارچوب بالادستي سياست هاي كلي مورد ملاحظه قرار دهد 
و پيشنهادهاي تكميلي براي حصول اطمينان از كفايت آن را 
در جايگاه ياد شده ارايه كند و پس از ابلاغ نسخه نهايي الگوي 
اسلامي ايراني پيشرفت، سياست هاي كلي نظام را براي انطباق 

با الگو بازنگري نمايد.
۲- مجلس شوراي اسلامي با نگاه ملي به بررسي سند حاضر 
بپردازد و ن��كات ضروري براي ارتقاي آن را به عنوان س��ند 
بالادستي قوانين برنامه اي كشور پيشنهاد نمايد و تمهيدات 
لازم را ب��راي تهيه و تصوي��ب طرح ها و لواي��ح برنامه اي در 

چارچوب نسخه نهايي آن مقرر سازد.
۳- دولت فارغ از ملاحظات زودگذر، اين سند را از جهت قابليت 
اجرا و تحول آفريني بررسي نمايد و پيشنهادهاي عملي براي 
ارتقاي آن را ارايه دهد. از ذخيره مديريتي و كارشناسي دولت 

در مركز و استان ها براي اين منظور استفاده شود.
۴- شوراي عالي امنيت ملي، شوراي عالي انقلاب فرهنگي، 
شوراي عالي فضاي مجازي در حيطه وظايف خود به بررسي و 

ارايه پيشنهاد نسبت به اين نسخه از الگو بپردازند.
۵- دانشگاه ها و حوزه هاي علميه و صاحب نظران اين سند 
را عميقاً بررسي نمايند و با ارايه پيشنهادهاي مشخص براي 
ارتقاي آن بيش از پيش در ترس��يم هدف و مسير پيشرفت 

كشور مشاركت جويند.
۶- مركز الگوي اس��لامي ايراني پيشرفت با مشورت مراجع 
مخاطب در بالا، برنامه زماني بررسي نسخه حاضر الگو از سوي 
آنها را تنظيم و نظرات و پيشنهادهاي تكميلي را دريافت و دقيقاً 
بررسي و بهره برداري كند. و ان شاءالله نسخه ارتقاء يافته الگوي 
اسلامي ايراني پيشرفت را حداكثر ظرف دو سال آينده براي 

تصويب و ابلاغ ارايه نمايد.
۷- پس از آن، براي آماده ش��دن همه دستگاه هاي كشور 
و كمك عمومي مردم براي اجراي الگو، زماني اختصاص 
خواهد يافت، بطوري كه ان ش��اءالله از ابتداي قرن پانزده 
هجري شمسي اجراي الگوي پيشرفت اسلامي ايراني با 
مقدمات كافي و سرعت مطلوب آغاز شود و امور كشور بر 

مدار آن قرار گيرد.
۸- صدا و س��يما و دس��تگاه هاي تبليغي و اطلاع رساني 
رسمي كشور اخبار فعاليت هاي ياد شده را منتشر نمايند، 
البته بررسي و ارتقاي نسخه حاضر الگو در مراجع ياد شده 
متمركز خواهد بود تا اين كار مهم دس��تخوش مجادلات 
روزمره نگردد.پيشرفت، مس��تلزم تحول مطلوب نفوس 
انساني و هنجارها و ساز و كارهاي اجتماعي است و لذا امري 
تدريجي و طولاني و وابسته به ايمان و عزم و تلاش ملي و 
صبر و مداومت همگاني و از همه برتر، تفضلات الهي است 
كه به حول و قوه كبريايي اش ان ش��اءالله در تداوم انقلاب 

اسلامي به اين ملت عنايت خواهد فرمود.
سيد علي خامنه اي
۲۲ مهر ۱۳۹۷
متن الگوي پايه اسلامي ايراني پيشرفت به اين شرح است: 

بسم الله الرحمن الرحيم
الگوي پايه، چارچوب الگوي اس��لامي ايراني پيشرفت و 
معرف س��ير كلي تحولات مطلوب اي��ران در عرصه  فكر، 
علم، معنويت و زندگي به سوي تمدن نوين اسلامي ايراني 
در نيم قرن آينده اس��ت. اين الگو با مش��اركت گسترده 
متفكران و صاحب نظران ايراني و بر اس��اس جهان بيني 
و اصول اسلامي و ارزش هاي انقلاب اسلامي و با توجه به 
مقتضيات اجتماعي و اقليمي و ميراث فرهنگي ايران، بر 
طبق روش هاي علمي و با استفاده از دستاوردهاي بشري 
و مطالعه آينده پژوهانه تحولات جهاني طراحي ش��ده و 
شامل مباني، آرمان ها، رسالت، افق و تدابير است. مباني، 
اهم پيش فرض هاي اسلامي، فلسفي و علمي جهان شمول 
معطوف به پيشرفت را ارايه مي دهد. آرمان ها، ارزش هاي 
فرازماني- فرامكاني و جهت بخش پيشرفت است. مباني 
و آرمان ها وجه اسلاميت الگو را تضمين مي كنند. رسالت، 
ميثاق مشترك مردم و نظام جمهوري اسلامي ايران براي 
پيشرفت است. افق، آرمان هاي الگو را بر جامعه و زيست بوم 
ايران در نيم قرن آينده تصوير مي كند و هدف هاي واقعي 
آحاد م��ردم، جامعه و حكومت ايران را در آن موعد معين 
مي سازد. تدابير، تصميمات و اقدامات اساسي و بلندمدت 
براي حل مسائل مهم كشور و شكوفا ساختن قابليت هاي 
ماندگار ملي به منظور رس��يدن به افق اس��ت. اين الگو با 

ايمان استوار و عزم راسخ و تلاش عظيم و مدبرانه مردم و 
مسوولان جمهوري اسلامي ايران اجرا خواهد شد.

  مباني
   مباني خداشناختي

- خدا محوري و توحيد، اساس و محور بنيادين حيات فردي 
و اجتماعي مومنان است. الله معبود يكتا، عليم، حكيم، غني، 
رب العالمين، رحمن، رحيم، هادي، شارع، تنها مالك و حاكم 

مطلق هستي است كه: 
- عادل در تكوين، تشريع و سزادهي است؛ 

- واسع، جبران كننده، روزي دهنده مخلوقات، اجابت كننده 
دعاها و حاجت هاست؛ 

- ولي مومنان، ي��اور مجاهدان راه خ��دا، حامي مظلومان، 
انتقام گيرنده از ظالمان و وفاكننده به وعده خويش است.

   مباني جهان شناختي
- جهان با عوالم غيب و ش��هودش، سرشت توحيدي دارد و 
مراتب روحاني، مادي، دنيوي و اخروي اش، پيوسته در مسير 

تكامل و تعالي به سوي خداوند است.
- نظام علّي- معلولي بر جهان حاكم اس��ت. جهان مادي در 
طول عالم ماوراست و عوامل موثر در آن منحصر به علل مادي 

و طبيعي نيست.
- جهان محل عمل و آزمايش و بستر تكامل و تعالي يا سقوط 
معنوي اختياري انسان است و بر اساس سنت هاي الهي به 

كردارهاي آدميان واكنش نشان مي دهد.
- خداون��د جهان مادي را در خدمت انس��ان ك��ه امانتدار و 
آبادكننده آن است، قرار داده كه در صورت بهره برداري كارآمد 

و عادلانه، تأمين كننده نيازهاي او است. 
    مباني انسان شناختي

- هدف از آفرينش انسان، معرفت و عبادت پروردگار و در پرتو 
آن، دستيابي به مقام قرب و خليفه اللهي است.

- حقيقت آدمي، مركب از ابعاد فطري و طبيعي و س��احات 
جسماني و روحاني است.

- بعد فطري او كه ناشي از نفخه الهي است منشأ كرامت ذاتي و 
نيز برخورداري از اوصاف خداپرستي، دين ورزي، كمال گرايي، 
حقيقت جويي، خيرخواهي، زيبايي گرايي، عدالت طلبي، 
آزادي خواهي و ديگر ارزش هاي متعالي است. چنان كه بعد 
طبيعي او منشأ ديگر اوصاف و نيازهاي مادي گوناگون است. 
انسان در كشاكش مقتضيات اين دو دسته صفات و نيازها و 
تحقق معقول و متعادل آنها به كمالات اكتسابي دست مي يابد.

- انسان داراي كمال و سعادت اختياري است كه در صورت 
انتخاب هاي صحيح و در چارچوب تمسك به هدايت اللهي و 

رشد عقلاني مي تواند به مرتبه نهايي آن واصل شود.
- حيات انسان پس از مرگ تداوم مي يابد و چگونگي حيات 
اخروي مبتني بر ب��اور، بينش، منش، اخلاق، كنش و رفتار 

آدميان در زندگي دنيوي است.
- با توجه به مبادي پيش گفته، انسان داراي حقوقي از جمله 
حق حيات معقول، آگاهي، زيست معنوي و اخلاقي، دينداري، 
آزادي توأم با مس��ووليت، تعيين سرنوشت و برخورداري از 

دادرسي عادلانه است.
- انسان موجودي اجتماعي است و تأمين بسياري از نيازها 
و شكوفايي استعدادهاي خود را در بستر تعامل و مشاركت 

جمعي جست وجو مي كند.
    مباني جامعه شناختي

- جامعه به عنوان بس��تر تعامل و مشاركت در جهت تأمين 
انواع نيازها و شكوفايي استعدادها، نافي هويت فردي، اختيار 
و مسووليت اعضا نيس��ت ولي مي تواند به بينش، گرايش، 
منش، توانش و كنش ارادي آنها جهت دهد و از افراد به ويژه 

نخبگان اثر پذيرد.
- ساخت يافتگي جامعه عمدتاً مبتني بر فرهنگ است كه 
به مثابه هويت و روح كلي جامعه در اجزاء و عناصر خرد و كلان 

آن حضور دارد.
- بنيادي ترين واحد تشكيل دهنده جامعه، خانواده است كه 
نقشي بي بديل در توليد، حفظ و ارتقاي فرهنگ جامعه دارد.

- جوامع با وجود پاره اي تفاوت ها، تحت تأثير س��نن الهي و 
قوانين تكويني مشترك و فراگير هستند.

- شماري از سنت هاي الهي حاكم بر جوامع و تاريخ عبارتند از: 
پيوند تحولات اجتماعي با نفس و اراده انسان؛ وفور نعمت در 
اثر تقوي، عدالت و استقامت؛ عذاب و كيفر جامعه در صورت 
گسترش ظلم، فساد، گناه و ترك امر به معروف و نهي از منكر؛ 

امهال و استدراج و سلطه مومنان بر اهل باطل.
- تغييرات اجتماعي تحت تأثير عوامل فرهنگي، جمعيتي 
و انساني، جغرافيايي، سياسي، اقتصادي، دانشي و فناورانه 

پديد مي آيد.
- جامعه ديني مبتني بر شكل گيري مناسبات اجتماعي بر 

اساس اصول و ارزش هاي ديني است و دينداري فردي آحاد 
جامعه به تنهايي ضامن تحقق جامعه ديني نيست.

- جهت گيري تاريخ به س��وي آينده اي پيش��رفته در تمام 
 ابعاد مادي و معن��وي با حاكميت ايمان و تقوا و رهبري امام 

معصوم )ع( است.
- پيشرفت حقيقي با هدايت دين اسلام، رهبري پيشواي الهي، 
مشاركت و اتحاد مردم و توجه به غايت پايدار تحقق كلمه  الله 

حاصل مي شود.
   مباني ارزش شناختي

- ارزش ها ريشه در واقعيت دارند و اصول آنها ثابت، مطلق و 
جهان شمول است.

- اصول ارزش ها از طريق عقل و فطرت، و تفصيل آن از طريق 
كتاب و سنت قابل كشف است.

- ارزش ها در ساحت هاي ارتباطي انسان با خدا، خود، خلق 
و خلقت ساري است.

- تحقق ارزش ها موجب پيشرفت دنيوي و سعادت اخروي 
است.

    مباني دين شناختي
- دين، دستگاه جامع معرفتي- معيشتي است كه از سوي 
خداوند متعال براي تأمين كمال و سعادت دنيوي و اخروي 

آدميان نازل شده است.
- دين كامل، جهان شمول و نهايي، اسلام است كه بر نبي خاتم 
)ص( نازل و توسط آن حضرت ابلاغ و تفصيلات آن در سنت 

پيامبر و اهل بيت )ع( بيان شده است.
- اسلام با نظام هستي و سرشت انس��ان، هماهنگي دارد و 
نقش بديل ناپذيري در تأمين نيازهاي نظري و عملي، فردي 
و اجتماع��ي و دنيوي و اخروي ايفا مي كند. به همين جهت 
استطاعت كامل براي تمدن سازي و ارايه الگوي پيشرفت دارد.

- اسلام در چارچوب مباني و اصولي ثابت و پايدار و بر مبناي 
اجتهاد در عرصه هاي اعتقادي، اخلاقي و شريعت و توجه به 
عناصر انعطاف پذير فقه اسلامي، توان پاسخگويي به نيازهاي 

نوشونده زماني و مكاني را دارد.
- خردورزي و تمسك به دانش بشري و تجارب عقلايي مورد 
تأكيد اس��لام اس��ت و وحي، مايه شكوفايي عقل محسوب 
مي شود. از اين رو تمدن سازي و پيشرفت اسلامي افزون بر 
تكيه بر اصول، ارزش ها و تعاليم اس��لامي، مبتني بر عقل و 

دانش بشري نيز هست.

   آرمان ها
آرمان ه��اي الگوي اس��لامي ايراني پيش��رفت، ارزش هاي 
بنيادين فرازماني و فرامكاني جهت دهنده پيشرفت است. 
مبنايي  ترين اين ارزش ها، نيل به خلافت الهي و حيات طيبه 
است. اهم ارزش هاي تشكيل دهنده حيات طيبه عبارتند از: 
معرفت به حقايق، ايمان به غيب، سلامت جسمي و رواني، 
مدارا و همزيستي با هم نوعان، رحمت و اخوت با مسلمانان، 
مقابله مقتدرانه با دشمنان، بهره برداري كارآمد و عادلانه از 
طبيعت، تفكر و عقلانيت، آزادي مسوولانه، انضباط اجتماعي 
و قانون مداري، عدالت همه جانبه، تعاون، مسووليت پذيري، 

صداقت، نيل به كفاف، استقلال، امنيت و فراواني.

   رسالت
رسالت ملت و نظام جمهوري اسلامي ايران حركت عقلاني، 
مومنان��ه و متعهدانه در جهت ايجاد تمدن نوين اس��لامي 

متناسب با آرمانها در زيست بوم ايران است.

  افق
در سال ۱۴۴۴ هجري شمسي مردم ايران ديندار، عموماً پيرو 
قرآن كريم، سنت پيامبر )ص( و اهل بيت )ع( و با سبك زندگي 
و خانواده اسلامي ايراني و روحيه جهادي، قانون مدار، پاسدار 
ارزش ها، هويت ملي و ميراث انقلاب اسلامي، تربيت يافته به 
تناسب استعداد و علاقه تا عالي ترين مراحل معنوي، علمي 
و مهارتي و شاغل در حرفه متناسب اند و از احساس امنيت، 
آرامش، آسايش، سلامت و اميد زندگي در سطح برتر جهاني 
برخوردارند.تا س��ال ۱۴۴۴ ايران به پيش��تاز در توليد علوم 
انساني اسلامي و فرهنگ متعالي در سطح بين المللي تبديل 
شده و در ميان پنج كشور پيشرفته جهان در توليد انديشه، 
علم و فناوري جاي گرفته و از اقتصادي دانش بنيان، خوداتكا 
و مبتني بر عقلانيت و معنويت اس��لامي برخوردار، و داراي 
يكي از ده اقتصاد بزرگ دنيا است. تا آن زمان، سلامت محيط 
زيست و پايداري منابع طبيعي، آب، انرژي و امنيت غذايي با 
حداقل نابرابري فضايي در كشور فراهم شده؛ كشف منابع، 
خلق مزيت ها و فرصت هاي جديد و وفور نعمت براي همگان 
با رعايت عدالت بين نس��لي حاصل شده است. فقر، فساد و 
تبعيض در كشور ريشه كن گرديده و تكافل عمومي و تأمين 

اجتماعي جامع و فراگير و دسترسي آسان همگاني به نظام 
قضايي عادلانه تأمين شده است.

ايران در آن زمان از تداوم رهبري فقيه عادل، شجاع و توانمند 
و ضمانت كافي براي سياست ها، قوانين و نظامات مبتني بر 
اسلام برخوردار است و همچنان با اتكا به آراي عمومي از طريق 
مش��اركت آزادانه مردم در انتخابات به دور از تهديد ثروت و 
قدرت و با بهره گيري نظام مند از مشورت جمعي نخبگان اداره 
مي شود و قدرت كامل براي دفاع بازدارنده از عزت، حاكميت 
ملي و استقلال، امنيت همه جانبه و تماميت ارضي خويش 
را حفظ كرده و عامل اصلي وحدت و اخوت اس��لامي، ثبات 

منطقه اي و عدالت و صلح جهاني است.
در سال ۱۴۴۴ ايران از نظر سطح كلي پيشرفت و عدالت، در 
شمار چهار كشور برتر آسيا و هفت كشور برتر دنيا شناخته 
مي ش��ود و داراي ويژگي هاي برجس��ته جامعه اسلامي و 

خاستگاه تمدن نوين اسلامي ايراني است.

   تدابير
۱- تبيين و ترويج اس��لام ناب محمدي )ص( متناس��ب با 

مقتضيات روز
۲- تقويت و تعميق فرهنگ توحيدي و معادباور و ايمان 

به غيب 
 ۳- بس��ط فرهنگ قرآني و تعميق معرفت و تداوم محبت 
اهل بيت )ع( از طريق زنده نگه داشتن فرهنگ عاشورا و انتظار 

بدون انحراف و بدعت
۴- ترويج آموزه هاي اخلاق اس��لامي و هنجارهاي مدني و 

تبليغ عملي دين
۵- شناس��اندن علمي و واقع بينانه ارزش ها و دستاوردهاي 

انقلاب اسلامي
۶- گسترش تعليم  و تربيت وحياني، عقلاني و علمي

۷- تربيت نيروي انساني توانمند، خلاق، مسووليت پذير و 
داراي روحيه مشاركت جمعي با تأكيد بر فرهنگ جهادي 

و محكم كاري
۸- ارتقاي موقعيت ش��غلي، كرامت و منزلت اقشار علمي و 

فرهنگي به ويژه معلمان و استادان
۹- تبيين، ترويج و نهادينه سازي سبك زندگي اسلامي ايراني 
سالم و خانواده محور با تسهيل ازدواج و تحكيم خانواده و ارتقاي 

فرهنگ سلامت در همه ابعاد
۱۰- اهتمام به احيا و توسعه نمادهاي اسلامي ايراني به ويژه 
در پوشش، معماري و شهرسازي با حفظ تنوع فرهنگي در 

پهنه سرزمين
۱۱- تحقي��ق و نظريه پ��ردازي براي تبيين ع��دم تعارض  
دوگانه هايي از قبيل عقل و نقل، علم و دين، پيشرفت و عدالت، 
ايراني بودن و اس��لاميت، و توليد ثروت و معنويت از س��وي 

صاحب نظران و نهادهاي علمي كشور
۱۲- تقويت و گسترش توليد علمي اصيل، بومي و مفيد در 
رشته هاي علوم انساني با بهره گيري از مباني و منابع اسلامي 

و دستاوردهاي بشري
۱۳- توسعه علوم بين رشته اي و مطالعات و پژوهش هاي چند 

رشته اي بديع و مفيد
۱۴- كوش��ش و تعامل فكري بلندمدت و پايدار نخبگان و 

موسسات علمي برجسته كشور در عرصه بين المللي
۱۵- حمايت فزاينده و مطالبه متناس��ب از برجسته ترين 
موسسات و شخصيت هاي علمي كشور براي توليد علم در 

راستاي رفع نيازها و حل مسائل اساسي جامعه
۱۶- ارزش گذاري معلومات و مهارت هاي غيررسمي روزآمد و 
كارآمد، ارتقاي دانش هاي مهارتي و تنوع بخشي به شيوه هاي 

مهارت افزايي
۱۷- ارتقاي دانش پايه و توس��عه شبكه هاي علم، فناوري و 
نوآوري با همكاري متقابل موسسات علمي و پژوهشي، صنايع 

و دولت در فرايند توليد كالا و خدمات
۱۸- ارتقاي مهارت هاي حرفه اي بومي به فنّاوري هاي صنعتي 
با اس��تفاده از دس��تاوردهاي نوين علمي و تجارب تاريخي 
و احي��اي بازارهاي توليدي تخصص��ي مطابق قابليت هاي 

سرزميني
۱۹- پي ريزي و گسترش نهضت كسب و كار هنرهاي نمايشي 
و كاربردهاي فضاي مجازي با استفاده از ميراث فرهنگي و ادبي 
ايراني اسلامي و قابليت هاي ملي و محلي مطابق تقاضا و پسند 

مخاطب منطقه اي و جهاني
۲۰- التزام به رعايت اصول و قواعد اسلامي در غايت و ساختار 
تصميمات، سياست گذاري ها و نهادسازي هاي اقتصادي و مالي

۲۱- تحقق عدالت مالياتي و كاهش فاصله هاي جمع درآمد 
خالص خانوار از طريق ايجاد نظام يكپارچه ماليات  ستاني، 
تأمين اجتماعي و ارايه تسهيلات مالي با بهره گيري از سامانه 

جامع اطلاعاتي ملي

۲۲- تسهيل ورود كارآفرينان به عرصه هاي اقتصادي به ويژه 
اقتصاد دانش بنيان و كاهش هزينه هاي كسب و كار با تاكيد بر 

اصلاح قوانين، مقررات و رويه هاي اجرايي كشور
۲۳- تحقق عدالت در س��اختار قانوني نظام بانكي با ايجاد 
انضباط پول��ي، رهايي از رباي قرض��ي، توزيع عادلانه خلق 
پول بانكي و بهره مند س��ازي عادلانه آح��اد مردم جامعه از 

خدمات پولي
۲۴- استقلال بودجه دولت از درآمد هاي حاصل از بهره برداري 
از منابع طبيعي و ثروت هاي عمومي و انتقال اين درآمد ها به 

مردم با تأمين عدالت بين نسلي
۲۵- توقف خام فروشي منابع طبيعي ظرف ۱۵ سال از زمان 
شروع اجراي الگو و جايگزيني آن با زنجيره پيش رونده توليد 

ارزش افزوده ملي در داخل و خارج كشور
۲۶- مصون سازي و تقويت فرآيندها، سياست ها، تصميمات 
و نهادهاي اقتصادي در مقابل تكانه هاي سياسي-اقتصادي 

هدفمند و غيرهدفمند برونزا
۲۷- توسعه فعاليت هاي زيربنايي، اقتصادي و اجتماعي و 
مصرف آب، انرژي و ساير منابع حياتي متناسب با ظرفيت، 

حقوق و اخلاق زيستي
۲۸- حف��ظ حقوق مالكي��ت عمومي بر مناب��ع طبيعي و 
 ثروت ه��اي ملي هم��راه با رعاي��ت ملاحظ��ات صيانتي، 

زيست محيطي و بين نسلي در بهره برداري از آن ها
۲۹- كاهش شدت مصرف انرژي و متناسب سازي سهم توليد 

و مصرف انرژي از منابع انرژي پاك
۳۰- بسترس��ازي براي اس��تقرار متعادل جمعيت و توازن 
منطقه اي در پهنه سرزمين بر مبناي آمايش ملي و تخصيص 
امكانات و تسهيل و تشويق س��رمايه گذاري در بخش هاي 
اقتصادي و فرهنگي مناطق مختلف و توانمندسازي مناطق 

محروم با توجه به استعدادهاي سرزميني
۳۱- تمركززدايي در ساختار اقتصادي- مالي كشور با واگذاري 
برنامه ريزي و تصميم گيري به اس��تان ها و شهرس��تان ها 

درچارچوب سياست هاي ملي
۳۲- بهره گيري از ديپلماس��ي فعال اقتصادي در كس��ب 
فنّاوري هاي پيشرفته و تشويق سرمايه گذاري خارجي براي 
صادرات و حمايت از صادرات توليدات داخلي با ارزش افزوده

۳۳- فعال ك��ردن قابليت ه��اي س��رزميني و موقعيت 
ارتباطي ايران از طريق ايجاد زيرس��اخت هاي پيشرفته 
براي تبدي��ل ايران به قطب راهب��ردي فرهنگي، علمي، 

فناوري و اقتصادي
۳۴- گسترش قطب هاي گردش��گري طبيعي، فرهنگي، 

مذهبي و سلامت با محوريت مناطق و مراكز هويت ساز
۳۵- تأمين امنيت و ايمني غذا و ترويج تغذيه سالم و ارتقاي 

سازوكارهاي نظارت بر توليد و توزيع مواد غذايي و مصرفي
۳۶- پوشش همگاني مراقبت ها و خدمات و توزيع عادلانه 

منابع حوزه سلامت
۳۷- همكاري بين بخشي و مش��اركت نظام مند مردمي 
در ارتقاي س��لامت با اولويت پيشگيري و كنترل عوامل 

تهديدكننده
۳۸- تنظيم نرخ باروري در بيش از سطح جانشيني

۳۹- اعتلا و تقويت و ترويج دانش بومي در حوزه س��لامت 
مبتني بر شواهد متقن علمي

۴۰- ارتقاي توانمندي هاي حوزه پزشكي با هدف ارائه آموزش، 
خدمات و توليدات در سطح ملي و بين المللي

۴۱- اعتلاي منزلت و حقوق زنان و ارتقاي جايگاه اجتماعي 
و فرصت هاي عادلانه آنان و تأكيد بر نقش مقدس مادري

۴۲- ارتق��اي اس��تقلال، اقتدار، پاس��خگويي و تخصصي 
ش��دن نظام قضايي و تربيت و جذب قضات عالم و متعهد و 
دانش افزايي مستمر و نظارت بر عملكرد قضات و كاركنان 

قضايي و اصلاح و الكترونيكي كردن فرايندهاي دادرسي
۴۳- طراحي و اجراي راه هاي پيش��گيري از جرم و افزايش 

آگاهي و اخلاق اجتماعي و تقواي عمومي
۴۴- گسترش فهم عميق و تحكيم نظريه مردم سالاري ديني 

مبتني بر ولايت فقيه
۴۵- حفظ و تقويت مردم سالاري ديني، مشاركت مردمي، 

عدالت و ثبات سياسي
۴۶- گسترش و تقويت تشكل هاي مردمي به منظور افزايش 

سرمايه اجتماعي و تحكيم ساختار دروني نظام
۴۷- تقويت فضاي آزادانديشي به منظور ارزيابي و نقد علمي 
سياست ها و عملكردهاي گذشته و حال براي تصحيح مستمر 

آن و حفظ مسير انقلاب اسلامي
۴۸- ارتقاي نظارت رسمي، مردمي و رس��انه اي بر اركان و 
اجزاي نظام و پيشگيري از تداخل منافع شخصيت حقيقي و 
حقوقي مسوولان و كاركنان حكومت و برخورد بدون تبعيض 

با مفسدان به ويژه در سطوح مديريتي
۴۹- اجراي كامل ضمانت هاي پيش بيني ش��ده در قانون 
اساس��ي در حوزه آزادي هاي فردي و اجتماعي و آموزش و 
ترويج حقوق و تكاليف شهروندي و تقويت احساس آزادي 

در آحاد جامعه
۵۰- تعيي��ن ضواب��ط عادلانه و شفاف س��ازي فرايندهاي 
تخصيص امكانات و امتيازات دولتي؛ درآمد، ثروت و معيشت 
مس��وولان حكومتي و مناب��ع و هزينه ه��اي مالي فعاليت 

سياستمداران و تشكل هاي سياسي
۵۱- گزينش مسوولان و مديران بر مبناي التزام عملي آنان 
به حد كفاف در معيشت و اهتمام ايشان به هنجارهاي عدالت، 

صداقت، راستگويي، اعتماد، فداكاري و پاسخگويي
۵۲- تقوي��ت اقتدار حاكميت��ي و ارتقاي نظام سياس��ي و 
متناسب سازي س��اختار اداري كشور با روش هاي جديد به 
گونه اي كه كمتر از يك درصد جمعيت كش��ور حقوق بگير 

دولت باشند
۵۳- پيشگيري از شكل گيري تهديد عليه جمهوري اسلامي 

ايران، گسترش بسيج مردمي و تقويت بنيه دفاعي بازدارنده
۵۴- تقري��ب مذاهب اس��لامي و تحكيم اتحاد و انس��جام 
مسلمانان از طريق تأكيد بر مشتركات ديني و پرهيز از اهانت 

به مقدسات مذاهب اسلامي
۵۵- تروي��ج عقلانيت و روحيه جهادي در جهان اس��لام و 
حمايت از حركت هاي اسلامي و نهضت هاي آزادي بخش و 

استيفاي حقوق مردم فلسطين
۵۶- تأكيد بر چندجانبه گرايي، گسترش ديپلماسي عمومي 

و كمك به حكميت و صلح بين المللي
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يك نماينده مجلس از اتخاذ تدابيري براي جذب سرمايه گذاري خارجي خبر داد

رشد مقدار توليد صنعتي در بهار منفي يك شد

چراغ سبز ايران به سرمايه گذاران خارجي

رشد صنعت از پيش بيني ها بازماند

آيسان تنها|
 دومين سال اجراي برنامه ششم توسعه است، برنامه اي 
كه به گفته كارشناسان اهداف بلند پروازانه اي دارد. به 
ويژه درباره شاخص هاي اقتصادي. نقدي كه بسياري 
از كارشناسان به اين برنامه وارد مي دانستند اين بود كه 
گويي ش��يپور را از سر گشاده آن زده اند. يعني مثلا در 
نظر گرفته اند كه براي اقتصاد ايران رشد هشت درصدي 
مطلوب است، پس آن را به عنوان يك هدف براي اين 
برنامه 5 ساله در نظر گرفته اند و بعد از آن بوده كه راه هاي 
رسيدن به اين رشد هشت درصدي ترسيم شده است. 
بدون توجه به ظرفيت ها و امكاناتي دستيابي به اهداف.

به گزارش تعادل، رشد هشت درصدي اتفاقا خود از آن 
دسته از اهداف اقتصادي برنامه بود كه مورد انتقادات 
شديد قرار گرفت. اينكه با توجه به روند رشد اقتصادي 
)در ايران پس از انقلاب بطور ميانگين تا س��ال 1396 
ميانگين رشد اقتصادي در ايران 3.1 درصد بوده است(، 
چنين رشدي بعيد به نظر مي رسد. بسياري تاكيد كرده 
بودند اين نگاه خوش بينانه ب��ه تاثيرات برجام واقعي 
نيست چرا كه در سال هاي اصلاحات هم كه در اقتصاد 
ايران نه درگير جنگ بود و نه ويراني هاي جنگ را سامان 
مي داد و نه ديوارهاي سخت تحريم گرد اقتصاد ايران 
بنا شده بود و از سوي ديگر به گفته آمارها شكوفاترين 
دوره اقتصاد بعد از انقلاب را هم مي گذراند باز هم خبري 
از رشد هش��ت درصدي آن هم چند سال مداوم نبود. 
بنابراين اگر قرار باشد رشد اقتصادي خارق العاده اي براي 
اقتصاد ايران حاصل شود بايد اين مهم را از طريقي به 
جز چشم اميد به رفع تحريم ها پيگيري كرد. موضوعي 
كه احتمالا برنامه نويسان برنامه ششم توسعه كمتر به 

آن توجه كردند.

  رشد هشت درصدي چه مي خواهد كه ما 
نداريم؟

طبع��ا براي نيل به اه��داف بلندپروازانه، مس��يرهاي 
صعب العبوري ه��م پيش روس��ت. در همين جهت 
اس��ت كه براي رش��د اقتصادي س��نگ هاي بزرگي 
مانند س��رمايه گذاري 750 هزار ميلياردي سالانه در 
نظر گرفته شده اس��ت. براي انجام 750 هزار ميليارد 
تومان روي سرمايه گذاري شركت هاي دولتي، دولت 
از محل بودجه، صندوق توس��عه ملي، سرمايه گذاري 
بخش خصوصي. در كنار مناب��ع داخلي روي منابع و 
سرمايه خارجي هم معادل 50 ميليارد دلار حساب باز 
شده است. )اعم از فاينانس، سرمايه گذاري مستقيم و 
سرمايه گذاري مشترك( . البته گفتي است با توجه به 
نوسانات شديد ارز در ماه هاي اخير عدد هدف گذاري 
ش��ده براي سرمايه خارجي به معادل ريالي آن اكنون 
چندان روشن نيس��ت. و احتمالا با توجه به تغييرات 
نرخ ارز بايد عدد س��رمايه گذاري كل هم تغيير كند. 
همچنانكه 50 ميليارد دلار در زمان دلار 4000 توماني 
در حدود 200 هزار ميليارد تومان بود ولي اكنون 700 
هزار ميليارد تومان برآورد مي شود؛ يعني عددي تقريبا 

معادل كل سرمايه مورد نياز براي رشد هشت درصدي!
تحقق عدد جذب سرمايه گذاري خارجي 50 ميليارد 
دلاري از همان ابتدا كه در برنامه شش��م مطرح ش��د 
با ترديد روبرو ب��ود. بعدا كه امريكا بصورت يكجانبه از 
برجام خارج ش��د و ش��ركت هاي خارجي كه با ايران 
همكاري مي كردند را شروع به تهديد براي تحريم كرد 
اين ترديدها افزايش يافت. به ويژه وقتي شركت هاي 
آمده يكي پس از ديگري بار سفر بستند؛ از توتال گرفته 
تا پژو. شايد به همين دليل بسياري انتظار داشتند كه 
ديگر دولت از ورود منابع خارجي قطع اميد كند و به فكر 
چاره سرمايه گذاري در داخل باشد. هرچند كه اكنون 
سرمايه گذاري داخلي نيز به ويژه سرمايه گذاي از جانب 
دولت با توجه به كاهش فروش نفت به دنبال تحريم ها 
ممكن است به خطر بيفتد. شايد به همين دليل است 
كه بسياري از مسوولان همچنان چشم اميد به سرمايه 

خارجي دارند و اميدوارند با ارايه برخي تس��هيلات به 
س��رمايه گذاران خارجي مقدمات ورود آنها به ايران را 
فراهم كنند. در همين زمينه در تازه ترين سخناني كه 
حشمت الله فلاحت پيش��ه، رييس كميسيون امنيت 
ملي و سياست خارجي مجلس شوراي اسلامي داشته، 
تاكيد كرده است سازوكارهايي در نظر گرفته شده تا 
افرادي كه به دنبال سرمايه گذاري در ايران هستند به 
موجب تحريم هاي امريكا دچار مشكل نشوند و بتوانند 
به راحتي با ايران كار كنند. ما اين اطمينان را به همه 

اتباع خارجي مي دهيم.
وي به ايسنا چنين گفته است: جمهوري اسلامي ايران 
س��ازوكارهاي مناسباتي خارجي را به تناسب شرايط 
تحريمي شكل داده است و به دنبال آن چند اقدام خوب 
را در نظر دارد. اولين موضوع طرح يك فوريتي اصلاح 
قانون 9۸9 مدني كشور است كه اموال ايراني هايي كه 

تابعيت كشور ديگر را به هر دليل پذيرفته اند در داخل 
كشور مصون خواهد بود. كار خوب ديگر آن است كه هر 
كسي كه 250 هزار دلار در داخل كشور سرمايه گذاري 
كند مي تواند اقامت پنج ساله بگيرد. البته از آنجايي كه 
امريكا، ايران را تحريم كرده است اين تصور ممكن است 
به وجود آيد كه مشكلي براي اين افراد به وجود مي آيد 
حال اينكه سازوكارهاي اجرايي به گونه اي در نظر گرفته 
شده كه سرمايه گذاران در ايران مرتبط با تجارت براي 

آمد و شد به كشورمان مشكل نداشته باشند.
ريي��س كميس��يون امنيت ملي و سياس��ت خارجي 
مجلس ش��وراي اسلامي توضيح داد: س��ازوكارهايي 
اجرايي مي شود كه هيچ نوع مشكلي براي اين افراد از 
ناحيه تحريم هاي امريكا به وجود نيايد. اين مناسبات 
در راستاي تسهيل و تعديل مقررات سجلي مربوط به 
افرادي است كه با ايران در حوزه سرمايه گذاري ارتباط 

داشته و مي خواهند در حوزه هاي خارجي هم تجارت 
كنند. اين اقدامات انجام مي ش��ود تا آنها تحت تحريم 
امريكا قرار نگرفته و به راحتي با ايران كار كنند. به همه 
اتباع خارجي كه بخواهند سرمايه گذاري بيشتر از 25 
هزار دلار در ايران داشته باشند اين اطمينان را مي دهيم 
كه از ناحيه قوانين ايران به گونه اي رفتار ش��ود كه آنها 
مشكلي به دليل سياست هاي تحريمي امريكا نداشته 
باشند و بتوانند به راحتي فعاليت هاي خود را ادامه دهند.

هنوز دولت يا مجلس جزيياتي درباره س��ازوكارهايي 
كه تدارك ديده اند تا سرمايه گذاران خارجي به دليل 
رفت وآمد به ايران دچار مشكل نشوند توضيح مشخصي 
ارايه نكرده اند كه بتوان قدرت اجرايي آن را س��نجيد. 
با اين حال در اقتصاد ايران مش��كلاتي وجود دارد كه 
كارشناس��ان بر آن تاكيد كرده و گفته اند كه اگر اين 
اصلاحات انجام نشود س��رمايه گذار خارجي حتي در 
صورت عدم مانع تراشي امريكا هم رغبتي براي ورود به 
ايران نخواهد داش��ت. يكي از اين موارد ايجاد ثبات در 
شاخص هاي اقتصادي است. به باور كارشناسان تورم 
بالا در اقتصاد هر كشوري و همچنين نوسان شديد ارزي 
منجر به آن خواهد شد كه سرمايه گذار افق روشني از 
آينده سرمايه خود نداشته باشد. لذا دولت بايد در وهله 
اول تلاش كند ثبات اقتصادي ايجاد ش��ده در اقتصاد 

ايران طي سال هاي 1392 تا 1396 را برگرداند.
بس��ياري از قيمت گذاري هاي دولتي ه��م به عنوان 
عاملي براي فرار سرمايه گذاري خارجي ياد مي شود. 
كه اين نيز ريشه در مشكلات اقتصادي دارد. در شرايط 
تورم بالا دولت براي جلوگيري از آس��يب هايي كه به 
دهك هاي پايين درآمدي وارد مي ش��ود مجبور است 
در برخي قيمت گذاري ها ورود كند و چنين اقدامي اين 
سيگنال را به سرمايه گذاران مي دهد كه اجناس خود 
را به قيمت بازار نمي توانند بفروشند و در نتيجه سود 

آنها تضمين نيست.
در كنار اين موارد، موضوعاتي مانند فضاي كسب و كار 
نيز هست. ايران سال گذشته رتبه 124 در فضاي كسب 
و كار به دست آورد. اين شاخص مستقيما نشان مي دهد 
كه انجام و كسب و كار چقدر در ايران به سهولت انجام 
مي شود. عدد 124 نشان مي دهد، سرمايه گذار اگر در 
124 كشور ديگر پيش از ايران سرمايه گذاري كند روند 
پيشبرد امور را آس��ان تر طي خواهد كرد. اين موضوع 
مستقيما به الكترونيك شدن پروسه هاي اداري، حذف 
كاغذبازي و... مرتبط است.  بهبود روابط بانكي با دنيا 
نيز از ديگر مواردي اس��ت كه به عنوان راهكار جذب 
سرمايه گذار خارجي معرفي شده است. سرمايه گذار 
بايد بداند سود پولي كه به كشور مي آورد به راحتي قابل 
نقل و انتقال است. اين موارد در كنار مواردي مانند بهبود 
حقوق مالكيت، افزايش بهره وري نيروي كار و تجهيز 
زيرس��اخت ها از جمله ديگر مواردي است كه به زعم 
كارشناسان لازم است تدارك ديده شود تا سرمايه گذار 
خارجي در كنار سرمايه گذار داخلي براي آوردن سرمايه 

خود به كشور رغبت نشان دهد.

مركز آمار و اطلاعات راهبردي در گزارشي به بررسي مقدار 
توليد در سه بخش صنعت، كشاورزي و معدن پرداخته و 
براين اس��اس اعلام كرده ميزان توليد در بخش صنعت و 
كشاورزي در بهار سال جاري نسبت به بهار سال گذشته 
كاهش داشته است. در بخش صنعت اين كاهش نسبت 
به زمستان 96 بسيار چشمگير بوده به گونه اي كه ميزان 
توليد صنعت��ي در ايران دربهار س��ال 1397درقياس با 
زمستان 96 كه يكي از بهترين آمارها را از آن خود كرده 
بود، نزديك به 10 درصد كاهش داشته است. با توجه به 
آغاز مرحله جديد تحريم هاي كاخ سفيد عليه ايران از ميانه 
آبان ماه، به نظر مي رسد تا پايان سال اين روند ادامه داشته 
باشد. در همين رابطه يكي از نمايندگان پيشين مجلس 
به» تعادل« گفت: شرايط اقتصادي كشور به شدت سخت 
شده اما هنوز نمي توان گفت كشور در وضعيتي مشابه با 
سال هاي 91و 92 قرار دارد و نبايد انتظار تكانه هاي بزرگ 
و سر سام آور را در اقتصاد كشور داشت. مشكل اصلي در 
كاهش صادرات نفت است كه حتي اگر با افزايش قيمت 
نفت جبران شود، باز هم ممكن است نتواند تمام مشكلات 
ناشي از تحريم هاي يك جانبه امريكا را حل كند. اما اگر 
اروپايي ها حمايت سياس��ي خود را به حمايت اقتصادي 
تبديل كنند، آن گاه مي توان انتظار عبور از اين روزها را با 

كمترين عوارض داشت.
به گزارش »تع��ادل«، آنگونه كه مركز آم��ار و اطلاعات 
راهبردي گزارش داده اس��ت: شاخص كليدي عملكرد 
اقتص��ادي در اكثر كش��ورها و از مهم تري��ن نماگرهاي 
كوتاه مدت اقتصادي در آمار رس��مي است كه در برخي 
كشورها هم به صورت مس��تقل و هم در مقايسه با ساير 
شاخص هاي كوتاه مدت براي ارزيابي عملكرد اقتصادي 
و تهيه حساب هاي ملي مورد استفاده قرارمي گيرد. اين 
شاخص اطلاعاتي را براي ايجاد سياست هاي اقتصادي 

و همچنين پيش بيني آينده اقتصادي فراهم مي كند.
شاخص مقدار توليد بخش كشاورزي در بهار 97 به ۸4.0 
واحد رسيده است كه نسبت به دوره قبل )زمستان 96( 
نزديك به 36.0 درصد افزايش داش��ته است. ولي نسبت 
به دوره مشابه س��ال قبل )بهار96( به ميزان 1.3 درصد 

كاهش داشته است.
 شاخص مقدار توليد بخش معدن )به استثناي استخراج 
نفت و گاز طبيعي( در بهار 97 به 9۸.4 واحد رسيده است 
كه نسبت به دوره قبل )زمستان 96( حدود 1.5 درصد و 
نسبت به دوره مشابه سال قبل )بهار1396( به ميزان 2.0 

درصد افزايش داشته است.
 ش��اخص مقدار توليد بخش صنعت، در بهار 97 به 93.0 

واحد رسيده است كه نسبت به دوره قبل )زمستان 96( و 
دوره مشابه سال قبل )بهار 96( به ترتيب به ميزان 9.۸درصد 
و 1.0درصد كاهش داشته است. نكته قابل توجه آن است 
كه در زمستان 96 اين شاخص به عدد 103.1 واحد رسيده 
كه حاكي از مطلوبيت مقدار توليد بخش صنعت در دوره 
مذكور است. شاخص مقدار توليد صنعتي، تغيير در مقدار 
كالاها و خدمات توليدشده توسط بخش هاي اقتصادي مورد 
نظر را در طول زمان نشان مي دهد. از آنجايي كه جمع آوري 
داده هاي با مقادير بالا براي س��نجش ارزش افزوده دشوار 
است، اين شاخص براي اندازه گيري هاي توليد ناخالص يا 
حجم معاملات بالا، مورد استفاده قرار مي گيرد. بايد در نظر 
داشت كه اين شاخص، يك شاخص مربوط به مقدار است. 
به اين معني كه شاخص، تحت تاثير نوسانات قيمت نيست.
مقايس��ه عملك��رد اقتص��ادي ط��ي ادوار زمان��ي يك 
عامل كلي��دي در تحليل اقتصادي و نياز اساس��ي براي 
سرمايه گذاري است. از لحاظ تاريخي شاخص مقدار توليد، 
يكي از شناخته شده ترين ش��اخص ها براي رمزگشايي 

فعاليت هاي توليدي در كشور است. 
شاخص مقدار توليد بخش كش��اورزي در بهار 1397 به 
۸4.0 واحد رسيده است كه نسبت به دوره قبل )زمستان 
1396(، نزديك به36.0 درصد افزايش داشته است، ولي 
نسبت به دوره مشابه سال قبل )بهار 1396( به ميزان 1.3 
درصد كاهش داشته اس��ت. شاخص مقدار توليد بخش 
معدن )به استثناي استخراج نفت و گاز طبيعي(، در بهار 
1397 به 9۸.4 واحد رسيده است كه نسبت به 1.5 درصد 
و نسبت به دوره مشابه سال قبل )بهار 1396( به ميزان 2.0 

درصد افزايش داشته است. 
همچنين ش��اخص مقدار توليد بخ��ش صنعت، در بهار 
1397 به 93.0 واحد رسيده است كه نسبت به دوره قبل 
)زمستان 1396( و دوره مشابه سال قبل )بهار 1396( به 
ترتيب به ميزان 9.۸ درصد و 1.0 درصد كاهش داش��ته 
است. نكته قابل توجه آن است كه در زمستان 1396 اين 
شاخص به عدد 103.1 واحد رسيده كه حاكي از مطلوبيت 
مقدار توليد بخش صنعت در دوره مذكور است.روندها در 

نمودار قابل مشاهده است: 
با توجه به نمودار فوق مي توان گفت طي دوره يكساله بهار 
1396 تا به��ار 1397، مقادير توليد بخش معدن )به جز 
اس��تخراج نفت و گاز طبيعي( روند افزايشي داشته، ولي 
مقادير توليد بخش كش��اورزي ابتدا روند نزولي و سپس 
روند صعودي را طي نموده اس��ت. از سوي ديگر مقادير 
توليد بخش صنعت، ابتدا روند افزايشي داشته و سپس با 

كاهش مواجه بوده است.

  روند فعلي تا پايان سال ادامه دارد
هادي حق ش��ناس، نماينده اسبق مجلس و مدرس 
اقتصاد دانشگاه، در رابطه با چرايي به وجود آمدن اين 
مشكل در اقتصاد كش��ور گفت: اقتصاد ايران از آغاز 
سال جاري با مجموعه اي بحران ها و مشكلاتي مواجه 
شد كه ابعاد آن بخش هاي مختلف را درگير كرد. در 
اي��ن رابطه، خروج امريكا از برجام و نوس��انات ارزي 
مهم ترين تاثيرات را داشتند و همانطوري كه آمارها 
نشان مي دهد، در توليد بخش صنعت و در حالي كه 
زمستان سال گذشته بهترين وضعيت توليد صنعتي 
وجود داش��ته، با بروز بحران  اقتصادي، عملا روندي 

معكوس را طي كرد.
او افزود: در مورد آمارها، آن چه مسلم است، اين است 
كه ما در س��ال جاري به دلايل گوناگون، به آن رشد 
اقتصادي كه در گذشته پيش بيني شده بود، نخواهيم 
رسيد. بطور مثال برخي از نهادهاي بين المللي از رشد 
اقتصاد ايران صحبت مي كردند اما با تحولاتي كه از 
آغاز سال به وجود آمد، اين روند متوقف شد. دليل آن 
هم قبل از هر چيز به كاهش فروش نفت و همچنين 
كاهش ميزان واردات كالاهاي صنعتي باز مي گردد. 
يعن��ي بطور مش��خص هم در بخش خودروس��ازي 
كاه��ش توليد حتم��ي خواهد بود و ه��م در ميزان 
فروش نفت. گرچه ممكن است افزايش قيمت نفت 
به گونه اي باشد كه تا حدودي جبران كننده كاهش 
فروش باش��د اما در مجم��وع و در اين صورت نيز باز 
هم اقتصاد ايران امس��ال كوچك تر خواهد شد. اين 
مهم را هم مركز پژوهش هاي مجلس پذيرفته و هم 
در گزارش صندوق بين المللي پول طرح شده است. 
وي ادامه داد: با توجه به توضيحاتي كه دادم، فكر مي كنم 
اينكه بخش صنعت كشور كاهش رشد را تجربه كرده 

كاملا طبيعي است و اصلا نبايد بابت آن تعجب كرد. ذكر 
اين نكته نيز خالي از لطف نيست كه اگر قيمت نفت در 
فصل بهار بالا نمي رفت، امروز ميزان كاهش توليد در 
بخش صنعتي كشور به مراتب بيش از ارقام اعلام شده 

از سوي وزارت كار مي بود.

  بازگش�ت ب�ه تكانه ه�اي ابت�داي دهه 90 
نامحتمل است 

حق شناس در پاسخ به سوالي مبني بر اينكه روند كاهش 
توليد در كشور تا چه زماني ادامه خواهد داشت، گفت: به 
نظر مي رسد تا پايان امسال اين روند ادامه داشته باشد. 
حتي مي توان گفت در سال آينده نيز وضعيت بدتر از 
امروز شود. درنتيجه بايد براي اين شرايط آماده بود. از 
س��وي ديگر اگر روند بارندگي در كشور مانند روزهاي 
ابتدايي پاييز باشد؛ بطوري كه در شمال كشور ظرف 14 
ساعت، 260 ميليمتر باران ببارد كه بيش از ميانگين 
س��الانه مناطق مختلف كشور در س��ال است و سالي 
پر آب داشته باشيم، احتمالا بخش كشاورزي مي تواند 
روند منفي خود را متوقف كند. بخش صنعت و خدمات 

چنين شانسي را ندارند. نماينده اسبق مجلس در رابطه 
با توليد در بخش ساختمان گفت: در بخش ساختمان 
و براساس آمارهاي رسمي منتشر شده، ميزان ساخت 
و ساز در سال جاري از سال گذشته كمتر شده است. با 
اين رشد قيمت مسكن يك روزنه اميد ايجاد كرده كه 
احتمال افزايش ساخت و ساز در نيمه دوم سال بيشتر 
مي شود و اين بخش هم مي تواند نسبت به سال گذشته 

روندي مثبت تر را تجربه كند.
او با طبيعي دانس��تن وضعيت كشور گفت: اينكه توليد 
ناخالص داخلي در ايران شديدا متاثر از سه بخش نفت، 
گاز و پتروشيمي اس��ت، اقتصاد را در مقابل فشارهاي 
بيروني تضعيف مي كند. در سال گذشته اقتصادي ايران 
صادرات بالاي غير نفتي را تجربه كرد ولي ادامه اين روند 
براي س��ال جاري بسيار نامحتمل اس��ت. علاوه بر اين 
تحريم هاي ظالمانه و يكجانبه ايالات متحده نيز علاوه بر 
صنعت نفت ايران، بر صنعت پتروشيمي و حتي صادرات 
محصولات معدني نيز اثر مي گذارد كه همين امر، كار را 

براي بهبود وضعيت اقتصاد سخت تر مي كند.
حق ش��ناس در رابطه با وضعيت اقتصاد كشور تا پايان 
س��ال 9۸ گفت: اي��ن موضوعاتي كه تاكن��ون مطرح 
كردم، منجر به اين نمي شود كه اقتصاد ايران تكانه هاي 
شديدي را تحمل كند و اگر تكانه اي به وجود آمد، ناشي 
از سياست گذاري هاي غلط داخلي است. به بيان ديگر 
فكر نمي كنم شوك هايي مانند آن چه در سال هاي 91 و 
92 ديديم كه منجر به كاهش هشت درصدي كل اقتصاد 
كشور، روبرو شويم. من فكر نمي كنم اكنون در شرايطي 
مشابه با سال هاي نخستين دهه 90 باشيم و اگر اروپايي ها 
وفاي به عهد كنند و حمايت سياسي را تبديل به حمايت 
اقتصادي كنند، آن گاه اقتصاد ايران مي تواند با حداقل 
عوارض اين دوره از تحريم هاي امريكا را هم سپري كند 

و پشت سر بگذارد.
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 تثبيت۲00هزار شغل
 درنيمه نخست سال

مهر| مديركل حمايت از پايداري مشاغل وزارت 
كار از بروز رساني آمار بنگاه هاي مشكل دار در نيمه 
نخست امس��ال خبرداد و گفت: با حمايت از ۸۸2 
بنگاه اقتص��ادي، از ريزش 200 ه��زار نيروي كار 
جلوگيري ش��د. كريم ياوري با اشاره به روزرساني 
آمار بنگاه هاي مش��كل دار مربوط به دوره سه ماه 
دوم امسال منتهي به ش��هريور 97 گفت: آمار سه 
ماه دوم امسال تقريبا تغيير چشمگيري نسبت به 
سه ماه نخست سال نداشته اس��ت. وي ادامه داد: 
تعداد بنگاه هاي مشكل دار از 1351 بنگاه در پايان 
خرداد ماه به 1356 واحد در پايان ش��هريور رسيد 
كه البته اين ميزان در پايان س��ال گذش��ته بالغ بر 
1400واحد بود. مديركل حمايت از پايداري مشاغل 
و بيمه بيكاري وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي با 
بيان اينكه حدود 144 ه��زار نيروي كار در 1356 
بنگاه مشكل دار مشغول به كار هستند، افزود: در 6 
ماهه نخست سال با اقدامات صورت گرفته از سوي 
ادارات كل تعاون، كار و رفاه اجتماعي اس��تان هاي 
سراسر كشور و كارگروه هاي استاني تسهيل و رفع 
موانع توليد، حدود ۸۸2 كارگاه مورد حمايت قرار 
گرفتند كه با حمايت از اين بنگاه ها از ريزش 200 
هزار شاغل جلوگيري به عمل آمد. ياوري با اشاره 
به زمينه فعاليت بنگاه هاي مشكل دار گفت: از نظر 
توزيع بنگاه هاي مشكل دار، كماكان صنايع غذايي 
و آشاميدني بيشترين فراواني را در كل كشور دارند. 
اين مقام مسوول در وزارت كار افزود: به دليل افزايش 
مشكلات حاكم بر بنگاه هاي اقتصادي، طي مكاتبه با 
وزارت صنعت، معدن و تجارت درخواست برگزاري 
س��تاد ملي تس��هيل و رفع موانع توليد به صورت 
هفتگي ارايه شد و در حال حاضر اين ستاد در جهت 
رسيدگي به وضعيت بنگاه هاي مشكل دار هر هفته 

تشكيل جلسه مي دهد.

استفاده غير ايراني ها از يارانه 
ارزي

صدا و سيما| محمدرضا پورابراهيمي گفت: متوسط 
قيمت كالاهاي اساسي با وجود اختصاص ارز 4 هزار 
و 200 توماني، در مقايسه با پارسال از 30 تا 50 درصد 
افزايش يافته است كه نبايد اينگونه باشد. بر اساس 
توافق دولت و مجلس درباره كالاهاي اساس��ي، قرار 
اس��ت نرخ ارز ترجيحي )4200 توم��ان( همه 25 
قلم كالاي اساس��ي تامين شود. رييس كميسيون 
اقتصادي مجلس شوراي اسلامي ادامه داد: گزارش 
رييس سازمان برنامه و بودجه حاكي از آن است كه 
بخش زيادي از اين كالاها براي بازه زماني يكس��اله 
خريداري شده است. پورابراهيمي با اشاره به اينكه در 
زمينه قيمت كالاها، مشكلات و نگراني هايي وجود 
دارد، اظهار كرد: حوزه نظارتي وزارت صنعت، معدن 
و تجارت بايد نظارت جدي داشته باشد. در جلسه با 
دولت، بحث شد تا يارانه ارزي كه به عنوان مابه التفاوت 
نرخ ترجيحي و بازار ثانويه اختصاص داده مي شود به 

صورت يارانه در اختيار مردم قرار گيرد.
نماينده مردم كرمان و راور در مجلس گفت: در حال 
حاضر چند ميليون تبعه خارج��ي از يارانه متعلق 
به مردم ايران اس��تفاده مي كنند و همچنين حدود 
4 تا 5 ميليون گردش��گر خارجي هم از اين ظرفيت 
استفاده مي كنند و قاچاق كالاي اساسي هم در دو ماه 
اخير، مشكل ساز شده است بنابراين اگر يارانه ارزي 
به خود مردم به صورت مستقيم داده شود برخي از 
اين مشكلات، حل مي شود. وي افزود: اين موضوع در 
حال بررسي است و قرار است كميته تخصصي درباره 
آن كار كند و جمع بندي آن در صحن علني مجلس 
مطرح مي شود و در صورت نياز، در اين زمينه قانون 
تصويب مي شود. در جلسه امروز درباره سبد حمايتي 
ويژه هم بحث شد و بر اساس اظهارنظر دولت، اين سبد 
حدود 50 درصد جمعيت كشور را پوشش مي دهد. 
پورابراهيمي افزود: منابع اين سبدها از محل تغيير 
قيمت خوراك پتروشيمي ها و پالايشگاهي هاي تامين 
مي شود كه حدود 12 هزار و 500 ميليارد تومان است. 
در جلسه امروز به موضوع سوخت وارد نشديم، اما اين 
موضوع در كميس��يون انرژي و مركز پژوهش هاي 

مجلس شوراي اسلامي در حال پيگيري است.
رييس كميسيون اقتصادي مجلس شوراي اسلامي 
گفت: بر اس��اس آمارها، يك س��وم از مصرف فعلي 
س��وخت يا ناش��ي از مازاد مصرف يا ناشي از قاچاق 
سوخت اس��ت. ظرف هفته هاي آينده برنامه جامع 
دولت و مجلس در ارتباط با سوخت در كشور اعلام 
مي شود. اس��تفاده از ظرفيت كارت هاي سوخت و 
احياي آنها از موضوعات مهمي است كه مي تواند از 

قاچاق سوخت جلوگيري كند. 

آخرين خبر از واگذاري 
سرخابي ها

مهر|جعفر س��بحاني با بيان اينكه وزير ورزش 
به جد پيگير خصوصي س��ازي اين دو باش��گاه 
پرسپوليس و اس��تقلال اس��ت، گفت: چندي 
پيش وزير ورزش نامه اي براي شروع دوباره روند 
خصوصي س��ازي دو تيم فوتبال تهراني نوشت 
و ش��خص رييس جمهور رضايت كلي خود را در 
رابطه با اين واگذاري با در نظر گرفتن ش��رايطي 
اعلام كرده اس��ت. سبحاني ادامه داد: سرپرست 
وزارت امور اقتصادي و دارايي نامه اي به كميسيون 
اقتصادي دولت ارسال و درخواست بازنگري در 
مصوبه قبلي را مطرح كرده است كه ما هم اكنون 
منتظر هس��تيم كه اين درخواس��ت در دستور 
جلسه دولت قرار گيرد. مشاور رييس كل سازمان 
خصوصي سازي، افزود: تا زماني كه مصوبه قبلي 
دولت مبني بر فرهنگي بودن اين باشگاه اصلاح 
نشود نمي توان اظهارنظري كرد اما پيش بيني 
مي كنيم كه آن مصوبه دال بر واگذاري اين دو تيم 
خواهد بود. پس از اعلام نظر نهايي دولت، مسير و 

قيمت واگذاري اين دو تيم اعلام مي شود.

  حشمت الله فلاحت پيشه، رييس كميسيون امنيت ملي و سياست خارجي مجلس شوراي اسلامي اظهار كرده است سازوكارهايي در نظر گرفته 
شده تا افرادي كه به دنبال سرمايه گذاري در ايران هستند به موجب تحريم هاي امريكا دچار مشكل نشوند و بتوانند به راحتي با ايران كار كنند. ما اين 
اطمينان را به همه اتباع خارجي مي دهيم. وي چنين گفته است: جمهوري اسلامي ايران سازوكارهاي مناسباتي خارجي را به تناسب شرايط تحريمي 
شكل داده است و به دنبال آن چند اقدام خوب را در نظر دارد. اولين موضوع طرح يك فوريتي اصلاح قانون ۹۸۹ مدني كشور است كه اموال ايراني هايي 
كه تابعيت كش�ور ديگر را به هر دليل پذيرفته اند در داخل كشور مصون خواهد بود. كار خوب ديگر آن است كه هر كسي كه ۲۵۰ هزار دلار در داخل 
كشور سرمايه گذاري كند مي تواند اقامت پنج ساله بگيرد. البته از آنجايي كه امريكا، ايران را تحريم كرده است اين تصور ممكن است به وجودآيد كه 
مشكلي براي اين افراد به وجود مي آيد حال اينكه سازوكارهاي اجرايي به گونه اي در نظر گرفته شده كه سرمايه گذاران در ايران مرتبط با تجارت براي 

آمد و شد به كشورمان مشكل نداشته باشند.

برش



يادداشت

خبر
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»تعادل«چراييعدمتعييننرخسودبانكيرابررسيميكند

پرداخت40هزارميلياردتوماندرصورتافزايش5درصديسودسپردهها
رقابت تعدادي از بانك ها بر سر نرخ سود و جذب سپرده

گروه بانك و بيمه| محسن شمشيري |
به دنبال عدم تغيير نرخ س��ود بانكي در س��ال 97، و 
همچنين تداوم التهاب بازارهاي طلا و ارز، قيمت كالاها 
و خدمات، اين روزها حتي بانك هايي كه طبق ضوابط 
حركت كرده و نرخ سود مصوب شوراي پول و اعتبار را 
اجرا مي كنند به مرور وارد رقابتي شده اند كه مديران 
بانكي از آن به رقابت آلوده و ناسالم براي جذب سپرده 

بيشتر تعبير مي كنند.
به گزارش »تعادل«، بانك هاي منضبط نيز اين روزها 
ناچارند براي جا نماندن از رقابت جذب سپرده و ممانعت 
از فرار سرمايه، اقدام به افزايش نرخ كنند و به شكل هاي 
مختل��ف از طري��ق صندوق ه��اي س��رمايه گذاري، 
مشوق هاي مختلف و... سعي دارند كه نرخ سود بالاتري 

به سپرده گذار بدهند. 
در اين شرايط، برخي كارشناسان معتقدند كه با توجه 
به عدم رشد سپرده بلندمدت در سال 97 و ثبات آن در 
سطح اسفند 96، مي توان نتيجه گرفت كه افزايش نرخ 
سود بانكي جز رشد هزينه بانك ها و سيستم بانكي هيچ 
نتيجه اي به همراه ندارد و هزينه تسهيلات را نيز براي 
واحدهاي اقتصادي افزايش داده و به رشد زيان بانك ها 

منجر خواهد شد. 
در عين حال كه مصلحت نظام بانكي در عدم افزايش 
نرخ س��ود است تا به تدريج هزينه ها را كاهش دهند و 
فشار بر واحدهاي توليدي، بانك ها و مجموعه اقتصاد و 
حتي اجاره مسكن و... را مهاركنند، اما همچنان برخي 
بانك ها س��عي دارند كه سپرده هاي بيشتري را با نرخ 
بالاتر جذب كنند و اين پول را در بخش هاي س��ودآور 

واردات و صادرات به كار بگيرند. 
براين اس��اس، بايد در نظر داش��ت كه اگرچه اين نوع 
فعاليت ها براي بخشي از بانك ها و فعاليت ها سودآور 
است اما رشد سود بانكي عملا هزينه اي سنگين را به 
دولت، بانك مركزي، بانك هاي كشور تحميل خواهد 
كرد و براس��اس آخرين آمار اعلام شده در صورتي كه 
حدود 850 هزار ميليارد تومان سپرده بلندمدت را با 5 
درصد سود بيشتر همراه كنيم معادل 42 هزار ميليارد 
تومان يعني معادل بودجه عمراني كشور هزينه روي 

دست بانك ها خواهد گذاشت.
از تيرماه سال ۱۳95 كه نرخ سود بانكي به ۱5 درصد 
كاهش پيدا كرد، تاكنون ديگر دستورالعملي از سوي 
ش��وراي پول و اعتب��ار و بانك مركزي ب��راي كاهش 
نرخ سود مصوب نش��ده و مبناي نرخ سود همان ۱5 
درصد است، اما در ش��هريورماه سال گذشته با توجه 
به انحرافي كه بانك ها در سود داشتند، بانك مركزي 
طي بخشنامه اي هشت بندي شبكه بانكي را ملزم به 
كاهش نرخ سود تا ۱5 درصد كرد. البته قبل از اجراي 

آن فرصتي بين دوم تا يازدهم شهريورماه در اختيار آنها 
بود كه براي نگه داشت منابع دست به افتتاح حساب هاي 

با سود بالا زدند.
با اين حال در ادامه با توجه به نوساناتي در نيمه دوم سال 
قبل كه در بازار ارز اتفاق افتاد، برخي معتقد بودند كه 
عدم جذابيت نرخ سود موجب ورود بخشي از نقدينگي 

به بازار ارز و دامن زدن به التهابات آن شده است.
بر اين اساس بانك مركزي براي جبران، دست به انتشار 
اوراق گواهي س��پرده 20 درصدي در بهمن ماه زد تا 
بخشي از نقدينگي به بانك ها برگردد، اما با وجود انتشار 
بيش از 240 هزار ميليارد تومان اوراق عمدتا به تمديد 
حساب هاي قبلي انجاميد تا اينكه پول جديدي وارد 

بانك ها شود.
در س��ال جاري و در شهريورماه يعني زمان سررسيد 
سپرده هاي مدت داري كه در شهريورماه سال گذشته 
بانك ها در آستانه كاهش نرخ سود افتتاح كرده بودند، 
بانك مركزي به آنها اجازه داد كه اين س��پرده ها را به 
مدت يك ماه ديگر تمديد كند تا تصميم گيري در مورد 
ادامه آن انجام شود. در همين جريان بانك ها نيز نه تنها 

سپرده هاي قبلي را با سود بالا تمديد كردند، بلكه دست 
به افتتاح حساب با سودهاي بالاي 20 درصد كه به 2۳ 
درصد هم مي رسيد، زدند. در حالي به نظر مي رسيد اين 
طرح آنها درفاصله دوم تا يازدهم شهريورماه سال جاري 
اجرايي شود كه شواهد نش��ان از آن نداشت و آخرين 
بررسي هاي ميداني از اين حكايت دارد كه هنوز بانك ها 
سودهاي بالاي 2۳ درصد را به مشتريان خود پيشنهاد و 
با آن افتتاح حساب مي كنند كه اين نرخ تا هشت درصد 

از سود متعارف بانكي فاصله دارد.
انحراف بانك ها در س��ود و تخلفي كه نسبت به نرخ 
متعارف دارند، موجب شده تا اكنون توازن در دريافت 
سود در شبكه بانكي از تعادل خارج شود؛ بطوري كه 
در حال حاضر برخي بانك ها همچنان به س��ود ۱5 

درصدي پايبند هس��تند آن هم در ش��رايطي كه در 
كنار آنها بانك هاي ديگر در حال پرداخت سودهاي 
جذاب هستند. در عين حال كه در روندي غيرمتعارف 
نرخ سود تسهيلات )۱8 درصد( پايين تر از نرخ سود 

سپرده قرار دارد.
جمشيدي  دبير كانون بانك هاي خصوصي   در رابطه با 
پرداخت سودهاي بالا در بانك ها و همچنين اختلاف 
نرخ سود موجود با سود ۱8 درصدي تسهيلات گفت: 
نامتوازن بودن س��ودهايي كه در بانك ها و بر اس��اس 
برآوردهاي هر بانكي در حال دريافت اس��ت، بار ديگر 
موجب رقم خوردن رقابت��ي مخرب و آلوده ميان آنها 
مي شود، چرا كه وقتي برخي بانك ها پايبند به نرخ سود 
مصوب هستند، به تدريج در شرايطي قرار مي گيرند 

كه سپرده هاي آنها ممكن است فرار كرده و به سمت 
بانك هاي با س��ود بالا برود آن ه��م وقتي بانكي تحت 
نظارت بانك مركزي قرار دارد و از اين نظر موجه است 
و سود بالا هم پرداخت مي كند، صاحب سرمايه ترجيح 
مي دهد منابع خود را جابه جا كند، از اين رو بانكي كه 
اجراكننده سود ۱5 درصدي است، متضرر خواهد شد.

جمشيدي به ايسنا اظهار كرد: وقتي بانك ها ببينند 
قرار است منابع از آنها خارج شود و با كمبود نقدينگي 
مواجه و ناچ��ار به اضافه برداش��ت از بانك مركزي 
باشند، در اين شرايط ترجيح مي دهند به جاي اين 
كار، همان نرخ س��ود س��پرده هاي خود را افزايش 
دهند تا هم جذب منابع داشته و هم اينكه ناچار به 
پرداخت جريمه ۳4 درصدي بابت اضافه برداشت از 

بانك مركزي نباشند.
اما در حالي تفاوت نرخ س��ود سپرده فعلي در بانك ها 
كه بيش از 20 درصد مي رسد با نرخ سود تسهيلات به 
عنوان منبع اصلي تغذيه بانك ها حداقل دو درصد بيشتر 
است خود موجب ايجاد هزينه براي بانك ها خواهد شد 
كه در رابطه ب��ا تامين منابع نيز دبير كانون بانك هاي 

خصوصي توضيحات ديگري دارد.
جمش��يدي گفت كه الزاما تمام سپرده اي كه بانك ها 
جمع آوري مي كند، صرف پرداخت تسهيلات نمي شود 
كه موجب زيان آنها با توجه به بالاتر بودن سود سپرده 
ش��ود. اين در حالي اس��ت كه برخي بانك ه��ا از اين 
س��پرده ها براي پوش��ش بدهي خود به بانك مركزي 
استفاده مي كنند، برخي آن را براي انجام تعهداتي كه 
در پروژه ها دارند، صرف مي كنند و اگر هم بخشي از آن 
را تسهيلات بپردازد، مي دانند كه چگونه آن را جبران 
كنند. حال از طريق نگه داشتن سپرده ها كه از سود آن 

استفاده مي كنند يا روش هاي ديگر.
به گفته وي، با اين وجود بالاتر بودن س��ود س��پرده از 
سود تس��هيلات روند متعارفي نيست و بايد اين روند 
معكوس باش��د در غير اين صورت هزينه هايي را براي 
بانك ها به همراه خواهد داش��ت كه محل مشخصي 

براي تامين ندارد.
بايد يادآور ش��د كه با وجود اينكه بانك مركزي اعلام 
كرده بود بانك ها مي توانند سپرده هاي دوم تا يازدهم 
شهريورماه امسال را به مدت يك ماه تمديد تا بعد از آن 
تصميم خود را اعلام كند كه مديران بانكي مي گويند 
تاكنون اعلام رسمي در اين رابطه به آنها وجود نداشته 
اس��ت. در اين حالت به نظر مي رسد بانك مركزي هم 
از ش��رايط موجود ناراضي نيست و محلي براي جذب 
نقدينگي در بانك هاست، در غير اين صورت بايد بعد از 
حدود دو ماه بي نظمي و انحراف بانك ها در سود و انحراف 

حدود هشت درصدي، با آنها برخورد مي شد.

»تعادل«ازتازهترينتحولاتبازارارزوسكهگزارشميدهد

كاهش 200 هزار توماني قيمت سكه 
گروه بانك و بيمه| احسان شمشيري | 

روز يك شنبه 22 مهرماه بازار ارز و طلاي تهران شاهد 
ثبات نس��بي بود بطوريكه در ب��ازار آزاد، دلار حدود 
۱4 ه��زار تومان، يورو ۱6 ه��زار و ۱90 تومان و پوند 
۱8 هزار تومان معامله شد. همچنين مشاهدات بازار 
ارز تهران نشان مي دهد كه عمده صرافي ها و دلالان 
خريدار هستند و كمتر كسي در حال فروش اسكناس 

براي فروش است.
به گزارش »تعادل«، از آنجا كه چند روزي اس��ت در 
تارنماي »سنا ريت« يا سنا ميانگين نرخ روز قبل اعلام 
مي شود و امكان مشاهده نرخ هاي روز جاري و نوسان 
آن فراهم نيست، در نتيجه عملا مشخص نيست كه 
در سامانه نيما و سنا در طول روز جاري چه نرخ هايي 
معامله شده است اما مش��اهد ميانگين نرخ هاي روز 
قبل با توجه به ثبات نس��بي ب��ازار ارز، مي تواند روند 

نرخ ها را مشخص نمايد.
 براين اساس، نرخ هاي ميانگين معاملات انجام شده روز 
قبل يعني شنبه نشان مي دهد كه يورو ۱667۳، دلار 
۱4۳24، پون��د ۱855۳، يوآن 2۱87، درهم ۳85۱ و 
ليرتركيه 2547 تومان بوده است. همچنين نرخ حواله 
ارزي نيز براي يورو 9885، درهم 2۱08، يوآن ۱۱98، 

دلار ۱4۳۱2 و لير ۱76۳ تومان بوده است. 
 در بازار س��كه و طلا نيز سكه طرح جديد 4ميليون و 
25۱ هزار تومان، س��كه طرح قديم 4 ميليون ۱5۱ 
هزار تومان، نيم س��كه 2 ميليون و ۱۳۱ هزار تومان، 
ربع س��كه ۱ ميليون و ۱۳۱ هزار تومان، سكه گرمي 
67۱ هزار تومان، يك مثقال طلاي ۱7 عيار ۱ ميليون 

و ۱74 هزار و 500 تومان قيمت خورد.
عده اي از كارشناس��ان معتقدند كه اگرچه بازار ارز و 
طلا يكي، دو هفته گذشته را با ثبات نسبي همراه بوده، 
ام��ا تداوم اين ثبات به نظارت بر بازار، تزريق و حضور 
مس��تمر ارز بانك مركزي و صادر كنندگان، كاهش 

مشكلات صادركنندگان و... نيازمند است. 
برخ��ي فع��الان ارزي معتقدند ك��ه صادركنندگان 
با مش��كلات بي ش��ماري مواجه هس��تند و همين 
موضوع ني��ز در ميزان عرضه ارز به بازار نيما، س��نا و 
بازار آزاد اثرگذار بوده اس��ت. وجود پيمان س��پاري 
ارزي، بخش��نامه هاي ممنوعيت واردات مواد اوليه، 
ممنوعيت هاي صادراتي و مش��كلات بخشنامه هاي 
ارزي همچن��ان مانع اوليه فعاليت صادركنندگان به 
شمار مي رود. همچنين ورود ارز به كشور با مشكلات 
عديده اي مواجه است و در شرايطي كه از مشوق هاي 
صادراتي هنوز خبري نيست و ثبت سفارش متوقف 
اس��ت و موانع گمركي متعددي وج��ود دارد فعالان 
اقتصادي براي تهيه ارز از س��امانه هاي نيما و سنا با 

مشكل مواجه هستند.

   اعلام نرخ س�نا با تاخير يك روزه و ميانگين 
روز قبل

سامانه نظارت ارز )سنا( كه قبلا ميانگين نرخ فروش 
ارز در صرافي هاي مجاز سراس��ر كشور و حواله هاي 
ارزي در سامانه نيما را منتش��ر مي كرد، چند روزي 
اس��ت كه ديگر نرخ ها را به صورت ساعتي همان روز 
اعلام نمي كند بلكه متوس��ط نرخ خريد و فروش روز 

كاري گذشته را اعلام مي كند
 در ش��رايطي كه س��امانه س��نا به نش��اني اينترنتي
 https: //www.sanarate.ir را بان��ك مركزي 
طراح��ي كرده ت��ا محملي ب��راي اعلام ن��رخ ارز در 
صرافي ه��اي مجاز اعم از صرافي ه��اي بانكي و ديگر 
صرافي ه��اي داراي مج��وز باش��د، اي��ن تارنما بايد 
ميانگين معاملات انجام ش��ده را به صورت س��اعتي 

به روز رساني كند.
اعلام نرخ ها به صورت ساعتي اين خوبي را داشت كه 
عملكرد و رفتار بازار در ساعات روز مشخص مي شد؛ 
براي نمونه در س��اعات آغازي��ن روز اگر نرخ ها بالاتر 
مي رفت، نشان دهنده خريد و فروش هايي بود كه روز 
گذشته در قالب »معاملات فردايي ارز« در بازار انجام 
مي شد اما به تدريج نرخ ها متعادل شده و در ميانه روز 

نرخ بازار مشخص مي شد. 
در ماه هاي اخير كه س��امانه ارزي نيما براي خريد و 
فروش حواله هاي ارزي راه اندازي شده بود، نرخ ها در 
سنا نشان مي داد كه فروشندگان حواله هاي ارزي كه 
اغلب پتروشيمي ها هستند، در چه ساعتي از روز ارز 

به بازار عرضه مي كنند.
مشاهدات از سامانه سنا نشان مي دهد كه فروش ارز 
صادرات غيرنفتي اغلب حوالي ساعت ۱4 بعدازظهر 
به بعد انجام مي شد زيرا با آغاز عرضه، نرخ ها در سنا به 

اصطلاح بازاري ها »مي شكست« و چند كانال پايين 
مي آم��د. در همين زمينه يكي از صرافان با تاييد اين 
مطلب به ايرنا گفته كه اغلب پتروش��يمي ها ارز خود 
را در س��اعات پاياني روز و حوالي س��اعت ۱6 به نيما 
عرضه مي كنن��د و حجم بالاي عرض��ه، قيمت ها را 

پايين مي آورد.
با اين ح��ال تارنماي اين س��امانه در 2 هفته اخير و 
همزمان با آغاز روند كاهش��ي نرخ ها در ب��ازار آزاد، 
براي به روز رساني در دسترس نبود؛ هرچند برخي از 
فعالان بازار ارز اين موضوع را به خط و نشان دادستاني 
تهران درباره ممنوعيت اعلام نرخ لحظه اي ارز نسبت 
مي دادند اما اين توجيه از دو منظر قابل استناد نبود؛ 
نخست اينكه سنا ميانگين نرخ خريد و فروش قطعي 
ثبت ش��ده در بازار و نيما را نشان مي داد و اغلب نرخ 
اعلام��ي آن پايين ت��ر از كف بازار ب��ود و ديگر اينكه 
»تمامي حقوق م��ادي و معنوي اين پايگاه متعلق به 
بانك مركزي جمهوري اسلامي ايران است« و بانك 
مركزي هيچ گاه با اعلام نرخ غيرواقعي و بالاتر، بازاري 

كه بايد مديريت كند را به هم نمي زند.
در هر صورت تارنماي سنا بار ديگر در دسترس عموم 
مردم قرار گرفته اما نكته قابل تامل اينكه ساعت اعلام 
ميانگين نرخ ها از آن رخت بسته است و گردانندگان 
آن ترجيح داده اند همه اسعار عمده را در يك جدول 
س��اماندهي كنند؛ اين در حالي است كه در تارنماي 
پيش��ين، يورو، يوان و درهم امارات صدرنشين بود و 
نرخ آنها به صورت ساعتي اعلام مي شد و بقيه اسعار 
در ج��دول جانبي فقط نرخ خريد و ف��روش را اعلام 
مي كردند. تفاوت ديگر تارنم��اي جديد، اختصاص 
بخش��ي به عنوان »گ��زارش خريد و ف��روش ارز در 
سامانه نيما« است كه به ميانگين نرخ حواله هاي ارزي 

اختصاص دارد. با همه اين تغييرات، سنا يك تفاوت 
اصلي با گذشته دارد و آن اينكه ديگر نرخ ارز در همان 
روز را اع��لام نمي كند بلك��ه در جداولي كه طراحي 
ش��ده، نرخ هاي اعلامي به روز كاري قبل اختصاص 
دارد و ميانگين هفتگي و ماهانه خريد و فروش اسعار 

ثبت مي شود.

  تفاوت »تارنماي سنا« با »سامانه سنا«
يك��ي از صراف��ان پايتخت كه خواس��ت نامش ذكر 
نش��ود به خبرنگار ايرنا توضيح داد كه س��امانه سنا 
ك��ه صرافي ها در آن اعلام ن��رخ مي كنند، با آنچه در 
تارنماي س��نا از س��وي بانك مركزي اعلام مي شود، 
تفاوت دارد؛ در سامانه سنا، صرافي ها مي توانند نرخ 
خريد و فروش هايي را ك��ه انجام داده اند، ثبت كنند 
كه ميانگين معاملات آنها در سراس��ر كشور در بانك 
مركزي برآورد ش��ده و در سامانه اعلام نرخ سنا )سنا 

ريت( اعلان عمومي مي شود.
وي افزود: آنچه س��ايت س��نا در گذش��ته به صورت 
س��اعتي اعلام مي كرد، چندان دقيق نبود و در رويه 
جديد، ميانگين مجموع معاملات انجام شده در روز 

بعد اطلاع رساني مي شود تا نرخ اعلامي دقيق باشد.

   ورود دلاره�اي خانگ�ي دركاه�ش ن�رخ 
موثر است

از س��وي ديگ��ر، عضو هيات رييس��ه كميس��يون 
اقتصادي مجلس با بيان اينكه در برابر واقعي شدن 
نرخ دلار مقاومت وجود دارد، گفت: با تدبير مناسب 
مي توان از ظرفيت دلارهاي خانگي در بخش توليد 
اس��تفاده كرد. معصوم��ه آقاپور عليش��اهي درباره 
كاهش قيمت دلار گفت: در حال حاضر مقاومت هاي 
در برابر منطقي ش��دن قيم��ت دلار در بازار وجود 
دارد كه از توجيه اقتصادي برخوردار نيس��ت. عضو 
هيات رييسه كميسيون اقتصادي مجلس ادامه داد: 
مقاومت داخلي و خارجي در برابر كاهش قيمت دلار 
وجود دارد چرا كه س��وداگران داخلي و خارجي كه 
در تلاطم هاي ارزي نقش داش��ته اند مايل به ايجاد 
ثبات در بازار نيستند. نماينده مردم شبستر در مجلس 
در گفت وگو با خانه ملت با تاكيد بر لزوم تقويت ارزش 
پول ملي افزود: با توجه به دلايل اقتصادي قيمت واقعي 
دلار در بازار آزاد حدود 8 هزار تومان اس��ت؛ بنابراين 
قيمت ها در ب��ازار بايد كاهش ياب��د و در نرخ منطقي 

ثبات ايجاد شود.
آقاپور عليش��اهي با بيان اينكه برخي از صرافي ها در 
برابر واقعي شدن نرخ دلار مقاومت مي كنند، تصريح 
كرد: با توجه به اجراي تعهدات برجام از س��وي ايران و 
ادامه مذاكرات با گروه ۱+4 و همچنين تصويب لوايح 

چهارگانه مرتبط با FATF پيش بيني مي شود برقراري 
ارتباطات بانكي با كش��ورهاي اروپايي بتواند شرايط 

مبادلات ارزي را تسهيل كند.
عضو هيات رييسه كميسيون اقتصادي مجلس يادآور 
ش��د: دلارهاي خانگي قابل توجهي وجود دارد كه با 
طراحي و تدبير مناس��ب مي ت��وان از اين ظرفيت در 
بخش توليد استفاده كرد و با انجام اين مهم به اشتغال 

زايي كمك كرد.

   فريب حباب نرخ ارز را نخوريد
همچنين عضو كميسيون برنامه، بودجه و محاسبات 
مجلس با تاكيد بر اينكه قيمت ارز در حال حاضر متاثر 
از عوامل سياسي بوده و از واقعيت به دور است، گفت: 
با توجه به پيش بيني ها نرخ ارز باز هم كاهش خواهد 
داشت. عزت الله يوسفيان ملا بر ضرورت يكسان سازي 
نرخ خريد و فروش ارز در صرافي ها و بانك ها تاكيد كرد 
و گفت: متفاوت ب��ودن نرخ خريد و فروش ارز، خود بر 

نابساماني وضعيت بازار دامن مي زند.
نماين��ده مردم آم��ل و لاريجان در مجلس ش��وراي 
اسلامي، با بيان اينكه نابساماني بازار ارز همه قيمت ها 
را در ب��ازار تحت تاثير قرار داده اس��ت، افزود: در حال 
حاضر قيمت هاي مطرح شده براي خريد و فروش ارز 

اقتصادي نبوده از اين رو تجديدنظر در آن لازم است.
وي ب��ا تاكيد بر اينكه قيمت ارز در حال حاضر متاثر از 
عوامل سياس��ي بوده و از واقعيت به دور است، تصريح 
كرد: اگ��ر قيم��ت ارز اقتصادي بود يعن��ي معادلات 
اقتصادي به نرخ هاي متفاوت منجر مي ش��د، امكان 
كاهش آن ممك��ن نبود اما چون اي��ن نرخ ها متاثر از 

مبادلات سياسي است حباب آن محسوس تر است.
اين نماينده مردم در مجلس دهم با بيان اينكه دولت 
اعتقاد به نرخ دلار در كانال كمتر از ٨ هزار تومان دارد، 
گفت: دولت وقتي به اين نرخ معتقد است نبايد نسبت 

به خريد و فروش آن بيش از ٨ هزار تومان اقدام كند.
يوسفيان ملا با تاكيد بر اينكه مردم بايد بدانند نرخ هاي 
موجود در بازار نرخ واقعي دلار نيست، تصريح كرد: اين 
نرخ هاي حبابي ش��ايد تا مدتي تداوم داشته باشد اما 
مردم بايد بدانند كه در نتيجه بازگش��ت به نرخ واقعي 

رخ خواهد داد.
وي ب��ا بيان اينكه مردم نبايد فريب حب��اب نرخ ارز را 
خورده و نسبت به س��رمايه گذاري در آن اقدام كنند، 
گفت: با توجه به پي��ش بيني ها نرخ ارز باز هم كاهش 
خواهد داشت از اين رو سرمايه گذاري در اين حوزه به 
صرفه نيست. عضو كميسيون برنامه، بودجه و محاسبات 
مجلس شوراي اس��لامي يادآور شد: روند كاهش نرخ 
ارز در بازار همچنان ادامه خواهد داشت تا ساماندهي 

نرخ ها نيز رخ دهد.

مواضع FATF در قبال رمزارزها

تعيين سخنگوي  بزرگداشت 
دانشكده ارتباطات اجتماعي

زهرا  لطيفي|
پنجمين دس��تورالعمل مبارزه با پولش��ويي قصد 
دارد عمليات FinCEN را با توجه به پيشرفت هاي 
تكنولوژيكي جديد، از جمله استفاده از پول مجازي 
براي فعاليت غيرقانوني، مدرن كن��د. گزارش گروه 
ويژه اقدام مالي FATF نشان دهنده نگراني رو به رشد 
رگولاتورها و س��ازمان هاي دولتي در مورد استفاده 
از پول مج��ازي براي تامين مالي تروريس��م و  ديگر 
فعاليت هاي غيرقانوني است. اين سازمان كه بر نحوه 
اجراي قوانين مربوط به پولش��ويي كشورها نظارت 
كرده و استانداردهايي را بدين منظور تدوين مي كند، 
تاكنون بطور جدي به امكان پولشويي و تامين مالي 
تروريسم در ارزهاي مجازي ورود نكرده بود. پنجمين 
دستورالعمل مبارزه با پولشويي AMLD5 اتحاديه 
اروپا در ماه مه  امس��ال بطور رسمي منتشر شد. اين 
اولين چارچوب قانوني اتحاديه اروپا اس��ت كه بطور 
خاص با تنظيم مبادلات ارزي مجازي مواجه مي شود. 
همچنين نمايندگان كنگره ايالات متحده، ش��بكه 
اجرايي جرايم مالي امريكا FinCEN را معرفي كردند 
كه شامل مس��ائل مربوط به فناوري هاي نوظهور يا 
ارزش هايي است كه جايگزين ارزهاي فيات مي شود. 
پنجمين دس��تورالعمل مبارزه با پولش��ويي قصد 
دارد عمليات FinCEN را با توجه به پيشرفت هاي 
تكنولوژيكي جديد، از جمله استفاده از پول مجازي 
براي فعاليت غيرقانوني، مدرن كند. كشورهاي عضو 
G20 نيز در حال بررسي يك استاندارد جهاني ضد 
پولشويي AML در مورد رمزنگاري ارز و انتشار يك 
سند تا اكتبر امسال هس��تند. احتمال اينكه نتايج 
جلسات استانداردهاي FATF در ماه اكتبر، الزامات 
AML را افزايش دهد، بس��يار اس��ت. اما با توجه به 
بررس��ي FATF توسط مجلس ش��وراي اسلامي و 
تصويب الحاق ايران به كنوانسيون مبارزه با تامين مالي 
تروريسم CFT، رمزارزها در اين خصوص از دو منظر 
قابل بررسي هستند. در خصوص رمز ارزهايي مانند 
بيت كوين، با توجه به اينكه اينگونه رمز ارزها اساسا 
غيرمتمركز و خارج از كنترل يك حاكميت و دولت  
هس��تند و با تمركز و نظارت منافات دارند، بنابراين 
احتمال تخلف، پولشويي و ساير فعاليت هاي غيرقانوني 
از طري��ق اينگونه ارزه��ا وج��ود دارد و بايد منتظر 
دستورالعمل هاي جديد گروه ويژه اقدام مالي در اين 
خصوص ماند. اما در خصوص راه اندازي ارز ديجيتال 
ملي بر پايه ريال توسط بانك مركزي رويكرد متفاوت 
است. در اين مورد عمليات شناسايي مشتري يا همان 
KYC باي��د صورت گيرد و با توجه ب��ه احراز هويت 
مشتري، مبدا و مقصد پول مشخص است و مانند پول 

فيات مي تواند تحت نظارت قرار گيرد.
در اينجا نكته دور زدن تحريم ها مطرح مي شود كه 
عده اي به اشتباه گمان مي كردند با ارز رمز ملي مي توان 
تحريم هاي امريكا را دور زد. اما همان طور كه پترو در 
ونزوئلا مورد تحريم امريكا ق��رار گرفت، ارز رمز ملي 
كه توسط بانك مركزي ايران منتشر شود نيز قابليت 
تحريم ش��دن دارد. اين تصور از آنجا نشات مي گيرد 
كه ارز رمز ملي با س��اير ارز رمزهاي غير قابل كنترل 
كه به منظور حذف واسطه و ناشناس بودن طراحي 
شده اند، يكس��ان پنداشته مي ش��ود. اكثر ارزهاي 
ديجيتال بر بستر پايگاه داده توزيع شده بلاك چين 
و توسط فرايند مايينينگ يا استخراج توليد مي شوند. 
بي پشتوانه بودن اينگونه ارزها دليل ترديد برخي از 
محافظه كاران براي سرمايه گذاري روي اين ارز است. 
اگرچه برخي از ارزها مانند تتر USDTاعلام كرده اند 
كه پشتوانه دلاري دارند.  اما به طور كلي اينگونه ارزها 
بدون پشتوانه بوده و در حال حاضر هيچ نهادي توانايي 
نظارت در تراكنش هاي رمزارزهاي خصوصي را ندارد 
و مبدا و مقصد ارز يا فرستنده و گيرنده در اين سيستم ها 
قابل شناسايي نيست، بنابراين مي توانند تحريم هاي 
بين المللي در تعاملات مالي ايران از اين طريق را بي اثر 
 كنند. اما ارز رمزملي داراي پشتوانه و تحت حاكميت 
بوده و بنابراين قوانين ضد پولش��ويي و تامين مالي 

تروريسم بر آنها حاكم است.

 در دومين جلسه كارگروه بزرگداشت پنجاهمين 
سال دانشكده علوم ارتباطات اجتماعي، به منظور 
ارتباط نزديك با رسانه ها و فارغ التحصيلان اين 
دانشكده، جواد قاسمي به عنوان دبير و سخنگوي 

اين كارگروه انتخاب شد.
در اين جلسه كه روز ش��نبه مورخ 2۱ مهرماه با 
حضور اعضاي اين كارگروه تشكيل شد، پيرامون 
تشكيل كميته هاي مختلف تصميم گيري شد 
و تقسيم كار لازم به عمل آمد و جواد قاسمي به 

عنوان دبير اين كارگروه انتخاب شد.
بر اساس اين خبر، اسامي اعضاي كارگروه مزبور 
عبارتند از حس��ين افخمي، هوش��نگ مدني، 
منوچهر شميراني، علي زرگر، رضا قوي فكر، مجيد 
خليلي پير، حميد صديق پور، ابراهيم رستميان، 
جواد قاسمي، اسماعيل قديمي، عبداله سجادي، 
بيژن نفيسي، علي اكبر قاضي زاده، حسن كرابي، 

عبداله اسكويي و خسرو رفيعي.
لازم ب��ه ذكراس��ت در اي��ن جلس��ه، از تمامي 
فارغ التحصي��لان دانش��كده عل��وم ارتباطات 
اجتماعي ب��ه ويژه فارغ التحصيلان س��ال هاي 
گذشته درخواست شده است كه براي برگزاري 
هرچه بهتر اين مراسم، ضمن تماس با دبيرخانه 
اين كارگروه با شماره تلفن هاي 2و8289۳00۱ 

مشخصات خود را اعلام كنند.
اي��ن گروه اميدوار اس��ت ب��ا برگزاري مراس��م 
پنجاهمين سال تأسيس رشته روزنامه نگاري و 
روابط عمومي، زمينه را براي گردهمايي جمعيت 
فارغ التحصي��لان دانش��كده عل��وم ارتباطات 

اجتماعي و ايجاد رابطه بهتر فراهم آورد.

  كارشناسان معتقدند كه با توجه به عدم رشد سپرده بلندمدت در سال 97 و ثبات آن در سطح 
اسفند 96، مي توان نتيجه گرفت كه افزايش نرخ سود بانكي جز رشد هزينه بانك ها و سيستم 
بانكي هيچ نتيجه اي به همراه ندارد و هزينه تسهيلات را نيز براي واحدهاي اقتصادي افزايش داده 

و به رشد زيان بانك ها منجر خواهد شد

برش



ديدگاه 5 بازار سرمايه

مقام مسوول سازمان بورس: اختلاف سليقه را پاي تخلف ننويسيم

نظارت سازمان بورس 2  برابر شد

صندوق هاي سرمايه گذاري و نظارت
گروه بورس | سميرا ابراهيمي |

صندوق ه��اي س��رمايه گذاري هم��واره ب��ه عنوان 
مامني براي ورود س��رمايه هاي س��رگردان به بخش 
مول��د اقتصاد كش��ور ش��ناخته مي ش��ود. در واقع از 
صندوق هاي س��رمايه گذاري تحت عنوان پلي ميان 
بورس و سرمايه هاي مردمي ياد مي شود كه مي تواند 
با مديريت درس��ت منابع در سهام و صنعت بازده آور، 
امنيت س��رمايه گذاري در بازار را براي سرمايه گذاران 
ايجاد كند. همچنين از ورود نقدينگي هاي پراكنده به 
بازار و احتمال تحميل ضرر به افراد نا آش��نا به مفاهيم 
مالي جلوگيري مي كند. همچني��ن در صندوق هاي 
سرمايه گذاري تنوع كمي به لحاظ ميزان ريسك وجود 
دارد كه هر سرمايه گذار با توجه به ميزان ريسكي كه 
مي تواند متحمل شود، وارد مي شود. اما موضوع انتخاب 
صندوق نيز يكي از مواردي است كه قبل از ورود پول 
به صندوق ه��ا، تبديل به يك��ي از چالش هاي فكري 
س��رمايه گذاران مي شود. بطور كلي گفته مي شود كه 
هر چقدر سابقه صندوق بيشتر باشد، رزومه مديران آن 
قوي تر باشد و سرمايه آن بيشتر باشد به عنوان مزايايي 
درخصوص انتخاب صندوق از س��وي سرمايه گذاران 
مطرح مي شود. اما گاهي برخي حاشيه  ها در خصوص 
عملكرد صندوق هاي س��رمايه گذاري وجود داشته و 
هنوز نيز وجود دارد كه برخي از صندوق ها، منابع تحت 
مديريت خود را فداي سود كدهاي شخصي مي كنند. 

     توسعه بازار و افزايش اعتماد عمومي
»اس��تفاده از منابع صندوق هاي سرمايه گذاري براي 
سودرساني به كدهاي مشخص، دزدي است. اميدوارم 
به زودي با دستورالعمل هايي اين منكر از بازار سرمايه 
حذف شود.«  متن بالا بطور مستقيم از صفحه توييتري 
س��عيد اس��امي بيدگلي، دبيركل كان��ون نهادهاي 
س��رمايه گذاري برداشته شده اس��ت. البته اسامي 
بيدگل��ي پس از آنك��ه توييتش دچ��ار بازخوردهاي 
مختلفي از سوي فعالان بازار سرمايه شد، اين توضيحات 
را اضافه كرد كه اين توئيت ربطي به شرايط فعلي بازار 
نداش��ت. موضوع بررس��ي رابطه كدهاي معاماتي و 
معامات front running مدت هاس��ت كه مورد 
بحث و بررسي است و خوشبختانه نهاد ناظر اقدامات 
بسيار خوبي در اين مورد انجام داده است.  صحبت كردن 
درباره نهاد يا فرد خاص نياز به اسناد و مدارك محكم 
دارد. هيچ نهاد يا ش��خص خاصي موضوع اين توئيت 
نبوده است. اتفاقا معتقدم بايد از مديران نهادهاي مالي 

در مقابل شايعات محافظت كرد.
اگرچه بازار س��رمايه خالي از ايراد و اشكال نيست، اما 
سازوكارهاي اين بازار بسيار چابك تر از ساير بخش هاي 
اقتصاد ايران است و شفافيت در آن با ديگر بازارها فاصله 

معناداري دارد. توس��عه بازار سرمايه نيازمند افزايش 
اعتماد عمومي به اين بازار است.

     اختلاف سليقه يا تخلف؟ 
محمدرضا معتمد، مدير نظارت برنهادهاي مالي سازمان 
بورس در گفت وگو با »تعادل« گفت: در فضاي مجازي يا 
هرجايي كه تخلفي منتسب به يك مدير، نهاد مالي يا يك 
صندوق مي شود،  براي رسيدگي بايد مدارك و مستنداتي 
ارايه شود. صرفا اينكه در يك رسانه مجازي يا غيرمجازي 
اعام ش��ود كه تخلفاتي انجام مي شود اما مدارك ارايه 
نشود، كار پيگيري رابراي ناظران سخت مي كند،  زيرا فقط 

اقوال شفاهي بسط و انتشار پيدا مي كنند. 
او افزود: از سوي ديگر بايد توجه داشت كه بيش از آنكه 
موضوع تخلف مطرح باش��د، موضوع اختاف سليقه 
بين مديران سرمايه گذاري صندوق ها و افرادي مطرح 
مي شود كه اين صحبت ها را بيان مي كنند. مثا امروز 
فعالان بازار و مديران سرمايه گذاري انتظار ندارند كه 
يك سهم خاص توسط مدير صندوق ها خريد يا فروش 
انجام شود.  به عنوان تخلف بيان مي كنيم. در اين صورت 
ممكن است بيان شود كه تخلف صورت گرفته است.  در 
حالي كه ممكن است تنها اختاف سليقه اي در زمينه 

خريد،  فروش يا زمان خريد و فروش باشد.

     نظارت سازمان بورس 2 برابر شد 
  مدير نظارت برنهادهاي مالي سازمان بورس در ادامه گفت: 
اما در مورد اينكه چه اقداماتي از سوي سازمان بورس به 
عنوان نهاد ناظر انجام مي ش��ود، اين اس��ت كه در تمام 
صندوق ها، حد نصاب هايي مشخص شده است كه در هر 
صندوق از هر ناشر و از هر صنعت چه ميزان سهم مي توان 
خريداري كرد. اين حد نصاب ها در اميدنامه صندوق وجود 
دارد و مرتبا كنترل مي شود. از سوي ديگر هيچ صندوقي 

وجود ندارد كه از نصاب هاي مقرر عدول كرده باشد.
اگر هم در صندوقي تخلف احراز ش��ود، چه از س��وي 
مديريت بر نهادهاي مالي و چه از سوي مديريت نظارت 
بر بازار كه عملكرد تمام اش��خاص حقيقي و حقوقي 
را رصد مي كند،  ابتدا بررس��ي محتوا انجام مي شود و 
چنانچه تخلف و عدم رعايت مقررات رخ داده باشد،  به 

بخش حقوقي سازمان ارجاع مي شود. 
به گفته معتمد در اين مدت كه بحث احتمال تخلف 
در صندوق ها مطرح مي ش��ود نيز نظارت بر معامات 
و حد نصاب ها دو برابر ش��ده اس��ت، اما به موردي كه 
نمايانگر ارتباط بين شخصي مديران و صندوق ها باشد، 

برنخورديم. 
او افزود: ممكن است مطرح شود كه متخلفان با كد افراد 
ديگري وارد شده اند، اما در اين بخش هم بايد اطاعات و 
مستندات دقيق تري ارايه شود تا بتوانيم اين موضوع را 

پيگيري كنيم. اما من اظهار دارم كه تاكنون هيچ تخلفي 
از سوي دارندگان اطاعات و دارندگان منابع نداشتيم. 
در واقع مي توانيم ادعا كنيم كه تاكنون هيچ تخلفي در 
اين حوزه صورت نگرفته و سرمايه گذاران صندوق ها 

مي توانند از اين بابت مطمئن باشند. 
اين مقام مسوول خاطرنش��ان كرد: بايد تمايزي بين 
خريد و سهام و اوراق بين افراد حقيقي و حقوقي قائل 
باش��يم. در مبحث صندوق ها، تصميم گيري خريد و 
فروش توس��ط تيم مديران صندوق ارايه مي شود. در 
اين فرآيند، ارزيابي ريسك و تحليل آن انجام مي شود و 
گزارش مكتوب آن وجود دارد و ما در بازديد هاي دوره اي 
از صندوق ها اين گزارش ها را مشاهده مي كنيم. از سوي 
ديگر بطور مثال يك صندوق مجاز است كه 5 درصد از 
سهام يك صندوق را خريداري كند اما مديران صندوق 
ممكن اس��ت كه اين 5 درصد را در زمان هاي متفاوت 
و با قيمت هاي متفاوتي خري��داري كنند يا به فروش 
برسانند. اين تفاوت زماني كه به تبع آن تفاوت قيمتي 
به وجود مي آورد، لزوما به اين معني نيست كه تخلفي 
انجام ش��ده اس��ت. همچنين بايد توجيه مكتوبي در 
خصوص خريد يا فروش آن وجود داشته باشد. بنابراين 
بيش از آنكه مبحث ارايه مستندات باشد، بحث بر سر 

اختاف سليقه است. بنابراين تاكيد مي كنم كه ما تا اين 
ساعت تخلفي احراز نكرديم اما اگر تخلفي باشد، بطور 

جدي با آن برخورد مي كنيم. 

     عملكرد كوچك ترها
رسول رحيم نيا، كارشناس بازار سرمايه در اين باره به 
»تعادل« گفت: اين موضوع كه برخي از صندوق هاي 
سرمايه گذاري با كدهاي ش��خصي خود يك سهم را 
بخرن��د و وقتي قيمت آن بالا رفت، از س��وي صندوق 
خريداري كنند تا زيان را پوش��ش دهد، اگر هم انجام 
شود  عمدتا از سوي شركت هاي سر مايه گذاري است. 
در واقع صندوق هاي سرمايه گذاري به واسطه نظارت 
روزانه متولي، حسابرس و خود سازمان و اينكه امكان 
رصد آنها راحت تر اس��ت، كمتر پيش مي آيد كه وارد 

چنين فضايي شوند.
مدير سرمايه گذاري صندوق سرمايه گذاري افق ملت 
در ادام��ه گفت: در ش��ركت هاي س��رمايه گذاري نيز، 
صندوق هاي كوچك ممكن است وارد اين موضوع شوند. 
زيرا در صندوق هاي بزرگ، س��هام شركت هاي بزرگ 
كه وضعيت بنيادي مناس��بي دارند عمدتا مورد خريد 
قرار مي گيرد. اما صندوق هاي كوچك وارد س��هامي با 

مقياس هاي كوچك مي شوند و با كدهاي شخصي بازي 
مي كنند. اين موضوع نيز كاما قابل رصد است. وي افزود: 
در اين حوزه بايد توجه داشت كه ورود در سهم هاي بزرگ 
و تعويض روند قيمتي آنها،  كار دشواري است زيرا به درگير 
شدن سرمايه زيادي نياز دارد و اصولا نمي تواند توسط 
يك صندوق و حتي يك نهاد مالي انجام شود. اما در بازي 
صندوق هاي كوچك كه وارد سهم هاي كوچك مي شوند 
حتي در هفته هاي اخير ديده شد كه چندين سهم 100 
درصد افزايش قيمت داشتند و در زمان ريزش نيز 100 

درصد افت كردند. 
به گفته رحيم نيا به لحاظ قانوني امكان رصد و برخورد 
با اين رويه نيز وج��ود دارد. اما بايد توجه داش��ت كه 
معامات چرخشي در اين فرآيند كمتر انجام مي شود. 
در واقع با اس��تفاده از ق��درت منابع صندوق ها قيمت 
سهم را بالا مي برند و سپس به بازار مي فروشند. در واقع 
از منابع صندوق صرفا جهت حمايت از سهم براي بالا 
بردن قيمت استفاده مي شود.  اين مدير صندوق اشاره 
كرد كه در صندوق هاي تامين سرمايه ها به دليل حجم 
بزرگي كه دارند، وارد س��هم هاي بزرگ مي شوند و در 
سبدگرداني ها نيز به دليل آنكه منابع سرمايه گذاران هر 

روز رصد مي شود، اين كار انجام نمي شود. 

گروه بورس|
معامات روز گذشته بورس اوراق بهادار تهران تحت 
تاثير اختال در س��امانه معاماتي ق��رار گرفت و در 
نهايت ش��اخص كل با افت 109 واح��دي، رقم 174 
هزارو 923 واحد را به خود اختصاص داد. از همين رو 
شاخص بازار اول با كاهش 74 واحدي، رقم 131 هزار 
و 803 واحد را تجربه كرد. در مقابل شاخص بازار دوم 
با كاهش 243 واحدي همراه ش��د و رقم 334 هزار و 
280 واحد را به ثبت رساند. همچنين، شاخص سهام 
آزاد شناور نيز با كاهش 285 واحدي به رقم 187 هزار 
و 130 واحد رسيد. عاوه بر اين شاخص كل هم  وزن 
با كاهش 291واحدي، رقم 28 ه��زار و 449 واحد را 

تجربه كرد. بر اساس اين گزارش، ديروز نماد معاماتي 
شركت هاي پالايش نفت اصفهان با 169 واحد، معدني 
و صنعتي چادر ملو با 141 واحد و تاپيكو با 128 واحد 
افزايش بيشترين تأثير مثبت را بر شاخص كل بورس 
داشتند. در مقابل نيز، معامات سهام در نماد معاماتي 
ش��ركت هاي پالايش نف��ت اصفهان ب��ا 253 واحد، 
مديريت سرمايه گذاري اميد با 134 واحد و پالايش 
نفت تهران با 117 واحد كاهش، بيشترين تاثيرمنفي 

را به نام خود به ثبت رساندند.
افزون بر اين، ارزش كل معامات روز گذشته بورس 
تهران در حالي به بيش از 323 ميليارد تومان نمايش 
داده شد كه ناشي از دس��ت به دست شدن بيش از 

يك ميليارد و 309 ميليون سهم و اوراق مالي قابل 
معامله طي 55 هزار و 837 نوبت داد و ستد بود.

     عقب نشيني شاخص فرابورس
از س��ويي ديگ��ر، در دومي��ن روز كاري هفته جاري 
بازارهاي نه گانه فرابورس اي��ران ميزبان نقل وانتقال 
بيش از يك ميلي��ارد ورقه بهادار ب��ه ارزش 4 هزار و 
352 ميليارد ريال بودند كه معامله گران اين حجم از 
دادوستدها را در 100 هزار و 362 نوبت مبادلاتي دست 
به دست كردند. نماد ذوب عاوه بر اينكه بيشترين افت 
قيمتي را تجربه كرد، با 17 واحد اهرم منفي بيشترين 
تاثير را در افت آيفكس در روز گذشته برجاي گذاشت 

اما در سمت مقابل نمادهاي »مارون« و »زاگرس« به 
ترتيب با 9 و 8 واحد حمايت از اين نماگر مانع از افت 
بيشتر آن شدند تا در نهايت شاخص كل فرابورس با 
12 واحد كاهش در ارتف��اع يك هزار و 927 واحدي 
قرار بگيرد. در اين ميان 101 ميليون سهم به ارزش 
345 ميليارد ريال در بازار اول و 574 ميليون سهم به 
ارزش يك هزار و 820 ميليارد ريال در بازار دوم تغيير 
مالكي��ت يافت. همچنين، روز گذش��ته در بازار پايه 
شاهد جابه جايي 378 ميليون سهم در 7 هزار و 265 
نوبت دادوستدي بوديم كه ارزش اين دادوستدها به 
794 ميليارد ريال رسيد. افزون بر اين، روز گذشته نيز 
ش��اهد درج يك شركت از گروه قند و شكر در تابلو ج 
اين بازار بوديم. بدين ترتيب شركت قند نقش جهان 
در نماد »قنقش« به عنوان دويس��ت و سي و يكمين 
نماد معاماتي در فهرست نرخ هاي بازار پايه فرابورس 
درج شد. در س��مت ديگر بازار، رصد معامات اوراق 

نشان مي دهد كه معامله گران24 ميليون ورقه بهادار 
را ب��ه ارزش يك ه��زار و 393 ميليارد ري��ال در بازار 
ابزارهاي نوين مالي فرابورس جابه جا كرده اند كه اين 
معامات ش��امل اوراق بدهي و ان��واع صكوك اعم از 
اسناد خزانه اسامي، اوراق مشاركت و ...، صندوق هاي 
سرمايه گذاري قابل معامله و اوراق تسهيات مسكن 
مي شود. بر اساس اين گزارش، نگاهي كلي به نمادهاي 
فرابورسي نشانگر آن است كه بيشترين افزايش قيمت 
در مي��ان تمامي نمادها را نماد »زش��گزا« متعلق به 
شركت شير و گوشت زاگرس شهركرد و نماد شركت 
بيمه كوثر تجربه كرد ه اند كه هر دو 4.9 درصد افزايش 
قيمت را در روز گذشته به ثبت رساندند. از سوي ديگر 
نمادهاي »ذوب« و »سمگا« بار بيشترين افت قيمت 
را در روز گذش��ته به دوش كشيدند. عاوه بر اين نام 
نمادهاي »قش��ير« و »افرا« نيز در جدول بيشترين 

كاهش قيمت به چشم مي خورد.

سهامداران درگير اختلالات سامانه معاملاتي
مروري بر آمار معاملات ديروز نشان مي دهد
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 تمكين از مكانيزم بازار
و كشف قيمت نفت

يك كارشناس بازار سرمايه معتقد است، عرضه نفت 
خام كه چهار بار در بورس رونمايي ش��ده و نتيجه 
نداشته، به شرطي موفق مي ش��ود كه مسوولان 
براي كشف قيمت از مكانيزم بازار تمكين كنند. به 
گزارش ايسنا، فردين آقابزرگي درباره مزايا و معايب 
عرضه نفت خام در بورس، اظهار كرد: واضح است كه 
استفاده از عوامل و بازارياب هاي متعدد براي فروش 
نفت خام بهترين حالت ممكن است. اگر مي خواهيم 
براي عرضه نفت خام بازار متشكلي داشته باشيم 
ش��رط اول اين اس��ت كه عرضه نفت در آن بازار از 
طريق عرضه و تقاضاي واقعي قيمت گذاري شود. وي 
ادامه  داد: از طرفي بيش از 20 سال است كه دست 
به گريبان تحريم ها هستيم، ولي به هر طريقي كه 
شده نفت مان را فروخته ايم و مبالغ مربوط به آن را 
نيز جابه جا كرده ايم. در نتيجه تا حدودي مي توانيم 
راه حل هايي را براي عبور از اين مش��كات داشته 
باشيم. اين كارشناس بازار سرمايه ادامه  داد: وقتي 
فقط شركت ملي نفت فروشنده باشد، مي تواند به 
راحتي مورد گزند تحريم ها واقع ش��ود. ولي وقتي 
نفت از طريق بورس انرژي عرضه شود و ساز و كار 
عرضه آن به درستي پيش بيني شده باشد، شرايط 
بهتر خواهد شد. آقابزرگي افزود: نفت مي تواند به 
كشورهاي همس��ايه همچون عراق و تركيه صادر 
شود و نقل  و انتقالات مربوط به مبالغ آن هم صورت 
گيرد. وي ادامه  داد: عرضه نفت خام در بورس انرژي 
مي تواند براي خنثي كردن بخشي از تحريم هاي 
نفتي موثر باشد اما بايد دقت كرد و شرط موفقيت اين 
است كه بايد كشف قيمت به صورت عرضه و تقاضا 
صورت گيرد و دستوري نباشد. اين كارشناس بازار 
سرمايه در پاسخ به اين سوال كه خريداران نفت از 
بورس چطور مي توانند نفت را به كشورهاي ديگر 
صادر كنند و از تحريم هاي امريكا در امان باشند و 
ارز را نيز به داخل كشور بياورند؟ گفت : اين موضوع 
امكانپذير است. البته طي 10 سال گذشته چهار بار 
ش��اهد رونمايي از عرضه نفت در بورس بوديم، اما 
در نهايت كار خاصي صورت نگرفت. در  عين  حال 
تجربه 20 سال تحريم ها نشان مي دهد راهكارهايي 
براي فروش نفت به كشورهاي خارجي وجود دارد. 
آقابزرگي در پاسخ به سوالي درباره وضعيت كلي بازار 
سهام و علت ريزش قيمت ها، گفت : محاسبه قيمت 
نفت در بورس پر رنگ ترين دليلي است كه مي توان 
از نظر بنيادي از آن ياد كرد. همچنين نحوه محاسبه 
قيمت نفت خام در بورس و گمانه زني ها در اين مورد 
در روند معامات تاثيرگذار اس��ت. اين كارشناس 
در پاسخ به اين سوال كه قرار بود پس از آزادسازي 
سقف رقابت محصولات پتروشيمي در بورس كالا 
يارانه خوراك پتروشيمي ها نيز قطع شود، همچنين 
صحبت هايي شد كه كارگران آنها حقوقي بيش از 
100 ت��ا 200 دلار دريافت كنند. آيا اين اتفاق رخ 
خواهد داد؟ گفت : قطعا اين اتفاق مي افتد و بايد اين 
موضوع رخ دهد. بايد درآمدها و هزينه ها هماهنگ 
ش��وند. اگر درآمدها افزايش يابد و هزينه ها ثابت 
باشد، بازار سمت و سو پيدا مي كند. به گفته وي، اين 
موضوع با تاخير زماني رخ مي دهد. ابتدا درآمدها و 
بعد هزينه ها افزايش مي يابد. در نتيجه  حاشيه سود 

پتروشيمي ها كم كم كاهش مي يابد.

 ضرورت  اجراي
حاكميت شركتي

دبي��ر انجمن مديران مالي حرف��ه اي ايران، نقش 
هلدينگ ها در اقتصاد دانش بنيان را بس��يار مهم 
ارزيابي ك��رد. وي گفت: با وجود اينكه هلدينگ ها 
از ظرفي��ت س��رمايه گذاري در صناي��ع مختلف 
برخوردارن��د اما آنهايي موفق تر هس��تند كه وارد 
حوزه هاي جدي��د اقتصادي از جمل��ه حوزه هاي 
دانش بنيان شوند. به گزارش سنا، حميد ديانت پي 
با بيان اينكه شركت هاي دانش بنيان ارزش افزوده 
بس��يار بالايي در اقتصاد ايج��اد مي كنند، اظهار 
داشت: پروژه هاي دانش بنيان عموما تفكر محورند 
و نه توهم محور؛ لذا بر اس��اس اين نگاه بنگاه هاي 
اقتصادي بسيار قوي رش��د پيدا مي كنند كه هم 
زنجيره ارزش )Value chain( مورد نياز اقتصاد 
را شكل مي دهند و هم كارايي و اثر بخشي درستي 
دارند. وي در ادامه در پاس��خ به سوالي در خصوص 
بحث حاكميت شركتي در هلدينگ ها و تاثير آن 
در شفافيت اطاعات مالي افزود: حاكميت شركتي 
بحثي است كه اگر در ايران اجرايي شود كارايي بازار 
و كارايي اطاعات مالي را فوق العاده بالا خواهد برد. 
اما مشكل اينجاست كه شما در ايران سرمايه گذاران 
نهادي داريد. اين كارشناس بازار سرمايه توضيح داد: 
فرض كنيد وزارت نفت هلدينگي به نام هلدينگ 
خليج فارس راه اندازي مي كند. اينجا تصميم گيرنده 
نهايي سرمايه گذار نهادي است و حاكميت شركتي 
مغفول مي ماند كه طبيعتا با حضور در بورس و اجراي 
كامل حاكميت شركتي، شفافيت در هلدينگ ها 
نيز افزايش يافته، ثم��ره آن را خواهيم ديد. ديانت 
پ��ي همچنين در پاس��خ به اين س��وال كه نقش 
استانداردهاي IFRSدر هلدينگ چيست و اثر آن در 
اقتصاد كان چه خواهد بود، گفت: سازمان بورس 
و اوراق بهادار اين اس��تانداردها را براي ش��ركت ها 
مخصوصاً 77 شركت بزرگ )شامل 30 بانك، 27 
بيمه و ساير شركت هايي كه بيش از 10 هزار ميليارد 
ريال سرمايه ثبت شده داشتند( الزامي كرده است، 
اما هنوز اقدام جدي در اين شركت ها انجام نشده 
است. وي مشكل اساسي در اجراي استانداردهاي

IFRS را در اين نكته نهفته دانست كه درآمدهاي 
سرمايه گذاري بسياري از شركت ها و هلدينگ هاي 
بزرگ اكثرا از محل سود سهام شركت هاي وابسته 
به دست مي آيد؛ يعني هلدينگ ها در شركت هاي 
وابس��ته نفوذ دارند اما كنترل ندارند. مثا اگر يك 
هلدينگ مي خواه��د صورت هاي مالي تلفيقي را 
بياورد و شركت هاي زيرمجموعه، آن را اجرا نكنند 
طبيعتا اجراي آن براي هلدينگ ها هم ممكن نيست .

رييس سازمان بورس و اوراق بهادار تاكيد كرد

ارسال پرونده هاي بورسي به دستگاه قضايي
به گفته رييس س��ازمان بورس و اوراق به��ادار 75 پرونده 
مصاديق جرم در سازمان پيگيري و تقديم دستگاه قضايي 
شد. به گزارش صدا و سيما، شاپور محمدي در نشستي با 
دادستاني تهران بيان كرد: جذب نقدينگي از طريق بورس 
هم موجب رونق توليد و هم رونق اش��تغال مي شود. دبير 
شوراي عالي بورس گفت: ش��ايد در قيمت بورس شاهد 
نوسان باشيم اما سفره مردم در عملكرد بورس تحت تأثير 
قرار نمي گيرد. محمدي افزود: رشد بازار سرمايه در كشور 
ما خوب بوده اس��ت و حجم آن امس��ال بالاتر هم رفت و از 
ابتداي س��ال تاكنون حجم معامات از 240 هزار ميليارد 
بيشتر شد. سخنگوي سازمان بورس گفت: البته افزايش 
نقدينگي و نوسانات قيمت ارز در بازار سرمايه هم بي تأثير 
نيست و مثاً شركت هاي معدني، مس و فولاد كه صادرات 
دارند وقتي نرخ ارز تغيير مي كند، بر عملكرد بورس هم اثر 
مي گذارند. رييس سازمان بورس و اوراق بهادار افزود: ممكن 
است يك شخص از 590 شركتي كه در بورس و فرابورس 
موجود است يك سهم را انتخاب كند كه توصيه اكيد ما به 
مردم اين است كه تك سهمي عمل نكنند و مجموعه اي 
از س��هام را بخرند چرا كه خريد سبد سهام، خطر كمتري 
دارد. محمدي از مردم خواست حتماً براي ورود به بورس 
از شركت هاي كارگزاري و نهادهاي مالي مشاوره بگيرند و 
خودشان هم مطالعه داشته باشند و بهترين كار اين است كه 
واحدهاي سرمايه گذاري صندوق هاي مشترك را خريداري 
كنند چرا كه اين صندوق ها شخصيت هاي حقوقي هستند 
كه در شركت هاي مختلف به صورت متنوع سرمايه گذاري 
كردند و حضور مردم در اين واحدها خطر بسيار كمي دارد.

     دستكاري قيمتي
وي گفت: هميشه به مردم توصيه شده است كه با شايعات 
و امواج و جو بازار حركت نكنند و س��ودآوري شركت ها را 
مدنظر داشته باشند و سازمان بورس در خصوص شايعات 
پرونده هايي به دستگاه قضايي ارسال كرده است. رييس 
س��ازمان بورس و اوراق بهادار افزود: سازمان از 20 سايت 
عامت فروش شكايت كرده است كه اين شكايت ها تقديم 
قوه قضاييه شده و نيروي انتظامي هم در اين خصوص به ما 
كمك نموده است. محمدي درخصوص نحوه دستكاري در 
بورس هم گفت: شركت هاي كوچك را مي توان دستكاري 
كرد اما اين تخلف در شركت هاي بزرگ قابل تحقق نيست. 
وي افزود: 10 ميليون و 500 هزار نفر كد بورس در كشور 
دارن��د و اگر چه همه اين افراد هر روز معامله نمي كنند اما 
فرهنگ سهامداري در كشور ما در حال شكل گيري است و 
از سران سه قوه درخواست كرده ايم كه باقيمانده سهام دولت 
را كه 40 هزار ميليارد تومان است به صورت سبد به عموم 
مردم بفروشند و حتي تخفيف 20 درصدي در اين خصوص 
هم تصويب شد. دبير شوراي عالي بورس گفت: ماليات نقل 
و انتقال سهام نيم درصد است كه در ستاد هماهنگي مربوطه 
مقرر ش��د اين رقم به يك دهم درصد تقليل پيدا كند و در 
مصوبه اي جديد، سرمايه شركت هاي بورسي از ماليات معاف 

شد كه اينها همه كمك به رونق بورس است.
سخنگوي سازمان بورس افزود: براي جذب نقدينگي بايد 
شركت هاي جديد وارد بورس شوند و در همين خصوص 
شركت پتروشيمي پارس با ورودش 20 هزار ميليارد تومان 

ارزش بورس را بالا برد و نزديك هزار و 200 ميليارد تومان 
نقدينگي در يك هفته از بازار جمع كرد. رييس س��ازمان 
بورس و اوراق بهادار گفت: افزايش س��رمايه شركت ها هر 
سال رخ مي دهد و امسال س��ازمان بورس تاش كرد اين 
موضوع س��ريع تر انجام شود. محمدي با اشاره به اينكه در 
بورس از حقوق سهامداران صيانت مي شود، افزود: موضع 
سازمان بورس اين است كه اگر بانك ها بخواهند سهام ريز 
بفروشند ممكن است بازار دچار مشكل شود و ما خواسته ايم 
اين اقدام به صورت بلوكي و عمده فروشي باشد. وي ادامه داد: 
در اين جلسه از ما سوال شد كه آيا با بالا يا پايين رفتن قيمت 
سهام مي توان دستكاري كرد؟ كه پاسخ اين است كه يكي 
از جرم هايي كه سازمان بورس از آن شكايت مي كند بحث 
دستكاري قيمت است و اگر كسي سهمي را عمداً با هدف 
بالا بردن قيمت بخرد و بعد سهم خود را به صورت گسترده 

عرضه كند اين نوعي دستكاري قيمت است.

     تخطي از قواعد
محمدي اف��زود: يكي ديگر از تخلفات پيش دس��تي در 
معامات است به اين ترتيب كه اگر يك كارگزار سهم خود 
را ابتدا براي خود و آش��ناهايش بخرد جرم و پيش دستي 
در معام��ات اس��ت و دو هفته پي��ش موضوعي در يكي 
از كارگزاري ه��ا پيش آمد مبني بر اينكه ش��خصي براي 
خواهرزاده خود قبل از اينكه در نهاد دولتي عمل كند خريده 
بود كه از او ش��كايت هم كرديم. وي گفت: در س��هم هاي 
كوچك امكان دس��تكاري وجود دارد اما در س��هم هاي 
بزرگ تر چون پول زيادي براي دستكاري مي خواهد اين 

تخلف كمتر است. رييس س��ازمان بورس و اوراق بهادار 
افزود: معامات روزانه، الگوريتمي و پر فراواني براي افراد 
حرفه اي خوب اس��ت اما افرادي كه دانش بورس متوسط 
دارند بايد بطور بلندمدت سرمايه گذاري كنند چرا كه در 
بلندمدت نمي توان بازار را گمراه كرد. محمدي گفت: يكي 
ديگر از سوالات مطرح ش��ده در اين نشست درخصوص 
مجاز بودن شركت هاي دولتي به فعاليت هاي بورسي بود 
كه در پاسخ بايد گفت در برخي كشورها برخي صندوق هاي 
بازنشستگي، منابع خود را به بورس مي برند و در كشور ما 
نيز بخشي از اين منابع به بورس مي رود اما قانون براي آنها 
محدوديتي نگذاشته است كه چگونه خريد و فروش كنند. 
وي افزود: ش��ركت هاي دولتي چون دارايي هايشان چند 
هزار ميليارد تومان است، عماً امكان خريد و فروش روزانه 
را ندارن��د اما اگر آنها بخواهند عملياتي انجام دهند از نظر 
ما دستكاري اس��ت و مديرانشان را به دادگاه مي كشانيم. 
محمدي گفت: فعاليت ش��ركت هاي دولتي مجاز است 
اما نباي��د از آن قواعد تخطي كنند و س��ازمان بورس در 
اي��ن خصوص نظارت مي كن��د و اگر م��واردي هم مردم 
اطاع رساني كنند پيگيري و خودمان هم روزانه معامات 
اشخاص را رصد مي كنيم. دبيرشوراي عالي بورس افزود: 
در شبكه هاي دولتي دستكاري نداشتيم و مواردي بود كه 

مديرعامل خبر نداشت و كارشناس تخلف كرد.

     جريمه 400 متخلف
رييس س��ازمان بورس و اوراق بهادار در پاس��خ به س��وال 
دادستاني تهران مبني بر اينكه پرونده هاي بورس چگونه 
دنبال مي شود؟ گفت: در قانون اوراق بهادار سه نوع اتفاق 
منجر به دعاوي مي ش��ود كه يكي از آن اختاف حرفه اي 
ميان فعالان در تسويه وجوه معامله است كه هيات داوري 
بورس به اين موضوعات رسيدگي مي كند. محمدي افزود: 
مورد ديگر مربوط به تخلفات است كه شوراي عالي بورس 

ورود مي كند و اگر كس��ي از مق��ررات تخطي كند تخلف 
انضباطي است و قانون اجازه جريمه 120 ميليون توماني 
را مي دهد كه ما در دو س��ال و سه ماه گذشته اين را بطور 
جدي پيگيري كرديم و نزديك به 400 نفر جريمه شدند. 
وي گفت: مورد ديگر اتفاقات مربوط به جرايم بورس است 
كه ما 75 پرونده مصاديق جرم را دنبال و در دادگاه ها طرح 
دعوا كرديم كه سازمان بازرسي كل كشور و وزارت اطاعات 

كمك شاياني كردند.

    اختيارات بورسي
رييس سازمان بورس و اوراق بهادار درباره برخي مشكات 
مرتبط با بورس كالا هم كه در اين جلسه مطرح شد، افزود: 
ما بر مراحل پيش از بورس كالا نظارت داريم و بخشي از آن 
خارج از بورس فروخته مي شود كه ما نظارت نمي كنيم و 
بايد مسوولان وزارتخانه هاي صنعت و جهاد كشاورزي روي 
برخي اشخاص محدوديت هايي بگذارند و قانون به ما اجازه 
نمي دهد كسي را محدود كنيم. محمدي گفت: بعد از اينكه 
كارخانه اي از بورس خريداري كرد مسوولان وزارت صنعت 
باي��د در كارخانه پيگيري كنند و اگر محصول در كارخانه 
تبديل به ضايعات يا صادر شود بورس كالا هيچ اختياري براي 
ورود به آن ندارد. وي افزود: البته بورس كالا در مناطق آزاد 
انبارهايي را پيدا كرد و در خصوص پتروشيمي ها هم تخلفاتي 
معرفي كرديم اما وقتي يك شخص از وزارت صنعت پروانه 
بهره برداري مي گيرد از نظر ما توليد كننده است و وزارت 
صنعت بايد با ساز و كارهايي نظير فهرست بيمه اشخاص و 
مصرف برق كارگاه آنها را كنترل كند اما ما ساز و كاري براي 
كنترل نداريم. محمدي گفت: وزارت صنعت به ما مي گويد به 
سامانه بهين ياب اعتماد كنيد و برخي اوقات توليد كننده دو تا 
سه سال توليد نداشته است اما در سايت بورس خريد مي كند 
و اين سازمان حمايت از حقوق مصرف كنندگان است كه 

بايد بررسي كند چه كالاهايي به دست مردم رسيده است.



تشكلها6خبر

ذخاير يك ميليارد و دويست ميليون تُني زغال سنگ مغفول ماند؟

مديرعامل اتحاديه دامداران ايران: 

 واردات زغال سنگ با 3 برابر قيمت داخلي!

شيرخشكواردنميشود

حركت به سمت پيمان هاي پولي دوجانبه با چهار كشور

 صنعت زغال سنگ با وجود ذخاير غني در كشور با 
بحران واردات روبرو است از اينرو نه تنها آينده شغلي 
چندين هزار نفر مشغول به كار در اين صنعت به خطر 
مي افُتد، بلكه با توجه به بهره برداري هاي پيش روي 
چند واحد فولادي، اين صنايع هم با مشكل كمبود 
زغال سنگ براي تامين سوخت كوره هاي خود مواجه 

مي شوند .

جايگاهايراندربازارزغالسنگ
ايران با توليد حدود يك ميليون و 200 هزار تن زغال 
سنگ در سال سهم 4.0 درصدي اين محصول در دنيا 
را داراست و از سويي با توجه به قديمي بودن تكنولوژي 
اس��تخراج اين محصول، بهاي تمام شده در كشور در 
مقايسه با ساير نقاط جهان مقداري بالاتر است و همين 
موضوع باعث شنيده شدن زمزمه هاي واردات گسترده 

زغال سنگ شده است .
صمدي رييس كميته معدن خانه اقتصاد گفت: زغال 
سنگ يكي از مهم ترين كاني هاست. كشور ايران حدود 
يك ميليارد و دويست ميليون تن ذخيره قطعي زغال 
سنگ دارد و در حال حاضر كل توليد زغال سنگ ما يك 
و نيم ميليون تن در سال است كه نسبت به يك ميليارد 

تن اصلا عدد قابل توجهي نيست
 رييس كميته معدن خانه اقتصاد افزود: در شرايط فعلي 
مصرف زغال سنگ در كشور حدود دو ميليون تن در 
سال است يعني 500 هزار تن آن را وارد مي كنيم و در 
آينده نزديك با راه اندازي برخي طرح هاي فولاد سازي 
كوره بلند اين مصرف به 3 ونيم ميليون تن مي رسد و 
اگر قرار است از بخش معدن ارزش افزوده ايجاد شود 
بايد از همين امروز به سمت ظرفيت هاي جديدتوليد 
زغال سنگ برويم و آن را باتوجه به ذخايري كه داريم 
ايجاد كنيم . صم��دي در ادامه اظهار كرد: بايد قيمت 
محصولات واقعي ش��ود . در ح��ال حاضر هرتن زغال 
سنگ كه وارد كشور مي شود حدود دوميليون تومان 
قيمت آن بر پايه فولاد حساب مي شود و اين در حالي 
اس��ت كه قيمت داخلي زغال س��نگ تني 610 هزار 
تومان است و تازماني كه چنين اختلاف قيمتي باشد 
كس��ي دنبال توسعه معدن زغال س��نگ و تجهيز و 
س��رمايه گذاري در حوزه زغال س��نگ نمي رود، ولي 
اگر اي��ن قيمت را با توجه به قيمت هاي جهاني واقعي 
كنيم علاوه بر اينكه پاس��خگوي صفر تا صد نيازهاي 
زغال سنگ كشور خواهيم بود حتي مي توانيم به يك 

صادركننده جدي نيز تبديل شويم.

افزايشصادراتبادستيابيبهتكنولوژيهاي
جديددرتوليدزغالسنگ

رييس كميته معدن خان��ه اقتصاد تصريح كرد: اگر 
قرار هست در معدن زغال س��نگ توسعه اي اتفاق 
بيفتد مستلزم روي آوردن به تكنولوژي هاي جديد 
هستيم . در حال حاضر تكنولوژي توليد زغال سنگ 
در كشور ما متاس��فانه مثل 50 سال پيش است و با 

اين تكنولوژي نمي توان با بازار جهاني رقابت كرد.
صمدي گف��ت: اين در تمام حوزه ه��اي معدني كه 
صادرات محور هس��ت صدق مي كند يعني معادن 
فلزي از س��نگ آهن گرفته تا س��رب، روي، مس و 
معادن غيرفلزي مثل زغال سنگ همه اينها قابليت 
صادراتي و ايجاد ارزش افزوده دارند و مس��تلزم اين 
اس��ت كه در داخل كش��ور مورد توجه قرار گيرد و 
توس��ط بخش خصوصي واقعي اداره شود بعبارتي 
خصوصي س��ازي كامل داخل آن اجرا شود. رييس 
كميته معدن خانه اقتصاد افزود: معدن زغال سنگ 
را برمبناي توليد در نظرمي گيريم.چيزي حدود يك 
و نيم ميليون تن زغال سنگ توليد مي كنيم كه 90 
درصد آن از 5 الي 6 معدن بزرگ كش��ور استخراج 
مي ش��ود و بقيه معادن ح��دود 10 درصد ظرفيت 

كشور را بيشتر شامل نمي شود. 
صم��دي همچنين درباره فولاد اظه��ار كرد: توليد 
فولاد در كش��ور با يارانه انرژي صورت مي گيرد و در 
واقع كارخانه ها به جاي سود بردن از توليدات، از گاز 

و انرژي يارانه اي سود مي برند .
رييس كميسيون معدن و فولاد خانه اقتصاد افزود: 
اين مسير مشكلات بزرگي را در اين صنعت به وجود 
مي آورد و توليد كنن��دگان رونق اين واحدها را تنها 
مرهون يارانه ان��رژي مي دانند.صنايع فولادي بايد 
به س��مت خصوصي س��ازي واقعي حركت كنند و 
اين كار باعث ارزش افزوده مي شود. با تدوين قانون 
هدفمندي يارانه ها، ش��ركت ها مجبور خواهند بود 
بار ديگر با چش��يدن هزينه كلان، خطوط توليدي 
خود را با ش��رايط بازار رقابتي و اقتصاد بدون رانت 

سازگار سازند.

معادنرابايدمكانيزهكنيم
بهرامن رييس خانه معدن ايران گفت: ذخاير كشور 
در زغال سنگ مي تواند پاسخگوي نياز ما باشد اما بايد 
استراتژي براي آن تعريف شود. ما درگذشته كميته اي 
داشتيم كه امروز به انجمن زغال سنگ ايران تبديل 

شده و اين كميته بالاترين كارشناسي بخش معدن 
زغال كشور را داراست، حاكميت و متولي بخش معدن 
بايد اين انجمن را هميشه در كنار خود داشته باشد. 
اگر اين انجمن مباني و مسائل را از منظر كارشناسي 
مطرح كند مي تواند نقطه عطفي براي فعال س��ازي 

معادن زغال باشد، 
بهرامن اظهار كرد: امروز اگر مع��ادن زغال ما نتواند 

تامين مواد اوليه ذوب آهن را داشته باشند با مشكل 
تعطيلي اين معادن رو برو خواهيم شد .ما نبايد براي 
اينكه كارخانه اي بتواند به فعالي��ت خود ادامه دهد 

دست به واردات زغال سنگ بزنيم .
رييس خان��ه معدن ايران افزود: باي��د بتوانيم با نگاه 
س��رمايه گذاري معادني كه امروز مكانيزه نيس��تند 
را مكاني��زه كني��م . در ح��ال حاضر در اي��ن زمينه 

پيشنهاداتي ارايه ش��ده تا بتوانيم زغال سنگ مورد 
نياز خودمان را تامين كنيم .

احي�ايمع�ادنكوچ�كوازكارافت�اده
بايددردستوركارقرارگيرد

رييس خانه معدن ايران گف��ت: خانه معدن حدود 
يكس��ال قبل در زمان نعمت زاده آمادگي خود را در 
زمينه فعال سازي 500 معدن كه ظرفيت پايين داشته 
يا در آستانه تعطيلي بودند اعلام كرد، هدفمان اين بود 
كه اگر 500 معدن را فعال كنيم و در هر معدن بطور 
متوس��ط 50 نيروي انساني مشغول به كار باشند 25 
هزار شغل كه يكي از دغدغه هاي دولت هست، ايجاد 
كرده ايم.  بهرامن افزود: بخ��ش حاكميت معدن به 
منظور احياي معادن كوچك و متوسط تفاهم نامه اي 
را با خانه معدن به امضا رسانده است به اين مفهوم كه 
علاوه برخانه معدن، انجمن هاي تخصصي هم در اين 

خصوص به صورت كامل ورود كنند.

دعواي صنايع لبني و نماينده دامداران براي واردات 
يا عدم واردات شير خشك بالاخره به پايان رسيد و به 
گفته رييس اتحاديه سراسري دامداران، كميسيون 
اقتصادي دولت تصويب كرده تا ش��ير خشك وارد 
كشور نشود. عليرضا عزيزاللهي مديرعامل اتحاديه 
دامداران ايران در پاسخ به اينكه دعواي صنايع لبني 
و توليدكنندگان براي واردات ش��ير خشك به كجا 
رسيد، گفت: قرار شد واردات شير خشك انجام نشود 
و اين تصميم را كميسيون اقتصادي دولت گرفته و 

براي همه قابل اجرا است.
طي چند ماه گذشته بحث هايي بين صنايع لبني و 
نمايندگان توليد دام كشور بر سر ميزان توليد شير 
خام كش��ور بود،  صنايع لبني مط��رح مي كردند كه 
ورودي ش��ير به كارخانه ها 25 درصد كاهش يافته، 
بنابراين براي تأمين نياز مردم بايد شير خشك وارد 
شود،  نمايندگان بخش دام كش��ور نيز اين را قبول 

نداشتند.
واردات شير خش��ك از اين لحاظ براي صنايع لبني 
مهم اس��ت كه آنه��ا مي توانند با اضاف��ه كردن 10 
كيلوگرم آب براي يك كيلوگرم ش��ير خش��ك 11 

كيلوگرم شير توليد كنند. 
مديرعامل اتحاديه دامداران كشور ادامه داد: كمبود 
شير خام در كشور وجود ندارد و از سال گذشته همه 
توليدكنندگان به دنبال اين بودند كه مازاد شير در 

كشور به نوعي جمع آوري شود. حتي دولت سازمان 
تعاون روس��تايي را مس��وول جم��ع آوري و خريد 
تضميني ش��ير قرار داد و دولت ه��م 200 ميليارد 
تومان مشوق تعيين كرد، تا مازاد شير خام در كشور 

خريداري شود. 
عزيزالله��ي درباره دليل ادع��اي صنايع لبني براي 
كاهش 25 درصدي ورودي شير خام به كارخانه ها 
گف��ت: قب��لًا دامداران ش��ير خ��ام تولي��دي را به 
كارخانه هاي لبني مي دادند، اما اكنون بخشي از شير 
خام توليدي خود را مستقيماً به كارخانه هاي توليد 
شير خش��ك مي دهند، بنابراين صنايع لبني تصور 
مي كنند كه توليد شير در كشور كاهش يافته است.

وي اين را هم گفت كه صنايع لبني با طرح موضوع 
كمبود شير خام و دامن زدن به واردات شير خشك، 
ب��ه دنب��ال كاه��ش دادن قيمت خريد ش��ير خام 

دامداران هستند تا سود بيشتري داشته باشند.
مديرعامل اتحاديه دامداران كشور در پاسخ به اينكه 
نرخ خريد ش��ير خام از دامداران چقدر است، گفت: 
س��تاد تنظيم بازار قيمت 1570 توم��ان را تعيين 
كرده بود كه البته اين رقم با توجه به كيفيت ش��ير 
مي توانس��ت بالاتر هم باش��د، اما قيمت تمام شده 
ش��ير خام براي دامداران 1870 تومان است كه در 
حال حاضر صناي��ع لبني به دلي��ل رقابتي كه بين 
خودشان ايجاد شده و همچنين خريد كارخانه هاي 

شيرخش��ك ايج��اد كرده ت��ا 2 هزار توم��ان هم از 
دامداران خريداري مي كنند.

به گفته عزيزاللهي، در ح��ال حاضر 12 خط توليد 
شير خشك در كشور وجود دارد كه روزانه 2500 تن 
شير خام دامداران را خريداري مي كنند كه البته 50 
درصد ظرفيت اين خطوط توليدكننده شير خشك 

خالي است و مي توان ارتقا داد. 
وي در پاسخ به اينكه ميزان توليد شير خام در كشور 
چقدر است، گفت: آماري كه وزارت جهاد كشاورزي 
مي دهد 10.5 ميليون تن در س��ال است، اما مركز 
آمار رقم 7 ميليون و 600 هزار تن را مطرح مي كند. 
مديرعامل اتحاديه دامداران ايران در پاسخ به اينكه 
به نظر مي رسد، رقم مركز آمار دقيق تر باشد، گفت: 
اتفاقاً آمار وزارت جهاد كشاورزي درست تر است، چرا 
كه متولي توليد است، چون مركز آمار نمي تواند بطور 
فراگير توليد دام در كش��ور را بررسي كند، بنابراين 

نمي تواند آ مار درست تري ارايه كند. 
صحبت هاي اين مسوول در حالي مطرح مي شود كه 
»مركز آمار ايران« در كشور به عنوان مرجع استناد 

آماري در كشور تعيين شده است.
مديرعامل اتحاديه دامداران اي��ران، گفت: صنايع 
لبني س��الانه 6.5 ميليون تن شير خام از دامداران 
جذب مي كنند و صنايع ش��ير خش��ك ه��م روزانه 

2500 تن هم شير خام دريافت مي كنند.

قدير قيافه در خص��وص توافق نامه ه��اي مبادلات 
تجاري دو يا چندجانبه پولي بين ايران و كشورهاي 
ديگر گفت: اين سياس��ت گذاري در شرايط فعلي و 
پيش روي كشور مي تواند به نفع اقتصاد ايران و ساير 
كشورهاي حاضر در توافق نامه باشد؛ خروج از سايه 
دلار مي تواند كشور را به س��لامت از شرايط بحراني 
تحريم ها عبورداده و افزايش مبادلات ما با كشورهاي 
ديگ��ر، در حوزه توليد مواد اوليه، كالاهاي اساس��ي، 
تجهيزات، ماشين آلات و هم در بخش صادرات نفتي 

و غير نفتي را در پي خواهد داشت.
نايب رييس كنفدراس��يون صادرات اي��ران افزود: در 
پيش گرفتن اين رويه حجم مبادلات پولي كش��ور را 
كاناليزه مي كند و كشور را از كمند شرايطي كه به خاطر 
استفاده از دلار بر اقتصاد ايجاد شده، خلاص مي كند.

 وي خاطرنشان كرد: از مهم ترين اين كشورها چين 
با ح��دود40 ميليارد دلار تبادلات مالي اس��ت كه از 
اهميت بسيار زيادي در تجارت خارجي ما برخوردار 
اس��ت؛ كه نزديك به 37 درصد تجارت خارجي ما را 
تشكيل مي دهد؛ عراق، تركيه و روسيه نيز از طرف هاي 
تجاري مهم ايران هس��تند كه اگر مبادلاتمان با اين 
كشورها با ارز محلي صورت بگيرد، قطعا در مراودات 
تج��اري في مابين رش��د را خواهيم داش��ت و حفظ 

مناسبات اقتصادي ما در شرايط تحريم كمك خواهد 
كرد.قدير قيافه بيان داشت: در حال حاضر تجارت با 
ريال و روبل بين ايران و روسيه برقرار است، اما روسيه 
و ايران جزو كش��ورهاي صادركننده نفت خام، گاز، 
حامل هاي انرژي، فراورده هاي نفتي و كالاهاي صنايع 
سنگين است و از آنجا كه فروش و قيمت گذاري اين 
اقلام با دلار صورت مي گيرد، بنابراين هر دو كشور در 
حوزه نفوذ دلار هس��تند و از اين رو محور و شاخص 
قيمت گذاري خيلي از مبادلات براساس دلار است؛ با 
وجود اين در حال حاضر مبادلات بين ايران و روسيه 

با ارز هاي ديگر از جمله روبل و يورو انجام مي شود. 
عضو هيات نمايندگان اتاق بازرگاني ايران گفت در حال 
حاضر چند بانك روس��ي از جمله ميربيزينس بانك، 
ازبربانك،  ترانس كاپيتال، گاز پروم، وي تي بانك روسيه 
با بانك هاي ايراني از جمله پاس��ارگاد، اقتصاد نوين، 
ملت، كشاورزي و ملي همكاري دارند و مشكل خاصي 
در مبادلات بانك��ي بين ايران و روس��يه وجود ندارد.  
قيافه اظهار داشت: با توجه به اينكه روس ها در كمند 
تحريم هاي اروپايي و امريكايي گرفتار هس��تند، اين 
موضوع باعث شده تا بانك هاي آنها با بانك هاي ايراني 
انعطاف پذيري بيشتري داشته باشند، زيرا مي توانند از 
تجربه ذي قيمت ايرانيان براي عبور از تحريم ها استفاده 

كنند. وي با اشاره به مواضع اتحاديه اروپا در قبال ايران 
در جريان تحريم ها گفت: اجرايي شدن برنامه هاي اروپا 
براي تداوم همكاري هاي اقتصادي و تجاري، بيانگر عزم 
جدي اروپا براي حفظ روابط با ايران است؛ اهميت حفظ 
مناسبات تجاري با ايران به اندازه اي است كه براي آن 
ساز و كار ويژه و شيوه هاي نوين براي تسويه حساب بين 
كشورها طراحي كرده اند. قديرقيافه با اظهار اميدواري 
از عملي شدن راهكارهاي پيش بيني شده براي حفظ 
مناس��بات اقتصادي ايران در سطح بين المللي گفت: 
بخشي مهمي از مش��كلات ما به داخل كشور مربوط 
مي ش��ود؛ همواره معتقد بوده ام كه نرخ ارز در كشور 
نتيجه رفتارهاي هيجاني بوده و ش��رايط پيش آمده 
در جامعه به دليل جو رواني اس��ت كه در كشور شكل 
گرفته است و قيمت ها متعادل خواهد شد.  وي اذعان 
داشت: شبكه هاي اجتماعي گاهي ناخواسته؛ عامدانه 
و در برخي موارد حتي خائنانه، ش��رايط ارز را به شكل 
غير منتظره اي پرتلاطم جلوه دهند و متاسفانه بخش 
خاموش جامع��ه نيز ناخودآگاه به اي��ن جريان دامن 
زد و موجب اخلال و تش��ويش در جامعه شد؛ هرچند 
سياست هاي نادرس��ت دولت در تك نرخي كردن ارز 
در 21 فروردين ماه امسال در تشديد شرايط بحراني 

بي تاثير نبود.
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اتاقتهرانهمايشتجاري
سوريهوايرانرابرگزارميكند

يك هيات تجاري متش��كل از بازرگانان و فعالان 
اقتصادي سوريه به سرپرستي نايب رييس اتحاديه 
اتاق هاي بازرگاني اين كش��ور كه رياس��ت اتاق 
بازرگاني حلب را نيز برعهده دارد، هفته آينده به 

دعوت اتاق تهران به ايران مي آيند.
دبيركل اتاق تهران با اش��اره ب��ه اينكه اين هيات 
تجاري به منظور ديدار و مذاكره با تجار و بازرگانان 
عضو اتاق تهران، ش��نبه هفته آينده در پارلمان 
بخش خصوصي پايتخت حضور خواهند يافت، 
گفت: برگ��زاري اين همايش ضمن فراهم كردن 
امكان مذاك��ره رو در رو ميان فعالان اقتصادي دو 
طرف، بدون ترديد فرصت بي بديلي را براي ورود 
تجار و سرمايه گذاران ايراني به بازار سوريه ايجاد 
خواهد كرد. بهمن عشقي با بيان اينكه بازار سوريه 
از سه منظر براي كنشگران اقتصادي ايران حائز 
اهميت خواهد بود، اف��زود: يكي از ظرفيت هاي 
نقش آفريني صاحبان كسب وكار ايراني در سوريه، 
حوزه بازسازي است. به دليل بروز جنگ داخلي و 
ظهور داعش در اين كش��ور، خرابي هاي بسياري 
در س��وريه به بار آم��ده و ايراني ها مي توانند روند 
بازس��ازي در اين كشور را س��رعت ببخشند و در 
پروژه هاي مختلف، اعم از راه س��ازي و س��اخت 

مسكن مشاركت كنند.
او در ادامه به اين نكته اش��اره كرد كه فهرس��ت 
پروژه ها در اين كش��ور مشخص ش��ده و فعالان 
اقتصادي ايراني متناس��ب با رشته فعاليت خود 

مي توانند در اجراي اين پروژه ها نقش ايفا كنند.
دبيركل اتاق تهران، سرمايه گذاري در ايجاد صنايع 
جديد را به عنوان دومين مساله بااهميت در ورود 
به بازار سوريه برشمرد و افزود: افزون بر اين، توسعه 
مناسبات تجاري نيز سهم ايران در بازار سوريه را 
ارتقا مي دهد. بهمن عشقي با اشاره به اينكه امنيت 
نسبي به سوريه بازگشته اس��ت، گفت: گزارش 
گمرك از صادرات ايران به سوريه در سال 1396 
حاكي از آن است كه ارزش دلاري صادرات ايران 
به اين كش��ور محدود 326 ميليون دلار اس��ت و 
در مقابل ايراني ها ح��دود 13 ميليون دلار از اين 
كشور كالا خريداري كرده اند. اين در حالي است 
كه ظرفيت هاي بالقوه ا بالايي براي توسعه روابط 
تجاري و اقتصادي وج��ود دارد. بنابراين، فعالان 
اقتصادي ايراني هر چه زودتر بايد وارد بازار سوريه 
ش��وند. دبيركل اتاق تهران در ادام��ه به ملاقات 
عدنان محمود، سفير سوريه در ايران با رييس اتاق 
تهران اشاره كرد و به نقل از سفير سوريه گفت: بر 
اساس موافقت نامه هاي اقتصادي كه تدوين شده 
است، شركت هاي بخش خصوصي و دولتي ايران 
در اجراي پروژه هاي بزرگ بازس��ازي و اقتصادي 

سوريه، در اولويت قرار گرفته اند.

تجارت خارجي

   صمدي : در شرايط فعلي مصرف زغال سنگ در كشور حدود دو ميليون تن در سال است يعني 500 
هزار تن آن را وارد مي كنيم و در آينده نزديك با راه اندازي برخي طرح هاي فولاد س�ازي كوره بلند اين 
مصرف به 3 ونيم ميليون تن مي رسد و اگر قرار است از بخش معدن ارزش افزوده ايجاد شود بايد از همين 
امروز به سمت ظرفيت هاي جديدتوليد زغال سنگ برويم و آن را باتوجه به ذخايري كه داريم ايجاد كنيم .
  بهرامن: امروز اگر معادن زغال ما نتواند تامين مواد اوليه ذوب آهن را داش�ته باشند با مشكل 
تعطيلي اين معادن رو برو خواهيم شد .ما نبايد براي اينكه كارخانه اي بتواند به فعاليت خود ادامه 

دهد دست به واردات زغال سنگ بزنيم .

برش



7 جهان

سقوط 7 درصدي شاخص سهام بورس عربستان

كاهش بخت دموكرات ها در ايالت »تنسي«

رياض تهديد ترامپ را با تهديد پاسخ داد

انتصاب كاوانا نقطه عطفي براي جمهوري خواهان بود

گروه جهان|
 عربستان سعودي تهديد كرد هرگونه فشار و تحريم  عليه 
اين كشور با پاسخي شديدتر روبرو خواهد شد. ساعاتي 
پس از اينكه دونالد ترامپ رييس جمهوري امريكا، تهديد 
كرد در صورتي كه ثابت شود عربستان در كشته شدن 
روزنامه نگار منتقد اين كش��ور دس��ت داشته، اقدامات 
تنبيهي را عليه رياض اعم��ال خواهد كرد، خبرگزاري 
رس��مي س��عودي به نقل از مقامي كه نامي از وي برده 
نشده، نوشت: »پادشاهي سعودي تاكيد مي كند كه هر 
اقدام دشمنان را با اقدامي شديدتر پاسخ خواهد داد، و هر 
تاثير منفي بر اقتصاد كشور، اقتصاد جهان را تحت تاثير 
قرار خواهد داد.« اين جنگ لفظي و تش��ديد فشارهاي 
بين المللي بر رياض در پي ناپديد شدن جمال خاشقجي، 

شاخص هاي بورس در عربستان را قرمزپوش كرد. 
بلومبرگ نوشته، اين مقام س��عودي اشاره اي به جمال 
خاش��قجي روزنامه نگار ناپديد شده سعودي نكرده، اما 
گفته است: »عربستان سعودي هرگونه تهديد و تلاش 
براي ضربه زدن به جايگاه كشور را رد مي كند، چه از طريق 
تهديد به تحريم هاي اقتصادي، يا فشارهاي سياسي باشد، 
و چ��ه از طريق طرح اتهامات بي اساس��ي كه نمي تواند 
جايگاه محكم عربي و اسلامي سعودي را زير سوال برد، و 
تاكيد مي كند كه اينگونه اقدامات مانند هميشه شكست 

خواهد خورد.« 
ترامپ درباره احتمال دست داشتن عربستان در ناپديد 
شدن خاشقجي گفته بود: »اگر مساله به اين نحو باشد، 
بسيار خشمگين خواهم ش��د. چه بسا عربستاني ها در 
ناپديد ش��دن خاشقجي دست داش��ته باشند، اگر اين 
مساله ثابت شود، ايالات متحده مجازات سختي را عليه 

آنها وارد مي كند.« 
در حالي كه فشارهاي بين المللي در مورد پرونده جمال 
خاشقجي بر عربستان بيشتر مي شود، شمار بيشتري از 
شركت ها از حضور در كنفرانس موسوم به »داوس صحرا« 
انصراف مي دهند. ق��رار بود غول هاي فن��اوري در اين 
كنفرانس كه در چند روز آينده برگزار شود، شركت كنند. 
در اين ميان شاخص سهام بورس عربستان نيز يك شنبه 
۷ درصد س��قوط كرد. بلومبرگ نوشته، شاخص بورس 
»تداول« سعودي ۵۰۰ واحد معادل ۷ درصد سقوط كرد 
و همه سود حاصل شده از ابتداي سال جاري ميلادي را 

از دس��ت داد. شاخص سهام عربستان پيشتر نيز در روز 
پنج شنبه ۳درصد سقوط كرده بود. مقام ها و رسانه هاي 
تركيه عربس��تان را متهم كرده اند كه جمال خاشقجي 
روزنامه نگار ناراضي سعودي را در كنسولگري سعودي 
در استانبول به قتل رسانده است. عربستان اين اتهام را 
رد كرده اما رسانه هاي تركيه مي گويند صدا و ويدئويي 

از كشته شدن خاشقجي در اختيار دولت تركيه است.
ترامپ زماني مجبور شد زبان به تهديد عربستان سعودي 
بگشايد كه اغلب رسانه هاي جهان با ابراز تعجب از سخنان 
او درب��اره بي اهميت بودن ناپديد ش��دن يك خبرنگار 
در برابر قراردادهاي كلان نظامي واش��نگتن � رياض، از 
بي توجهي كاخ سفيد به ارزش هاي جهاني سخن گفتند. 
پس از تشديد اين فشارها بود كه كارشناسان پيش بيني 

كردند ترامپ احتمالا در شرايط بسيار دشوار قرار خواهد 
گرفت و براي كاهش از حجم گسترده انتقادها، آن هم 
در آستانه انتخابات ميان دوره كنگره مجبور خواهد شد 
كه با وجود تاكيد بر همكاري تجاري و نظامي با رياض، از 
نزديك ترين متحد خود در خاورميانه )اگرچه به ظاهر( 
انتقاد كند. اما بن سلمان حتي تاب اين انتقاد ظاهري را 
هم نداشت و فورا تهديد كرد كه هرگونه اقدام تنبيهي با 

پاسخي شديدتر روبرو خواهد شد. 
گاردين درب��اره روحيه  به ش��دت انتقادناپذير وليعهد 
عربستان نوشته: »بن س��لمان چهره اي اصلاح طلب از 
خود به نمايش گذاشته اما در پذيرش هرگونه انتقادي 
دس��ت و پا مي زند... او براي تشخيص خطاها يا پذيرش 
نرم ترين انتقادها مشكل دارد. اين پوسته نازك زماني در 

معرض ديد بين المللي قرار گرفت كه توييتي انتقادي از 
كانادا براي آزادي فعالان منتشر شد و در پي آن، آل سعود 

روابط ديپلماتيك و تجاري خودش را محدود كرد.«

   تلاش براي مديريت بحران
ديلي تلگراف هم با اش��اره به خدش��ه دار شدن وجهه 
بن سلمان به نقل از منابع مطلع نوشته كه حلقه نزديك 
به وليعهد عربستان از مشاهده شدت و سرعت مطرح 
شدن خشم جهاني از بابت ناپديد شدن خاشقجي عليه 
رياض شوكه شده اند. اين نشريه نوشته: »رياض پس 
از ۱۱روز انكار هرگونه مسووليت، تلاش مي كند يك 
مسير فعالانه تر را براي مديريت تبعات اين حادثه در 
پيش گرفته و در جهت حفظ وجهه بن سلمان تلاش 

كند. يك تئوري مورد بحث در محافل حامي حكومت 
عربس��تان اين بوده كه ري��اض، تركيه اي ها را مجاب 
كرده و موافقت آنها را جل��ب كند براي آنكه طي يك 
بيانيه مشترك اقدام به توضيح مرگ خاشقجي كنند 
به گونه اي كه آسيب حداقلي براي محمد بن سلمان 
در پي داش��ته باش��د. يكي از احتمالات اين است كه 
آنها بگويند خاش��قجي در اثر س��كته قلبي در داخل 
كنسولگري جان خود را از دست داده و جسد او توسط 
پرسنل وحشت زده اين كنسولگري مخفي شده است. 
هنوز مشخص نيس��ت كه آيا تركيه با ارايه يك روايت 
سالم سازي شده براي اين رخداد موافقت خواهد كرد يا 
خير. اگر تركيه اين درخواست ها را قبول نكند و مدركي 
دال بر به قتل رسيدن خاشقجي ارايه دهد رياض ممكن 
است بخواهد تقصير اين قتل را به گردن عناصر خودسر 
در نيروهاي امنيتي انداخته و بگويد بن سلمان از برنامه 
آنها خبر نداشته است. اما مقصر دانستن سرويس هاي 
امنيتي خطرات خود را دارد؛ مثلا تركيه ممكن است از 
عربستان بخواهد قاتلان را براي محاكمه تحويل دهد 

كه اين هم تبعاتي را متوجه بن سلمان خواهد كرد. “
قدس عربي هم نوشته عربستان ممكن است با تشديد 
فشارها مقام هاي امنيتي سعودي را متهم كرده و بطور 
ضمني مسووليت ترور را به گردن بگيرد و مدعي شود 
امنيتي ها به اشتباه خاشقجي را كشته اند. در اين گزارش 
آمده است: »عربستان مي خواهد مسووليت اين جنايت 
را بپذيرد اما پاي دولت را به اين موضوع باز نكند تا پرونده 
به دادگاه هاي بين المللي منتقل نش��ود و شاهزادگان 
س��عودي در امان بمانند.« يك منب��ع آگاه به قدس 
عربي گفته كه مقام هاي سعودي در ابتدا مي خواهند 
اين رسوايي را مهار كنند و مسووليت به گردن مقامات 
امنيتي س��عودي انداخته و مدعي شوند آنها به جاي 
راضي كردن خاشقچي براي بازگشت به كشورش، با 
او درگير شده اند و اين فاجعه را به بار آورده اند و سپس 
خواسته اند كه تمام نش��انه هاي جرم را پاك كنند. در 
مقابل، عربستان سعودي مسووليت محدود خود را در 
مقابل اين جنايت مي پذيرد و تلاش مي كنند خانواده 
خاشقجي را با دادن ديه و محاكمه جنايت كاران راضي 
كند. متهمان هم براي نجات كشورشان از تبعات اين 

جرم مسووليت اين جنايت را مي پذيرند.

گروه جهان| تا همين چند هفته پيش فيل بردس��ن 
اميد حزب دموكرات براي حركت در مس��ير دستيابي 
به اكثري��ت در مجلس س��نا در انتخابات م��اه نوامبر، 
به ش��مار مي آمد. بخت بالاي او براي پي��روزي آن هم 
در ايالات��ي محافظه كار كه »كش��ور ترام��پ« خوانده 
مي شود، مي توانست مس��ير را براي دموكرات ها هموار 
كند. اما اين اميدواري طول عمر زيادي نداشت چراكه 
نظرسنجي هاي اخير از افزايش اختلاف سطح محبوبيت 
دو نامزد حكايت داشتند. جمهوري خواهان اين تفاوت را 
ناشي از انتصاب برت كاوانا در ديوان عالي ايالات متحده 
مي دانند. هافينگتون پست حتي فراتر از اينها پيش رفته 
و از نحوه انتصاب كاوانا با وجود مخالفت اكثريت جامعه 
ب��ا او، به عنوان عاملي ب��راي پيش بيني پيروزي مجدد 
دونالد ترامپ در انتخابات رياست جمهوري سال 2۰2۰ 

استفاده كرده است.
به نوشته رويترز، تا چندي پيش نظرسنجي ها از رقابت 
تنگاتنگ و دور از انتظار اين فرماندار س��ابق ۷4 س��اله 
با مارش��ا بلكبرن براي جايگزيني باب كوركر س��ناتور 
بازنشس��ته جمهوري خواه حكايت داشتند. اما به نظر 
مي رسد بخت دموكرات ها همين قدر بوده و تلاش هاي 
كمپين دموكرات و س��تاره پاپ در حمايت از بردس��ن 
بي نتيجه مانده است. انتصاب برت كاوانا در ديوان عالي 
ايالات متحده در روز ششم اكتبر، روح جديدي در حزب 

جمهوري خواه دميد. طبق نتايج نظرسنجي انجام شده 
توسط نيويورك تايمز/ سينا كالج، بردسن ۱4 درصد از 
بلكبرن عق��ب افتاده كه از اخت��لاف 8 درصدي آنها در 

نظرسنجي 2 تا ۵ اكتبر بيشتر است.
از آنجايي كه جمهوري خواهان در حال حاضر با ۵۱ در 
برابر 49 كرسي كنترل سنا را در دست دارند، بردسن با 
رقابت تنگاتنگ با بلكبرن توجه سراسر ايالات متحده 
را به خود جل��ب كرده اس��ت. اما مس��ير دموكرات ها 
براي دستيابي به اكثريت در س��نا، بسيار دشوار است. 
دموكرات ها در انتخابات ميان دوره از 26 كرسي از جمله 
دو كرسي متعلق به سناتورهاي مستقل كه با دموكرات ها 
ائتلاف كرده اند، دفاع مي كنند كه ۱۰ كرسي از آنها مربوط 
به ايالت هايي است كه ترامپ در انتخابات 2۰۱6 در آنها 
راي آورده است. چشم اميد بسياري از دموكرات ها براي 

پيروزي به بردسن بود.
اما كيتي كاهيل كارشناس علوم ساسي در دانشگاه تنسي 
معتقد است بردسن بخت زيادي براي پيروزي ندارد؛ او 
يا بايد آراء زيادي به دس��ت آورد يا اينكه اميدوار باش��د 
بلكبرن از كاهش محبوبيت ترامپ در ميان مستقل ها 
ضربه بخورد. بردسن عمدتا رويكردي ميانه رو دارد و با ايده 
نظام بهداشت و درمان با بودجه دولتي مخالف است. او 
همچنين اعلام كرده از چاك شومر به عنوان رهبر اقليت 
دموكرات سنا كه از س��وي سناتورهاي جمهوري خواه 

مورد انتقادهاي بس��يار بوده اس��ت، حمايت نمي كند. 
او همچني��ن حامي كاهش ماليات شركت هاس��ت كه 
موضع گيري مشابه جمهوري خواهان به حساب مي آيد. 
بردسن همچنين از اظهارنظر درباره ترامپ خودداري 
مي كند و نمي خواهد رقابتش در ايالت تنسي به رقابت 

گسترده دموكرات ها براي اكثريت در سنا تبديل شود.

   انتخابات 2020 به نفع ترامپ تمام مي شود
در همي��ن حال، روزنامه هافينگتون پس��ت در تحليل 
نظام انتخاباتي امريكا و چگونگي بهره برداري ترامپ از 
مشكلات موجود در اين نظام دو بخشي )آراء مستقيم 
مردم��ي و آراء نماين��دگان الكت��رال( نوش��ت، ترامپ 
احتمالا در سال 2۰2۰ براي بار دوم در انتخابات پيروز و 

رييس جمهوري امريكا خواهد شد. 
بنجامين وادل اس��تاد جامعه شناسي كالج فورت لوئيز 
گفت: »برت كاوانا در تاريخ 6 اكتبر 2۰۱8 با فاصله اندك 
آراء مثبت و منفي، عضو ديوان عالي ايالات متحده شد. 
او ۵۰ راي مثب��ت در مقابل 48 راي منفي داش��ت.« او 
اولين قاضي ديوان عالي در تاريخ امريكاست كه در پي 
پيچيدگي هاي نظام انتخاباتي امريكا، توسط سناتورهايي 
انتخاب شد كه نماينده كمتر از نيمي از كشور يعني 44 
درصد از جمعيت بودند و نمايندگان اكثريت ۵2 درصدي 

جمعيت با انتصاب او مخالف بودند.

ترامپ هم در حالي به رياس��ت جمهوري رس��يد كه در 
آراء مس��تقيم مردمي در برابر هيلاري كلينتون نامزد 
حزب دموكرات، شكست خورده بود. جرج دابليو بوش 
هم پيشتر در شرايطي مشابه وارد كاخ سفيد شده بود. 
با اين حال، هم ترامپ و هم بوش به دليل پيروزي در آراء 
الكترال، رييس جمهوري امريكا ش��دند. نظام سياسي 
امريكا اساسا به دليل اين سبك انتخابات، به نوعي به نفع 
راي دهندگان محافظه كار سفيدپوست تنظيم شده كه 
با اكثريت امريكايي ها از نظر ارزش هاي سياسي اختلاف 
فاحشي دارند. تنها دليلي كه كاوانا توانست براي عضويت 
در ديوان عالي تاييديه سنا را به دست آورد، همين نظام 
انتخاباتي بود. مايكل مور، مستندس��از امريكايي كه در 
سال 2۰۱6 پيروزي ترامپ را پيش بيني كرده بود، اخيرا 

هشدار داده كه به دليل همين نظام انتخاباتي ترامپ به 
احتمال زياد در انتخابات 2۰2۰ هم پيروز خواهد شد.

استدلال حاميان نظام انتخاباتي الكترال اين است كه 
اين نظام از ش��اخه اجرايي در برابر خواسته هاي يك 
سري مردم غيرمطلع محافظت و توازن قدرت را ميان 
ايالت هاي عمدتا روستايي و ايالت ها با اكثريت جمعيت 
شهرنشين، برقرار مي كند. اما از لحاظ عملي، اين نظام 
راي دهندگان اقليت را در مناطق شهرنشين در ارزش 
پايين تري از راي دهندگان سفيدپوس��ت در مناطق 
روستايي نش��ين قرار مي دهد. همه اين ش��رايط يك 
پيش بيني نه چندان خوشايند، اما محتمل را تقويت 
مي كنند و آن هم اين است كه ترامپ احتمالا براي بار 

دوم رييس جمهوري امريكا مي شود.

دريچه

كوتاه از منطقه

اتهام فرار مالياتي
عليه كوشنر، داماد ترامپ

گروه جهان| روزنامه نيويورك تايمز با اشاره به اسناد 
مالي محرمانه نوشته داماد رييس جمهوري امريكا بين 
سال هاي 2۰۰9 و 2۰۱6 احتمالا ماليات بر درآمد خود 
را نپرداخته يا كمتر پرداخت كرده است. به گزارش اين 
روزنامه، اين اسناد با همكاري همسر ايوانكا ترامپ دختر 
رييس جمهوري امريكا و به عنوان بخشي از بررسي  درآمد 
او توسط موسسه اي تهيه شده كه در حال بررسي سوابق 
مالي كوشنر براي پرداخت وام به اوست. جرد كوشنر كه 
فعاليت هاي گسترده تجاري و ثروت انبوهي دارد، سابقه 
فرار مالياتي داشته و ظاهرا شركت او بيش از نيم ميليون 
دلار به مقامات نيويورك بده��ي دارد. قبوض مالياتي 
كوشنر نش��ان مي دهند كه او از معافيت هاي مالياتي 
موسوم به استهلاك استفاده كرده كه به سرمايه گذاران 
در بخش مسكن اجازه مي دهد تا بخشي از هزينه هاي 
مرب��وط به املاك و مس��تغلات خ��ود را از درآمدهاي 
ماليات پذير معاف كنند. اگرچه اين اسناد از فرار مالياتي 
كوشنر حكايت دارند، اما مطلبي در آنها ذكر نشده كه 

مربوط به نقض قوانين توسط كوشنر يا شركت او باشد.
پيتر ميريانيان سخنگوي وكيل كوشنر به رويترز گفت كه 
او به فرضيات روزنامه نيويورك تايمز پاسخي نمي دهد، 
چون اين فرضيات اسنادي داراي اعتبار در مطرح كردن 
اتهامي عليه كوشنر و نقض قانون و استانداردهاي تجاري 
توسط او نيستند. براساس اسناد منشتر شده توسط كاخ 
س��فيد در ماه ژوئن مشخص شد كه ارزش دارايي هاي 

كوشنر دست كم ۱8۱ ميليون دلار است.

چين فروش اوراق قرضه
۳۰ ساله امريكا را آغاز كرد

گروه جهان| با بالا گرفتن اختلافات تجاري امريكا 
و چين، پكن ۳ ميليارد دلار از اوراق قرضه امريكاي 
تحت مالكيت خود را فروخت؛ اين س��ومين باري 
است كه چين در ۱4 سال اخير چنين اقدامي كرده 
و نخستين باري است كه اوراق ۳۰ ساله امريكا هم 
فروخته مي ش��ود. به گزارش رويترز، وزارت مالي 
چين اعلام كرده اين كشور ۱.۵ميليارد دلار اوراق 
۵ ساله را با س��ود ۳.2۵درصد، يك ميليارد دلار از 
اوراق ۱۰ساله را با س��ود ۳.۵درصد و ۵۰۰ميليون 
دلار از اوراق ۳۰ س��اله را با سود 4درصد به فروش 
رسانده است. پكن بزرگ ترين دارنده خارجي اوراق 
قرضه امريكا است و پيش بيني مي شد تا ماه جولاي، 
سرمايه گذاري در اوراق قرضه امريكا به ۱.۱۷تريليون 
دلار برسد. چين اين فروش را زماني انجام داده كه با 
جنگ تجاري با امريكا، يوآن ۱۰درصد در برابر دلار 
افت كرده است. يكي از بانكداراني كه روي فروش اين 
اوراق كار كرده، گفته: »درباره هر شركت مالي نرمال 
ديگري اين تصميم گيري منطقي بود كه در حاشيه 
منتظر بماند تا بازار كمي پايدارتر ش��ود. اما چين 
جانور متفاوتي است.« در آخرين اقدام تلافي جويانه 
تجاري، چين خريد نفت خام امريكا را هم متوقف 
كرد. تاكنون واشنگتن بر 2۰۰ميليارد دلار از واردات 
چين تعرفه وضع كرده و چين هم در اقدامي تلافي 
جويانه، براي 6۰ ميليارد دلار از واردات امريكا تعرفه 

وضع كرده است.

تداوم بن بست سياسي در سوئد 
در سايه عدم توافق احزاب

گروه جهان| تلاش رهبر حزب ميانه رو سوئد براي فائق 
آمدن بر بن بست سياسي حاصل از انتخابات سپتامبر به 
شكس��ت انجاميد چرا كه دو حزب درون بلوك راست 
ميانه او اعلام كردند در تشكيل دولت اقليت از او حمايت 
نخواهند كرد. به گزارش رويت��رز، در جريان انتخابات 
پارلماني سپتامبر سال گذشته نه بلوك ائتلاف به رهبري 
اولف كريسترسون از حزب ميانه رو و نه احزاب چپ ميانه 
نتوانستند آراي كافي براي اكثريت مطلق را به دست 
آورند و هيچ كدام از طرفين راضي به توافق با حزب ضد 
مهاجرتي دموكرات هاي سوئد هم نيستند. كريسترسون 
كه مسوول تشكيل دولت جديد شده از آمادگي خود 
براي تشكيل دولت بدون حضور تمامي احزاب در بلوك 
ائتلاف چهار حزبي خبر داد. اما رهبر حزب ليبرال كه در 
ائتلاف شراكت دارد، تاكيد دارد از دولتي كه تنها متشكل 
از ميانه روها و دموكرات هاي مس��يحي باشد، حمايت 
نمي كند. از سوي ديگر رهبر حزب ميانه هم كه در ائتلاف 
حضور دارد، بر شراكت تمامي اين چهار حزب در توافق 
تشكيل دولت تاكيد دارد. بحران سياسي سوئد پس از آن 
به وجود آمد كه استفان لوون نخست وزير سوئد، در راي  
اعتماد اجباري پارلمان راي نياورد و با توجه به اينكه هيچ 
حزب سياسي اكثريت را در اختيار ندارد، اوضاع پيچيده 
شده است. در صورت ناكامي كريسترسون در تشكيل 
دولت، استفان لوون رهبر حزب سوسيال دموكرات ها كه 
اكنون نخست وزير موقت است مجددا مكلف به تشكيل 

دولت مي شود.

نزديك شدن »انور ابراهيم«
به جانشيني ماهاتير محمد 

گروه جهان| انور ابراهيم در انتخابات ميان دوره  
پارلماني مالزي با كسب اكثريت قاطع آراء به پيروزي 
دس��ت يافت و يك كرس��ي در پارلمان به دس��ت 
آورد كه او را يك گام به نخست وزيري و جانشيني 
ماهاتير محمد نزديك تر كرد. به گزارش رويترز، اين 
پيروزي به مثابه بازگشت رسمي انور ابراهيم به حيات 
سياسي، پنج ماه بعد از آزادي او از زندان است. اين 
نخستين بار است كه هم او و هم ماهاتير محمد زير 
يك پرچم يكسان، نماينده پارلمان مالزي مي شوند. 
اين دو نفر بيشتر 2۰ سال گذشته را درگير اختلاف 
شديد تلخ بوده اند. انور ابراهيم كه سردمدار جنبشي 
موسوم به جنبش اصلاح در مالزي به شمار مي رود، 
با كسب بالغ بر 2۳ هزار و ۵۰۰ راي توانست كرسي 
پارلمان را به دست بياورد. اين اتفاق در حالي افتاد كه 
ميزان شركت راي دهندگان در انتخابات ميان دوره 
كه در شهر ساحلي پورت ديكسون برگزار شد، پايين 
بود. انور ابراهيم در تجمع پ��س از پيروزي خود به 
جمعي از هوادارانش گفت: »اصلاح در عرض يك ماه 
يا حتي چهار ماه يا حتي يكسال به نتيجه نمي رسد. 
اصلاح به معني پاكسازي و آزاد كردن رسانه ها، از بين 
بردن فساد و تبديل كردن رفتار اخلاقي به فرهنگ 
در عرصه سياست است.« ماهاتير محمد كه اكنون 
دومين دور نخست وزيري خود را مي گذراند پس از 
پيروزي در انتخابات ماه مه متعهد شد پس از دو سال 

نخست وزيري را به انور ابراهيم واگذار كند.

هشدار حزب الله لبنان درباره 
عواقب تاخير تشكيل دولت 

گروه جهان| نائب رييس شوراي اجرايي حزب الله لبنان 
هشدار داده تاخير در تشكيل دولت به نفع كشور نيست 
و مش��كلات و بحران هاي موجود را پيچيده تر خواهد 
كرد. به گزارش ايرنا، علي دعموش گفته: »در حال حاضر 
بحث هاي جدي و بي سابقه اي بين طرف هاي مختلف 
سياسي براي به سرانجام رسيدن تشكيل دولت در جريان 
است.« مقام ارشد حزب الله لبنان ابراز اميدواري كرده اين 
تلاش ها به نتيجه نهايي برسد و دولت فراگير ملي با حضور 
همه طرف ها بدون به حاشيه رفتن كسي تشكيل شود. 
وي تاكيد كرده در صورت ادامه تاخير در روند تشكيل 
دولت، اين مس��اله نه تنها پيامدهاي منفي بر وضعيت 
اجتماعي، اقتصادي و معيشتي خواهد داشت، به ثبات 
لبنان نيز آسيب خواهد زد. مقام حزب الله گفته: »لبنان 
به مدد آمادگي مقاومت، افزايش توانمندي، بازدارندگي 
در برابر دشمن و معادله طلايي ارتش، ملت و مقاومت تا 
حد زيادي قدرتمند و مصون تر شده است.« سعد حريري 
سوم خرداد امسال پس از كسب حمايت اكثريت پارلمان 
جديد لبنان، از سوي ميشل عون رييس جمهوري لبنان، 
به عنوان نخست وزير مامور به تشكيل كابينه معرفي شد 
اما اين ماموريت به دليل اختلاف گروه هاي لبناني بر سر 
سهميه كرسي هاي وزارتي به سرانجام نرسيده است. 
حريري سه شنبه هفته پيش گفت تا ۱۰ روز ديگر دولت 
تشكيل خواهد شد اما اگر نتواند اين ماموريت را انجام دهد 
ديگر نمي خواهد به عنوان نخست وزير مامور به تشكيل 

كابينه معرفي شود. 
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انتخابات »باواريا«
پاشنه آشيل مركل و دوستان

گروه جهان| ساكنان ايالت باواريا در جنوب آلمان 
يك شنبه به پاي صندق هاي راي رفتند تا نمايندگان 
خود را ب��راي پارلمان محلي انتخ��اب كنند. اين 
انتخابات در حالي برگزار شد كه طبق نظرسنجي ها 
آراء احزاب سنتي ممكن اس��ت به شدت با ريزش 
همراه شود. بدين ترتيب در صورت تحقق يافتن اين 
امر، دولت ائتلافي به رهبري آنگلا مركل، صدر اعظم 
آلمان با ضربه سختي مواجه خواهد شد. به گزارش 
دويچه وله، بر اس��اس آخرين نظرسنجي پيش از 
انتخابات، اتحاديه سوسيال-مسيحي بايرن و خواهر 
خوانده اش اتحاديه دموكرات مس��يحي آلمان 26 
درصد و حزب سوسيال دموكرات ديگر شاخه اصلي 
ائتلاف دولتي ۱۵درصد آراء را به دس��ت مي آورند. 
اين در حالي است كه بر اساس نتايج اين نظرسنجي 
حزب راست افراطي »آلترناتيو براي آلمان« و سبزها 
به ترتيب ۱6 و ۱۷ درصد آراء را از آن خود خواهند 
كرد. نتايج نظرسنجي ها در شرايطي از ريزش آراي 
احزاب سنتي حكايت دارد كه اتحاديه سوسيال-

مسيحي بايرن از هفت دهه پيش تاكنون استيلاي 
سياسي خود را بر اين منطقه ثروتمند حفظ كرده 
اس��ت. اين حزب از سال ۱949 تاكنون به استثناء 
يك دوره سه س��اله در دهه پنجاه ميلادي همواره 
هدايت امور اجرايي در اين منطقه را در دست داشته 
است. رابرت برانكمپر نماينده فعلي پارلمان و عضو 
اتحاديه سوسيال-مسيحي بايرن، به سي ان ان گفته 
كه اين حزب محافظه كار حتي اگر حمايت برخي 
از هواداران خود را به نفع گرايش پوپوليستي خلاف 
جريان حاكم از دس��ت دهد از آراء لازم براي ادامه 
پيشتازي برخوردار خواهد بود. اين نماينده حزب 
حاكم در منطقه در ادامه يادآور شده »باواريا ايالتي 
امن و ثروتمند است كه پايين ترين نرخ بيكاري را در 
آلمان دارد. ما در شرايط عادي بايد شصت درصد آراء 
را به دست بياوريم. اما بايد پذيرفت كه يك گرايش 
خلاف جريان اصلي در اروپا در حال ش��كل گيري 
اس��ت. ايتاليا، فرانسه، هلند و ديگر مناطق دنيا نيز 
پيشتر دستخوش اين جريان شده اند و ما با احتساب 
اين مساله اميدواريم حداقل چهل درصد آراء را از آن 
خود كنيم. اين ميزان راي براي ما عالي خواهد بود.« 
باواريا از جمله ايالت هايي است كه بيشترين تاثير 
را از بحران مهاجرت در 2۰۱۵ پذيرفته اس��ت. اين 
مساله در واقع سرآغاز شكل گيري موج انتقادها 
به آنگلا م��ركل و متحدانش در ح��زب اتحاديه 

سوسيال-مسيحي بايرن بود. 

كشته شدن 21 نظامي
در حمله طالبان

2۱ نيروي ارتش افغانس��تان در جريان حمله 
طالبان به پاسگاهي در استان فراه كشته و ۱۱تن 
نيز اسير ش��دند. به گزارش ايرنا، طالبان شنبه 
شب به دو پاس��گاه در شهرستان »پشت رود« 
حمله كردند و اين پاس��گاه ها را به تصرف خود 
در آوردند و همه تجهيزات و س��لاح موجود در 
اين پاس��گاه ها را با خود بردند. طالبان با انتشار 
اطلاعيه اي مدعي شده در اين حمله 2۵سرباز 

كشته و ۱2تن اسير شده اند. 

 تنها متحد امريكا دلار است
ريي��س پارلمان تركي��ه با انتقاد از سياس��ت هاي 
دولت امريكا گفته تنها متحد اين كشور دلار است. 
به گزارش آناتولي، بينالي ييلدريم در نشست اتحاد 
پارلماني سازمان همكاري اس��لامي در ژنو گفته: 
»امروز امريكا از دلار به عنوان يك س��لاح استفاده 
مي كند. امريكا كه متحدانش در دنيا هر روز كمتر 
مي شوند، به يك متحد وابسته است و آن دلار است.« 
ييلدريم همچنين از تامين تسليحات گروه هايي 
همچون پ ك ك و يگان هاي مدافع خلق از سوي 
امريكا انتقاد كرده و گفته هيچ كس نمي تواند به بهانه 
مبارزه با داعش از گروه تروريستي ديگري استفاده 
كند. تركيه پ ك ك و يگان هاي مدافع خلق سوريه 

را تشكيلات تروريستي مي داند. 

جمهوري آذربايجان از 
روسيه گاز وارد مي كند

رييس ش��ركت دولتي نفت جمه��وري آذربايجان 
)سوكار( در سفر به مسكو با اشاره به قرارداد صادرات 
گاز طبيعي روس��يه ب��ه جمه��وري آذربايجان كه 
نوامبر2۰۱۷ امضا ش��ده، گفته: »در پي امضاي اين 
سند در مجموع ۱.۱۵ميليارد متر مكعب گاز طبيعي 
روس��يه به جمهوري آذربايجان صادر شده است.« 
به گ��زارش رپورت، هم��كاري س��وكار و گازپروم از 
اكتبر 2۰۰9 و با امضاي قرارداد صادرات گاز طبيعي 
آذربايجان به روسيه سال هاي 2۰۱۰ تا 2۰۱۵ شروع 
شد. باكو بر اساس اين قرارداد در مجموع ۵.4 ميليارد 

متر مكعب گاز طبيعي به روسيه صادر كرده است.

وليعهد ابوظبي سفر به اردن
را هم لغو كرد 

پس از آنكه كاخ اليزه فرانسه از لغو سفر محمد 
بن زايد وليعهد ابوظبي به اين كش��ور به دلايل 
نامعلوم��ي خبر داد، الجزيره ه��م گزارش داده 
س��فر وليعهد ابوظبي به اردن لغو ش��ده است. 
هنوز دليلي براي لغو اين سفر اعلام نشده است. 
عربستان، كويت و امارات پيشتر براي ارايه يك 
بسته 2.۵ميليارد دلاري كمك هاي اقتصادي 
به دولت اردن براي عبور از مشكلات اقتصادي 
تواف��ق كردند كه ب��ه صورت وديع��ه در بانك 

مركزي اردن خواهد بود.
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محسني اژه اي اعلام كرد

وزير كشور در جلسه شوراي اجتماعي عنوان كرد

محكوميت يك جاسوس به 8 سال و نيم حبس

تحقيق از ۱۱ نظامي و بازداشت يك نفر در رابطه با حادثه اهواز

بازنگري در سند ملي كنترل و كاهش مصرف مشروبات الكلي

گروه ايران|
در شرايطي كه افكار عمومي ايرانيان اين روزها پيگير اخبار 
مقابله با متخلفان اقتصادي است سخنگوي قوه قضاييه در 
تشريح اقدامات دستگاه قضايي براي مقابله با اخلالگران 
ارزي مي گويد: »در تهران از ابتداي اقداماتي كه براي مبارزه 
با اخلالگران اعم از ارزي و قاچاق سازمان يافته، داشتيم 
۱۹۶ نفر دستگير شدند. «اقداماتي كه از منظر سخنگوي 
دستگاه طي روزها و هفته هاي آتي نيز با قدرت و تمركز 
بيشتر ادامه خواهد يافت تا بازار پول و سرمايه ايرانيان در 
برابر اخلالگران مصون سازي شود.   غلامحسين محسني 
اژه اي كه در جريان يكصد و سي و دومين نشست خبري 
خود با خبرنگاران گفت وگو مي ك��رد، افزود: در تهران از 
ابتداي اقداماتي كه براي مبارزه با اخلالگران اعم از ارزي و 
قاچاق سازمان يافته دست داشتند، داشتيم كه ۱۹۶ نفر 
دستگير شدند كه ۱۳ نفر در همين روزهاي اخير دستگير 
شدند. غير از مساله اعدام، احكامشان قطعي است و هيچ 
اغماضي نمي شود. در شرايطي كه دشمن در سخت گرفتن 
معيشت مردم دارد، دور از انصاف است كه براي سودجويي 

و همدستي با دشمن بخواهند فشار آورند.
وي افزود: در تهران بيش از ۴۹ كيفرخواست صادر شده 
است و حدود ۱۰۰ نفر كيفرخواستشان صادر شده و تعيين 
وقت شده است. البته بيشتر از اينها هستند. مثلا همين 
امروز صبح يك كيفرخواست تعيين شده ولي بطور كلي 
اين ۱۰۰ كيفرخواس��ت تعيين وقت شده و بعضي ها در 
حال رسيدگي است. در استان سيستان و بلوچستان ۱۷ 
نفر دستگير ش��دند و ۱۰۰ ميليون دلار گرفته اند و ۳۰۰ 

ميليون دلار نزديك بود بگيرند كه از آن جلوگيري شد.

      رونمايي از اسامي محكومان قطعي
 در استان ها

محسني اژه اي افزود: در خراسان رضوي ۴ نفر و در همدان 
۷ نفر دستگير ش��ده اند و به پرونده شان رسيدگي شده 
و برخي نيز احكامشان قطعي ش��ده است. او افزود: چند 
مورد صدور حكم قطعي در كرمانش��اه داشتيم از جمله 
نريمان بختياري فرزند قهرمان ۱5 سال حبس و مصادره 
اموال، محمدرضا آمريون فرزند علي اكبر ۱5 سال حبس 
و مصادره اموال، وحيد محمدي فرزند محمد مراد ۱5 سال 
حبس و مصادره اموال، صديق محمدي فرزند حس��ن 5 
سال حبس و.... سخنگوي قوه قضاييه ادامه داد: در شيراز 

دكتر عبدالنصير كاظمي به اتهام احتكار دارو به ۱2 سال 
حبس، جزاي نقدي معادل ارزش كالا و دو سال محروميت 
محكوم شده و در بندرعباس عليرضا جهاني به اتهام قاچاق 
سازمان يافته به ۱5 سال حبس، ۳۰ ضربه شلاق و جزاي 
نقدي، علي نس��رين ۱5 س��ال حبس ۳۰ ضربه شلاق و 
جزاي نقدي، محمد نفر سفيددشتي 2 سال حبس و ۳۰ 
ضربه ش��لاق، خانم حميده احمدي 2 سال حبس و ۳۰ 
ضربه شلاق و جزاي نقدي، آرش حسيني به اتهام معاونت 
در قاچاق سازمان يافته به ۶ ماه حبس و ۱۰ ضربه شلاق 

و جزاي نقدي و....

     محكوميت يك جاسوس به ۸ سال و نيم حبس
محس��ني اژه اي در پاسخ به سوال ايس��نا درباره آخرين 
وضعيت پرونده حسين هدايتي گفت: پرونده وي با پرونده 
متهمان بانك سرمايه و صندوق ذخيره فرهنگيان است و 
در صحبتي كه با معاون دادستان داشتم گفت كه به زودي 
كيفرخواست صادر مي شود و بطور كلي وي بازداشت است 
وكيفرخواس��ت پرونده هنوز صادر نشده است. محسني 
اژه اي درباره نقل قول يكي از نمايندگان مجلس از او مبني 
بر اعدام مفسدان اقتصادي در ميدان آزادي؟ گفت: نقل 
قول درس��ت نبود و تكذيب شد. محسني اژه اي در پاسخ 
به سوالي مبني بر اينكه آيا پرونده اي در خصوص حادثه 
تروريستي اهواز تشكيل شده است؟ گفت: پرونده در اين 
زمينه تشكيل شده و به تهران احاله شده است. تا الان از 
۱۱ نفر تحقيق ش��ده و يك نفر در بازداشت است و چون 
در رسيدگي مقدماتي است از ذكر اسامي معذور هستم و 
همه متهمان، نظامي هستند و در سازمان قضايي نيروهاي 
مسلح از آنها تحقيق خواهد شد. او در پاسخ به سوالي درباره 
ش��كايت خاتمي رييس جمهور دوره اصلاحات از سردار 
نقدي و برخي نمايندگان، گفت: تا جايي كه من مي دانم از 
چهار نفر شكايت كرده است و نمي دانم اين چهار نفر چه 
كساني هستند. پرونده در دادسرا است. او. در پاسخ به اين 
س��وال كه حكم انفصال از خدمت آقاي سيف از سال ۹۶ 
صادر ش��ده بود، آيا عدم اجراي حكم در دستگاه قضايي 
پيگيري نمي شود؟ با اين حكم آقاي سيف مي تواند مشاور 
رييس جمهور باشد؟ گفت: مواردي كه ديوان محاسبات 
رسيدگي مي كند، صرف تخلف است و قوه قضاييه به جرم 
ورود مي كند. اگر در حين رسيدگي به جرم برسند به قوه 
قضاييه ارسال مي كنند كه تاكنون چيزي به قوه قضاييه 

ارسال نكردند. تا جايي كه مي دانم به اين پرونده در ديوان 
محاس��بات اعتراض شده اس��ت و در مرحله تجديدنظر 
خواهي است و حكم قطعي نشده است. خبرنگاري سوال 
خود را اينگونه مطرح كرد ك��ه در پرونده هاي مرتبط با 
فساد اقتصادي از جمله در رابطه با ارز و سكه شاهد متواري 
بودن برخي از متهمان از جمله پسر و برادرزاده متهم اصلي 
پرونده س��كه، فراري بودن يكي از متهمان زن در پرونده 
خودرو و پنج متهم در پرونده باقري درمني بوديم و حدود 
۱۱متهم در اين پرونده ها فراري هستند، سرنوشت اين 
متهمان چه مي شود؟ آيا خاوري تكرار مي شود يا همچون 
پرونده س��كه ثامن به كش��ور عودت داده مي شوند، كه 
محسني اژه اي پاسخ داد: ضابطان از نهايت اختيارات خود 
استفاده مي كنند كه متهمان را بازگردانند و تلاش ناجا هم 
براي بازگرداندن بيشتر شده است. در مورد سايرين هم 

اقدام مي شود و اگر افرادي باشند كه در مظان اتهام باشند 
و اگر در كشور باشند و بمانند و به احكام آنها رسيدگي شود 
به نفع خودشان است با اين حال پليس و ناجا ورود خواهند 
كرد. اخيرا هم در رابطه با يكي از پرونده ها فردي شناسايي  

شده و در كشور مربوطه در حال تحمل كيفر است.

     توضيحات اژه اي درباره يك نامه نگاري
محس��ني اژه اي در پاسخ به س��والي درباره مهريه و نامه 
آيت الله مكارم و پاس��خ رييس ق��وه و نامه مجدد آيت الله 
مكارم گفت: داستان اين قضيه بحث فني دارد كه اگر نگاه 
فني به آن ش��ود بسيار خوب است. رييس قوه قضاييه به 
مطالب اول آيت الله مكارم شيرازي جواب فني دادند. قوه 
قضاييه از چند سال پيش به دنبال مساله محكومان مالي 
بوده و گاه منشأ اين محكوميت هم مهريه است. قبلا اگر 

اين فرد متمكن بود و طلب را نمي داد به درخواست طلبكار 
بازداشت مي شد. رياست قوه قضاييه نسبت به اين موضوع 
حرف داشتند و بخش��نامه اي پيش از تغيير قانون صادر 
كردند كه كساني كه تمكن مالي ندارند و مسبوق به تمكن 
مالي هم نيستند، نبايد زندان بروند. الان هم افراد معسري 
كه مسبوق به اعسار باش��ند زندان نمي روند و با افزايش 
قيمت سكه، بازهم با روساي كل دادگستري صحبت شد 
و اخيرا بخشنامه اي صادر شده در مورد افرادي كه تقسيط 
مهريه داشته اند كه خارج از نوبت تعديل شوند و اين افراد 
زندان نروند. در تعديل هم به اين موضوع توجه دارند كه 
ماهي يك س��كه را چهار ربع س��كه نكنند زيرا قيمت ها 
متفاوت مي ش��وند. بايد توانايي فرد را احراز كنند و براي 
چند ماه يك سكه حكم بدهند و اگر واقعا احراز شد كه فرد 

توانايي پرداخت را به هيچ وجه ندارد به زندان نمي روند.

وزير كشور از بازنگري سند ملي كنترل و كاهش مصرف 
مش��روبات الكلي خب��ر داد و گفت: پرون��ده اخير توزيع 
مشروبات الكلي دست س��از كه موجب مرگ تعدادي از 
مصرف كنندگان در برخي استان هاي كشور شده بود، در 

جلسه آتي شوراي امنيت كشور بررسي مي شود.
به گزارش تع��ادل به نقل از پايگاه اطلاع رس��اني وزارت 
كشور، عبدالرضا رحماني فضلي ديروز يكشنبه در يكصد 
و هفتمين جلسه ش��وراي اجتماعي كشور كه با موضوع 
بررسي اجراي سند ملي كنترل و كاهش مصرف مشروبات 
الكلي در محل وزارت كش��ور برگزار ش��د، اظهار داشت: 
اجراي اين سند از سال ۹2 به مدت پنج سال آغاز شده و 

در سال ۹۶ به پايان رسيده است.
وزير كشور تاكيد كرد: اكنون شوراي اجتماعي كشور نتايج 
و نقاط قوت و ضعف هاي اجراي اين س��ند را در كارگروه 
مورد بررسي قرار داده و با توجه به اولويت هايي كه وجود 
دارد اين سند مورد بازنگري قرار بگيرد تا پس از تصويب به 

دستگاه هاي مورد نظر جهت اجرا ابلاغ شود.

رحماني فضلي پس از استماع گزارش دستگاه هاي متولي 
اجراي سند ملي كنترل و كاهش مصرف مشروبات الكلي 
در كش��ور، نقش اطلاع رس��اني عمومي در پيشگيري از 
مصرف مشروبات الكلي و پيامدهاي ناشي از مصرف آن را 
بسيار مهم و ضروري توصيف كرد و افزود: جان انسان ها 
براي همه ما اهميت دارد بنابراين بايد مردم را از پيامدها 

و عوارض مصرف مشروبات الكلي به خوبي آگاه كنيم.
وي تاكيد كرد: در اين مساله نيز از ظرفيت صدا و سيما و 
فضاي مجازي و رسانه ها در آگاه سازي مردم به خصوص 
نسل جوان استفاده و شوراي اجتماعي كشور برنامه هاي 
مشخصي تدوين كند. رحماني فضلي با اشاره به گزارش 
اس��تاندار هرمزگان و وزارت بهداشت از مسموميت هاي 
اخير مصرف مشروبات الكلي در برخي استان هاي كشور 
كه منجر به مرگ تعدادي از مصرف كنندگان شد، گفت: 
اين پرونده در جلسه آتي شوراي امنيت كشور مورد بررسي 

قرار خواهد گرفت.
او افزود: طبق گزارش وزارت بهداشت و سازمان پزشكي 

قانوني در اين مش��روبات الكلي دس��ت ساز ماده متانول 
كه اس��تفاده صنعتي دارد مورد اس��تفاده ق��رار گرفته و 
همين موضوع منجر به مرگ تعدادي از مصرف كنندگان 
شده اس��ت، بنابراين لازم اس��ت پروتكلي توسط وزارت 
بهداش��ت و صمت نس��بت به نظ��ارت دقي��ق و جدي 
در نح��وه توليد، توزي��ع و مصرف متانول تهيه ش��ود تا 
 ش��اهد تكرار اينگونه حوادث تلخ در كش��ور نباش��يم.
وزي��ر كش��ور اج��راي برنامه ه��اي فرهنگ��ي در حوزه 
پيش��گيري از مصرف مش��روبات الكلي را مهم برشمرد 
و بي��ان كرد: در س��ند مل��ي كنترل و كاه��ش مصرف 
 مشروبات الكلي اجراي برنامه هاي فرهنگي تقويت شود.

رحماني فضلي با اشاره به گزارش نيروي انتظامي از سهم 
قابل توجهي از قاچاق مشروبات الكلي در مرزهاي غربي 
كشور تاكيد كرد: اس��تان هاي غربي از جمله كردستان، 
كرمانش��اه و آذربايجان غربي با طرح موضوع در شوراي 
تامين اين اس��تان ها برنامه ريزي ش��ود و مقابله جدي با 
 قاچاق مشروبات الكلي با انجام تدابير ويژه پيگيري شود.

او با بيان اينكه قوه قضاييه و قضات نقش مهمي در بحث 
مقابله با قاچاق مشروبات الكلي دارند، اظهار داشت: قضات 
در پرونده ه��اي كلان قاچاق مش��روبات الكلي، موضوع 
رديابي سرشاخه هاي اين پرنده ها را با همكاري ضابطين 
قضايي پيگيري كنند چرا كه اين كار نتايج بازدارنده خواهد 
داشت. وزير كشور با اش��اره به گزارش برخي دستگاه ها 
مبني بر ضعف قانوني در تش��خيص مصرف با روش فني 
مصرف كننده مش��روبات الكل��ي در دادگاه ها گفت: اين 
موضوع از رييس قوه قضاييه پيگيري شود تا اگر نياز است 

مجوزهاي قانوني و شرعي لازم اخذ شود.

     افزايش21 درصدي كشفيات مشروبات الكلي 
در ابتداي اين جلسه نيز س��ردار نوريان نماينده نيروي 
انتظامي در شوراي اجتماعي كش��ور با ارايه گزارشي از 
روند مصرف مشروبات الكلي در ۱۰ سال اخير تاكيد كرد: 
كشفيات مش��روبات الكلي داخلي در سال ۹۶ نسبت به 
سال ۹5 حدود ۱۰ درصد افزايش داشته همچنين ميزان 

اين كش��فيات در ۶ ماهه ۹۷ نسبت به ۶ ماهه ۹۶ حدود 
2۱ درصد افزايش را نشان مي دهد، در سال ۹۶ نيز ۳2۳ 
كارگاه توليد و توزيع مشروبات الكلي داخلي شناسايي و 

منهدم شدند.
وي با اشاره به كشفيات مشروبات خارجي گفت: ميزان 
كشفيات مش��روبات خارجي در سال ۹۶ نسبت به سال 
۹5 حدود 2 درصد افزايش داش��ته همچنين ميزان اين 
كشفيات در ۶ ماهه نخست امسال نسبت به مدت مشابه 
سال گذشته حدود ۱۰ درصد كاهش داشته از سوي ديگر 
در سال ۹۶ نيز ۱۶۴ باند توزيع مشروبات خارجي شناسايي 
و منهدم ش��دند. در ابتداي جلسه نيز استاندار هرمزگان 
و نمايندگان وزارت بهداش��ت و سازمان پزشكي قانوني 
گزارش��ي از توزيع و مصرف مشروبات الكلي كه اخيراً در 
تعدادي از استان ها منجر به مرگ مصرف كنندگان شده 
بود ارايه كردند. همچنين وزارت بهداشت گزارشي از روند 
اجراي س��ند ملي كنترل و كاهش مصرف الكل در چهار 

سال اخير ارايه كرد.

 Mon. Oct 15 .  دو شنبه    23 مهر 1397   5 صفر 1440  سال پنجم    شماره   1222  2018 

دهشيار :امريكا به دنبال تهي 
كردن جمهوري اسلامي است

استاد دانشگاه علامه طباطبايي در نشست واكاوي 
علمي چالش رابطه ايران و امريكا در خانه انديشمندان 
علوم انساني تاكيد كرد: امريكايي ها معتقدند بايد با يك 
استراتژي هماهنگ با ايران روبرو شوند. اين راهبرد 
كمك، تشويق و تقويت شرايطي است كه ساختار 
سيستم سياس��ي حاكميت در ايران در عين حفظ 

پوسته تهي از محتوا شود.
به گزارش ايرنا، حس��ين دهش��يار كه در نشس��ت 
واكاوي علمي چالش رابطه اي��ران و امريكا در خانه 
انديشمندان علوم انساني سخنراني مي كرد، گفت: 
از نظر امريكايي ها ايران دشمن آنها است و راهي كه 
براي مقابله با ما انتخاب كرده اند رويارويي و برخورد 
سخت اس��ت و راه حل هاي ديگر را كنار گذاشته اند. 
آنها دنبال اين هستند كه سيستم نتواند آن چيزهايي 
كه گفته را انجام بدهد، يعني آن را از اعتبار تهي كنند، 
جايگاه توزيعي سيستم را به چالش بكشانند و در واقع 
اعتبار هنجاري و توزيعي سيستم را كاهش بدهند. 
براي تحقق اين خواست يك جعبه ابزار هميشه كنار 
دست خود دارند تا در كمترين فرصت بهترين ابزار 
خود را بيرون بياورند و به مقابله با ايران بپردازند. چرا 
كه سياست هم عين زندگي سيال و تغيير پذير است.
وي افزود: اين ابزار ها در هر دوره اي متفاوت است مثلا 
در دوره اوباما تلاش مي شد ايران در جامعه بين المللي 
ادغام ش��ود و اين از طريق مسير مماشات پيگيري 
مي شد اما در دوره ترامپ تلاش مي شود ايران داخل 

مرز هاي خود محصور شده و به انزوا كشيده شود.
حسين دهشيار استاد دانشگاه علامه طباطبايي گفت: 
هدف امريكا در دشمني با ايران ايجاد شرايطي است 
تا پوسته ساختار سياسي حفظ اما محتواي آن تهي 

بشود، با اين پوسته مشكلي نخواهد داشت.

    تعريف دشمن در ساختار سياسي امريكا 
وي در بخش ديگري از سخنان خود گفت: ساختار 
سياسي امريكا كش��ورهاي جهان را به چهار دسته 
دوست، دشمن، متحد و رقيب تقسيم بندي كرده 
اس��ت. در اين تقس��يم بندي ايران دش��من امريكا 
محسوب شده كه مستوجب شديدترين برخورد ها 

قلمداد شده است. 
اين كارش��ناس مس��ائل امريكا در مورد روش هاي 
مختلف برخورد با دش��منان امري��كا در چارچوب 
استراتژي كلان اين كشور گفت: معتقد هستم براي 
تحليل چالش هاي بين م��ا و امريكا بايد يك منظر 
تئوريك داشته باش��يم بعد به تحليل بپردازيم چرا 
كه معتقد هستم ضعف در تئوري منظر به ضعف در 
تحليل هم منجر خواهد شد در اين منتظر تئوريك، 

ايران به عنوان دشمن امريكا تصوير شده است.
وي ادامه داد: دليل اينكه امريكايي ها يك كشور را به 
عنوان دشمن تلقي مي كنند دو عامل دروني دارد و 
يك عامل بيروني هم در آن دخيل است، كشور هايي 
كه دشمن امريكا تلقي مي شوند به صورت كلامي و 
عملي شيوه زيست امريكايي را نفي مي كنند و دليل 
داخلي ديگر هم اين است كه اين كشور ها به مباني 
و اصول حيات بخش معنا دهي به زندگي امريكايي 

حمله مي كنند.
اس��تاد دانش��گاه علامه افزود: در جنبه بيروني هم 
كشوري كه ماموريت جهاني كه امريكا براي خودش 
تعريف كرده است را زير سوال ببرد و به دنبال از بين 
بردن و تغيير ارزش هاي و اصول حاكم بر نظم نوين 

جهاني باشد به عنوان دشمن امريكا تلقي مي شود.

    4  روش امريكا در برخورد با دشمنان 
استاد دانشگاه علامه طباطبايي در مورد برخورد هاي 
امريكا با كشور هاي دشمن هم گفت: امريكايي ها در 
مقابل كشور هايي كه به عنوان دشمن خود قلمداد 
مي كنند چهار روش را در پيش مي گيرند. گزينه اول 
قبول انتقادات و مخالفت هاي كش��ور دشمن است 
يعني به اين معنا كه امريكا بگويد بله كشور دشمن ما 
راست مي گويد و ما اين مشكلات را داريم، گزينه دوم 
مماشات و مهار آن كشور است در واقع با عدم پذيرش 
نقدهاي آن كشور به دنبال مهار بيشتر با روش هاي 
نرم مدنظر اس��ت گزينه بعدي رويايي چند جانبه و 
چند سطحي است. وي درباره نحوه برخورد امريكا با 
گزينه هاي مورد نظر گفت: اينكه امريكا كدام يك از 
گزينه ها را بر چه اساسي انتخاب مي كند، بستگي به 
سه عامل دارد. عوامل مربوط به فضاي داخلي امريكا، 
عرصه بين المللي و كش��ور هدف. دهشيار در مورد 
دلايل مربوط به فض��اي داخلي امريكا گفت: دليل 
اول به اين مربوط مي ش��ود كه اقتصاد امريكا چقدر 
كار آمد باشد. يعني سيستم چقدر توان دارد انباشت 
سرمايه بكند و ظرفيت هاي توزيعي نظام اقتصادي در 
چه حدي است.عامل دوم به پويايي سيستم سياسي 
امريكا بر مي گردد يعني چقدر همسويي بنيادين بين 
نخبگان سياسي در جامعه وجود دارد. بحث بعدي 
قواره سيس��تم فرهنگي است يعني اينكه سيستم 
فرهنگي امريكا چقدر در بين مردم امريكا پذيرش و 
مخاطب دارد مثلا آيا پرچم امريكا براي مردم امريكا 
مهم اس��ت و امثالهم. به گفته اين كارشناس عامل 
ديگري كه دولت امريكا ب��ه آن توجه مي كند توان 
نظامي خود است. نگاه مي كند كه براي دفاع از كشور 
زير ساخت هاي اقتصادي و ارتباطي و سرمايه هاي 
انساني چقدر توان دارند و در صورت نياز چقدر قادرند 
خ��ود را بر ديگران تحميل ك��رده و به ظرفيت هاي 
دشمن خود يا دوستان دشمنان خود ضربه بزنند. در 
صحنه بين الملل هم نگاه مي كنند تا ببينند ماهيت 
روابط امريكا با كشور هاي مرجع نظام بين الملل چگونه 
است و آن كشور متخاصم چه رابطه اي با كشور هاي 
مرجع چون چين، روسيه، فرانسه و غيره دارد. دليل 
ديگر در اين زمينه اين است كه امريكا چه ميزان در 
سازمان هاي بين المللي نقش و نفوذ دارد. دهشيار در 
مورد عواملي كه به كشور هدف مربوط مي شود، نيز 
توضيح داد: امريكا به درون كشور هدف نگاه مي كند كه 
چه اندازه ظرفيت مادي و غير مادي دارد. و چه ميزان 
اثر گذاري در منطقه جغرافياي كه زيست مي كند، به 

جاي خواهد گذاشت .

 تاكنون 300 تيم تروريستي
را نابود كرده ايم

وزير اطلاعات گفت: تاكنون 
۳۰۰ تي��م تروريس��تي را 
كشف و نابود كرده و اعضاي 
آنها را به هلاكت رسانده ايم.

به گ��زارش ايرنا، »س��يد 
محمود علوي« در نهمين 
دوره مجلس دانش آموزي با 
تاكيد بر اينكه امنيت ما براي فرهنگ است نه بر فرهنگ، 
گفت: وزارت اطلاعات در برابر دشمنان صلابت دارد، اما 
دوست داريم مردم با شنيدن نام اين وزارت، احساس 
آرامش كنند. او با اشاره به اينكه اسلام اهميت خاصي 
براي جوانان قائل اس��ت، اف��زود: در احاديث ما جوان 
به عنوان عنصري براي خير و س��ازندگي و نه تخريب 
ش��ناخته مي ش��ود. وزير اطلاعات به بيان خاطراتي 
از حضور اثرگ��ذار جوانان در دوران انقلاب اس��لامي 
پرداخت و گفت: اسلام تاكيد دارد دانش آموزان همواره 
در مسير رشد باشند، زيرا در سنين كودكي تا جواني، 
علم ماندگار و همانند نقش روي سنگ و در بزرگسالي 
همانند نقش روي آب است.او ادامه داد: ما مسلمانان 
افتخار مي كنيم كه اولين آيات نازل شده بر پيامبران 
محتواي علم و دانش و فراگيري دارد و علم آموزي بر 
همگان واجب است و در حديث نبوي نيز تاكيد شده 
اس��ت كه از گهواره تا گور دانش بجوي. وزير اطلاعات 
با تاكيد بر اينكه برنامه هاي ما بايد دانش بنيان باشند، 
گفت: ارزش عمل به آن است كه كار براي خداوند انجام 
ش��ود. در اين صورت افراد درد ديگران را درك كرده و 
براي مرتفع كردن آن نيازها تلاش مي كنند. به گفته 
علوي، حركت نمايندگان مجلس دانش آموزي در يك 

جامعه ۱۴ ميليوني دانش آموزي اثر گذار است.

 باز شدن فضاي ديپلماسي
با تصويب لوايح چهارگانه 

ي��ك نماين��ده مجل��س 
ش��وراي اس��لامي تاكيد 
كرد: فكر نكنيم با تصويب 
CFT همه چيز گل و بلبل 
خواهد شد. لوايح چهارگانه 
موجب باز ش��دن فضاهاي 
ديپلماسي تجاري مي شود.

قاسم ميرزايي نيكو در گفت وگو با ايلنا، درباره تصويب 
CFT و تاثير آن روي شرايط اقتصادي و معيشتي كشور 
گفت: معتقدم تصويب اين لوايح براي مسائل اقتصادي 
و باز ش��دن فضاهاي ديپلماسي تجاري كاملا مثبت و 
تاثيرگذار است.   او در پاسخ به سوالي مبني بر اينكه عده اي 
معتقد هستند حتي با وجود تصويب اين لوايح با شروع 
موج جديد تحريم ها در انتهاي آبان قيمت ارز كه كاهش 
پيدا كرده است به يك باره افزايش پيدا مي كند آيا اين 
گمانه زني ها درست است يا خير، عنوان كرد: اين معاهده 
بين المللي است، FATF چهار لايحه زير مجموعه دارد كه 
با يكديگر كاركرد پيدا مي كند. ميرزايي نيكو تشريح كرد: 
هنگامي كه در ليست سياه قرار بگيريم همين كار قانوني 
را هم نمي توانيم انجام دهيم، احساس مخالفان لايحه اين 
بود ما با تصويب آن به اشخاص يا شركت هايي كه پول 
مي دهيم، نمي توانيم يك ريال هم بدهيم. به نظر من در 
پي اين لايحه فضاي بسيار خوبي براي مسائل اقتصادي 
رقم مي خورد .  اين نماينده مجلس شوراي اسلامي در 
پاسخ به سوالي ديگر مبني بر اينكه با تصويب CFT جامعه 
انتظار دارد كه مشكلات ارزي و ساير مشكلات معيشتي 
حل شود، عنوان كرد: نبايد توقع داشته باشيم تاثيري 
آني در بازار ارز و ساير مسائل اقتصادي داشته باشد زيرا 

مشكلات ما فقط اقتصادي و بالا رفتن ارز نيست.

ابراز نگراني عارف از رشد كم 
تركيب اعضاي هيات علمي 

رييس كميسيون آموزش 
مجلس ش��وراي اسلامي 
با اب��راز نگراني از رش��د كم 
اعض��اي هي��ات علمي در 
دانش��گاه ها گفت: اگر لازم 
است مجلس در اين زمينه 
اقدام كند، به ما اعلام كنيد.
به گزارش ايسنا، محمدرضا عارف ديروز در بازديد از برج 
فناوري دانشگاه صنعتي اميركبير با بيان اينكه دانشگاه 
صنعت��ي اميركبير هم��واره در حوزه هاي آموزش��ي، 
پژوهشي و فناوري پيشتاز بوده است، افزود: دانشجويان 
اين دانشگاه نش��ان دادند كه مي توان با هر طرز فكري 
و عقيدت��ي در كنار هم كار ك��رد. وي با بيان اينكه بايد 
تضارب عقايد را در دانشگاه ها بپذيريم، خاطرنشان كرد: 
اين دانش��گاه با وجود وجود سلايق مختلف كمترين 
درگيري ها را داشته اس��ت و اين امر بايد الگويي براي 
ساير دانشگاه ها باش��د. عارف، با تاكيد بر اينكه محيط 
دانشگاه نياز به نشاط دارد، اظهار كرد: سكوت و سكون 
در دانشگاه ها به نفع كشور نيست و دانشجويان بايد در 
محيط با نشاط تحصيل كنند. عارف با اشاره به اجراي 
طرح ساماندهي دانشگاه ها در دانشگاه هايي چون صنعتي 
شريف، اميركبير و هنر در دولت اصلاحات، گفت: در ميان 
اين دانشگاه ها دانشگاه صنعتي اميركبير بهترين عملكرد 
را داشته است. او در عين حال از وضعيت تركيب اعضاي 
هيات علمي اين دانشگاه ابراز نگراني كرد و ياداور شد: اين 
دانشگاه در زمينه اعضاي هيات علمي رشدي نداشته 
است به گونه اي كه در فاصله چهار ساله هيچ رشدي در 
افزايش اعضاي هيات علمي مشاهده نمي شود كه اين 

امر نگران كننده است.

 توضيحات ذوالفقاري
درباره امنيت مرزنشينان

معاون امنيتي اجتماعي وزير 
كشور توضيحاتي را درباره 
بازارچه هاي مرزي و امنيت 
مرزنشينان مطرح كرد. به 
گزارش تس��نيم، حسين 
ذوالفق��اري، در حاش��يه 
نشست خبري ستاد اربعين 
در جمع خبرنگاران درباره ايج��اد بازارچه هاي مرزي 
براي ۴ استان، اذعان كرد: بازارچه هاي مرزي صرفاً براي 
اين چهار استان مرزي پيش بيني شده، معافيت هايي 
هم براي آنها در نظر گرفته شده است. افرادي كه خارج 
از اين محيط بار مي آورند، نام آنها كوله بر نيس��ت بلكه 
يك رفت وآمد غيرقانوني و غيرمجاز است. وي در ادامه، 
تصريح كرد: كوله برهايي كه از مرز غيرمجاز عبور مي كنند 
نامشان كوله بر نيست، قاچاق است و حتي اگر قاچاق هم 
نكند تردد آنها غيرقانوني است و وارد حيطه مرزي شدند. 
در مناطق مرزي هيچ مماشاتي نداريم اگر كسي وارد خط 
مرزي ش��ود، اول به او اخطار مي شود و اگر ايست نكند 
به وي تيراندازي خواهد شد. معاون امنيتي اجتماعي 
وزير كش��ور در ادامه خطاب به مردم مرزنشين، گفت: 
مردم ش��ريف مرزنشين از مرزهاي كشور عبور نكنيد، 
ما با پيگيري هايي كه براي مردم مرزنش��ين داشتيم 
براي ۴ اس��تان آذربايجان غربي، كردستان، كرمانشاه 
و سيستان و بلوچستان ۱5 بازارچه را به تصويب دولت 
رسانديم. او گفت: در هر ماه هر خانواده ۴نفره، 2ميليون 
و 8۰۰هزار تومان معافيت گمركي دارد. حتي نياز نيست 
از كش��ورهاي مقابل كالا وارد كند، اعلام كرديم ش��ما 
مي توانيد ترانزيتي كه صورت گرفته سهميه اش را برداريد 

و ديگر نيازي به كوله بري نيست.

 محكوميت حسن عباسي
به اتهام توهين به رييس جمهور
و  هماهنگ��ي  مع��اون 
برنامه ريزي امور حقوقي 
دس��تگاه هاي اجراي��ي 
ق��ي  حقو ن��ت  و معا
رييس جمه��ور، از صدور 
حكم ۷ ماه حب��س براي 
حس��ن عباس��ي به اتهام 
توهين به رييس جمهور و وزي��ر راه خبر داد و گفت: 
اين حكم قطعي است و به زودي اجرا مي شود. عليرضا 
آذربايجاني در گفت وگو با ايسنا، در اين باره اظهار كرد: 
در طول سال هاي گذشته افرادي كه اهل سخنراني 
هستند و بعضاً از نمايندگان مجلس يا كساني كه به 
شكل هاي مختلف در دانشگاه ها و مراسم هاي مختلف 
حاضر مي ش��وند مطالب كذبي عليه هيات دولت يا 
رييس جمهور مطرح كرده و مي كنند. از جمله اين افراد 
آقاي حسن عباسي هستند كه ايشان بسيار علاقه مند 
ب��ه صحبت و س��خنراني در مجموع��ه موضوعات 
متفرقه است كه در بسياري از  آنها هم هيچ تخصصي 
ندارد. معاون هماهنگي و برنامه ريزي امور حقوقي 
دستگاه هاي اجرايي معاونت حقوقي رييس جمهور، 
خاطرنشان كرد: در سال ۱۳۹5 به دليل توهين هاي 
مكرري كه ايشان مطرح مي كرد ناگزير شديم طرح 
شكايت كنيم كه اين موضوع تحت دو عنوان »نشر 
اكاذيب« و »توهين به مسوولان« صورت گرفت. او 
گفت: باز هم ما در اين فاصله سعي كرديم ببينيم كه 
اگر ايشان در صحبت هاي بعدي اين رفتار را خاتمه 
مي دهد و توهين نمي كند پرونده را پيگيري نكنيم، 
اما متأسفانه ادامه اين روند ما را ناگزير به پيگيري اين 

موضوع كرد. 
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عضو هيات علمي سازمان مديريت صنعتي درباره كاهش شاخص توليدات صنعتي مطرح كرد

مسولان وزارت كار:

بحراننهادههادركارخانهها

پرداخت ۵۰ درصد دوم وام اشتغال روستايي مشروط شد

گروه اقتصاد كلان|هادي سلگي|
براس�اس محاس�بات بانك مركزي، شاخص 
كل تولي�د كارگاه هاي بزرگ صنعتي كش�ور 
)كارگاه هاي داراي 100 نفر كاركن و بيشتر( در 
سه ماهه اول س�ال 1397 بر مبناي سال پايه 
1395 به عدد 96.3رس�يده كه در مقايسه با 
سه ماهه اول سال 96 معادل 0.5 درصد كاهش 
يافته است. بر اساس اين گزارش در سه ماهه 
اول سال 1397 شاخص توليد 11گروه صنعتي 
در مقايسه با سه ماهه اول سال 1396 افزايش 
داش�ته اند كه گروه »صنايع توليد محصولات 
از توت�ون و تنباك�و )س�يگار(« با افزايش�ي 
معادل 22.8درصد بيش�ترين ميزان افزايش 
را تجربه كرده اس�ت. همچنين شاخص توليد 
13 گروه صنعتي ديگر در س�ه ماهه اول سال 
1397 نس�بت به س�ه ماهه اول س�ال 1396 
كاهش داش�ته اند كه بيشترين كاهش معادل 
25.3 درص�د متعلق به گ�روه »تعمير و نصب 
ماش�ين آلات و تجهيزات« اس�ت. لازم است 
بدانيم كه سال پايه اين شاخص سال 95 و رقم 
آن 100 درنظر گرفته ش�ده اس�ت. اين آمارها 
نش�ان مي دهد كه بعد از دو س�ال نه تنها اين 
شاخص هيچ رشدي نكرده است بلكه به ميزان 

3.7درصد افت كرده است. 
مرتضي عمادزاده، عضو هيات علمي سازمان 
مديريت صنعت�ي در گفت وگ�و ب�ا »تعادل« 
مي گويد اين افت ش�اخص علي الخصوص در 
بهار امس�ال به دليل افزايش ن�رخ ارز بوده و 
احتمالا در فصول و س�ال آينده هم ادامه دار 
خواهد ب�ود. از نظر اين كارش�ناس اقتصادي 
صنايع كش�ور به دلي�ل اينكه نه�اده خود را 
عمدت�ا از كش�ورهاي ديگ�ر وارد مي كنند، 
افزاي�ش ن�رخ ارز تاثيري مس�تقيم ب�ر آنها 

داشته است. 

   بنگاه هاي وابسته به واردات
به گزارش »تعادل« بانك مركزي اخيرا ش��اخص 
كارگاه هاي بزرگ يا صدنفر كاركن به بالا را در بهار 
امسال منتش��ر كرد كه در آن طي اين فصل توليد 
اين كارگاه ها با نيم درصد افت روبه رو ش��ده است. 
همچنين مركز آمار نيز شاخص مقدار توليد بخش 
صنعت، در بهار 97 را 93.0 واحد ارزيابي كرده كه 
نس��بت به دوره قبل )زمس��تان 96( و دوره مشابه 
سال قبل )بهار 96( به ترتيب به ميزان 9.8درصد 

و 1.0درصد كاهش داشته است. 
مرتضي عمادزاده ب��ا بيان اينكه كارگاه هاي بزرگ 
يا بالاي 100 نفركارك��ن در ايران نوعا بنگاه هايي 
هس��تند كه مقدار زيادي از نهاده ه��ا و مواد اوليه 
خود را از كش��ورهاي خارجي خريداري مي كنند، 
گفت: با توجه به نوس��اني كه در ب��ازار ارز به وجود 
آمد با مش��كلات تامين منابع و تامين مواد روبه رو 
شدند. اين باعث شد كه امسال توليد اين كارگاه ها 
بر اساس برنامه هايي كه بالطبع مي توانست به رشد 
بخ��ش صنعت كمك كند، پيش نرود و با مش��كل 

مواجه شوند. 
به گفته اين كارش��ناس اقتصادي به احتمال زياد 
اين مش��كلات در س��ال آينده هم ت��داوم خواهد 
يافت و ش��اخص توليدات صنعتي افت بيشتري را 

تجربه كند.
رش��د قيمت ارز در نيمه دوم سال 1396 آغاز شد، 
بطوري كه حتي در پايان اين سال نرخ دلار به مرز 
5 هزار تومان هم رسيد. از بهمن سال 96 تا به امروز 
كه مهرماه 97 است و حدودا 9 ماه مي گذرد قيمت 
دلار از 3.750 تومان، به 14 هزار تومان رس��يده و 

اين يعني بيش از 10 هزار تومان افزايش قيمت.
بسياري از كارشناسان اقتصادي در حوزه ارز بر اين 
باورند كه اين روند افزايش قيمت ارز ممكن است 
در نيمه دوم سال 97 شدت بيشتري به خود بگيرد و 
دليل اين پيش بيني را هم تحريم هاي جديد امريكا 
كه از سيزدهم آبان شروع مي شود، تحريم هايي كه 
بر پايه نفت اس��ت و ايران را از لحاظ ذخيره ارزي 
ضعيف تر مي كند. با اين حال شاخص قيمت توليد 

كارگاره هاي صدنفركار كن و بيشتر مربوط به بهار 
امس��ال اس��ت كه در آن نرخ ارز به اندازه تابستان 
بالا نرفت��ه بود. در اين فصل نرخ ارز از كانال 4 هزار 
تومان به 7 هزار رس��يد. روز چهارشنبه 30 خرداد 
دلار در بازار غيررسمي از مرز 7 هزار و 300 تومان 
عبور كرد. اگر اين دو نقطه زماني را معيار قرار دهيم 
نرخ رش��د دلار در اين بازه زماني حدود 80 درصد 
بوده است، اما با اين حال در فاصله 30 خرداد تا روز 
گذش��ته )22 مهر( نرخ دلار دقيقا صددرصد رشد 

كرده است. 
با توجه به اين موض��وع انتظار مي رود كه تنش در 
بازار ارز اثرات بيشتري در فصل تابستان بر شاخص 
توليد كارگاه ه��اي صنعتي بگذارد، چراكه هم نرخ 
ارز افزايش بيش��تري از بهار داشته و هم اينكه اين 
افزايش انباش��تي بوده و از آستانه ظرفيت اقتصاد 

كشور گذشته است. 
عضو هيات علمي سازمان مديريت صنعتي معتقد 
اس��ت: »وقتي كارخانه ها به وعده هاي��ي كه داده 
مي ش��ود اعتماد نكنند، يعني وقتي گفته مي شود 
ب��راي هر فعاليتي و ب��ه هر مق��داري ارز با نرخ ارز 
4هزار و 200 توماني داده مي شود و اعلام مي شود 
هرگونه معامله ارزي خارج از اين چارچوب در حكم 
معاملات مواد مخدر است، فعالان اقتصادي منتظر 
مي شوند كه دولت تمامي ارز لازم براي نهاده هاي 
توليد را تامين كند اما بعد از يك ماه مي بينند اين 
اتفاق نيفتاد. در اين شرايط برخي كه كارخانه شان 
دچار اخلال اس��ت به بازار آزاد رجوع مي كنند كه 
قيمت هاي آن بس��يار بالا و متفاوت اس��ت. برخي 
ديگر هم سياست صبر را پيشه مي كنند توليد خود 
را به حداق��ل نيروي كار خود محدود مي كنند و به 
همين دليل برنامه هاي گس��ترش بازار و افزايش 
س��هم بازار را دنبال نمي كنند. بط��ور معمول آثار 
اي��ن اتفاقات را در يك بازه زماني 90 روزه مي توان 
مشاهده كرد. براي همين است كه اكنون مي بينيم 
نهاده ه��اي توليد با مش��كل جدي مواجه ش��ده و 
آنهايي كه توانس��ته بودند هم��ان روز اول با اعلام 
ارز 4 هزار و 200توماني دولتي به اول صف بروند و 
گشايش اعتبار خود را ايجاد كنند، مواد اوليه خود 
را خريداري كرده و در حال حاضر بارشان رسيده يا 
در حال رسيدن است. در وضعيت كنوني حتي اين 
افراد نگران هستند كه دولت بخواهد مابه التفاوت 

ارز پرداختي به آنها را مطالبه كند.«
به گفته عمادزاده همه اين اتفاقات را مي توان ذيل 
مجموع��ه عواملي طبقه بندي كرد كه موجب عدم 
اطمينان مي ش��ود؛ موضوعي كه انگي��زه پويايي 
توليدكننده ها را مي گيرد و اراده آنها را نس��بت به 
توليد خنثي مي كند. بنابراين دور از ذهن و انتظار 

نبوده كه شاخص توليد كارگاه هاي صدنفركاركن 
به بالا افت كرده است.

   آماري كه از تعطيلي كارخانه ها  موجود   است
مرتضي عم��ادزاده در ادامه درب��اره آمارهايي كه 
از مي��زان تعطيل��ي كارخانه هاي كش��ور موجود 
اس��ت، گفت: هرچند آمار دقيقي از ميزان تعطيلي 
كارخانه ها در ماه هاي اخير وج��ود ندارد اما با اين 
حال س��ري آماري وج��ود دارد كه برخ��ي اوقات 
از س��وي وزارت صنعت اع��لام و در آن ب��ه ميزان 
اس��تفاده از ظرفيت كارگاه ها پرداخته مي ش��ود. 
نحوه طيف بندي اين شاخص بدين شكل است كه 
مي��زان فعاليت هاي توليدي كارخانه ها بر اس��اس 
ظرفيت آنها به س��ه دسته اصلي مشخص مي شود؛ 
كارخانه هاي��ي ك��ه پايين ت��ر از 50 درصد فعاليت 
مي كنند، كارخانه هايي كه بين 50 تا 70 درصد كار 
مي كنند و در نهايت آنهايي كه در رده هاي بالاي 70 
درصد قرار دارند. در نهايت اين شاخص بندي نشان 
مي دهد كه هر كدام از اين س��ه دسته چند درصد 
از بنگاه ه��اي توليدي را دربرمي گيرند. براس��اس 
آماره��اي رس��مي وزارت صنعت در ح��ال حاضر 
كارخانه هايي كه بين 50 تا 70 درصد ظرفيت خود 
را به كار مي گيرند در اكثريت قرار دارند و همين طور 
بنگاه هاي��ي وجود دارد كه در دو دس��ته ديگر قرار 
دارند و متاسفانه بايد گفت كه بنگاه هاي زيادي هم 
در شهرك هاي صنعتي هستند كه به تعطيلي كامل 

رضايت داده اند.
ب��ه گفته اي��ن كارش��ناس اقتص��ادي تعطيلي در 

شهرك هاي صنعتي بسيار بيشتر بوده است. 

    معيار تقسم بندي كارگاه ها
صنايع توليديي كه در شهرك هاي صنعتي مستقرند 
بيش��تر در رس��ته بنگاه هاي كوچك و متوسط قرار 
دارند. در ايران تعاري��ف متعددي از صنايع كوچك 
ومتوس��ط وج��ود دارد. وزارتخانه ه��اي مختلف، 
موسس��ات وس��ازمان هاي مرتبط با اي��ن صنايع، 

هركدام به روش��ي توصيف، طبقه بن��دي و تعريف 
خاص خود را از بنگاه هاي كوچك ومتوس��ط ارايه 
مي دهن��د. معيار تعريف صنايع كوچك ومتوس��ط 
درايران، همانند تعريف رايج دركشورهاي مختلف 
جهان، شاخص تعداد كاركنان است.مركز آمار ايران 
مطابق نتايج آمارگيري از كارگاه هاي صنعتي، كسب 

وكارها را به چهار گروه طبقه بندي كرده است: 
كس��ب وكارهاي 1تا 9 نفر كارگ��ر، 10 تا 49 نفر 
كارگر، 50 تا 99 نفر كارگر و بيش از صدنفر كارگر. 
هرچند اين طبقه بندي ظاهراً ش��باهتي با تعريف 
اتحاديه اروپا از بنگاه هاي كوچك و متوس��ط دارد 
ولي مركز آمار ايران فقط كس��ب وكارهاي كمتراز 
ده نف��ر نيروي كار را بنگاه هاي كوچك و متوس��ط 
محس��وب مي كند و كس��ب وكارهاي بيشتر از ده 
نفر كارك��ن را كارگاه هاي ب��زرگ صنعتي قلمداد 
مي كند. بانك مركزي ايران نيز كس��ب  وكارهاي 
زير صد نفر ني��روي كار را به عنوان بنگاه كوچك و 

متوسط تلقي مي كند.
در هر حال ب��ا توجه به اينك��ه بنگاه هاي كوچك و 
متوس��ط ظرفيت بالايي براي ايجاد اشتغال دارند 
همواره حمايت از آنها مورد تاكيد كارشناسان بوده 
اس��ت. عيس��ي منصوري معاون اش��تغال و توسعه 
كارآفريني وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي گفته 
بود بيش از 85 درصد اش��تغال كشور را بنگاه هاي 
خرد و كوچك و متوسط ايجاد مي كنند. براي همين 
منظور دولت هم هميشه سعي كرده تمركز خود را در 
موضوع توسعه اشتغال در كشور بر بنگاه هاي كوچك 

و متوسط بگذارد. 
بر همين اس��اس دولت ها تلاش كردند كه از طريق 
برنامه هايي اين دس��ته از بنگاه ه��ا را تقويت كنند. 
ط��رح وام هاي خود اش��تغالي در اواي��ل دهه 70 و 
همچنين طرح ضربتي اش��تغال در سال 1381 از 
اين نوع برنامه ها بودند كه آنچنان نتوانستند اهداف 
مورد نظر را بطور كامل محقق س��ازند و بعد از مدت 
كوتاهي از اجراي شان متوقف شده اند. با اين وجود 
در سال 1384 جهت مبارزه با بحران بيكاري يكي 

از بزرگ ترين طرح هاي اشتغال زايي در ايران تحت 
عن��وان طرح بنگاه هاي زود بازده مط��رح و با اعتبار 
اوليه حدود 35 هزار ميليارد تومان با هدف ايجاد يك 
ميليون و دويست هزار فرصت شغلي جديد به اجرا 
درآمد. اين طرح با توجه به تجربه موفق كشورهاي 
توس��عه يافته و درحال توس��عه، به ويژه در ش��رق و 
جنوب شرق آس��يا، مورد اقبال فراوان قرار گرفت. 
مجريان اين طرح معتقد  بودند بنگاه هاي اقتصادي 
كوچك، بيش��ترين قابليت را براي ايجاد اش��تغال 
مولد و س��ازنده و هدايت قشر جوان جامعه به سوي 
فعاليت هاي توليدي دارا هستند. آنها مهم ترين دليل 
براي اثبات اين مس��اله را آمار كارگاه هاي صنعتي 
كشور مي دانستند كه بر اساس آن سهم بنگاه هاي 
اقتص��ادي كوچك از كل اش��تغال صنعتي همواره 
بيش از 45 درصد بوده اس��ت. با اين حال منتقدان 
اين طرح ها با سپري شدن مدتي از زمان آغاز طرح 
معتقد بودند اي��ن طرح ها با انحرافات فراواني روبرو 
بوده است. به گونه اي كه اين انحرافات عامل اصلي 
در عدم موفقيت اين بنگاه ها در رس��يدن به اهداف 

مورد نظر بوده است.

   شكست تز طرفداران افزايش نرخ ارز 
عمادزاده معتقد اس��ت آنطور ك��ه برخي ها انتظار 
داش��تند ب��ا افزاي��ش ن��رخ ارز ش��اخص توليدات 
كارخانه اي عل��ي الخصوص محص��ولات صادراتي 

افزايش يابد، اين انتظار محقق نشد. 
وي دلاي��ل ع��دم تحق��ق اي��ن انتظ��ار را اينگونه 
برمي ش��مرد: زماني كاهش ارزش پول ملي و گران 
شدن نرخ ارز موجب بالا رفتن صادرات مي شود كه 
اولا بايستي مقدار وابس��تگي به نهاده هاي خارجي 
كمتر ش��ود و دوم اينك��ه رقابت پذيري محصولات 
در بازارهاي جهاني بالا باشد يعني وقتي كه كالاي 
توليد داخل رقابت پذير نباشد، شاخص ارز قابليت 
تاثيرگذاري نخواهد داشت و مشكلات به بنيان هاي 
ديگري مربوط مي شود كه دسترسي به سهم بيشتر 

از بازار را سخت مي كند. 
به گفته وي بنابراين ن��رخ ارز تنها مي تواند يكي از 
عوامل افزايش صادرات و رقابت پذيري كالاها باشد 
و اين نتيجه به دس��ت نمي آيد ت��ا زماني كه عوامل 
ديگ��ري مانند كيفي��ت، طراحي درس��ت، قيمت 
مناسب و بازاريابي دقيق در كار نباشد. اين مجموعه 
عوام��ل در كنار يكديگر مي تواند ب��ر رقابت پذيري 
كالاه��ا را بالا ببرند و از ن��رخ ارز نمي توان تمام اين 

انتظارات را داشته باشيم.
عمادزاده گفت: حتي در اين شرايط افزايش صرف 
قيمت ارز موجب مي ش��ود كه تمام بازارها را از كف 
بدهيم. درست است كه قيمت ارز بالا رفته است اما 
مردم حاضر نيس��تند كالاي بي كيفيت يا كالاهايي 
كه خدمات پس از فروش ندارند را خريداري كنند. 
بنابراين صحبت هايي از اين دس��ت ب��ا مباني علم 

اقتصاد مناسبتي ندارند. 
وي درباره اينك��ه آيا مي توان به ي��ك نرخ متعادل 
ارزي رس��يد كه هم واردات نهاده ها با صرفه شود و 
هم اينكه صادرات بدون مشكل جريان يابد، گفت: 
قاعده اقتصادي اين است كه براي هر صنعت دنبال 
نرخ اپتيمال بگرديم؛ نرخي ك��ه مي تواند تعادل را 
بين بخش خارج��ي و داخلي برقرار كند. اين نرخي 
نيس��ت كه بتوان با يك رقم خاص به آن رسيد بلكه 
به صنعت بستگي دارد يعني ببينيم واردات نهاده ها 
به چه ميزان اس��ت و محصول تا چه اندازه متكي به 
واردات است. س��پس با اين محاسبات در نهايت به 
تعادلي رسيد كه در آن گران شدن نهاده ها با ارزان 
شدن ارز همديگر را خنثي كنند و وضعيت اقتصاد 

مانند سابق بماند. 
وي گفت: به همين دليل اصلا نمي شود به دنبال يك 
رقم گشت كه با آن منتظر كاهش يا افزايش صادرات 
و بالا و پايين رفتن قيمت ها باش��يم. لذا قطعا كسي 
نمي توان��د اين كار را انجام دهد. هر صنعتي با توجه 
به قيمت نهاده هاي توليد خود و مساله رقابت پذيري 
محصول خود به يك نرخ مناسب مي رسد. اينكه در 
كش��ور بگوييم نرخ ارز رقمي خاص اس��ت با مباني 

اقتصادي مناسبتي ندارد. 

تسنيم|
 طبق اطلاعات كسب شده از مسوولان وزارت كار، 
50 درصد دوم وام اش��تغال روستايي در صورتي 
پرداخت مي شود كه موسسات عامل 75 درصد از 

سهميه دور اول را پرداخت كرده باشند. 
در روزهاي گذشته عيس��ي منصوري در نشست 
ش��وراي عالي اش��تغال كه با حضور انوش��يروان 
محس��ني بندپي، سرپرس��ت وزارت تعاون كار و 
رف��اه اجتماعي، مديران عامل موسس��ات اجراي 
طرح اشتغال روستايي و نمايندگان دستگاه هاي 
اجرايي در محل وزارت تعاون كار و رفاه اجتماعي 
برگزار شد، گفت: تاكنون 50 درصد از منابع يك و 
نيم ميليارد دلار صندوق توسعه ملي براي اجراي 
برنامه اش��تغال روس��تايي در اختيار 4 موسس��ه 
عامل اجراي اين طرح قرار گرفت و خوش��بختانه 
با دس��تور رييس جمهور مرحله دوم تامين منابع 
مال��ي اجراي اين ط��رح با ابلاغ رييس س��ازمان 
برنامه و بودجه تخصيص پي��دا مي كند و فاز دوم 
طرح توسعه اشتغال روستايي و عشايري به زودي 

اجرايي مي شود. 
وي ادامه داد: مطابق قانون آخر شهريورماه پايان 

مهلت جذب تس��هيلات اشتغال روستايي در كل 
كشور اس��ت، تاكنون نيمي از منابع 1.5ميليارد 
دلاري صندوق توس��عه ملي يعني حدود 3 هزار 
ميليارد تومان در قالب دو مرحله به چهار موسسه 
عامل پرداخت ش��ده كه با تلفيق3هزار ميليارد از 
منابع داخلي بانك ه��ا در مجموع 6 هزار ميليارد 
تومان تاكنون براي اشتغالزايي در روستاها، منبع 

مالي تامين شده است. 
بر اساس اظهارات عيسي منصوري، معاون اشتغال 
وزارت كار مكاتبات براي جذب 50درصد باقي مانده 
تسهيلات اشتغال روستايي با رييس جمهور انجام 
ش��ده اس��ت. قرار اس��ت 50درصد باق��ي مانده 

تسهيلات اشتغال روستايي پرداخت شود.
عيس��ي منصوري، معاون اشتغال وزير كار در اين 
باره مي گويد: رييس جمهوري و رييس س��ازمان 
برنامه و بودجه، دستورهاي لازم را براي پرداخت 
50 درصد دوم پرداخت تسهيلات روستايي صادر 
كرده اند اما بايد بتوانيم تسهيلات را به شكل اصولي 
در اختيار رسته هاي متقاضي دريافت تسهيلات 
قرار دهيم.در فاز دوم اولويت پرداخت تسهيلات 
ب��ا روس��تاهاي كانون��ي و رس��ته هاي خدمات و 

فرآوري هاي معدني اس��ت. در چارچوب قانون و 
آيين نامه ها به اس��تان ها اب��لاغ كرديم در مقابل 

طرح هاي پيشنهادي انعطاف داشته باشند.
به گفته معاون وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي، در 
تخصيص50 درصد اول منابع طرح اشتغال زايي، 
برخي رس��ته ها از جمله فرآوري م��واد معدني و 
خدمات نتوانسته اند منابع كافي را جذب كنند، به 
همين دليل در حال حاضر، تنها امكان ثبت نام در 
اين رسته ها در سامانه كارا فراهم شده است و بقيه 
رسته هايي كه بيش از ظرفيت خود اعتبار جذب 

كرده اند بسته شده اند.
آن گونه كه تس��نيم خبر داده درخواس��ت براي 
پرداخت مرحله دوم تسهيلات اشتغالي در حالي 
از س��وي وزارت كار مطرح ش��ده اس��ت كه بايد 
براي آغاز پرداخت تس��هيلات اشتغال روستايي، 
6هزار ميليارد تومان مرحله اول به وام گيرندگان 
پرداخت ش��ده باش��د. اما هنوز مرحله اول واريز 
نشده است. مطابق اطلاعات كسب شده از سامانه 
كارا، پرداخت��ي بانك ها ب��ه وام گيرندگان حدود 
3هزار ميليارد تومان مي شود. يعني چيزي حدود 
3هزار و 300 ميليارد تومان باقي مانده اس��ت. در 

حال حاضر پ��ول در بانك ها وجود دارد تا طرح ها 
بررسي و در قبال آن دسته از طرح هايي كه تصويب 
مي شود وام پرداخت ش��ود. پيش از اين پرداخت 
50 درصد دوم وام اشتغال روستايي منوط به اتمام 
6هزار ميليارد تومان در مرحله اول ش��ده بود. بنا 

بر اطلاعات به دس��ت آمده هر كدام از موسسات 
عامل ك��ه تاكنون 75 درصد از س��هميه دور اول 
خود در تسهيلات اش��تغال روستايي را پرداخت 
كرده باشند مي توانند براي جذب 50 درصد دوم 

درخواست ارايه كنند.
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ممانعت عده اي براي 
جلوگيري از ارز تك نرخي

يكي از مديران اسبق بانكي درباره علت تك نرخي 
نك��ردن ارز گفت: دولتي ها منتظ��ر بودند نرخ ارز 
دولتي ب��ا نرخ بازار آزاد به نقطه برس��د و س��پس 
براي ت��ك نرخي اقدام كنن��د درحالي كه عده اي 
نمي گذارند به اين نقطه برسد. در نتيجه ما چندين 
سال كه مي توانستيم ارز راتك نرخي كنيم چنين 
كاري نكردي��م و اكنون نيز مضرات ناش��ي از آن 
را تحمل مي كنيم. بهاالدين حس��يني هاش��مي، 
كارش��ناس اقتصادي در مصاحبه اي با بيان اينكه 
بانك مركزي براي تعيين نرخ تعادلي ارز توانايي و 
اراده دارد، گفت: اين نرخ تعادلي بايد به گونه اي باشد 
كه اقتصاد را به رونق برساند يعني نه به حاشيه ركود 
ببرد و نه اينكه در ت��ورم نگه دارد يا بدتر از همه در 
تورم ركودي باقي بماند. وي افزود: موفقيت دولت و 
نظام در اين است كه اقتصاد شكوفا باشد و همه در 
اين زمينه منتظر هستند ببينند رييس كل بانك 
مركزي جديد به مورد اجرا مي گذارد. اقتصاد ايران 
قابليت و توانايي بالايي دارد زيرا در سال به صورت 
متوسط 100 ميليارد دلار درآمد ارزي كاملا حساب 
شده داريم كه بخشي از آن نفتي و بخش ديگري غير 
نفتي است. اين كارشناس اقتصادي با اشاره به اينكه 
بنابراين براي همه تقاضاه��ا عرضه به اندازه كافي 
وجود دارد، اظهار كرد: در حال حاضر به مرحله اي 
رس��يده ايم ك��ه ارز ناش��ي از فعاليت هاي بخش 
خصوصي به بخش دولتي در حال تنه زدن اس��ت 
و شايد در ادامه حتي بيشتر هم شود. وي در عين 
حال تصريح كرد: متاسفانه به دليل ساز و كارهاي 
اشتباهي كه وجود داشته است، براي سال ها دچار 
چند نرخي در ارز شده بوديم و با وجود تلاش همه 
مسوولان همچنان وجود دارد زيرا منافع زياد برخي 
افراد، بسيار زياد است و براي آن توجيهاتي مطرح 
مي كنند. همچنين ترس از اين موضوع نيز وجود 
دارد كه باعث نارضايتي اقش��ار آسيب پذير شويم 
درحالي كه اين چند نرخي بودن باعث شده تورم 
شديد داشته باشيم. اين مدير اسبق بانكي بيان كرد: 
تورم چند نرخي باعث سوءاستفاده در بخش هاي 
مختلف ارزي، اضافه نماي��ي در واردات و كوچك 
نمايي در صادرات شده است و منابع ارزي به دليل 
كاهش شديد ارزش شديد ريال از كشور خارج شده 
است.  وي درباره علت تك نرخي نكردن ارز گفت: 
دولتي ها منتظر اين بودن��د كه نرخ ارز دولتي با 
نرخ ارز بازار آزاد به يك نقطه برس��ند و س��پس 
براي تك نرخي اقدام كنند درحالي كه اين يك 
رويا اس��ت و افراد زيادي هستند كه نمي گذارند 
به اين نقطه برس��ند زيرا منافع شان در اختلاف 

ارزها است.

 راه مبادله با چين 
همكاري با FATF است

محس��ن خندان دل درباره برخ��ي واكنش ها به 
همكاري ب��ا FATF اظه��ار كرد: ام��روزه برخي 
همكاري با FATF را عاملي ب��راي اجراي قوانين 
بازدارن��ده مي دانند، در حالي كه اين امر درس��ت 
نيست. براي شناختن سازمان اف اي تي اف بهتر 
است به پيشينه آن مراجعه كنيم. گروه ويژه مالي 
 7( G7 اولين بار در س��ال 1989 توس��ط FATF
قدرت بزرگ دنيا( تصويب ش��د و كشورهايي كه 
در قالب كنوانسيون با يكديگر فعاليت اقتصادي 
انجام مي دادند، نهاد نظارتي بين المللي درستي 
را بين خودش��ان ايج��اد كرده و آنه��ا را به عنوان 
يك نظر دهنده محكمه پس��ند معرفي كردند تا 
شفاف سازي هاي مالي را در ارتباط پولي خود ايجاد 
كنند. اين كارشناس مسائل اقتصادي افزود: عملا 
اين امر، بسيار منطقي است و زماني كه مي خواهيد 
در تمام حوزه هاي پولي و مالي گزارشات شفافي 
را ارايه دهيد به س��راغ كارشناسان، حساب رسان 
قس��م خورده و مورد تاييد دس��تگاه هاي قضايي 
كش��ورهاي مربوطه مي رويد ت��ا آنها يك تصوير 
شفاف را از وضعيت پولي و مالي مجموعه ارايه كنند. 
همچنين بر اساس همين شفافيت سازي صورت 
گرفته، اين كارشناسان نظر خود را اعلام مي كنند 

و تصميم گيري نهايي را به فرد واگذار مي كنند.
وي عن��وان كرد: اي��ن امر يك اتف��اق رايج و مهم 
در رفتارهاي پولي و مالي اس��ت، به همين دليل 
 FATF بوده كه طي س��ال هاي گذش��ته ح��وزه
گسترش پيدا كرده و س��الانه به كشورهاي عضو 
آن اضافه ش��ده اس��ت. اين گروه ويژه اقدام مالي 
دس��تورالعملي را تعيين كرده كه داراي 40 ماده 
است كه اين حوزه بررسي مالي را با رويكرد مبارزه 
با پولش��ويي مطرح مي كند. خن��دان دل تاكيد 
كرد: اگر حوزه پولي و مالي ش��فافي داريم نبايد از 
نظ��ارت نهادهاي داخل��ي و خارجي در خصوص 
FATF نگراني داشته باشيم. بحث هايي كه امروزه 
پيرامون اين لايحه مطرح شده كه اطلاعات مالي 
ما در اختيار بيگانگان قرار مي گيرد و مي توانند به 
اطلاعات سري مالي و ملي دسترسي داشته باشند، 
درست نيس��ت. هدف از اجراي طرح اين بوده كه 
كشورهايي مي خواهند با ما همكاري كنند بدانند 
كه حوزه هاي مالي ما شفاف است يا خير. به اعتقاد 
وي، اين لايحه به  عنوان يك موفقيت براي دولت 
محسوب مي شود، حتي كشورهايي مانند چين 
و روسيه زمينه ادامه همكاري با ايران را منوط به 
پذيرش دستورالعمل هاي گروه اقدام مالي مبارزه 
با تروريسم دانسته اند. هر كس كه مي خواهد با يك 
نفر روابط مالي داشته باش��د، از حساب مالي فرد 
مطمئن مي شود و اين امر در كل دنيا مشهود است.

خندان دل با بيان اينكه قطعا FATF مي تواند ابزاري 
چاره ساز براي دولت باشد، گفت: تصويب لوايح مربوط 
FATF به اف اي تي اف يك ضرورت است و همكاري با

قطعا شرايط را براي ايران بهتر خواهد كرد. همچنين 
با توجه به آغاز دوره جديد تحريم ها آثار آن مشهودتر 
خواهد ش��د. تصويب لوايح مربوط به FATF قطعا 
مي تواند گامي باشد كه به ديگران ثابت كنيم كشور 

ضابطه مند و قانونمندي هستيم.

  كارگاه هاي بزرگ يا بالاي 100 نفركاركن در ايران نوعا بنگاه هايي هس�تند كه مقدار زيادي از 
نهاده ها و مواد اوليه خود را از كشورهاي خارجي خريداري مي كنند،  با توجه به نوساني كه در بازار 
ارز به وجود آمد با مشكلات تامين منابع و تامين مواد روبه رو شدند. اين باعث شد كه امسال توليد 
اين كارگاه ها بر اساس برنامه هايي كه بالطبع مي توانست به رشد بخش صنعت كمك كند، پيش 
نرود و با مشكل مواجه شوند. بر اساس آمارهاي رسمي وزارت صنعت در حال حاضر كارخانه هايي 
كه بين 50 تا 70 درصد ظرفيت خود را به كار مي گيرند در اكثريت قرار دارند و همين طور بنگاه هايي 
وجود دارد كه در دو دس�ته ديگر قرار دارند و متاس�فانه بايد گفت ك�ه بنگاه هاي زيادي هم در 

شهرك هاي صنعتي هستند كه به تعطيلي كامل رضايت داده اند.

برش
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كوتاكو | تعدادى از كاربران شبكه پلى استيشن اعلام 
كرده اند كه پس از باز كردن پيامى خصوصى، كنسولشان 

به تنظيمات كارخانه برمى گردد.
اين پيام ناش��ناس كه حتى بسيارى از كاربران در پاك 
كردن آن حتى از اپليكيش��ن پلى استيشن موبايل هم 
توفيقى كسب نكرده اند، كنس��ول آنها را به تنظيمات 
كارخان��ه برمى گرداند. بطور كل و در تمامي موارد پيام 
ذكر شده باعث فريز شدن كنسول خواهد شد و كاربران 
مجبور مى شوند تا كنس��ول خودشان را به تنظيمات 
كارخانه برگردانند.اين پيام مرموز به يكى از بحث هاى 
مهم كاربران رديت طى ساعات اخير تبديل شده است. 
يكى از افرادى كه مجبور به ريست كردن كنسول خود 
به خاطر باز كردن اين پيام ش��ده اينگون��ه مى گويد: 
»پ��اك كردن اين پي��ام حتي از برنامه پلي استيش��ن 
 موبايل هم امكان پذير نيست. من در حال بازي كردن
 Rainbow Six Siege ب��ودم ك��ه يكي از بازيكنان 
حريف از يك حساب ديگر پيامي را براي تمامي اعضاي 
تيم ما فرستاد. بعد از ديدن پيام ما كنسول هايمان فريز 
شد و مجبور شديم آنها را به تنظيمات كارخانه برگردانيم. 
تنها فردي كه به اين مشكل بر نخورد، حساب كاربري اش 

روي حالت خصوصي قرار داشت و پيشنهاد مي كنم شما 
نيز پيام هاي خود را روي حالت خصوصي قرار دهيد.«

ظاهرا و طبق گفته هاى ديگر كاربر رديت، اين مشكل 
تنها محدود به رينبو سيكس نمى شود: »در حال تجربه 
Rocket League با اين مش��كل روبرو ش��دم. پيام 
ناشناسي براي اكانتم فرستاده شد و بعد از گذشت يك 
دقيقه كنترلر و كنس��ول من فريز هم از كار افتاد. حتي 
نمي توانم به صفحه اصلي كنسول برگردم و با خطا روبرو 
مي شدم.سوني هنوز واكنشي نسبت به اين اتفاق نشان 
نداده و تا آن زمان بهتر است كه هر چه زودتر گرفتن پيام 
در شبكه پلى استيشن را روى حالت خصوصى قرار دهيد.

ان پي آر| ديوان محاس��بات امريكا به تازگي اعلام 
كرده است كه سيستم هاي تسليحاتي ساخته شده در 
حدفاصل سال هاي ۲۰۱۲ تا ۲۰۱۷ ميلادي در مقابل 

حملات سايبري آسيب پذير خواهند بود.
گزارش هاي جدي��دي كه ديوان محاس��بات ايالات 
متحده امريكا )GAO( به تازگي منتش��ر كرده است 
نشان مي دهد كه سيستم هاي تسليحاتي كه توسط 
وزارت دفاع ايالات متح��ده امريكا )پنتاگون( در بين 
س��ال هاي ۲۰۱۲ تا ۲۰۱۷ ميلادي س��اخته و توليد 
شده اند، در آزمايشات صورت پذيرفته مشخص شده 
اس��ت كه داراي آس��يب پذيري هاي ج��دي در برابر 
حملات سايبري هس��تند.در اين گزارش آمده است 
كه ماموران و متخصصان امنيت سايبري اين سازمان 
ب��ا بهره گيري از اب��زار و تكنيك ه��اي مختلف به اين 
نتيجه رسيده اند كه توانسته اند به راحتي سيستم هاي 
تسليحاتي مربوطه را كنترل كرده و به صورت ناشناخته 
و كنترل از راه دور آنها را كار بيندازند.همچنين در اين 
گزارش عنوان شده است كه مشكلات امنيتي اساسي 
همچون مديري��ت ضعيف رمز عبور و سيس��تم هاي 
رمزنگاري نشده در وزارت دفاع امريكا وجود دارد كه 

هكرها و مجرمان سايبري با استفاده از اين حفره هاي 
امنيتي و آسيب پذيري ها قادر خواهند بود به راحتي به 
اين سيستم ها نفوذ و دسترسي پيدا كنند و به اهداف 
و مقاصد خود دس��ت يابند.اين گزارش هفته گذشته 
تحويل كميته نيروهاي مس��لح در مجلس سناي اين 
كشور داده شد. اين در حالي است كه پنتاگون پيشتر 
اعلام كرده بود نيازمند يك بودجه ۱.۶۶ تريليون دلاري 
به منظور توس��عه و ساخت سيستم هاي تسليحاتي و 
نظامي خود خواهد بود.هنوز هيچ يك از مقامات ارشد 
اين سازمان حاضر به اظهارنظر و گفت وگو در اين باره 
نش��ده اند اما به نظر مي رس��د كه تحويل اين گزارش 

با چني��ن نتيجه گيري، مي تواند ب��راي پنتاگون يك 
رسوايي بزرگ محس��وب شود و آن را درگير دردسر و 
گرفتاري هاي آتي بسياري كند.بر اساس گزارش هاي 
 DDOS منتشر شده، بد افزارها، باج  افزارها و حملات
از جمله تهديدهاي امنيتي بودند كه از س��ال ۲۰۱۶ 
كاربران فض��اي مجازي را در مع��رض خطر حملات 
سايبري قرار داده اند و موجب لو رفتن اطلاعات شخصي 
و محرمانه آنها شده است. طبق آمار، حملات سايبري 
در سال گذشته ۲۰۱۷ ميلادي نيز به اوج خود رسيده 
و حالا خبر اينكه قرار است در سال هاي آتي اوضاع از 
اينكه هست هم نابسامان تر شود، بسيار نگران كننده 
به نظر مي رس��د.همانطور كه در اخبار گذشته اشاره 
شده است، سالانه ش��ركت ها و سازمان هاي دولتي و 
خصوصي بزرگي در سراس��ر جهان متحمل خسارات 
و آس��يب هاي جبران ناپذيري مي ش��وند كه از جمله 
مهم ترين آنها مي توان به حمله سايبري به شركت مالي 
اكوئيفاكس در امريكا، سازمان بهداشت و سلامت در 
انگلس��تان، وزارت هاي دفاع و امور خارجه بسياري از 
كشورها، شركت حسابرسي ديلويت )Deloitte( در 

امريكا اشاره كرد.

انگجت| بررسي هاي شركت امنيتي پالو آلتو نتوركس 
نشان مي دهد هكرها با طراحي يك بدافزار كه ظاهرا 
براي به روزرساني نرم افزار فلش به كار مي رود در عمل 

به استخراج ارز مجازي مي پردازند.
بررسي هاي ش��ركت امنيتي پالو آلتو نتوركس نشان 
مي دهد هكرها با طراح��ي يك بدافزار كه ظاهرا براي 
به روزرس��اني نرم افزار فلش به كار م��ي رود در عمل 
به اس��تخراج ارز مجازي مي پردازند. بدافزار يادشده 
فايل هايي را بطور مخفيانه بر روي رايانه كاربران نصب 

مي كند كه كار آنها استخراج ارزهاي مجازي است.
پيش از اين بارها از نرم افزار فلش پلير براي فريب كاربران 
و انتقال فايل ه��اي آلوده و بدافزار ب��ه رايانه هاي آنها 
استفاده شده است. همچنين فايلهاي به روزرسان آلوده 
زيادي به همين منظور در فضاي مجازي منتشر شده 
است. به عنوان نمونه، يك بررسي ساده نشان مي دهد 
كه ۱۱3 بدافزار مختلف به همين ش��كل براي فريب 
كاربران عرضه شده اند.يكي از اين نرم افزارها يك نرم 
افزار بوت به نام XMRig است كه كار آن استخراج ارز 
مجازي Monero است. البته نكته جالب اين است كه 
بدافزار مذكور در كنار آلوده كردن رايانه كاربران برنامه 
فلاش را هم به روز مي كند و وظيفه محصول ش��ده را 
انجام مي دهد.كارشناسان امنيتي به كاربران هشدار 
داده اند كه پيش از بارگذاري فايل هاي به روزرسان از 
صحت وامنيت آنها مطمئن شوند و اين فايل ها را تنها از 

منابع قابل اطمينان دريافت كنند.

ايرنا | افزايش قيمت ها در آخرين قبض هاي صادر 
ش��ده مخابرات منطقه تهران نارضايتي و اعتراض 
ش��هروندان را به دنبال داش��ت؛ مخابرات نيزروز 
گذشته پيامكي به مشتركان فرستاد كه معترضان 

نسبت به دريافت قبض المثني اقدام كنند.
بس��ياري از مش��تركان تلفن ثاب��ت معتقدند كه 
قبوضي كه براي آنها صادر شده است داراي ارقام 
بس��يار بالايي اس��ت وآنها چنين اس��تفاده اي از 
تلفن ثابت نداش��ته اند و دليل اين افزايش قيمت 

را نمي دانند.
مش��تركان تلفن ثابت از اعمال چنين تعرفه اي در 
قبض اين دوره تلفن هاي خود ابراز نارضايتي كرده 
و پاسخ مخابرات در اين باره را خواستار شده اند. در 
عين حال مخابرات استان تهران با ارسال پيامكي 
به مشتركان، اين افزايش قيمت را ناشي از اعمال 

تعرفه اينترنت پرسرعت ثابت اعلام كرده است.
در متن پيامك ارس��الي از سوي مخابرات منطقه 
تهران آمده اس��ت: هزينه مابه التف��اوت ترافيك 
مصرفي و س��قف مجاز مصرف ماهان��ه اف.يو.پي 
)FUP( روي قبض دوره س��وم به تاريخ اول مرداد 
ماه تا س��ي و يكم شهريورماه اعمال شده است و با 
توجه به اينكه اين افزايش مصرف در زمان مناسب 
اطلاع رساني نش��ده بود مبلغ ياد ش��ده از بدهي 
ارس��الي از طريق اين پيامك، از حساب شما كسر 

مي شود.
مخاب��رات در اي��ن پيامك تاكيد كرده اس��ت: در 
صورت پرداخت مبلغ اوليه اين صورت حس��اب، 
مابه التفاوت در بستانكاري دوره آتي شما منظور 
مي شود.در خصوص نارضايتي مشتركان مخابرات 
اعلام كرد هزينه ماب��ه التفاوت ترافيك مصرفي و 
س��قف مجاز مصرف ماهيانه اينترنت پر س��رعت 
)ADSL( ك��ه مربوط به قبض دوره س��وم از اول 
مرداد تا سي و يكم شهريورماه ۱39۷ اعمال شده 
بود از مبلغ قبوض ارسال شده مشتريان حذف شد.
روابط عموم��ي مخابرات منطقه تهران اعلام كرد: 

مشتريان مخابرات منطقه تهران در صورت نياز به 
سند بابت بدهي اصلاح ش��ده مي توانند به مراكز 
مخاب��رات منطقه خ��ود مراجعه و قب��ض المثني 
دريافت يا نس��بت به پرداخت مبلغ صورتحساب 
اصلاح ش��ده خود را از طريق سامانه هاي ۱8۱8يا 

۲۰۰۰ اقدام كنند.
همچنين در صورتي كه مشتريان مخابرات منطقه 
تهران مبلغ اوليه صورتحس��اب خ��ود را پرداخت 
كرده اند، مابه التفاوت هزينه اينترنت پر س��رعت 
)ADSL(، به عنوان بستانكاري دوره آتي منظور 

مي شود.
ش��ركت مخابرات ايران نيز عصر روز شنبه اعلام 
كرد: هزينه كاركرد فراتر از س��قف اينترنت برخي 
مش��تريان مخابرات ايران )منطقه تهران( با توجه 
به ناآشنايي آنان نسبت به سقف مصرف منصفانه 
)اف.يو.پي( از قبوض كاركرد تلفن ثابت حذف شد.

بر پايه گزارش ش��ركت مخابرات ايران، شمار اين 
مشتريان ۱۰5 هزار مشترك است كه مابه التفاوت 
هزينه پرداختي آن دسته از مشتريان كه نسبت به 
پرداخت قبوض خود اقدام كردند در دوره آينده به 

عنوان بستانكار لحاظ مي شود. 
شركت مخابرات ايران از مشتريان تهراني خواست 
براي دريافت و پرداخت كاركرد قبوض تلفن ثابت 
خود با ش��ماره هاي ۱8۱8 و ۲۰۰۰ تماس گيرند 
 www.tci.ir يا به تارنماي اين شركت به نشاني

مراجعه كنند.

اندروي�د اتوريت�ي| گ��وگل همزمان ب��ا عرضه 
گوش��ي هاي پيكس��ل ۲ و پيكس��ل ۲ ايك��س ال، 
هدفون هاي بلوت��وث خود به نام پيكس��ل بادز را هم 
عرضه كرد كه از خدمات ترجمه آني بهره مند بودند و 

حالا دامنه اين خدمات توسعه يافته است.
گوگل خدمات ترجمه آن��ي را به تمامي هدفون هاي 
سازگار با خدمات دستيار گوگل يا گوگل اسيستنت و 
همين طور گوشي هاي اندرويدي افزوده تا درك سريع 
متون و فايل هاي صوتي به زبان هاي ديگر براي كاربران 

ممكن شود.
با ارايه اين خدمات بر روي تمامي گوشي هاي اندرويدي، 
ديگر مشكلي براي درك سريع مطالب به زبان هاي ديگر 
وجود نداشت. تا پيش از اين خدمات ترجمه آني محدود 
به گوشي پيكسل 3 يا هدفون هاي عرضه شده به همراه 

گوشي اسنشيال بود.
 iOS البته كاربران آيفون و اي پد كه از سيستم عامل
بهره مي گيرند، مي توانند با بارگذاري نسخه اي سازگار 
از گوگل اسيستنت از هدفون هاي خود براي دسترسي 
به اين خدمات كه در آينده نزديك براي آنها هم عرضه 

مي شود، استفاده كنند.
البته ممكن اس��ت ارايه اين خدمات ب��ر روي برخي 
ان��واع هدفون هاي بلوت��وث با تاخير ص��ورت بگيرد، 
 چنانچ��ه كاربران هدفون ه��اي Iis Bose QC35يا

Sony WH-H۹۰۰N مي گويند هنوز به سرويس 
ترجمه آني دسترسي ندارند.

تك رادار| تحليلگران فعال در موسس��ه تحقيقاتي 
كاناليز برآورد كرده اند كه مايكروسافت احتمالا از سال 
آينده ميلادي ديگر محصولات سري سرفيس خود را 

توليد نخواهد كرد.
محصولات س��رفيس )Surface( در س��ال ۲۰۱۲ 
ميلادي تقريبا زماني كه اپل با معرفي محصولاتي نظير 
مك، آيپد و آيف��ون نظر خيل عظيمي از كاربران را به 
سمت و سوي خود جذب كرده بود، رونمايي و عرضه 
شد اما هرگز نتوانس��ت به موفقيت بزرگ ترين رقيب 

خود يعني اپل برسد.
حالا اس��تيو بري��زر – مديرعامل كانالي��ز – بار ديگر 
از پيش بين��ي خ��ود در خصوص توقف خ��ط توليد 
محصولات سرفيس مايكروسافت در سال آينده ۲۰۱9 
ميلادي سخن گفته است چراكه به باور وي، ساخت و 
عرضه اين محصولات ديگر براي اين شركت امريكايي 

صرفه اقتصادي نخواهد داشت.
البته اين در حالي است كه اپل با وجود سلطه بر روي 
بازار گوشي هاي هوشمند، نتوانسته است سهم قابل 
توجهي از بازار رايانه هاي شخصي و لپ تاپ را به خود 
اختصاص دهد. بر اس��اس آمار و گزارش هاي موسسه 
تحقيقاتي گارتنر، مايكروسافت يكي از پنج توليدكننده 
برتر رايانه هاي شخصي و سخت افزارهاي رايانه اي در 
ايالات متحده امريكا به ش��مار مي رود و س��هم آن در 
بازار رايانه اين كشور نيز از سال گذشته ۲۰۱۷ ميلادي 

تاكنون دوبرابر شده است.

حمله هكري به كنسول هاي بازي پلي استيشن

نارضايتي مشتركان مخابرات از محاسبه تعرفه اينترنت پرسرعت سوءاستفاده از نرم افزار فلش 
براي استخراج ارز مجازي 

 اضافه شدن ترجمه آني
به گوشي هاي اندرويدي

احتمال توقف توليد محصولات 
سرفيس مايكروسافت

آسيب پذيري بالاي پنتاگون در برابر حملات سايبري
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رويداد

كاربر سايبر

اختلال در پيام رسان تلگرام 
سراسري است 

مهر| تلگرام دچار اختلال و دسترسي كاربران 
به آن قطع شده است از اين رو اين پيام رسان در 

پيامي توئيتري علت اختلال را اعلام كرد.
 كاربران اين شبكه اجتماعي از نقاط مختلف دنيا 
از جمله اروپا و خاورميانه اختلال در اپليكيشن 
موبايل و نس��خه دس��كتاپ تلگرام را در توئيتر 
گزارش كرده اند. در همين راستا پيام رسان تلگرام 
نيز در حساب كاربري توئيتر خود اعلام كرد: يكي 
از خوشه هاي سرور ما دچار اختلال شده است. 
اين امر احتمالا بخش هايي از خاورميانه، آفريقا و 
اروپا را تحت تاثير قرار داده است. در تلاش هستيم 

تا مشكل را رفع كنيم.

جمع آوري اطلاعات 
پياده روها با كوله پشتي »اپل«

سبد خريدي كه ضربان قلب 
مشتريان را رصد مي كند

كاهش جذب سرمايه توسط 
استارت آپ هاي اروپايي 

انگجت| گزارشگران ادعا كرده اند كه شركت 
اپ��ل، داده هاي مربوط ب��ه پياده روه��ا را با يك 

كوله پشتي جمع آوري مي كند.
ش��ركت »اپل« براي بهبود دقت نقشه هايش، 
از روش جديدي اس��تفاده مي كن��د. به تازگي، 
تصاويري از كارمند اين شركت منتشر شده كه 
او را با يك كوله مجهز به دوربين، حسگر ليدار و 
ابزار ديگر در سانفرانسيسكو نشان مي دهد. اگرچه 
هدف اصلي اين كار مشخص نيست اما احتمال 
مي رود كه اين فرد در حال جمع آوري داده هاي 

مربوط به مسير پياده روها باشد.
اين كار، پيشتر هم انجام شده است. گوگل براي 
جمع آوري تصاوير و داده هاي مربوط به مناطقي 
كه اطلاعات كاملي درباره آنها وجود ندارد، سال ها 
زمان صرف كرده است. اين كار تضمين مي كند 
كه نقش��ه ها، كاربر را بيشتر به مسيرهاي داراي 

پياده رو يا گذرگاه عابر پياده راهنمايي كنند.
اپل، ارايه جزييات پيش��رفته نقش��ه را همراه 
با iOS ۱۲ آغاز كرده اس��ت. نقش��ه كلي اين 
ش��ركت، تنها كاليفرنياي ش��مالي را پوشش 
مي دهد و هنوز وجود اطلاعات كوله پشتي در 

آن، قطعي نشده است.

ديلي ميل| يك ش��ركت خرده فروش��ي حق 
امتياز اختراع س��بد خريدي را ثب��ت كرده كه 
اطلاعات بيومتريك مشتريان مانند ضربان قلب، 
دماي بدن و سرعت حركت مشتري در فروشگاه 

را رصد مي كند.
والمارت قصد دارد احساس��ات مشتريان خود را 

هنگام خريد كردن در فروشگاهش رصد كند.
اين ش��ركت خرده فروش��ي حق امتياز اختراع 
يك سبد خريد ثبت كرده كه مي تواند اطلاعات 
بيومتريك مشتريان را بررسي كند. اين سبد خريد 
نه تنها ضربان قلب مشتري را رصد مي كند بلكه 
دماي بدن و ميزان سرعت حركت مشتري را نيز 
بررس��ي مي كند. اين حق امتياز در ۲3 آگوست 
منتشر ش��ده و در آن توضيح داده شده است كه 
سبد مجهز به حسگرهاي مختلفي خواهد بود كه 

به يك سرور متصل مي شوند.
به اين ترتيب گجت مذكور مي تواند در صورتي كه 
مشتري به كمك نياز داشته باشد، به كارمندان 
اطلاعات دهد.همچنين اين اطلاعات به والمات 
نشان مي دهد مش��تريان چه عكس العملي به 

فروشگاه هايشان نشان مي دهند. 

ونچربيت| در حالي كه استارت آپ هاي چيني 
و امريكايي با س��رعت در ح��ال افزايش جذب 
سرمايه براي پيشبرد ابتكار عمل هاي فناورانه 
خود هس��تند، ش��رايط در اروپا كاملا متفاوت 
است.يافته هاي موسس��ه ونچرسورس نشان 
مي دهد ميزان سرمايه هاي جذب شده توسط 
اس��تارت اپ هاي اروپايي و تعداد قراردادهاي 
منعقد ش��ده ميان آنها و سرمايه گذاران در سه 
ماهه منتهي به ماه سپتامبر كاهش چشمگيري 

داشته است.
بر همين اساس، جذب سرمايه استارت اپ هاي 
اروپايي در سه ماهه س��وم سال ۲۰۱8 بالغ بر 
5.۲۲ ميليون دلار بوده كه در مقايسه با مدت 
مش��ابه با س��ال قبل ۲۱ درصد كاهش يافته 
است. تعداد قراردادهاي جذب سرمايه طي اين 
مدت هم ۶8۴ مورد بوده كه در مقايس��ه با سه 
ماهه سوم سال ۲۰۱۷ حدود 9 درصد كاهش 

نشان مي دهد.
نكته قابل تامل اينكه ميزان جذب سرمايه در 
س��ه ماهه سوم س��ال ۲۰۱8 در مقايسه با سه 
ماهه دوم سال ۲۰۱8 حدود ۲۶ درصد كاهش 
و تعداد قراردادها هم در مقايسه با همين مدت 

۱8 درصد كاهش نشان مي دهد.
جال��ب اينكه انگلي��س حتي بع��د از خروج از 
اتحاديه اروپا توانسته رتبه اول را در اين زمينه 
در اروپا از آن خود كند و در سه ماهه سوم سال 
۲۰۱8 ح��دود ۴3 درصد از كل س��رمايه هاي 
ج��ذب ش��ده و 3۲ درص��د از كل قراردادها را 
به خود اختصاص داده اس��ت. اما ۲.3 ميليارد 
دلار جذب شده توس��ط اين استارت اپ ها در 
مقايسه با سه ماهه دوم سال ۲۰۱8 حدود ۱۱ 
درصد و تعداد قراردادها هم ۱۶ درصد كاهش 
نشان مي دهد.فرانسه در زمينه جذب سرمايه 
رتب��ه دوم )۶۷9 ميليون دلار( و در زمينه عقد 
قرارداد سرمايه گذاري رتبه سوم )۷8 قرارداد( 
را به خود اختصاص داده است. آلمان با جذب 
سرمايه ۶3۱ ميليون دلاري رتبه سوم و با عقد 

83 قرارداد رتبه دوم را كسب كرده است.

 BTS با وجود اعلام بي خطر بودن امواج ساطع شده از دكل هاي

رگولاتوري: آمار شكايت از تشعشعات راديويي افزايش يافته است 
گروه دانش و فن|

مديركل نظارت بر سرويس هاي راديويي رگولاتوري از 
روند صعودي شكايت از تشعشعات امواج راديويي خبر 
داد و گفت: اين در حالي است كه تاكنون هيچ  اثري از 
امواج الكترومغناطيسي بر بيماري ها ثابت نشده است.

غلامرضا خاكس��ار با بيان اينكه بررس��ي ها نش��ان 
مي دهد كه مردم از نصب آنتن هاي تلفن  همراه و ساير 
تجهيزات راديويي به دليل تشعشعات اين تجهيزات 
نگرانند، اظهار داشت: از سال 8۰ تاكنون شاهد روند 
صعودي ميزان شكايات از تشعشعات امواج راديويي 

و الكترومغناطيسي در كشور هستيم.
وي ادام��ه داد: ط��ي ۶ ماهه اول امس��ال 3۷۰ مورد 
شكايت از اين تشعشعات به ثبت رسيده و اين در حالي 
است كه در سال 9۶ ميزان كل شكايات در يك سال 

58۷ مورد بوده است.
مدي��ركل دفتر نظارت ب��ر س��رويس هاي راديويي 
رگولاتوري با بيان اينكه ميزان شكايات از تشعشعات 
بر مبناي پراكندگي كل س��طح جغرافيايي كش��ور 
اس��ت، به مهرگفت: اگرچ��ه اثرات حرارت��ي امواج 
الكترومغناطيس��ي، موضوعي ثابت ش��ده است اما 
تاكنون اثر اين امواج بر بيماري ها ثابت و تاييد نشده 

است.
خاكس��ار با تأكيد بر اينكه با اين ح��ال براي كاهش 
نگراني هاي مردم، رگولاتوري سامانه هاي پايش امواج 
را در برخي نقاط كش��ور نصب ك��رده و به زودي اين 
سامانه ها افزايش نيز پيدا خواهد كرد، گفت: سامانه 
پايش ام��واج بر مبناي تراكم جمعيت، حساس��يت 
مناطق، آس��يب پذيري افراد و ميزان نگراني مردم بر 
مبناي تعداد ش��كايات منطقه مورد نظر نصب شده 
است.وي تصريح كرد: بررسي ها نشان مي دهد كه در 
مركز و شرق تهران، ميزان نگراني از نصب تجهيزات 
راديويي بيشتر بوده و بر اين مبنا سامانه هاي پايش را 

در مناطق بيشتري نصب كرده ايم.
مدي��ركل دفتر نظارت ب��ر س��رويس هاي راديويي 
رگولاتوري خاطرنشان كرد: اين سامانه ها به صورت 

آنلاين امواج الكترومغناطيس��ي را س��نجش و رصد 
مي كنن��د و تاكنون حتي يك نمون��ه هم كه نزديك 
به سطح اس��تاندارد )۲8 ولت بر متر( است، مشاهده 

نشده است.
به گفته خاكس��ار، امواج س��اطع ش��ده از تجهيزات 
منصوبه در مكان هاي مختلف، كمتر از 5 ولت بر متر 
بوده اس��ت.وي با اش��اره به اينكه تعداد منابع انتشار 
امواج و فاصله آن از منبع انتشار در سامانه هاي پايش 
رگولاتوري اندازه گيري مي شود، افزود: دستگاه هاي 
پايش امواج در نقاطي نصب مي شود كه بالاترين حد 

تشعشع را دارد.
مدي��ركل دفتر نظارت ب��ر س��رويس هاي راديويي 
رگولاتوري گفت: با اين وجود مردم مي توانند شكايت 
خود را از تجهيزات نصب ش��ده در س��طح كشور به 
صورت آنلاين و از طريق س��امانه تلفن��ي )۱95( يا 
س��امانه پيامكي )۶۰۰۰۱95( به رگولاتوري اعلام 
كنند. در همين ح��ال مراجع وزارت بهداش��ت نيز 
آماده پاسخگويي و ثبت شكايت در اين مورد هستند 
و به تمامي شكايات از س��وي رگولاتوري پاسخ داده 
مي شود.گفتني است ماه گذش��ته و به دستور وزير 
ارتباطات س��امانه اندازه گيري اثر تجمعي تشعشع 
امواج راديويي در دو شهر بزرگ كشور تهران و شيراز 
راه اندازي شد. به گفته وزير ارتباطات، در اين شهرها 
وضعيت فركانسي مانند نمايش آلودگي هوا به صورت 
زنده نمايش داده مي ش��ود تا ش��هروندان از آن آگاه 
شوند. در همان زمان وزير ارتباطات در توييتي نوشت: 
يكي از وظايف سازمان تنظيم مقررات، اندازه گيري 
سطح تجمعي تشعشعات راديويي در كشور است تا 
نظارت دقيقي بر رعايت استانداردها صورت پذيرد. 
همان گونه كه قول داده بودم، سامانه برخط نمايش 
اين اندازه گيري ها در هفته دولت توس��ط س��ازمان 
تنظيم مقررات رونمايي خواهد ش��د.آذري جهرمي 
گفته معياري ك��ه از لحاظ فني در اس��تانداردهاي 
علمي مضر بودن آن بر بدن انسان ثابت شده، بحث اثر 
گرمايي تشعشعات فركانسي مانند موبايل، واي فاي، 

تلويزيون، ماهواره و غيره به صورت تجميعي است كه 
در فضا وجود دارد.بنابر اين گزارش در تيرماه س��ال 
جاري، رگولاتوري بر اساس آخرين اندازه گيري هاي 
انجام شده از تشعش��عات پرتوهاي راديويي )شامل 
آنتن هاي BTS موبايل( كه در قالب گزارش��ي براي 
س��ازمان انرژي اتمي ارس��ال ش��ده اس��ت، يك بار 
ديگر تاييد مي كند كه تشعش��عات راديويي از سطح 
استانداردي كه براي آنها تعيين شده پايين تر هستند.

رگولاتوري اعلام كرد، اين آزمايش در تير ماه س��ال 
جاري در چندين كلان ش��هر اي��ران از جمله تهران، 

اهواز، كرج، شيراز، قم، اصفهان، مشهد و تبريز انجام 
شده و نتايج آن براي سازمان انرژي اتمي ارسال شده 
است؛ نتايجي كه باعث مي ش��ود شهروندان نگراني 
كمتري از خط��رات احتمالي پرتوه��اي راديويي و 

تشعشعات داشته باشند.
لازم به ذكر است كه »سازمان انرژي اتمي«، »وزارت 
بهداشت، درمان و آموزش پزشكي« و »سازمان تنظيم 
مق��ررات و ارتباطات راديوي��ي« )رگولاتوري( عضو 
كميته حفاظت در برابر اشعه هستند .»در اين كميته 
رگولات��وري وظيفه اندازه گيري ميزان تشعش��عات 

پرتوه��اي راديويي را بر عهده دارد و نتايج به دس��ت 
آمده را براي سازمان انرژي اتمي ارسال مي كند تا با 

استانداردهاي ملي پرتوگيري تطبيق داده شود.«
در حال حاضر اس��تاندارد پرتوه��اي راديويي براي 
آنتن هاي BTS معادل ۴۴۰ ميكرووات بر سانتي متر 
مربع براي نسل دوم شبكه موبايل و 95۰ ميكرووات بر 
سانتي متر مربع براي نسل سوم و چهارم شبكه موبايل 
است. در حالي كه آزمايش ما نشان داد كه تشعشعات 
آنتن BTS در ش��هر تهران، تنها به نيم ميكرووات بر 

سانتي متر مربع مي رسد.
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يك مقام مسوول:

كشورهاي )OECD( سالانه ۳۱۷ ميليارد  دلار از بخش كشاورزي حمايت مي كنند

حمايت هاي دولتي از بخش كشاورزي ضروري است

گروهبنگاهها|
آيا حمايت دولت از بخش كشاورزي نشان دهنده عدم 
توسعه يافتگي است؟ اين پرسش ها و پرسش هايي 
از اين دست طي س��اليان گذشته هموراه در فضاي 
رس��انه اي و محاف��ل كارشناس��ي طرح ش��ده اند و 
ديدگاه ه��اي گوناگوني در خصوص آنها ارايه ش��ده 
است. در ش��رايطي كه برخي كارشناسان كشورمان 
همچنان درب��اره ضرورت حمايت ي��ا عدم حمايت 
ساختارهاي دولتي از طرح هاي زيربنايي كشاورزي 
صحبت مي كنن��د؛  رييس موسس��ه پژوهش هاي 
برنامه ريزي، اقتصاد كش��اورزي و توسعه روستايي 
مي گويد: »كش��ورهاي عض��و س��ازمان همكاري 
اقتص��ادي و توس��عه )OECD( بط��ور متوس��ط، 
سالانه ۳۱۷ ميليارد دلار از بخش كشاورزي حمايت 
مي كنن��د. اع��داد و ارقامي كه نش��ان مي دهد اكثر 
كش��ورهاي در حال توسعه يا توس��عه يافته به اين 
حقيقت واقف شده اند كه بدون سرمايه گذاري هاي 
مولد امكان دستيابي به اهداف از پيش تعيين شده 

وجود ندارد. 
به گزارش وزارت جهاد كشاورزي، سيدحسن كاظمي 
با اشاره به اينكه سازمان همكاري اقتصادي و توسعه 
)OECD( س��الانه اقدام به پاي��ش فرايند تحولات 
سياستي كشاورزي كشورهاي عضو مي كند، اظهار 
داش��ت: بر اس��اس آخرين گزارش منتشر شده كه 
مربوط به وضعيت تحولات سياس��تي ۵۱ كش��ور، 
ش��امل ۳۵ كش��ور عضو )OECD( و ۱۰ كش��ور با 
اقتصاد نوظهور و ۶ كش��ور عضو اتحاديه اروبا و غير 
عض��و OECDمي باش��د، در مجموع كش��ورهاي 
مشمول اين بررس��ي در فاصله سال هاي ۲۰۱۵ الي 
۲۰۱۷ بطور متوسط سالانه بالغ بر ۶۲۰ ميليارد دلار 

از بخش كشاورزي حمايت كرده اند.

او ادام��ه داد: ميانگين حمايت س��الانه ۳۵ كش��ور 
عض��و OECD از بخش كش��اورزي مع��ادل ۳۱۷ 
ميليارد دلار و ميانگين حمايت توس��ط كشورهاي 
نوظهور اقتص��ادي معادل ۲۹۷ ميلي��ارد دلار بوده 
اس��ت.كاظمي خاطرنش��ان كرد: ۷۸ درصد از كل 
حمايت مربوط به حمايت مستقيم از توليد كنندگان 
كش��اورزي و ۱۴ درصد مربوط به حمايت از بخش 

كشاورزي در چارچوب خدمات عمومي بوده است.
او افزود: بيشترين حمايت مستقيم از توليدكنندگان 
توسط كشورهاي استراليا )۵۴ درصد از كل حمايت(، 
شيلي )۵۱ درصد از كل حمايت(، نيوزيلند )۷ درصد 
از كل حمايت( و برزيل و كانادا كمتر از ۳۰ درصد از 

كل حمايت بوده است.

  شاخص هاي حمايتي
كاظمي يادآور شد: در بس��ياري از كشورهاي عضو 
OECD و در اكثر كش��ورهاي نوظه��ور اقتصادي 
ش��اخص حمايت قيمتي ب��ازار، بزرگ ترين بخش 
ش��اخص حمايت از توليدكنندگان را تشكيل داده 
اس��ت.رييس موسس��ه پژوهش هاي برنامه ريزي، 
اقتص��اد كش��اورزي و توس��عه روس��تايي تصريح 
كرد: حمايت قيمت��ي بازار جزو مهم��ي از حمايت 
توليد كننده در ژاپن و تركيه )بيش از ۸۰ درصد سهم 
حمايت از توليد كننده( و در چين بيش از ۵۰ درصد 
و در كره بيش از ۹۰ درصد بوده است.كاظمي گفت: 
مصرف كنندگان مواد غذايي در بسياري از كشورهاي 
م��ورد مطاله، همچن��ان بخش عم��ده هزينه هاي 
حمايت از توليد كنندگان را بر عهده دارند. حمايت 
از نظام هاي نوآوري كش��اورزي در بس��ته سياستي 
كشورها از طريق افزايش هزينه هاي عمومي كه به آن 
اختصاص مي يابد تاكيد روز افزون صورت مي گيرد.

رييس موسس��ه پژوهش هاي برنامه ريزي، اقتصاد 
كش��اورزي و توسعه روس��تايي تاكيد كرد: در اكثر 
كشورهاي مورد مطالعه همچنان بخش دولتي نقش 
عمده اي در انجام تحقيق و توس��عه كش��اورزي ايفا 
مي كند.كاظمي با اشاره به اينكه در گزارش ياد شده 
به بهبود هدفمندس��ازي حمايت از توليدكنندگان 

براي دس��تيابي به اهداف بخش به عنوان سياستي 
حيات��ي و ضروري تاكيد ش��ده اس��ت، اضافه كرد: 
همچنين در گزارش آمده است كه نظام هاي مديريت 
مخاطرات مي بايس��ت مقاوم��ت توليد كنندگان را 
نسبت به تغييرات آب و هوايي، بازار و ساير شوك ها 

تقويت نمايد.

رييس موسس��ه پژوهش هاي برنامه ريزي، اقتصاد 
كشاورزي و توسعه روستايي ادامه داد: علاوه بر اين 
تاكيد شده است كه دولت ها بايد نقش سازنده اي در 
ارايه اطلاعات و ساير خدمات عمومي براي كشاورزان 
به منظور تس��هيل توس��عه ابزاره��ا و راهبردهاي 

مديريت مخاطرات را ايفا كنند.

دستگيري متهم اصلي پرونده 
اختلاس فرآورده هاي نفتي

بوشهر|دادستان بوشهر 
ب��ا اش��اره به اخت��لاس در 
شركت فرآورده هاي نفتي 
بوشهر گفت: در پي تشكيل 
پرون��ده اي در اي��ن زمينه 
مته��م اصلي آن مس��وول 
ف��روش فرآورده هاي نفتي 
به ش��ناورهاي سفاري و صيادي دس��تگير و بازداشت 
ش��د. علي حسن پور در گفت وگو با تس��نيم با اشاره به 
اختلاس ۵۲ ميليارد ريالي در شركت پخش فرآورده هاي 
نفتي بوش��هر اظهار داشت: در پي اعلام شركت پخش 
فرآورده ه��اي نفتي مبني بر اختلاس در اين ش��ركت 
به ميزان ۵۲ ميليارد ريال پرونده اي براي دس��تگيري 
متهمان در دادسراي بوشهر تشكيل شد. دادستان بوشهر 
از دس��تگيري و بازداشت متهم اصلي پرونده اختلاس 
در شركت پخش فرآورده هاي نفتي خبرداد و تصريح 
كرد: متهم اصلي اختلاس اين پرونده »مسوول فروش 
فرآورده هاي نفتي به شناورهاي سفاري و صيادي« پس 
از شناسايي مخفيگاه آن با تلاش و پيگيري هاي مجدانه 
كاركنان سخت كوش اداره كل اطلاعات استان بوشهر 
و به نيابت قضايي از سوي بازپرس شعبه دوم دادسراي 
عمومي و انقلاب بوشهر دستگير شد. حسن پور افزود: 
اين متهم در يكي از استان هاي همجوار به همراه دو نفر 
ديگر كه در مخفي كردن وي مساعدت داشته دستگير 
و بازداشت شدند. همزمان دو متهم ديگر تحت تعقيب 
 مربوط به اين پرونده توسط سربازان گمنام امام زمان)عج(

 نيز در شهر بوشهر دستگير و بازداشت شدند .

 قيمت پيشنهادي مرغ
۶۵۰۰ الي ۶۷۰۰ تومان است
تهران|مع��اون ام��ور 
اقتصادي اس��تاندار تهران 
با بيان اينكه قيمت مرغ به 
ازاي هر كيلو ۶۰۵۰ تومان 
درب مرغداري است، گفت: 
پيش��نهاد ما براي قيمت 
مصرف كننده مرغ هر كيلو 
۶۵۰۰ الي ۶۷۰۰ تومان است.به گزارش مهر، محمد 
امامي امين ديروز در جلس��ه ستاد تنظيم بازار استان 
تهران گفت: اختلاف قيمت موجود در فروش هر كيلو 
مرغ مربوط به قيمت جوجه يك روزه اس��ت .معاون 
امور اقتصادي و توس��عه منابع استاندار تهران با بيان 
اينكه قيمت م��رغ از درب مرغ��داري در حال حاضر 
۶۰۵۰ تومان تا ۶۷۰۰ تومان است، گفت: قيمت مرغ 
تا رسيدن به مصرف كننده به حدود ۱۰ هزار تومان هم 
رسيده اس��ت. او با اشاره به پيشنهاد مطرح شده براي 
تنظيم بازار قيمت مرغ از ۶۵۰۰ تا ۶۷۰۰ تومان عنوان 
كرد: در مورد قيمت مرغ لازم اس��ت، تصميمي اتخاذ 
شود كه هم حاشيه سود مطمئني براي توليد كننده 
و هم مصرف كننده رضايت داشته باشد. امامي امين 
افزود: عمده مصرف كنندگان كالاهاي اساسي از جمله 
مرغ، حقوق بگير هستند و ابتداي سال نرخ مشخصي 
به حقوق آنها افزوده مي شود و آمادگي مواجهه با بازاري 
كه دستخوش تغيير قيمت مداوم است ندارند . او اضافه 
كرد: گاهي توليد كننده مرغ با اتفاقاتي مثل آنفلوآنزاي 
مرغ در مرغداري مواجه مي شود كه مجبور است همه 

توليد خود را معدوم كرده و متضرر مي شود.

توزيع گوشت قرمز به شبكه 
تعاوني  واگذار مي شود

فارس|مدي��ركل تعاون 
روستايي استان فارس گفت: 
به دليل گستردگي شبكه 
تعاوني روستايي و كشاورزي 
به زودي در دو استان فارس 
و اصفهان به صورت پايلوت، 
توزي��ع گوش��ت قرم��ز و 
نهاده هاي مورد نياز دامداران به شبكه تعاوني ها واگذار 
مي شود.  احد بهجت حقيقي ديروز در نشست خبري 
با بيان اينكه آماده كردن فضا براي صادرات محصولات 
كشاورزي يكي از استراتژي هاي اصلي سازمان تعاون 
روستايي فارس در س��ال ۹۷ است، اظهار داشت: سال 
گذشته بيش از ۲ هزار تن محصولات كشاورزي استان 
فارس به خارج از كشور صادر شده كه نمونه آن صادرات 
سيب و انگور فرآوري شده به روسيه است.او با بيان اينكه 
با توجه به ش��رايط منابع آب و خشكسالي هاي مداوم 
تعاوني هاي كشاورزي استان فارس در پي بالا بردن سود 
توليدكننده از صادرات هس��تند، عنوان كرد: در سال 
زارعي جاري ۱۰ هزار تن محصولات كشاورزي به صورت 
توافقي از كشاورزان خريداري شد و اتحاديه باغداران هر 
ماه بالاي ۱۵۰ كانتينر محصولات باغي مثل انگور، ليمو 
ترش، شليل، سيب، هندوانه را به قطر ارسال مي كند.

مديركل سازمان تعاون روستايي استان فارس بيان كرد: 
در حال حاضر بيش از ۳ هزار نيرو به صورت مستقيم در 
تعاوني هاي كشاورزي و روستايي مشغول به كار هستند 
و ۴۲۰ هزار نفر بهره بردار نيز به عنوان سهامدار در اين 

تعاوني ها حضور دارند.

جنوب�ي| خراس�ان
مديركل تع��اون، كار و رفاه 
اجتماعي خراسان جنوبي 
از پرداخت ۶۳ ميليارد ريال 
تسهيلات مشاغل خانگي در 

استان خبر داد.
به گزارش باشگاه خبرنگاران؛ 
ركني مدي��ركل تعاون، كار و رفاه اجتماعي خراس��ان 
جنوبي در بازديد از طرح هاي مشاغل خانگي در بيرجند 
گفت: تاكنون ۳۶۱ نفر در حوزه مشاغل خانگي موفق به 
دريافت تسهيلات به مبلغ ۶۳ ميليارد ريال شدند كه اين 
ميزان ۲.۸ برابر نسبت به سال پيش افزايش داشته است.
او از صدور ۷۷۸ فقره مجوز مشاغل خانگي در شش ماهه 
نخست امسال خبر داد و افزود: اين تعداد در مدت مشابه 
سال گذشته ۱۷۶ فقره بوده كه نشان از رشد ۴.۵ برابري 
دارد. ركني گفت: بر اساس قانون مشاغل خانگي )مصوب 
س��ال ۱۳۸۹ مجلس شوراي اس��لامي(، ساماندهي و 
حمايت از مشاغل خانگي يكي از سياست هاي اشتغالزايي 
كشور است. مديركل تعاون، كار و رفاه اجتماعي خراسان 
جنوبي افزود: اين برنامه هر ساله از طريق صدور مجوزها و 
حمايتهاي مالي و قانوني تداوم يافته و صورت مي پذيرد. 
او اظهار كرد: ۷۸۴ طرح جهت دريافت تسهيلات مشاغل 
خانگي به بانك هاي عامل معرفي شده اند كه اين رقم در 
سال جاري افزايش ۱۰ برابري را نشان مي دهد. ركني 
تعداد فرصت هاي ش��غلي ايجاد شده از محل مشاغل 
خانگي در اس��تان را يك ه��زار و ۴۴۸ نفر ذكر كرد كه 

به صورت مستقل و پشتيبان در حال فعاليت هستند. 

تدوين شيوه نامه بهره برداري 
معادن متناسب با اقليم

گيلان|رييس س��ازمان 
صنع��ت مع��دن و تجارت 
استان گيلان گفت: شيوه 
نامه بهره ب��رداري معادن 
متناسب با اقليم و آمايش 

گيلان تدوين مي شود.
 به گ��زارش ايلن��ا ، فرهاد 
دلق پوش در نشست مشترك با هيات مديره سازمان 
نظام مهندسي معدن گيلان، اظهار داشت: بايد طرحي 
مطابق با استانداردهاي نوين جهاني و همگام با ضوابط 
زيست محيطي استان براي بهره برداري معادن ارايه 
گردد. در گذش��ته بس��ياري از برداشت هاي معدني 
خ��ارج از چارچوب و رويه قانون��ي صورت مي گرفت 
كه هم اكن��ون تا حدي نظام مند ش��ده و ضوابطي بر 
آن حاكم شده اس��ت.رييس سازمان صنعت معدن و 
تجارت استان گيلان گفت: معادن، به عنوان پشتوانه 
آبادان��ي و عمران گيلان هس��تند. لذا درك ش��رايط 
تخصصي و ضوابط قانوني نيز باي��د ملاك عمل قرار 
 گيرد كه در برخي مواقع نگاه و رويكرد يك طرفه و صرفاً 
منفعت گرايانه اس��ت. اين در حالي اس��ت كه معادن 
انفال هستند و متعلق به بيت المال و با پرداخت حقوق 
دولتي بسيار اندك همواره به عنوان پشتيبان طرح هاي 
عمراني حائز اهميت هستند.او.تأكيد كرد: با استفاده از 
توانايي هاي اداره كل زمين شناسي و اكتشافات معدني 
اس��تان محدوده هاي جديد معدني به سازمان جهت 
واگذاري و بهره برداري معرفي گردد تا پاسخگوي نياز 

گسترده پروژه هاي عمراني باشيم.
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آنچه از مبحث بودجه بايد دانست؟
احسانبختياري|

مديرماليوادارياتاقتعاونكرمان|
بودجه بن��دي يك��ي از ابزارهاي اصل��ي براي پيش 
بيني هاي كوتاه مدت و ابزاري ضروري براي تبديل 
برنامه هاي ذهني به واقعيت عيني در يك ش��ركت 

تعاوني است.
تصميماتي كه مديران ش��ركتهاي تعاوني درجهت 
مديريت عمليات ش��ركت و توسعة فعاليت هاي آن 
اتخاذ مي كنند، تا حد زي��ادي در گرو پيش بيني از 
وقايع آينده است. آنان با پيش بيني هاي كوتاه مدت 
و بلندم��دت خود برنامه هاي مالي ش��ركت را براي 
دوره هاي مش��خص )معمولا ً ش��ش ماه تا يكسال( 
تدوين مي كنند. ضروري است كه در اين برنامه ها، 
انعطاف لازم براي رويارويي با موقعيت هاي مختلفي 
كه فراروي تعاوني قرار دارند، در نظر گرفته شود. در 
اين ميان، بودجه بندي يكي از ابزارهاي اصلي براي 
پيش بيني هاي كوتاه مدت در يك ش��ركت تعاوني 
اس��ت. در يك برنامه بودجه اي اقلام مختلفي نظير 
هزينه هاي ثابت و متغيير شركت، پيش بيني ميزان 

فروش وغيره در نظر گرفته مي شود.
مديران تعاوني براي آنكه بتوانند جريان هاي وجوه 
نقد شركت، سودآوري و وضع مالي آن را در يك دورة 
زماني مشخص محاسبه كنند، اقلام فوق را با يكديگر 
تركيب كرده و به كمك تحليل هاي مالي كه روي اين 
اقلام انجام مي دهند، اطلاعاتي به دست مي آورند. 
اين اطلاعات به آنها براي تعيين بودجة آتي شركت 

كمك مي كند. 

بودجه چيس��ت؟ اگر چه ممكن اس��ت با اين واژه 
آش��نا باش��يد اما بطور س��اده هرگاه تخمين بزنيد 
كه چه مقدار وج��ه نقد پ��س از پرداخت هزينه ها 
در يك ماه فعاليت برايتان باق��ي ميماند، بودجه را 
تعيين كرده ايد.بودجه ابزاري ضروري براي تبديل 

برنامه هاي ذهن�ي ب�ه واقعي�اتي عين�ي است.
بودجه به تمركز افكار و منابع ش��ما در جهتي موثر 
كمك مي كند. اين ابزار نشان مي دهد ك�ه چه مقدار 
وجه نقد بايد خرج كنيد. هزينه هاي شما چه اقلامي 
را شامل مي شود. از نتيج�ه عمليات چه مقدار بايد 
عايد شما شود؟ با برنامه ريزي روي كاغذ شما ريسك 
كسب و كارتان را حداقل مي كنيد. يك برنامة بودجة 
خوب بطور منطقي به شما در سازماندهي، ه�دايت 
و برانگيزاندن كاركنان در دستيابي به اهداف مالي 
شركت كمك مي كند.بودجه، پيش بيني تمام منابع 

و هزينه هاي نقدي شركت است. 
ساختار بودجه همانند ترازنامة مالي است و يك دورة 
١٢ ماهه را در برمي گيرد. درپاي�ان س�ال درآم�د و 
هزين�ه هاي پيش بيني ش��ده در بودجه با عملكرد 
واقعي شركت كه در اس��ناد م�الي ثب�ت ش�ده اند، 

مقايس�ه مي شود.

 چرا بودجه را تهيه مي كنيم؟
بودجه با كمك به تخمين نيازها، نحوة هزينه كردن 
و جريان كلي نق�دينگي برنام�ة آتي شانس شما را 
براي دستيابي به موفقيت افزايش مي دهد. بودجه 
به شما اجازه مي دهد، قبل از وقوع مشكلات آنها را 

پيش بيني كرده و تدابي��ر لازم را براي رويارويي با 
آنها اتخاذ كنيد. در شركتها بودجه با بررسي حجم 
سرمايه اي كه شما در اختي�ار داري�د، ضمن تعيين 
اينكه آيا سرمايه شما براي دستيابي به اهداف مالي 
شركت مناسب اس��ت يا خير؟ رهنمودهايي جهت 
تعيين نحوه اس��تفاده از آن در آينده ارايه مي كنيد. 
به عنوان بخش���ي از ي�ك برنامة تجاري، بودجه به 
مديران اطمينان مي دهد كه برنام�ه را ش���ناخته 
و ني�ازه�اي آن را پيش بين��ي كرده اند. يك برنامه 

بودجه اي اقلام زير را نشان مي دهد: 
- وجوه نقد مورد نياز براي مواد و نيروي انساني.

-  كل هزينه هاي شروع كار .
- هزينه هاي روزانه نگهداري.

-  نيازهاي مالي براي پشتيباني عمليات شركت.
- سود مورد انتظار.

اگر برنامه بودجه اي س��ال آينده شما نشان دهد كه 
بيشتر از آنچه در اختيار داريد، نيازمن�د منابع مالي 
هستيد، در اين صورت مي توانيد برنامه هايتان را با 

روش هاي زير متعادل كنيد: 
كاهش هزينه ها )به عنوان مثال، استخدام كاركنان 
كمتر، خريد لوازم اداري ارزانتر، حذف يك خط تلفن. 
افزايش فروش )به عنوان مثال، ف�روش محص�ولات 
ي�ا خ�دمات بيش���تر، ارايه ي���ك محصول جديد، 
توس��عه بازار محصول خ��ود در مناطق جغرافيايي 
بيشتر( كاهش س��طح انتظارات خود ازسطح سود 
هر شركتي قبل از س��رمايه گذاري در تجهيزات يا 
س��اير داراي�ي هاي جدي�د ي�ا امض�اي قراردادهاي 

تجاري، باي��د برنامة بودجه خود را تهيه كند. جهت 
اطمينان از دس��تيابي به اه�داف ابتدا اعداد را روي 
كاغذ بياوريد، در صورت نياز آنها را در هر زماني ك�ه 

لازم ب�ود اص�لاح كنيد.
شاخص اصلي در تعي�ين س�ودآوري ش�ركته�اي 
تعاوني، رضايت اعض��اء از عملكرد تعاوني در تامين 
نيازهاي آنها اس��ت. قب�ل از تهي���ة بودج�ه بايد به 
س��والات زير پاس��خ دهيد چه مقدار سود در ي�ك 
س���ال م�الي از عملي�ات خ�ود انتظ�ار داريد؟ چه 
مقدار هزينه ب��راي به دس��ت آوردن اي�ن مي�زان 
س���ود باي�د لحاظ كني�د؟ حجم ف�روش ش��ركت 
براي پوش��ش س��ود مورد انتظار و هزينه ها بايد در 
چ�ه ح�دي باش���د؟ بودج�ه بندي ب�ا پيش بيني 
اوليه س��ود يا ف�روش م�ورد انتظ�ار آغ�از مي شود. 

ش���ركت ه�اي كوچ�ك معم�ولا بودجه بندي را با 
تخمين سود شروع مي كنند. برنامه بودجة تدوين 
ش��ده ممكن است در ط�ول س��ال با تغيير شرايط 
نيازمند تعديل باشد. اغلب به منظور منعطف كردن 
بودجه در مقاب�ل اي�ن تغييرات بودجه هاي سالانه 
به بودجة فصلي يا ماهانه تقس��يم مي شوند. ب�راي 
ش���ركته�ايي ب�ا ساختارهاي بخش��ي يا فعال در 
چندين زمينة كاري از يك برنامة بودجة كل استفاده 
مي شود. بودجة كل شامل مجموع هاي از بودجه هاي 

مجزا و داراي روابط دروني است.
 ب���ه عب�ارت ديگر در بودج��ه كل براي بخش هاي 
مختلف ش��ركت ب��ه ص��ورت جداگان��ه فرآين�د 
بودج�ه بندي انجام مي ش��ود و در نهايت همه اين 
بودجه بندي ها در يك برنامه كل منعكس مي شوند.

پرداخت ۶۳ ميليارد ريال 
تسهيلات مشاغل خانگي

چهره هاي استاني

اخبار شهرستان ها

ستاد زائران گمشده در مرز 
مهران فعاليت خود را آغاز كرد

ايلام|مديركل بهزستي استان ايلام از تشكيل و 
آغاز فعاليت زائران گمشده در مرز مهران خبر داد.

زهرا همتي ديروز از تشكيل و آغاز به كار ستاد زائران 
گمشده در اربعين امسال در مرز مهران خبر داد و 
اظهار داشت: ستاد زائران گمش��ده در مرز مهران 
فعاليت خود را آغاز و علاوه بر اقدامات توانبخش��ي 
رايگان براي سالمندان و معلولان را در دستور كار 
خود دارد.مديركل بهزس��تي اس��تان ايلام گفت: 
تجهيز شيرخوارگاه براي كودكان و امداد رساني و 
اختصاص عصا و واكر به معلولان و سالمندان در اين 

ستاد انجام مي شود.
وي افزود: توزيع غذاي گرم با مشاركت خيرين در 
مرز مهران بين اف��راد نيازمند و جامعه هدف مورد 

نظر بهزستي مانند سنوات گذشته انجام مي شود.

 دستگيري باند تهيه و توزيع
10 هزار توماني هاي تقلبي

مشهد|سرپرس��ت فرماندهي انتظامي خراسان 
رض��وي از دس��تگيري اعضاي باند تهي��ه و توزيع 
اس��كناس هاي ۱۰ هزار توماني تقلبي در مش��هد 
و قوچ��ان خبر داد. ابراهيم قرب��ان زاده با اعلام اين 
خبر، اظهار ك��رد: كارآگاهان پليس آگاهي قوچان 
در عملياتي علمي و ب��ا ردزني هاي اطلاعاتي يكي 
از عاملان اصلي اين باند كه جواني ۲۷ س��اله بود را 
چهره زني و مورد شناس��ايي قرار دادند. سرپرست 
فرماندهي انتظامي خراس��ان رضوي تصريح كرد: 
كاراگاهان پليس آگاهي قوچ��ان پس از كنترل و 
مراقبت هاي پوششي متهم را دستگير و در بازرسي 
از او ۲۵ ميليون ريال اسكناس صدهزارريالي تقلبي 
كشف كردند. متهم۲همدس��ت خود را به پليس 
معرفي و كاراگاهان پليس آگاهي قوچان در اقدامي 
ضربتي ۲ متهم ديگر پرونده را همراه با ميليون ها 

تومان اسكناس جعلي در مشهد دستگير كردند.

يك ميليارد دلار براي رونق 
توليد در كشور اختصاص يافت

كرمان|رييس كميسيون اقتصادي مجلس دهم از 
اختصاص يك ميليارد دلار از محل صندوق توس��عه 
ملي براي توس��عه واحدهاي توليدي كشور خبر داد.
محمدرض��ا پورابراهيمي ديروز در نشس��ت مجمع 
نمايندگان استان كرمان كه با رييس و هيات رييسه اتاق 
كرمان و مديران بانك هاي استان براي پيگيري اجرايي 
شدن امهال وام هاي كشاورزي و اعطاي تسهيلات براي 
واحدهاي فعال اقتصادي برگزار شد اظهار داشت: دولت 
بايد بپذيرد كه از محل اعتبارات بودجه اي به كشاورزان 
اختصاص دهد تا مشكلات آنها تاحدودي برطرف شود.

وي با اشاره به نوسانات نرخ ارز در كشور در ماه هاي اخير 
گفت: با تغييرات نرخ ارز در اقتصاد شاهد بوديم كه منابع 
مورد نياز سرمايه در گردش به ميزان ارزش پول ملي 

افزايش پيدا كرده است.

 پايان موج مسموميت
با مشروبات الكلي در البرز

كرج|رييس بيمارس��تان ش��هيد رجايي كرج با 
بيان اينكه مس��موميت ناشي از مصرف مشروبات 
الكلي در دو موج شهريور و مهر رخ داد گفت: در اين 
مدت مجموعاً ۳۲۰ نفر به بيمارستان شهيد رجايي 
مراجعه كردند كه متأسفانه ۱۵ نفر از اين افراد جان 
خود را از دست دادند. دكترمرتضي غوغايي افزود: 
در اين مدت حدود ۳۲۰ نفر به بيمارس��تان شهيد 
رجايي كرج مراجعه كردند كه متأسفانه ۱۵ نفر از 
اين افراد جان خود را از دس��ت دادند. وي ادامه داد: 
طي روزهاي اخير كسي به دليل مصرف مشروبات 
مسموم و تحت تأثير موج دوم به بيمارستان مراجعه 
نكرده و مي توان گفت كه موج مسموميت ناشي از 

مصرف در البرز به پايان رسيده است.

وي ژه

 ضريب نفوذ تلفن همراه
از 110 درصد گذشت 

گزارش هاي آماري و تحليلي جديد نشان مي دهد 
ك��ه ضريب نف��وذ تلفن هم��راه در كش��ور از مرز 
۱۱۰درصد گذشته و البته نمودار رشد اين شاخص 
با ش��يب بسيار كمتري به نس��بت سال هاي قبل 
افزايشي است.  بررسي و تحليل آمار حوزه ارتباطات 
نشان مي دهد كه ضريب نفوذ تلفن همراه در كشور 
ظرف يك س��ال گذش��ته منتهي به ۳۱ خرداد، 
با رش��دي كمتر به نسبت س��ال هاي گذشته به 
۱۱۰.۳۲ درصد رس��يده است.ضريب نفوذ تلفن 
همراه در كش��ور تا پايان خرداد ماه سال گذشته 
۱۰۴.۱۳ درصد با مجموع ۸۳ ميليون و ۲۲۴ هزار 
و ۱۳۴ س��يم كارت فعال بود.گزارش هاي آماري 
نشان مي دهد كه تعداد مشتركان فعال اپراتورهاي 
موبايل تا پايان خرداد ماه سال جاري به ۹۰ ميليون 
و ۵۵۶ هزار و ۷۹۳ رس��يده و همچنان اپراتور اول 
ارتباطي با در اختيار داشتن سهم ۵۹.۴۸ درصدي 
بازار در رده اول رقابتي قرار دارد و بعد از آن ايرانسل 
۳۶.۷۴درصد سهم بازار را به خود اختصاص داده 
است. اپراتورهاي رايتل و سازمان منطقه آزاد كيش 
نيز به ترتيب با ۳.۷۸ و ۰.۰۱ درصد س��هم بازار در 

رده هاي سوم و چهارم قرار دارند.



اقتصاد اجتماعي12اخبار

حضور پرحاشيه رييس جمهوري در دانشگاه تهران

روحاني: دانشگاه ها بايد نقاد باشند 

روحاني: مردم نگران 13 آبان نباشند، همه اش تبليغات است

صبح ديروز حسن روحاني، رييس جمهوري براي حضور و 
سخنراني در مراسم آغاز سال تحصيلي دانشگاه ها و مراكز 
آموزش عالي، به دانشگاه تهران رفت. حضور او در دانشگاه 
تهران با برخي حواش��ي نيز همراه بود. با توجه به اينكه 
نمايندگان تشكل هاي دانشجويي اجازه صحبت نيافتند 
و حضور دانش��جويان در محل سخنراني، عمومي نبود، 
برخي دانشجويان و اعضاي انجمن اسلامي دانشجويان اين 
دانشگاه با حضور در مقابل محل برگزاري مراسم، به برخي 
عملكردهاي دولت انتقاد كردند. محمدعلي نجفي، شهردار 
تهران نيز حسن روحاني را در اين مراسم همراهي مي كرد. 
روحاني در س��خنراني خود درباره تحريم هاي امريكا نيز 
صحبت كرد و گفت: امريكا هر كاري خواسته عليه ما انجام 
داده اس��ت نه قبل از 13 آبان، قبل از 13 مهر انجام داده و 
همه كارها را كرده است. چيزي به نام 13 آباني نيست كه 

مردم را نگران بكند و همه اش تبليغات است.
رييس جمهور در ابتداي سخنان خود گفت: دانشگاه نقش 
بس��يار مهمي در علم،  فرهنگ و در جامعه پذيري نسل 
جوان در انضباط و قانونمداري و در نقش مهارت هايي كه 

دانشجويان از اين محيط مي آموزند، دارد.
حسن روحاني با بيان اينكه »اين مراسم به عنوان احترام 
و كرنش در برابر علم، دانش، پژوهش و فناوري اس��ت و 
مخاطب اين كرنش اساتيد و دانشجويان عزيز ما هستند« 
در بخشي از سخنان خود اظهار كرد: علت موفقيت ها در 
دولت يازدهم  از اميد به آينده ش��روع شد و ديدگاه مردم 
نسبت به آينده بود كه جامعه را در مسير قرار داد. در سال 
92 كه بنده انتخاب شده بودم و دو ماه بعد دولت تشكيل 
مي ش��د به محض انتخاب دلار كاهش ياف��ت . بازار آرام 
گرفت و اميدها بالا رفت در حالي كه ما هنوز كاري نكرده 
بوديم. رييس جمهور همچنين اظهار كرد:  از س��ال 92 
دانشگاه ها مي توانستند مراسم 16 آذر داشته باشند. نقد 
كنند و حرف بزنند. البته براي يك انسان ممكن است از 
نظر عاطفي پذيرش انتقاد زياد سخت باشد. هم نقد بيش 
از حد مي تواند مفيد نباش��د و هم اينكه به حد بودن نقد 
مفيدو لازم است. او اظهار كرد: گاهي اوقات نقد به اندازه 
بسيار مفيد است و نقد بيش از حد همان مثال نمك است 
كه اگر به اندازه باش��د لازم و اگر به اندازه نباشد بي مزه و 
زياد هم باشد نمي توان آن را خورد. رييس جمهور با تاكيد 
بر اينكه دانش��گاه مي تواند مبدا تحولات و مظهر اقتدار 
باشد، اظهارداشت: دانشگاه نقش مهمي در علم، فرهنگ، 
جامعه پذيري نسل جوان، انضباط، قانون مداري و مهارت 
آموزي دارد. او اظهار كرد: دانشگاه همانطور كه امام )ره( 
فرمود مي تواند مبدا تحولات باش��د و دانشگاه مي تواند 
مظهر اقتدار باش��د همان گونه كه مقام معظم رهبري بر 
آن تاكيد كرد. روحاني با اش��اره به حضور و نقش آفريني 
فارغ التحصيلان دانشگاه ها در عمده مديريت هاي جامعه، 
نقش دانشگاه را براي آينده جامعه و مديريت آينده كشور 
بسيار مهم برش��مرد و گفت: اگر امروز نقصي از مديران 
گرفته مي شود و نقد واردي مطرح مي شود، بايد بپذيريم 
به نوعي نقد بر دانشگاه هم هست؛ چراكه اينها در همين 

مركز تربيت شده اند و دانش آموخته اند. 
رييس جمهور اظهار كرد: گاهي وقت ها ممكن اس��ت از 
لحاظ عاطفي پذيرش انتقاد براي انسان، زياد سخت باشد. 
من هم وقت��ي در روزنامه ها و فضاي مجازي، 10 الي 15 
انتقاد مي خوانم مي گويم امروز بس است، كنار مي گذارم. 
چون هم وقت بيشتر ندارم و هم نقد بيش از حد مي تواند 

مفيد نباشد اما نقد به اندازه، هم مفيد و هم لازم است.
او گفت: يك مطلبي در بيان روايي داريم كه ممكن است 
براي جامعه بزرگ به نوع ديگري معنا كنيم و آن اينكه » اگر 
كسي برادر مومنش را در فضاي دوستانه دو نفري نصيحت  
بكند، به او زينت داده و مشكلش را حل كرده است اما اگر 
همين نقد را در يك جمع عمومي بگويد، نگران، ناراحت 
و شرمسارش كرده است«.در زندگي جمعي، خانوادگي، 
اجتماعي هم اينچنين است. در زمينه دولت و حكومت 

هم مي تواند تا حدودي صادق باشد.

  نقد بيش از حد مثالش همان نمك است
او اظهار كرد: الان اس��اتيدي در كشور داريم كه از لحاظ 
اقتصادي، مقاله مي نويس��ند، مصاحبه و نقد مي كنند، 
عده اي از اساتيد هم داريم كه اصلا ً نديدم مصاحبه كنند و 
در روزنامه حرف بزنند ولي مرتب براي من نامه مي نويسند. 

اين تاثيرگذارتر است. استادي كه در بحث اقتصادي نقد 
دارد،  براي من مس��تقيم نامه مي نويسد، من هم به دقت 
مي خوانم و پيام تشكر برايش مي فرستم. مي گويم نامه شما 
رسيد، خواندم، متشكرم. يكي هم مصاحبه مي كند آن را 
هم مي شنوم، گاهي وقت ها نقد به اندازه بسيار مفيد است، 
نقد بيش از حد مثالش همان نمك است. نمك طعام به 
اندازه باشد لازم است، و اگرزياد باشد، نمي شود غذا را خورد. 
روحاني با بيان اينكه »دانشگاه ها بايد نقاد و پرسشگر باشند 
و بايد دولت را نقد كنند«، اظهار كرد: هيچ ترديدي در اين 
بحث وجود ندارد. البته خواهش من اين است كه اين نقادي 
و پرسشگري با اطلاعات كافي باشد. فردا عده اي از اساتيد 
اقتصادي را دعوت كردم رو در رو با آنها بنشينم و صحبت 
كنم. برخي از آنها به صورت نامه سرگشاده و بعضي ها به 
صورت نامه خصوصي براي من نامه نوشتند. حرف هايي 

دارم با آنها مستقيم مطرح مي كنم.
او با بيان اينك��ه »امروز در جامعه مان نياز به تقويت اميد 
به فردا داريم«، اظهار كرد: نمي خواهم بگويم امروز مردم 
ما مشكل ندارند، شما ممكن است، قيمت اجناس را هر 
زماني كه به فروشگاه مي رويد چك كنيد اما من به عنوان 
رييس جمهور هر روز ليست قيمت اجناس را مي بينم و 
مي دانم وضع زندگي مردم چگونه است مخصوصاً آنهايي 
ك��ه حقوق ثابت دارند. اما آيا ما بايد در برابر مش��كلات و 
شرايط جديد تسليم بشويم يا بايد به همديگر اميد بدهيم 

و به يكديگر كمك كنيم.

  ما از اين دوره عبور خواهيم كرد 
وي با تاكيد بر اينكه »ما از اين دوره عبور خواهيم كرد«، 
گفت: اما بايد از اين مسير و براي رسيدن به آينده و روزهاي 
بهتر، اميدوارانه و از ساده ترين و كم هزينه ترين راه عبور 
كنيم. نااميدي و نااميد كردن مشكلات را حل نمي كند 
. يك وقتي ما مي خواهيم انكار كنيم و بگوييم مش��كلي 
نيست، اين بد است و نبايد مشكل را انكار كنيم. مشكل 
وجود دارد اما اينكه بگوييم مش��كل حل نمي شود، اين 
درست نيست. مي خواهيم بگوييم آينده بدتر مي شود، 
ممكن اس��ت آين��ده كوتاه مدت بدتر ش��ود، ولي آينده 
بلندمدت حتماً بهتر مي شود، چرا بهتر نشود. چرا نتوانيم 

از مشكلات عبور كنيم؟ 

  از لحاظ سياسي ما پيروزيم يا امريكا؟
وي با بيان اينكه »در ش��رايط كنوني از لحاظ سياسي ما 
پيروزيم يا امريكا؟«، اظهار كرد: از لحاظ سياست خارجي 
قطعاً ايران پيروز اين ماجرا و امريكا شكس��ت خورده اين 
ماجراست و فكر نمي كنم هيچ كس در اين مساله ترديد 
داشته باشد. همه مي دانند امريكا از لحاظ حقوقي، سياسي و 
زيرپاگذاشتن تعهدات بين المللي، حتماً دچار شكست شده 
است و ما موفقيت و پيروزي به دست آورديم. رييس جمهور 
با اشاره به اينكه »از لحاظ حقوقي چه كسي در اين ماجرا 
پيروز است؟«، گفت: ما هميشه افتخار مي كرديم كه در 
دوران مرحوم دكتر مصدق، انگليس از ما در لاهه شكايت 
كرد و تي��م دكتر مصدق رفتند آنجا بگوين��د اين دادگاه 
براي رسيدگي به اين موضوع صلاحيت ندارد و دادگاه در 
نهايت در مساله صلاحيت به نفع ايران راي داد و گفت من 
صلاحيت ندارم زيرا يك طرف دولت اس��ت و يك طرف 
شركت است و من نمي توانم وارد اين موضوع شوم. البته 
توصيه هاي اجرايي كرد كه به ضرر ما بود. او افزود: اما امروز 
ايران شكايت كرد و ما شاكي بوديم و ما وارد شديم نه اينكه 
امريكا شكايت كرده باشد. ما شكايت كرديم و در نهايت، 
هم در صلاحيت پيروز شديم و هم در اجراي موقت، موفق 

شديم. دو موفقيت بزرگ در دادگاه لاهه به دست آورديم به 
دست چه كسي؟ به دست تحصيلكرده هاي همين دانشگاه 

تهران. به دست حقوقدانان و ديپلمات هاي خودمان.

  اتحاديه اروپا در برابر امريكا ايستاده است
او اظهار كرد: امروز بر اثر قوانين ظالمانه امريكا سرنوشت 
ش��ركت هاي اروپايي اين اس��ت كه آنهايي ك��ه با ما كار 
مي كنند اگر ادامه كار را قطع كنند، توس��ط دادگاه اروپا 
جريمه مي شوند و اگر بر اساس توافق ادامه همكاري دهند، 
توسط امريكا جريمه مي شوند و چنين مقوله اي در تاريخ 

روابط اتحاديه اروپا و امريكا نبوده است.

  هم�ه بايد براي مش�كلات اقتص�ادي راه حل 
پيدا كنند

وي با بيان اينكه »امروز مشكلاتي براي ما از لحاظ اقتصادي 
خواهد بود«، خاطرنشان كرد: با وجود اينكه مشكلات فشار 
به مردم وارد مي كند، مي توانيم بهترين راه حل را برايش 
پيدا كنيم و اين دولت نيست كه بهترين راه حل را پيدا كند؛ 

اين همه ما هستيم كه بايد بهترين راه حل را پيدا كنيم.
او افزود: من تاكنون چندين نامه اساتيد دانشگاه را خواندم. 
خيلي نتوانستم استفاده كنم؛ آنچه آنها مي گويند و با آنچه 
ما داريم انجام مي دهيم چه جور مي شود. يك بار هم در 
ماه رمضان رو در رو با آنها نشستيم و با هم صحبت كرديم. 
ما از دانشگاه انتظار بيشتر و بالاتر داريم. دانشگاه بايد دولت 
را براي خودش بداند چراكه دولت براي مردم است و اين 
مردم و دانشگاهيان به آن راي دادند. همه ما پاي صندوق 
رفتيم و شما دانشگاهيان در همه انتخابات  نقش بسيار 
ارزشمند و والايي داشتيد. مهم نيست طرفدار كدام نامزد 

بوديد. اصل حضور مردم و تشويق شما است.
وي رفع مشكلات اقتصادي را اولويت نخست كشور دانست 
و گفت: بايد اين مش��كلات را با آرامش و اميد بيشتر حل 
كنيم. اگر در ذهن كسي اين باشد كه دولت كه مي گويد 
كالاهاي اساسي را تامين مي كنم از كجا معلوم كه دقيق 
بگويد و 3 ماه الي 5 م��اه بعد چيز ديگري نگويد، اگر اين 
شبهه در ذهن من آمد و اگر دشمنان ما آمدند اين شبهه را 
ايجاد كردند كه آقا وضع خيلي بد مي شود و مشكل مي شود 
و يك روز ناجوري به نام 13 آبان پيش روي ما است، حالا 
من بيايم بگويم كه آقا روز 13 آبان، هيچ تاثيري نخواهد 
گذاشت. امريكا هر كاري خواسته عليه ما انجام داده است 
نه قبل از 13 آبان قبل از 13 مهر انجام داده و همه كارها را 
كرده است. چيزي به نام 13 آباني نيست كه مردم را نگران 

بكند و همه اش تبليغات است.

  ما آغازگر جنگ اقتصادي نبوديم
او با بيان اينكه »در مساله مشكلات اقتصادي، ما آغازگر 

و مقصر اي��ن جنگ نبوديم«، گفت: اگر اين دولت در اين 
مقطع سر كار نبود، همين حادثه و مشكلات منتها به دست 
خودمان رخ مي داد و به جاي اينكه ما با امريكا مواجه باشيم، 
با جهان مواجه مي شديم. يك كار سياسي دقيق و عميقي 

به خوبي انجام گرفته است.

  مشكل تحريم است، نه مديريت
وي با اش��اره ب��ه اينكه »برخي مط��رح مي كنند كه اين 
مشكلات به مديريت مربوط مي شود يا به تحريم«، ادامه 
داد: مگر همه اينهايي كه امروز مدير هس��تند، در دولت 
يازدهم مدير نبودند. شهادت مي دهم راه دولت دوازدهم 
هم��ان راه دولت يازدهم اس��ت. چ��را در دولت يازدهم 
مشكل نداشتيم و در دولت دوازدهم مشكل پيدا كرديم. 
روحاني افزود: شما مي گوييد مديريت عوض شده است. 
به نظ��ر من مديرهايي كه عوض كرديم اگر از مدير قبلي 
قوي تر نبوده مثل مدير قبلي بوده است. اين را نمي پذيرم. 
نمي خواهم بگويم ما اشكال و نقد نداريم. حتماً مشكل و 
نقد داريم و حتماً ممكن است جايي اشتباه كرده باشيم 
اما مشكل اصلي چيست؟ مشكل اصلي يكي فشار تحريم 
اس��ت، دوم فشار رواني اس��ت. اين دو تا وارد شده است و 

تاثيرگذار شده است.
او بابيان اينكه »اگر همه مردم كمك مي كرديم اينگونه 
نمي ش��د«، اظه��ار ك��رد: اگ��ر ارز 4200 توم��ان براي 
واردات جنس به كس��ي داديم تا در بازار ارزان بفروش��د 
و تقلب نمي كرد ما ش��رايط ديگري داش��تيم. يك عده 
سوءاستفاده گر و افرادي كه منافع شخصي شان را بر كشور، 
نظام و مردم و ملت ترجيح مي دهند متاسفانه داريم. در 
بسياري از طرح هايي كه داريم ممكن است سوءاستفاده 
و ران��ت به وجود بيايد و ناچاريم آن طرح را عوض كنيم و 
به خاطر همين است كه وقتي مي بينيم با مشكلي مواجه 
مي شويم ناچاريم اصلاح كنيم و بخشنامه جديد بدهيم. او 
افزود: شما مسيري انتخاب كرديد يك دفعه يك درنده اي 
به قافله مي زند و ناچاريد راه را كج كنيد. آن درنده اس��ت 
كه به شما فشار مي آورد والا همان راه را شما مي رفتيد. در 
اين شرايطي كه هستيم اگر اميد را در جامعه ايجاد كنيم 
و اگر دست به دست هم بدهيم، ما از اين مشكلات عبور 
خواهيم كرد ضمن اينكه اين شرايط مي تواند در بعضي از 

جهات براي ما فرصت هم باشد.

  درخواست از دانشگاه ها
او با اشاره به درخواست خود از دانشگاه ها اظهار كرد: امروز 
در اين شرايط خاص اقتصادي ، بعضي از گره هايي كه در 
اقتصاد وجود دارد را شما مي توانيد حل كنيد. اين ممكن 
است در داروسازي، در صنعت نساجي يا در صنعت فولاد 
باشد در همه مواردي كه برخي از مواد و برخي از قطعات 

را ناچاريم از خارج بياوريم را مي توان در داخل توليد كرد.
لذا بايد جهت بدهيم كه كارشناسي هاي ارشد و دكتري 
دانش��گاه ها به اين مس��ير بروند. رييس جمه��ور اظهار 
كرد: اساس��ا دانشگاه ها بايد در رشته هايي كه خيلي نياز 
نداريم، پا را عقب بكشند، يعني دانشگاه در رشته هايي كه 
خودكفا هستيم و به اندازه كافي فارغ التحصيل داريم نبايد 
دانشجو بپذيرد. در بعضي  از رشته هايي كه كم داريم بايد 
سرمايه گذاري كنيم. مي گويند دانشجو چرا بيكار است 
اين تقصير همه ما است تقصير دولت و دانشگاه است. همه 

بايد دست به دست هم بدهيم.

  تفاوت دانش تا عمل 
روحاني افزود: س��ال آخر دانشگاه يكسري واحدهاي ما 
آموزش در دادگاه ها بود. تازه آن وقت فهميديم اين دروسي 
كه در دانشگاه ياد گرفتيم دادگاه عالم ديگري است. يعني 
اين همه درس كه ياد گرفتيم آنجا نمي ش��ود اجرا كرد. 
او اظه��ار كرد: در واحدهايي كه به عن��وان كارآموزي در 
همه دوره ه��اي دادگاه هاي مختلف مي رفتيم و آموزش 
مي ديديم، معلوم مي ش��د كه بين دانش و عمل ما چقدر 
فاصله است. ما بايد كاري كنيم كه هم مشكلات اقتصادي 
كشور را حل كنيم و هم در رشته هايي كه نياز است دانشجو 
بپذيريم. او با بيان اينكه »يكي از كارهاي دولت يازدهم و 
دوازدهم اين بود كه در راستاي افزايش تسهيل در تامين 
آموزش عالي به گونه اي اقدام كند تا هر كه مي خواهد در 
رش��ته ها و مقاطع مختلف درس بخواند با اصول متعدد 
مواجه نش��ود«، اظهار كرد: دولت در ش��هريور امس��ال 
لايحه اي را تصويب كرد و به مجلس فرستاد كه مطابق آن 
اساس سنجش ها و ورودي ها در همه مقاطع جز مسائل 
علمي چيز ديگري نخواهد بود. روحان��ي افزود: الان در 
چند موضوع استثناء قائل شده ايم و گفتيم كسي كه در 
جرايم سنگيني مثل جرايم سازمان يافته، قاچاق انسان، 
تروريسم، جاسوسي، و جرايمي كه تبعات اجتماعي در 
احكام دادگاه ه��ا دارد تا زماني كه تبعات اجتماعي دارد، 
از تحصيلات تكميلي محروم بش��وند ولي غير اين مورد 
همه بايد آزاد باش��ند و تمام قوانين و مقررات غير از اين 
را ملغ��ي اعلام كرديم و اميدواريم در مجلس و ش��وراي 
نگهبان هم تصويب بشود. او افزود: اين يك تحول بزرگ، 
در دانشگاه هاي كشور است. بنابراين شرايط سهلي را براي 
ورود دانش��جويان در مقاطع مختلف با اين لايحه ايجاد 
كرديم كه كمتر ديدم كه راجع به اين لايحه در رسانه هاي 
ما يا حتي دانشگاهي ها حرف بزنند. اين لايحه مهم ترين 
لايحه اي اس��ت كه دولت دوازدهم براي دانش��جويان و 
دانشگاه ها داده است و اين به معناي آن است كه ما فضا را باز 
كنيم و همانطور كه وعده ما به ملت، دانشجو و اساتيد بوده، 

دانشگاه امن مي خواهيم و دانشگاه امنيتي نمي خواهيم.

مديرعامل سازمان بيمه سلامت مطرح كرد 

دولت، بودجه بيمه سلامت براي سال آينده را واقعي تعيين كند
مديرعامل س��ازمان بيمه س��لامت از به روز ش��دن 
پرداخت هاي اين سازمان به مراكز ارايه كننده خدمت 
در سال 9۷ خبر داد و از دولت خواست در بودجه سال 
98، بودجه اين سازمان را واقعي در نظر بگيرند چرا كه 
در غير اين صورت اتفاقي كه در سال هاي گذشته رخ 
داد، مي افتد و بدهي ها و كس��ري  هاي 10 تا 15 هزار 

ميلياردي ايجاد مي شود.
طاهر موهبتي، روز گذشته در نشست خبري با اشاره به 
وضعيت پرداخت مطالبات مراكز ارايه كننده خدمات، 
گف��ت: خوش��بختانه در س��ال 9۷ پرداخت هايمان 
منظم ش��ده و اميدوارم بتو انيم همين روال را ادامه 
دهيم. نگراني ما اين اس��ت ك��ه در ادامه تغييري در 
اين حوزه ايجاد نشود. ما بايد از هر حادثه اي كه نظم 
پرداختي هايمان را به هم مي زند، جلوگيري كنيم. بر 
همين اساس در هفته آينده 1000 ميليارد تومان به 
ارايه دهندگان خدمت پرداختي خواهيم داش��ت. از 
ابتداي سال تا پرداختي فعلي نيز 5000 ميليارد تومان 
به ارايه كنندگان خدمت پرداخت شده كه اين ميزان 
جداي از 3000 ميليارد توماني اس��ت كه به صورت 
اسناد خزانه در اختيار دانشگاه ها قرار گرفته است. در 

عين حال برخي دانشگاه ها براي تاخير در ارايه اسناد 
خزانه گلايه داش��تند، اما علت تاخير بيشتر متوجه 
بانك عامل است كه قرار شد در اختيار گذاشتن اسناد 

سرعت بيشتري داشته باشد.
او با بيان اينكه اولويت پرداخت هايمان با شركت هاي 
دارويي و تجهيزات مصرفي پزش��كي است، گفت: با 
1000 ميليارد توماني ك��ه در هفته آينده پرداخت 
مي شود، در بخش دولتي ۷0 درصد شهريور ماه 95 و 
100 درصد تيرماه 9۷ را پرداخت كرده ايم و در بخش 
غير دولتي 60 درصد تيرماه و 100 درصد خردادماه 
پرداخت مي شود. بنابراين با اقدامي كه انجام داديم 
و قرار شده بود در سال 9۷ ظرف دو هفته 60 درصد 
مطالبات را به صورت علي الحساب بپردازيم و مابقي را 
در ظرف سه ماه پرداخت كنيم، در حال حاضر در سال 
9۷ به روز و حتي جلوتر از به روز هستيم. اميدوارم با 
كمك دولت و با حمايت سازمان برنامه و بودجه همين 
نظم ادامه يابد و اين امنيت ذهني براي ارايه كنندگان 

خدمات حفظ شود.
موهبتي با اش��اره به كاهش مطالبات س��ال 96 نيز 
گفت: مطالبات مراكز ارايه خدمت در ماه هاي منتهي 

به اسفند 9۷، ۷ هزار و 490 ميليارد تومان بود كه در 
حال حاضر كاهش يافته و در بخش خصوصي 950 
ميليارد تومان و در دانشگاه ها 3۷00 ميليارد تومان 
اس��ت. از ابتداي سال 9۷ هم هيچ بدهي نداريم؛ چرا 

كه پرداخت هايمان به روز شده است.
مديرعامل س��ازمان بيمه س��لامت ايران در ادامه با 
اش��اره به فصل بودجه بيان كرد: “درباره بودجه 98 
هم از دولت و سازمان برنامه و بودجه استدعا مي كنم 
ك��ه بودجه را واقعي ببينند. عملكرد ما در س��ال 9۷ 
نشان داد كه نبايد انتظار داشته باشند بيش از بودجه 
مصوب مان ارايه خدمت كنيم؛ چ��را كه در غير اين 
صورت اتفاقي كه در سال هاي گذشته رخ داد، مي افتد 
و بدهي ها و كس��ري  هاي 10 ت��ا 15 هزار ميلياردي 
ايجاد مي ش��ود. بنابراين باي��د در چهارچوب بودجه 
ارايه خدمت كرد و طبق قانون هم خلاف اين موضوع 
مجازات قانوني دارد. هر افزايش��ي كه مي خواهد در 
تعرفه يا بسته خدمتي براي سال 98 اتفاق افتد، بايد 
بودجه واقعي اش هم ديده ش��ود. بارها اعلام كرده ام 
كه براي يك خانواده سه نفره 100 هزار و 500 تومان 
به ما مي دهند، اما آنچه كه هزينه مي كنيم، 132 هزار 

تومان اس��ت. حال اگر اين اعداد را محاس��به كنيم، 
4500 تا 5600 ميليارد كس��ري خواهيم داش��ت. 
البته در سال 9۷ اقداماتي مانند هدفمند كردن بيمه 
رايگان، الكترونيك شدن خدمات، توجه به راهنماهاي 
باليني و ... كارهايي بود كه مديريت هزينه به همراه 

داشت.«
او درباره پيش��نهاد بودجه اي سازمان بيمه سلامت 
بيان كرد: “ در برنامه شش��م توس��عه گفته شده كه 
پرداخ��ت از جيب به 25 درصد برس��د. مقام معظم 
رهبري هم اعلام كردند كه پرداخت از جيب بايد به 
گونه اي باشد كه بيمار رنجي جز رنج بيماري نداشته 
باش��د. حال طبيعي است كه وقتي پرداخت از جيب 
كاهش مي يابد دولت بايد هزينه را بپردازد و هزينه اش 
بالا مي رود. بنابراين اگر قرار اس��ت پرداخت از جيب 
مردم را به 25 درصد كاهش دهيم بايد بيمه را تقويت 
كنيم. از طرفي 95 درصد منابع بيمه منوط به منابع 
دولتي است. پس بايد سهم منابع دولت افزايش يابد. 
نمي ش��ود با تعارف اين حوزه ها را اداره كرد. در عين 
حال بايد محدوديت هاي كش��ور را هم درك كنيم. 
بالاخره در شرايط مختلف حساسيت هايمان بيشتر 

از گذشته است و بايد آنها را درك كنيم.« وي با بيان 
اينكه درخواست مان اين است كه بودجه در بخش بيمه 
سلامت به صورت واقعي ديده ش��ود، افزود: »در اين 
صورت ما هم بايد به بهترين نحو اين حوزه را مديريت 
كنيم اما نمي توانيم خودمان خلق منابع داشته باشيم. 
البته رويكردها چ��ه در دولت چه در مجلس و چه در 
رسانه ها، رويكردهاي مثبتي است. در سال 9۷ بودجه 
پيشنهادي ما با بودجه اي كه سازمان برنامه و بودجه 
توانس��ت به ما دهد، تفاوت داش��ت. اميدواريم منابع 
كش��ور اجازه دهد تا بودجه اين سازمان واقعي شده و 
بتوانيم خدمات مان را بيش از قبل ادامه دهيم. در عين 
حال به اشتباه اجراي يك سري سياست هاي ما را هم 
به محدوديت  منابع وصل كردن��د. به عنوان مثال در 
حوزه بيمه رايگان اعلام كرديم كه افراد تحت پوشش 
اين بيمه بايد به بخ��ش دولتي مراجعه كنند؛ چراكه 
بيمه رايگان براي كساني اس��ت كه توانايي پرداخت 
تعرفه دولتي را ندارن��د. چنين فردي قطعا نمي تواند 
مابه التفاوت بخش دولتي و خصوصي را هم بپردازد. 
ضمن اينكه در بخش تخصصي دولتي هيچ نقصان و 

كاستي وجود ندارد.«
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رايزني آموزش و پرورش 
براي سهميه استخدام معلولان

وزي��ر آم��وزش و پرورش ب��ا بيان اينك��ه تكليف 
تعطيلات زمس��تاني فعلا براي امس��ال روش��ن 
نيست گفت: توزيع شير مدارس متاسفانه به دليل 
مش��كلات اعتباري همچنان در هال��ه اي از ابهام 
اس��ت ؛ منتظريم اعتبارات لازم ابلاغ شود. محمد 
بطحايي در حاشيه افتتاحيه نهمين دوره مجلس 
دانش آموزي درباره عدم رعايت سهميه استخدام 
معلولان در آموزش و پرورش گفت: »در مواردي كه 
تعداد متقاضي كمتر از سهميه اختصاص يافته بود 
نمي توانستيم اين استفاده را كنيم. يعني جاهايي 
را داشتيم كه تعداد متقاضيان كمتر از سهميه بوده 
اس��ت در اينگونه موارد نتوانستيم كاملا 3 درصد 
را اختصاص دهيم، اما در س��اير مواردي كه تعداد 
متقاضي به اندازه سهميه بوده از آن استفاده كرديم. 
البته در مواردي كه س��هميه باقي بماند در حال 
رايزني با سازمان امور استخدامي هستيم تا بتوانيم 

اين سهميه را براي سال هاي بعد ذخيره كنيم.
وي درباره تعطيلات زمس��تاني مدارس نيزگفت: 
براي امسال فعلا تكليف اين موضوع روشن نيست.
وزير آموزش و پرورش درباره توزيع شير مدارس 
نيز گفت: شير مدارس متاسفانه به دليل مشكلات 
اعتباري به اصطلاح شما خبرنگارها همچنان در 
هاله اي از ابهام اس��ت ؛ منتظري��م اعتبارات لازم 
ابلاغ شود. وي افزود: البته سازمان برنامه با پيش 
بيني هاي انجام شده اين وعده را داده است تا براي 
ش��ش ماهه دوم سال توزيع شير صورت گيرد ولو 

اينكه تعداد دفعات كمتر باشد.

 سند پيشگيري از مرگ
در جوانان تدوين مي شود

ريي��س اداره س��لامت نوجوانان و جوان��ان وزارت 
بهداشت گفت: بسته هاي خدمات سلامت روان در 
حوزه جوانان در بخش هاي غيرپزش��كي و پزشكي 
مانند افس��ردگي مورد بازنگري قرار گرفته اس��ت؛ 
از اين رو »س��ند راهبردي پيش��گيري از مرگ در 
جوانان« تدوين مي شود. گلايل اردلان افزود: »سند 
راهبردي پيش��گيري از مرگ در جوانان در مرحله 
پي��ش نويس ق��رار دارد و پ��س از تدوين و تصويب 
مي تواند در توانمندس��ازي جوانان ب��راي آگاهي و 
تقويت مهارت هاي زندگي بس��يار تاثيرگذار باشد. 
در بسته سلامت روان، 6 سوال مطرح شده است كه 
مشخص مي كند آيا جوانان در معرض آسيب زدن به 
خود يا ديگران هستند. در مورد خودكشي نيز بخش 
مجزايي در اين بسته وجود دارد كه مشخصات جوانان 
بررس��ي و ارايه مشاوره به فردي كه قصد خودكشي 
دارد، گنجانده ش��ده اس��ت. همچنين برنامه هاي 
آم��وزش مهارت هاي زندگي و ترويج ازدواج س��الم 
مي تواند جوانان را بسيار توانمند كند و در موفقيت 
آنها تاثيرگذار باشد؛ از اين رو اين مورد نيز مورد توجه 
قرار گرفته است.« او بيان كرد: “ بر اساس نتايج يك 
نيازسنجي در س��ال 1395 كه روي افراد 18 تا 29 
سال انجام ش��د، درصد زيادي از آنها براي فراگيري 
مهارت هاي اجتماعي، كنترل خشم و خودآگاهي و 
اطلاع از هويت فردي و همس��رگزيني ابراز آمادگي 
كردند و 200 هزار دانش��جو در كارگاه هاي مهارت 
آموزشي و رفتار اجتماعي در اين زمينه آموزش ديدند. 
اداره سلامت نوجوانان و جوانان وزارت بهداشت نيز 
از س��ال 95 اقدام به تربيت مربي در اين زمينه كرد 
تا با آموزش و اطلاع رس��اني به جوان��ان و نوجوانان، 
ارتباطات اجتماعي سالم توسعه يابد.« رييس اداره 
سلامت نوجوانان و جوانان وزارت بهداشت، تصريح 
كرد: در اين راستا بسته آموزشي پيشگيري از مرگ با 
حوادث ترافيكي و سوانح نيز تهيه و با همكاري نيروي 
انتظامي و نهادهاي بين بخشي در 16 دانشگاه اجرا 
شد. به گفته اردلان، در بحث ترويج ازدواج سالم نيز 
يك بسته آموزشي با همكاري مربيان، حوزه علميه، 
مركز تحقيقات مجلس ش��وراي اسلامي و اساتيد 
تهيه ش��د و ۷00 هزار جوان در اين زمينه آموزش 
ديدن��د. همچنين رويكرد وزارت بهداش��ت ترويج 
ازدواج س��الم در ميان جوانان است كه در اين رابطه 
آموزش معيارهاي همسرگزيني مناسب از برنامه هاي 

اين اداره است.

ورود مجلس به تهيه لايحه 
ممنوعيت شكار 

عضو كميسيون كش��اورزي مجلس از تلاش براي 
برگزاري نشس��تي با حض��ور مس��وولان و فعالان 
محيط زيست براي بررسي موضوع شكارفروشي خبر 
داد و گفت: اگر دولت لايحه ممنوعيت شكار را ندهد 

مجلس طرح تدوين مي كند.
علي ابراهيمي، افزود: »متاسفانه در حالي كه اغلب 
كارشناسان و فعالان محيط زيست شكار فروشي را 
تهديدي براي انقراض نسل حيات وحش مي دانند اما 
همچنان سازمان حفاظت محيط زيست نسبت به 
اين امر بي توجهي مي كند.شكار در كشور تفريحي و 
تفنني است و بايد از اين اقدام جلوگيري شود، محيط 
زيست بايد هر چه سريع تر در سياست هاي خود در 

زمينه صدور پروانه شكار تجديدنظر كند.«
او بيان كرد: »به صورت جدي نياز است دولت لايحه 
ممنوعيت ش��كار را به مجلس ارايه كند در غير اين 
صورت كميسيون كش��اورزي و فراكسيون محيط 
زيست نسبت به تدوين طرح اقدام خواهد كرد زيرا 
ش��كارگاه هاي كش��ور به هيچ وجه توان و ظرفيت 
صدور مجوز ش��كار را ندارند. دلايل محيط زيست 
براي شكارفروشي به هيچ وجه كارشناسي نيست، 
راه اندازي قرق هاي اختصاصي غيركارشناسي و به 
منزله اس��تفاده ابزاري از حيات وحش است؛ جاي 
بسي تعجب است كه محيط زيست نه تنها هيچ گونه 
تلاش��ي براي حفاظت از حيات وحش ندارد بلكه با 
اقدامات غيركارشناسي زمينه را براي انقراض نسل 
آنها فراهم مي كند. محيط زيس��ت بايد سريع تر در 
سياست هاي خود در زمينه صدور مجوز راه اندازي 
قرق هاي اختصاصي و شكارفروشي تجديدنظر كند.«

  روحاني: 
به نظر م�ن مديرهايي كه عوض كرديم اگر 
از مدير قبلي قوي تر نبوده مثل مدير قبلي 
بوده اس�ت. اين را نمي پذيرم. نمي خواهم 
بگويم ما اشكال و نقد نداريم. حتماً مشكل 
و نقد داريم و حتماً ممكن است جايي اشتباه 
كرده باش�يم اما مش�كل اصلي چيست؟ 
مشكل اصلي يكي فشار تحريم است، دوم 
فشار رواني است. اين دو تا وارد شده است 

و تاثيرگذار شده است

برش
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در پارلمان شهري پايتخت تصويب شد

كمك 10 ميليارد توماني شهرداري تهران براي برگزاري مراسم اربعين
گروه راه و شهرسازي| آزاده كاري|

جلسه روز گذشته ش��وراي شهرتهران دو مصوبه داشت و 
اعضاي شورا، لايحه مجوز انجام هزينه به شهرداري تهران 
براي مشاركت در مراسم اربعين حسيني را تصويب كردند. 
ع��اوه بر اين لايحه ش��هرداري در خصوص تعيين بهاي 
مبناي تعرفه صدور باربرگ در شهر تهران از ديگر مصوبات 

اين جلسه بود.
به گزارش تعادل شهرداري تهران طي سال هاي گذشته 
در برگزاري مراس��م روز اربعين مشاركت مي كند.اعضاي 
شوراي چهارم در آخرين روزهاي حضور خود در شورا كمك 
10 ميلياردتوماني شهرداري تهران براي برگزاري مراسم 
اربعين حس��يني  را تصويب كردند و حتي دو سال پيش 
قاليباف شخصا در كربا حضور يافت تا مراسم روز اربعين را 
مديريت كند. با اين وجود روز گذشته اعضاي شوراي شهر 
لايحه مجوز انجام هزينه به شهرداري تهران براي مشاركت 
در مراسم اربعين حسيني را  تصويب كردند.البته يك فوريت 
اين لايحه چهارم شهريور ماه تصويب شد و در سه كميسيون 
فرهنگي- اجتماعي، برنامه و بودجه و سامت و خدمات 
شهري مورد بررس��ي قرار گرفت . راي اين سه كميسيون 
اين بود كه لايحه مذكور در صحن مورد بررسي قرار نگيرد 
و شهردار تهران از بودجه در اختيار خود و از رديف بودجه 
حوادث غير قابل پيش بيني اين هزينه را انجام دهد.با اين 
وجود لايحه نه تنها در صحن بررسي شد بلكه تقريبا تمام 

وقت شورا را نيز به خود اختصاص داد. 
محمدجواد حق شناس در موافقت با لايحه شهرداري در 
خصوص هزينه اربعين گفت: بحث اربعين در سابقه شورا 
در قالب طرح بوده اس��ت. ش��ورا يك بار ۵ ميليارد و سال 
گذشته نيز 10 ميليارد تومان براي مراسم اربعين مصوب 
كرد و شهرداري نيز موظف به اجرا مي شد و هيچ وقت لايحه 
مطرح نمي شد.اكنون براي اولين بار شهرداري در راستاي 
شفاف سازي و پيشگيري از تخلفات لايحه داده است.اين كار 
شهردار و شهرداري قابل تقدير است. در گذشته بودجه اي 
به نام عطر سيب وجود داشته است كه سال قبل به خاطر 
مشكاتي كه در منابع وجود داش��ت در كميسيون آن را 
كاهش داديم، اما اميدواريم با تصويب اين لايحه، مديريت 

شهري بتواند به نحو احسنت به طرح اربعين كمك كند.
به گفته كارشناسان در شرايطي كه ش��هرداري ۵2 هزار 
ميليارد توم��ان يعني چيزي حدود 3 برابر بودجه س��ال 
جاري اش به سازمان ها و بانك ها بدهي دارد و سود ديركرد 
بده��ي بانك ها نيز هر م��اه به اين مبلغ اضافه مي ش��ود، 
پروژه هاي نيمه كاره بسياري به دليل نبود بودجه در سطح 
شهر رها شده و شهرداري در پرداخت حقوق كاركنانش با 
مشكل مواجه است، كمك به مراسم اربعين كه جزو وظايف 
شهرداري تعريف نشده فقط تحميل هزينه اضافي به شهر و 
شهروندان است. حسن رسولي نايب رييس كميسيون برنامه 
و بودجه شوراي شهر تهران از مخالفان اين لايحه بود. او با 
بيان اينكه برخي دوستان از من مي خواهند با لايحه مجوز 

انجام هزينه براي مراسم اربعين حسيني مخالفت نكنم، 
توضيح داد: به زعم اين دوس��تان مناسب نيست در سطح 
جامعه عنوان شود عضو ش��ورا براي هزينه كرد برگزاري 
مراسم اربعين توسط شهرداري مخالف است.قطعا براساس 
تشخيص و وظيفه ديني، اخاقي و سوگندي كه براي مردم 
ياد كرديم كه مدافع حقوق آنها باشيم و از بيت المال صيانت 
كنيم مخالف اين لايحه هستم.اين لايحه چهارم شهريور ماه 
سال جاري تقديم شورا شد. در قالب اين لايحه 10 ميليارد 
تومان به منظور تامين خدمات مطلوب، مناسب و فراهم 
كردن امكانات و تجهيزات ضروري، رفاهي، بهداشتي و كمك 
به ايجاد پايگاه هاي مورد نياز براي زائران ايراني عتبات عاليات 

در ايام اربعين حسيني تقاضا شده است.
رسولي ادامه داد: در بودجه سال جاري در دو رديف هزينه اي 
و سرمايه اي 67 ميليارد تومان در اختيار شهردار تهران قرار 
گرفته تا براساس تشخيص خود هزينه كند. همچنين در 
يك رديف بودجه سال جاري تحت عنوان كمك به اجراي 
برنامه هاي آييني، عاش��ورايي و اربعين حس��يني نيز دو 
ميليارد و 360 ميليون تومان به شهرداري اجازه پرداخت 
كمك داده شده است. به عبارتي در مجموع 69 ميليارد و 
360 ميليون تومان به صورت جاري و تملك دارايي  اختيار 
شهردار تهران گذاشته ش��ده تا در هر موضوعي از جمله 
برنامه اربعين به لحاظ مديريتي تشخيص دهد و هزينه كند. 
رسولي درباره پيشنهاد براي جذب كمك هاي مردمي براي 
تامين مالي و خدماتي مراس��م اربعين نيز گفت: خواهش 
مي كنم همكارانم با مردم در كف خيابان صحبت كنند. اينكه 
فراخوان داده ش��ود، خيرين براي كمك صف بكشند بايد 
بگويم كه طلبكاران و كساني كه مي خواهند خود را به آتش 
بكشند مقابل شهرداري صف خواهند كشيد. لذا از همكارانم 

مي خواهم آنچه باور مردم است را در اين لايحه ببينند.

  بي توجه�ي ب�ه مراس�م اربعي�ن حس�يني 
پذيرفتني  نيست

س��يد ابراهيم اميني نايب رييس ش��وراي شهر تهران از 
موافقان اجراي اين لايحه بود. او با بيان اينكه بي  توجهي 
مديريت شهري به مراسم مذهبي كه بيش از يك ميليون 
نفر از شهروندان تهراني در آن شركت مي كنند پذيرفتني 
نيست،  گفت: به ويژه اينكه نيازهايي در طول سفر براي 
شهروندان تهراني و ديگر هموطنان به وجود مي آيد كه 
در اين راستا ستاد اربعين در وزارت كشور تشكيل شده و 
برخي ازوظايف به شهرداري كان شهرها از جمله تهران 
واگذار ش��ده است. طبيعي است اين انتظار وجود داشته 
باشد حداقل مشكات در درون كربا و نجف برآورده شود.

البته در ديداري كه رياست شورا با مسوولان عراقي داشتند 
بخشي از نگراني مسوولان عراقي بزرگ جلوه دادن كمك ها 
بود كه به معناي عجز دولت عراق در خدمت رساني قلمداد 
نشود. اميني با تاكيد بر اينكه بخش كوچكي از فعاليت اين 
مراسم بزرگ به عهده شهرداري تهران است، افزود: بخش 

قابل توجهي از فعاليت هاي شهرداري تهران در داخل كشور 
و پايانه هاي مرزي است كه به زائران ايراني خدمت رساني 
در حوزه هاي نظافت، حمل و نقل كوتاه مس��ير، س��تاد 
گمشدگان و تسهيل ارتباطات شهروندان را با همكاري 

وزارت ارتباطات انجام خواهد داد.

  ارسال پيامك هاي تهديدآميز به اعضاي شورا
اما ش��هر بانو اماني نيز از مخالفان اي��ن طرح معتقد بود 
بودجه اي كه از محل عوارض شهر جمع مي شود بايد در 
همان محل هزينه ش��ود. او با بيان اينكه امروز باب شده 
اس��ت كه پيام هاي تهديدآميز ارسال مي كنند،  توضيح 
داد: پيام هايي همانند پيام هايي كه به نمايندگان مجلس 
براي تصويب FATF ارسال شده است، در رابطه با اربعين 
حسيني و نمايشگاه عطر سيب در شبكه هاي مختلف براي 

اعضاي شورا ارسال مي شود.
وي ادام��ه داد: يكي از بحث هايي كه بايد مورد توجه قرار 
گيرد اين است كه مگر شيوه امام حسين )ع( براي نهادينه 
كردن فرهنگ و نشر عاشورا كار مردم نبود؟ چرا اين كار را 
دولتي مي كنيد؟ مگر قبل از انقاب چراغ مساجد را مردم 
روشن نگه نمي داشتند؟ اين همبستگي و همكاري مردم 
در مناسبت هاي ديني و آييني جزيي از فرهنگ ماست. 
ما وظيفه داريم بودج��ه اي را كه از محل عوارض دريافت 

مي كنيم در همان شهر هزينه كنيم.
اين عضو شوراي ش��هر تهران تاكيد كرد: اختصاص اين 
بودجه در اختيار شهردار تهران است. سوال من اين است 
كه آيا ش��هردار از رديف هاي بودجه اي هر آنچه بخواهد 
هزينه كند را به ش��ورا مي آورد؟ خير در اختيار خودشان 
است و هزينه مي كنند. بنابراين يك بار براي هميشه بايد 
بازي هاي سياسي را كنار بگذاريم گويي يك بخش از جامعه 
مذهبي است و دلسوزي براي دين دارد و يك بخش ندارد 
و اين درست نيست. سه كميسيون تخصصي اين مساله 
را رد كرده اند. اگر ضرورت زيادي دارد كه حتما مبلغي را 
براي مراس��م اربعين در نظر بگيريم از بودجه سال آينده 
رديف بودجه اي تعيين شود. در نهايت اين لايحه با كسب 
11 راي موافق از بين 16 عضو حاضر در شورا تصويب شد.

  باربرهايي كه بار برگ نداشته باشند
 جريمه خواهند شد

به گ��زارش »تع��ادل« در اين جلس��ه همچنين لايحه 
شهرداري در خصوص تعيين بهاي مبناي تعرفه صدور 
باربرگ در شهر تهران با 1۵راي موافق به تصويب رسيد.
محس��ن پورس��يد آقايي معاون حمل ونق��ل و ترافيك 
شهرداري تهران، در اين باره توضيح داد: باربرهايي )وانت ، 
كاميون و كاميونت( كه فاقد باربرگ باشند از سوي پليس 

جريمه خواهند شد.بر اساس مصوبات بالادستي وزارت 
كشور بايد تمام بارهايي كه در شهر جابه جا مي شوند بر 
اساس بارنامه انجام ش��ود. بنابراين هر كسي كه باري را 
جابه جا مي كند بايد باربرگي به صورت الكترونيكي دريافت 
كند و چنانچه اتفاقي براي يك بار بيفتد مش��خص شود 
مسووليت آن با چه كسي است. هزينه صدور هر باربرگ به 

صورت الكترونيكي هزار تومان تعيين شده است.
معاون حمل ونقل و ترافيك شهرداري تهران تاكيد كرد: 
از اين پس هر كسي بخواهد باري را در تهران جابه جا كند 
بايد با مراجعه به سامانه barane.ir نسبت به دريافت 

باربرگ اقدام كند.
جلسه ديروز شورا بدون حاشيه نبود و هنگام راي گيري 
لايحه مجوز انجام هزينه به شهرداري تهران براي مشاركت 
در مراسم اربعين حسيني، سيستم راي گيري علي اعطا 
سخنگوي شورا روشن نش��د و او نتوانست در راي گيري 
شركت كند. اعتراض اعطا با بي توجهي اميني كه در غياب 
هاشمي رياست جلسه را بر عهده داشت مواجه شد و  او در 
اعتراض به اين موضوع صحن شورا را ترك كرد.همچنين 
شهربانو اماني نيز هنگام راي گيري از صحن شورا خارج شد. 
الهام فخاري نيز اندكي قبل از آن صحن شورا را ترك گفته 
بود. محسن هاشمي و احمد مسجد جامعي هم از غايبان 

اين جلسه بودند.

وزير راه و شهرسازي مطرح كرد
 »اف اي تي اف« و موقعيت استثنايي براي توسعه اقتصادي ايران

وزير راه و شهرسازي با اشاره به تبعات مثبت پيوستن ايران 
به گروه ويژه اقدام مالي درپولشويي، گفت: »اف اي تي اف« 
موقعيتي استثنايي براي افزايش تجارت و توسعه اقتصادي 

ايران با وجود تحريم هاي امريكا است.
به گزارش ايرنا، عب��اس آخوندي در حاش��يه بازديد از 
پروژه حرم تا حرم و محور گرمس��ار - فيروزكوه در جمع 
خبرنگاران افزود: اكنون كشور در شرايط بسيار سخت 
اقتصادي قرار دارد و كارشكني هاي امريكا و بي تدبيري 
بعضي از جريان هاي سياسي در داخل كشور، كار را براي 
دولت دش��وار كرده اس��ت. او يادآورش��د: اميدواريم با 
برنامه ريزي هاي هدفمند از اين شرايط بسيار سخت 
عبور كنيم و وزارت ام��ور خارجه ايران به خوبي براي 
انزواي ايالات متحده در جهان در تاش است. آخوندي 

اضافه كرد: رويكرد يكجانب��ه گرايي امريكا با افزايش 
همكاري كش��ورهاي جهان با ايران رو به افول است و 
اكنون اتحاديه اروپا همكاري بسيار خوبي با كشورمان 
دارد. وزير راه و شهرسازي تصريح كرد: انزواي امريكا يك 
فرصت تاريخي اس��ت و بسياري از كشورهاي قدرتمند 
جهان و اتحاديه اروپا رويكردهاي خصمانه ترامپ عليه 
ملت اي��ران را محكوم مي كنند. آخون��دي گفت: بايد از 
ظرفيت »اف اي تي اف« براي توسعه تجارت بهره ببريم 
و نپيوستن ايران به اين معاهده بين المللي خود تحريمي 
اس��ت.  او اف��زود: نمايندگان مردم در مجلس ش��وراي 
اسامي به پيوستن ايران به »اف اي تي اف« راي مثبت 
دادند و تصويب نهايي اين طرح به انزواي روز افزون امريكا 

كمك مي كند.

   پيشنهاد به كاميون داران  
براي تامين لاستيك

وزير راه و شهرس��ازي در بخش ديگري از اظهاراتش به 
مشكات كاميون داران اشاره كرد و گفت: اگر تعاوني هاي 
كاميون داران اقدام به واردات لاس��تيك كنند، دولت ارز 

لازم را در اختيارشان قرار مي دهد.
آخوندي اظهار كرد: در حال حاضر هماهنگي بسيار خوبي 
بين اتحاديه ها و تعاوني هاي كاميون داران و وزارتخانه هاي 
صمت و راه و شهرس��ازي به وجود آمده و در تاشيم كه 

مشكات اين قشر را به تدريج حل كنيم.
او در پاس��خ به پرسش��ي در خصوص تامين لاستيك 
و ديگر لوازم يدك��ي مورد نياز كامي��ون داران گفت: 
پيگيري اين مهم با ساير دستگاه ها است اما با اين همه 

وزارت راه و شهرسازي هم پيگير حل اين مشكل بوده 
تا اين مشكل حل شود. اين عضو كابينه از حل مشكل 
لاستيك كاميون داران خبر داد و اضافه كرد: بخشي از 
نياز كاميون داران به اين لوازم از طريق واردات جديد، 
بخشي از طريق كالاهاي متروكه و بخشي هم از طريق 
صنايع توليدي داخلي تامين ش��ده اس��ت.  به گفته 
آخوندي، خوشبختانه پروژه آزادراه حرم تا حرم روند 
خوبي را طي كرده و قطعه دوم آن در محور گرمسار-

سمنان با پيشرفت 76 درصدي يك ركورد در احداث 
آزادراه ها محسوب مي شود. او با بيان اينكه با احداث اين 
قطعه، محور قم-گرمسار و گرمسار - سمنان يكپارچه 
مي ش��ود، افزود: تاش پيمانكار و وزارت راه بر اين است 
كه اين محور هرچه سريع تر به سمنان برسد، ضمن اينكه 

اين پروژه از يك كارگاه بسيار زنده و فعال بهره مند است و 
پيشرفت كار بسيار رضايت بخش است.

وزي��ر راه و شهرس��ازي همچنين ب��ه پروژه هاي جديد 
شهرسازي اشاره كرد و افزود: تعريف شهر جديد ايوان كي 
ديگر موضوعي است كه در دستور وزارت راه و شهرسازي 
وجود دارد ما خوشبختانه شاهد تنظيم اساسنامه اين امر 
در هفته گذشته بوده ايم كه در كميسيون اجتماعي دولت 

هم به تصويب رسيد.
آخوندي اظهاركرد: اميدواريم اين طرح در صحن دولت 
هم مصوب شود چراكه اين شهر مي تواند سرريز جمعيت 
تهران را در خود جاي دهد و از سوي ديگر صنعت و اشتغال 
خوبي در ايوان كي وجود دارد و اين منطقه در صورت رونق 

قطعا شهر خوابگاهي نخواهد بود.

دبير انجمن شركت هاي هواپيمايي بيان كرد

چالش ايرلاين ها  دردو مديريتي شدن فرودگاه نجف
سال گذشته فرودگاه نجف با تصميم گيري هايي دررابطه 
با رش��د نرخ خدمات فرودگاهي و افزايش قيمت هر ليتر 
س��وخت هواپيما )از 98س��نت به يك دلار و 24سنت( 
مشكات بسياري را براي ايرلاين هاي ايراني ايجاد كرد، اين 
مشكات موجب شد كه شركت هاي هواپيمايي كشورمان 
چندين بار طي س��ال گذش��ته، همكاري با اين فرودگاه 
خصوصي را متوقف كنن��د و دوباره با انجام مذاكراتي بين 
سازمان هواپيمايي عراق و سازمان هواپيمايي ايران، پروازها 

به نجف از سر گرفته شد.
به نظر مي رس��د كه كش��مكش ميان ف��رودگاه نجف و 
ايرلاين ه��اي ايراني تمامي ندارد و در س��ال جاري بحث 
دومديريتي شدن اين فرودگاه مشكاتي را براي شركت هاي 
هواپيمايي ايراني ايجاد كرده است، دبير انجمن شركت هاي 
هواپيمايي با اشاره به مشكات فرودگاه نجف اشاره كرد و 
گفت: يكي از اين مشكات دو مديريتي بودن فرودگاه نجف 
است. مقصود اسعدي ساماني در گفت وگو با فارس، با بيان 
اينكه  مشكات فرودگاه نجف هنوز به قوت خود باقي است، 
افزود: ش��ركت هاي هواپيمايي حدود 16 ميليون دلار به 

فرودگاه نجف بدهكار هستند.
او ادامه داد: از سوي ديگر افزايش نرخ تعرفه هاي خدمات 
نشست و برخاس��ت و خدمات فرودگاهي از اول اكتبر در 

فرودگاه نجف اعمال شده است.
اسعدي ساماني اضافه كرد: فرودگاه نجف دچار مشكات 
مديريتي شده اس��ت  و اختافاتي بين مسوولان فرودگاه 
نجف وجود دارد، يك رييس از سوي استانداري نجف براي 
فرودگاه نجف و يك رييس هم از سوي سازمان هواپيمايي 
عراق براي فرودگاه نجف تعيين شده است و هر كدام از اينها 

ادعاهاي خاص خود را دارن��د و درگيري  مديريتي در اين 
فرودگاه وجود دارد.  دبير انجمن شركت هاي هواپيمايي 
اظهار كرد: به هر حال انجمن ش��ركت هاي هواپيمايي در 
حال هماهنگي با ايرلاين هاست تا پروازهاي نجف در ايام 
اربعين تا اندازه اي خوب انجام شود، البته احتمالًا جلسه اي 
با مسوولان سازمان هواپيمايي كشور عراق درباره پروازهاي 
اربعين خواهيم داشت كه در اين باره در حال رايزني هستيم.
او درباره آماده سازي ناوگان هوايي براي پروازهاي اربعين، 
نظارت بر عملكرد شركت هاي هواپيمايي و نظارت بر نرخ  
در اين ايام پرتقاضا، اظهاركرد: پروازهاي خارجي مشمول 
قيمت گذاري نيست، اما در راستاي جلوگيري از ايجاد بازار 

سياه به دليل افزايش تقاضاي سفر به عتبات در ايام اربعين 
و در راستاي جلوگيري از افزايش نرخ ها، امسال سقف نرخ 

تعيين شد. 
اسعدي ساماني اضافه كرد: بر اين اساس قيمت بليت پرواز  
تهران - نجف - تهران و ساير شهرستان ها 2.2 ميليون تومان، 
پرواز مشهد - نجف - مش��هد 2.8 ميليون تومان و مسير 
يك طرفه تهران - نجف و ساير شهرستان ها به نجف، 1.1 
ميليون تومان و مشهد - نجف 1.4 ميليون تومان تعيين شد. 
دبير انجمن شركت هاي هواپيمايي اظهار كرد: شركت هاي 
هواپيمايي پروازهاي اربعين را با نرخ تعيين ش��ده انجام 
خواهند داد و اين نرخ ش��امل همه عوارض  مربوطه است؛ 

نرخ هاي مذكور با ارز سامانه نيما محاسبه شده است، اين در 
حالي است كه هنوز شركت هاي هواپيمايي در حوزه دريافت 
ارز سامانه نيما، مش��كات زيادي دارند. او بيان كرد : طي 
هماهنگي با شركت هاي هواپيمايي، مقرر شد، ايرلاين ها 
دفاتر فروش بليت پروازهاي خود را براي ايام اربعين مشخص 

كنند كه اين موضوع انجام شد.

    صدور مجوز 330 پرواز فوق العاده عتبات
اس��عدي س��اماني با بيان اينكه فروش بلي��ت پروازهاي 
برنامه اي اربعين در حال انجام است، گفت: تاكنون حدود 
330 درخواست برقراري پرواز فوق العاده عتبات، از سوي 
شركت هاي هواپيمايي به س��ازمان هواپيمايي كشوري 
ارسال شده است؛ س��ازمان هواپيمايي هم درخواست ها 
را تأييد كرده اس��ت و ش��ركت هاي هواپيماي��ي در حال 
هماهنگي با فرودگاه هاي نجف و بغداد هستند. دبير انجمن 
ش��ركت هاي هواپيمايي افزود: معمولًا در هفته 91 پرواز 
برنامه اي به فرودگاه هاي نجف و بغداد توسط شركت هاي 
هواپيمايي انجام مي ش��ود، اما در اي��ام اربعين با توجه به 
افزايش تقاضا حدود 330 پرواز فوق العاده درخواست شده 
اس��ت. او با بيان اينكه تاكنون پنج  ش��ركت هواپيمايي  
مجوز انجام پروازهاي اربعين را دريافت كرده اند، گفت: 
اين ش��ركت ها كه مجوز پروازهاي برنامه اي به نجف و 
بغداد را دارند،  شامل ماهان، ايران اير، قشم اير، كيش اير 
و تابان اس��ت كه پروازهاي اربعين را از 2 آبان ماه تا 12 
آبان ماه انجام مي دهند. اس��عدي ساماني با بيان اينكه 
ظرفيت پروازهاي اربعين محدود اس��ت، گفت: امسال 
به دليل محدوديت ه��اي ارزي و ديگر محدوديت هايي 

كه دامنگير ش��ركت هاي هواپيمايي شده است، نظير 
محدوديت هواپيما  و نوع برخورد در فرودگاه هاي نجف و 
بغداد، تعداد شركت هاي هواپيمايي كه پروازهاي اربعين 

را انجام مي دهند، نسبت به گذشته كمتر شده است. 
او افزود: در اين راستا تعداد صندلي هواپيما براي سفرهاي 
اربعين نسبت به سال   قبل كمتر شده است و شركت هاي 
هواپيماي��ي با توجه ب��ه محدوديت ه��ا، نمي توانند همه 
تقاضاي موجود را پاسخگو باشند. دبير انجمن شركت هاي 
هواپيمايي تأكيد كرد: تاش مي ش��ود، ظرفيت هايي كه 
از سوي شركت هاي هواپيمايي ايجاد شده است، با همان 
نرخ هاي مصوب به زائران حسيني ارايه شود. اسعدي ساماني 
با بيان اينكه  ش��ركت هاي هواپيمايي هم خود در اين ايام 
نظارت و كنترل نرخ ها را هم انجام مي دهند، افزود: با دفاتر و 
آژانس هاي فروش بليت هواپيما كه براي فروش پروازهاي 
اربعين معرفي شده اند، هماهنگي مي شود تا اقدامات لازم 
براي فروش بليت انجام شود، تا بليت به دست مصرف كننده 
نهايي برسد. او با بيان اينكه در حال حاضر بليت پروازهاي 
اربعين توس��ط ش��ركت هاي هواپيمايي در حال فروش 
است، گفت: سال گذشته در پروازهاي اربعين حدود 110 
هزار نفر مسافر با هواپيماها جابه جا شد كه امسال با توجه 
به روند موجود اميدواريم تا همين اندازه بتوانيم، مس��افر 

جابه جا كنيم.
دبير انجمن شركت هاي هواپيمايي با بيان اينكه پروازهاي 
برنام��ه اي نجف و بغداد طبق برنامه در حال انجام اس��ت، 
گفت: پس از صدور مجوز پروازهاي فوق العاده شركت هاي 
هواپيمايي به تدريج فروش بلي��ت پروازهاي فوق العاده را 

انجام مي دهند.
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آغاز فروش بليت قطارهاي 
اربعين از امروز

مديرعامل شركت حمل و نقل ريلي رجا اعام كرد: 
از س��اعت 10 صبح امروز )دوش��نبه( فروش بليت 
قطاره��اي اربعين آغاز مي ش��ود. محمد رجبي در 
گفت وگو با ايسنا، اعام كرد: قيمت بليت اين قطارها 
بسته به شرايطشان و خدمتي كه به مسافران ارايه 
مي كنند از حدود 70 هزار تومان تا 10۵ هزار تومان 
در نظر گرفته مي شود. به گفته  او، اتوبوس هايي كه 
از ايس��تگاه كرمانش��اه تا مهران و بالعكس فعاليت 
مي كنند، با قيمت 10۵ هزار تومان مسافرن را جابه جا 
مي كنند. مديرعامل ش��ركت رجا اف��زود: در كنار 
جابه جايي هاي داخلي مسافران مي توانند با خريد 
بليت تركيبي از مرز مهران تا نجف و سپس از كربا 
به مهران با پرداخت ۵60 هزار تومان حركت كنند. او 
اظهار كرد: طبق برنامه ريزي صورت گرفته قطارهاي 
اين شركت از 27 مهر تا 13 آبان، مسافران اربعين را 
جابه جا مي كنند. مديرعامل رجا ادامه داد: براي مسير 
تهران –كرمانشاه 134 رام قطار در نظر گرفته شده كه 
مسافران را در طول اين مدت به مقصد مرزهاي زميني 
كشور جابه جا خواهند كرد. رجبي  گفت: با هماهنگي 
صورت گرفته اتوبوس هايي مسافران را از كرمانشاه به 

سمت مرز مهران خواهند برد.

 ممنوعيت صدور پروانه
 تا ۵ سال صحت ندارد

رييس كميسيون معماري و شهرسازي شوراي شهر 
تهران گفت: شورا و شهرداري اختيار اينكه محدوديتي 

براي صدور پروانه ساخت ايجاد كنند، ندارند.
به گزارش تعادل، محمد سالاري در حاشيه جلسه 
علني روز يكشنبه شوراي شهر در جمع خبرنگاران 
با اشاره به اخباري كه در فضاي مجازي در خصوص 
توقف صدور پروانه ساختماني تا پنج سال آينده منتشر 
شده، گفت: بررسي ها نش��ان مي دهد هيچ كدام از 
اعضاي شورا در خصوص توقف پروانه مطلبي را مطرح 
نكرده اند؛ اين موضوع در نشستي مطرح شده كه در آن 
جلسه نيز اعام شده با توجه به صدور پروانه هاي قابل 
توجه و بارگذاري هاي زيادتر از ظرفيت، طرح تفصيلي 

تا حدي اشباع شده است.
وي افزود: شوراي شهر و شهرداري اختيار اتخاذ چنين 

تصميماتي را ندارند.

 صدور 400 مجوز پرواز
براي ايام اربعين 

معاون بهره برداري شركت شهر فرودگاهي امام )ره( با 
بيان اينكه ۵0 هزار زائر اربعين حسيني از اين فرودگاه 
عازم عراق مي شوند، گفت: تاكنون 400 مجوز پرواز 
براي انتقال زائران ايراني صادر شده است. به گزارش 
روابط عمومي شركت ش��هر فرودگاه امام خميني 
)ره(، علي رستمي افزود: براي سهولت بيشتر در اعزام 
و پذيرش زائران اربعين، يكي از س��الن هاي بخش 
شرقي ترمينال شماره يك مس��افري فرودگاه امام 
)ره( به پروازهاي نجف و بغداد اختصاص يافته است. 
رستمي با اش��اره به آغاز عمليات پروازهاي اربعين 
حس��يني از 27 مهرماه در فرودگاه بين المللي امام 
)ره( بيان كرد: هفت شركت هواپيمايي، اعزام زائران 
به عتبات عاليات را برعهده خواهند داشت كه از اين 
تعداد 7۵ درصد زئران ايراني با شركت هاي ايراني و 
2۵ درصد ديگر توسط شركت »العراقيه« زائران را به 
نجف و بغداد منتقل خواهند كرد. او ادامه داد: به زئران 
اربعين حسيني توصيه مي شود كه پيش از حضور در 
فرودگاه با مراجعه به سايت هاي مربوطه از وضعيت 
ممنوع الخروجي خود استعام گرفته و با پرداخت 
فيش عوارض خروج از كشور به مبلغ 37 هزار و ۵00 
تومان در همه شعب بانك ملي ايران، نسبت به تسهيل 

روند اعزام و پذيرش خود همكاري كنند.

پيش بيني باران در اكثر 
مناطق كشور

سازمان هواشناس��ي با پيش بيني بارش باران طي 
امروز و فردا )سه شنبه( در اكثر مناطق كشور اعام 
كرد: براي تهران آسمان نيمه ابري خواهيم داشت 
و در برخي س��اعات امروز رگبار، رع��د و برق و وزش 
باد پيش بيني ش��ده است. به گزارش تسنيم؛ فريبا 
گودرزي، كارشناس سازمان هواشناسي اظهار كرد: 
امروز )دوشنبه( در بخش هايي از جنوب غرب و شرق 
كشور بارش ها ادامه خواهد داشت و همچنين براي 
استان هاي س��واحل درياي خزر و خراسان شمالي 
بارش باران پيش بيني شده است. او ادامه داد: براي 
سه شنبه در غرب، شمال غرب، مركز، جنوب، جنوب 
شرقي در استان هايي مانند فارس، هرمزگان، كرمان، 
خراسان شمالي و س��واحل درياي خزر بارش باران 

خواهيم داشت.

ارايه طرح  هوشمندسازي 
كيوسك هاي شهر به شورا

مديرعامل شركت ساماندهي صنايع و مشاغل شهر 
تهران گفت: هوش��مند كردن كيوسك هاي سطح 
شهر، خاص و نياز شهروندان است به همين منظور 
درصدديم تا نسبت به بهسازي كيوسك هاي شهر 
تهران اقدام كني��م. به گزارش ف��ارس، حميدرضا 
تحصيلي در نشست مشترك با رييس كميسيون 
حمل و نقل و ترافيك شوراي اسامي شهر تهران كه 
در خصوص ارايه لايحه هوشمندسازي كيوسك ها 
برگزار شد، گفت: در اين جلسه ضمن آشنايي با مسائل 
مهم شهر، در خصوص ساماندهي كيوسك هاي شهر 
مباحثي مطرح شد.در اين راستا مقرر شد تا لايحه 
هوشمندسازي كيوسك هاي شهر به سرعت تهيه 
و جهت تصويب به شوراي شهر ارايه شود تا وضعيت 
كيوسك ها مطابق با اس��تاندارد جهاني ساماندهي 
شود. كيوسك هاي شهر از لحاظ سازه بايد استاندارد 
باشد ودر راستاي رفع نياز شهروندان اين كيوسك ها 
به اينترنت رايگان، واي فاي و مانيتور و ساير امكانات 

مجهز خواهد شد.



صنعت،معدن و تجارت14اخبار

معاون اول رييس جمهور در مراسم روز جهاني استاندارد خبر داد 

نايب رييس اتاق ايران و عمان خبر داداعضاي هيات نمايندگان اتاق ايران مطرح كردند

جذب  مشتريان  جديد  نفتي 

معافيت مالياتي صادرات به عمان انتقاد از ممنوعيت صادراتي بدون مشورت با بخش خصوصي

تعادل|
22 مهرماه؛ مراس��م روز جهاني اس��تاندارد با ش��عار 
»اس��تانداردهاي بي��ن المللي و چهارمي��ن انقلاب 
صنعتي« در حالي برگزار شد كه بالاترين مقام وزارت 
صنعت، غايب بود. اما معاون اول رييس جمهور كه در 
اين مراسم حضور يافته بود، ضمن تشريح مسائل روز 
اقتصادي، برافزايش سطح رضايت مندي مردم و اميد 
به آينده تاكيد و عنوان كرد: همه كساني كه حرفشان 
در جامعه اعتبار دارد، لازم اس��ت ك��ه در اين بخش 
تلاش كنند. البته اسحاق جهانگيري هم حامل يك 
خبر خوش نفتي ب��ود وهم گله مند. بنابه اظهارات او، 
تحريم ها شرايط غيرعادي را بر اقتصاد ايران تحميل 
ك��رده و هدف امريكايي ها از اعم��ال اين تحريم ها به 
صفر رساندن فروش نفت ايران است؛ بطوريكه حتي 
برخي از كشورها اگر چه هنوز به 13 آبان و دور جديد 
تحريم ها فرا نرس��يده، برداشت نفت را صفر كرده اند. 
با وجود چنين وضعيتي، ت��لاش براي افزايش منبع 
درآمدي به وس��يله دور زدن تحريم ها در دستور كار 
قرار گرفته است. به طوري كه بنابه گفته جهانگيري، 
ايران شركا ومش��تريان جديدي يافته و در مذاكراتي 
كه با شركاي سنتي داش��ته به راهكارهاي جديدي 
براي فروش نفت دس��ت پيدا كرده اس��ت. از آن سو، 
حتي كش��ورهايي كه خريد نفت از اي��ران را به دليل 
تحريم ها صفر كرده اند، ناگزير هستند، راه هايي پيدا 
كنند كه غيرمستقيم نفت را از ايران خريداري كنند. 
همي��ن موفقيت نفتي ايران كافي ب��ود تا معاون اول 
رييس جمهور دولت امريكا را خطاب قرار دهد وبگويد 
كه تحريم ه��ا را با خلق روش هاي جديد مي توان دور 
زد و كشورهايي چون »آل سعود« نمي تواند جايگزين 
نفت ايران يا مانع افزايش قيمت جهاني نفت ش��وند. 
اما جهانگيري در محور ديگري از س��خنانش از روند 
بازگرداندن ارزصادراتي گله داشت. او گفت كه انتظار 
دولت از صادركنندگان خصوصي، شبه دولتي و دولتي 
اين اس��ت كه ارزحاصل از صادرات خود را سريع تر و 
بيشتر بياورند. از آ ن سو، متولي سازمان ملي استاندارد 
هم ب��ا بيان اينكه نق��ش اس��تانداردها در بنگاه هاي 
كوچك و متوسط، مانعي در برابر جنگ هاي تجاري 
است از تدوين اس��تاندارد مديريت ضد رشوه و فساد 

اداري در جوامع صنعتي خبر داد. 

 در غياب وزير صنعت، جهانگيري چه گفت؟
هر س��ال در 22 مهر )براب��ر با 1۴ اكتب��ر(، اعضاي 
سازمان هاي ISO، IEC و ITU روز جهاني استاندارد 
را گرام��ي مي دارند و در همين رابطه، روز گذش��ته 
مراسم روز جهاني استاندارد با شعار »استانداردهاي 
بي��ن المللي و چهارمين انق��لاب صنعتي« با حضور 
برخي مس��وولان دولت، نمايندگان مجلس شوراي 
اسلامي و نيز جمعي از واحدهاي نمونه صنعتي كشور، 
در سالن اجلاس سران برگزار شد و از 1۸ واحد نمونه 
توليدي تقدير به عمل آمد. در اين مراس��م اما غيبت 
محمد شريعتمداري به عنوان سكاندار وزارت صنعت، 
با وجود حض��ور دو معاون رييس جمهور )اس��حاق 
جهانگيري و علي اصغر مونس��ان(، بسيار قابل تامل 
بود. وزير صنعت البته در مراسم افتتاحيه نمايشگاه 
صنعت نيز حضور نيافت كه اين موضوع نشان مي دهد 
ابهامات ماندگاري شريعتمداري در وزارت صنعت و 
موضوع استيضاح او عاملي شده تا وزير ترجيح دهد 

در اين مراسم ها حضور پيدا نكند.
معاون اول رييس جمهور اما در آيين برگزاري مراسم 
روز جهاني استاندارد، در جمع صنعتگران و مسوولان 
دولت و نمايندگان مجلس شوراي اسلامي، سخنراني 
خود را با س��ه محور »وضعيت اقتصاد كش��ور با وضع 
تحريم ها«، »شيوه جديد فروش نفت«، »بازگشت ارز 
حاصل از صادرات و لزوم افزايش سطح كيفيت و رفاه 
زندگي مردم« آغاز كرد. اسحاق جهانگيري، در محور 

نخست سخنان خود به تشريح شرايط اقتصادي كشور 
در مواجهه ب��ا وضع تحريم ها و موضوع فروش نفت به 
مش��تريان جديد پرداخت. او گفت: تحريم ها شرايط 
غيرعادي در كشور تحميل كرده و به تعبير امريكايي ها، 
جنگي اقتصادي عليه كشور ايران آغاز شده است. اين 
شرايط غيرعادي مي طلبد كه سياست هايي متناسب 
با ش��رايط جنگ اقتصادي تدوين شود. در اين جنگ 
تحميلي اقتصادي هدف اين است كه منابع درآمدي 
ايران كاهش يابد و ام��كان جابه جايي منابع درآمدي 
ايران كم ش��ده يا از بين برود. ب��ه اين طريق در تلاش 
هستند تا امكان واردات محصولات مورد نياز كشور را 
با مشكل مواجه كنند تا مردم تحت فشار قرار گرفته و 
عليه حاكميت اعتراض كنند. معاون اول رييس جمهور 
ادامه داد: اما هدف ما اين است كه تلاش كنيم تا منابع 
درآمدي خودمان را افزايش دهيم، و اين در حالي است 
كه اصلي ترين منبع ما نفت است و بعد هم منابع طبيعي. 
او تصريح ك��رد: امريكايي ها ادع��ا مي كنند صادرات 
نفت اي��ران را به صفر خواهند رس��اند. حتي برخي از 
كشورها اگر چه هنوز به 13 آبان و دور جديد تحريم ها 
نرسيده ايم، واردات نفت از ايران را به صفر رسانده اند. 
با وجود اين اقدام، ما توانس��ته ايم براي نفت مشتريان 
جديدي پيدا كنيم و علاوه بر اين، با شركاي سنتي نيز 
صحبت كرده ايم و به راهكارهاي جديد دست يافته ايم.

 به گفته جهانگيري، نفت محصولي استراتژيك است 
و حتي كش��ورهايي كه خريد نفت از ايران را به دليل 
تحريم ها صفر كرده اند، ناگزير خواهند بود راهي پيدا 
كنند تا غيرمس��تقيم نفت را از ايران خريداري كنند. 
معاون اول رييس جمهور در ادامه افزود: از جمله اتفاقاتي 
كه امريكا نمي خواس��ت رخ بده��د و رخ داد، افزايش 
قيمت نفت بود، رييس جمهور امريكا فكر مي كند نفت 
كشورهايي مثل سعودي و ... مي تواند جايگزين نفت 
ايران باشد، اما در حالي كه هنوز به موعد تحريم هاي 
13 آبان نرسيده ايم قيمت نفت ايران به بالاي ۸0 دلار 
در هر بشكه رسيده است؛ اين اتفاق بدان معناست كه 
اگر ما امروز نصف مقدار نفتي را كه قبلا مي فروختيم 
بفروش��يم، ميزان درآمد حاصل از ص��ادرات نفت در 

گذشته را به دست مي آوريم. 
اسحاق جهانگيري در محور دوم سخنان خود از روند 
بازگشت ارز توسط صادركنندگان دولتي، خصوصي 
و ش��به دولتي اظهار گلايه كرد. او با اش��اره به تامين 

منابع كش��ور از طريق ص��ادرات غيرنفتي خطاب به 
توليدكنندگان و صادركنن��دگان، گفت: در مقطعي 
شما از كش��ور مطالبات داريد و مسوولان موظفند تا 
به مطالبات شما پاسخ دهند، اما زماني مردم و كشور 
از ش��ما مطالبه دارند و الان در چني��ن مقطعي قرار 
داري��م. بخش خصوصي در اين مقط��ع بايد بداند كه 
چطور مي تواند ص��ادرات را افزايش دهد و منابع ارزي 
حاصل از صادرات را در اختيار چرخه اقتصادي كشور 
قرار دهد تا از اين شرايط سربلند بيرون بياييم. ما بايد 
منابع غيرنفتي را افزايش دهيم و صادرات غيرنفتي را 

هم افزايش دهيم. 
مع��اون اول رييس جمهور ب��ا بيان اينك��ه ما تعيين 
مي كنيم كه دوران تحريم كوتاه يا بلند باش��د، گفت: 
راه حل اين اس��ت ك��ه مردم و فع��الان اقتصادي پاي 
كار بيايند و ثب��ات و آرامش را به اقتصاد برگردانند و با 
شايعات و جوسازي هاي عليه منافع ملت ايران، مقابله 
كنند. جهانگيري در خصوص ممنوعيت واردات برخي 
كالا ها در مواجهه با تحريم ها نيز گفت: اين يك فرصت 
طلايي براي توليدكنندگان به وجود آورده اس��ت و با 
ممنوعي��ت برخي از كالاهاي واردات��ي مردم گرايش 
بيش��تري به مصرف كالاهاي ايراني پيدا مي كنند. او 
افزود: اما توليدكنندگان هم بايد بدانند قيمت ها را نبايد 
غيرطبيعي بالا ببرند يا كيفيت كالاهاي توليد داخل را 

كاهش بدهند.
 ب��ه گفت��ه او، در دوران تحريم س��ازمان هاي ما بايد 
متناس��ب با تحريم چابك ش��وند و يك��ي از اتفاقاتي 
كه بايد در دوران تحريم بيفتد اين اس��ت كه آنجا كه 
بروكراسي مانع ايجاد مي كند بايد آن موانع كنار رود. 
معاون اول رييس جمهور با اشاره به جلسه اخير سران 
قوا با مقام معظم رهبري بيان كرد: مقام معظم رهبري 
در آن جلسه گفتند قوانيني كه مانع هستند در جلسه 
شوراي عالي سه قوه شناسايي و در صورت لزوم حذف 
شود. جهانگيري اظهار كرد: بنابراين دست اندركاران 
و فع��الان بخش خصوص��ي و اقتص��ادي بايد قوانين 
مزاحم را به ما اعلام كنند تا با شناسايي آنها اين موانع 

برطرف شود.
معاون اول رييس جمهور در محور سوم سخنان خود، 
توجه به مقوله اس��تاندارد را فرصتي براي بهتر كردن 
زندگي مردم دانست. اسحاق جهانگيري، روز جهاني 
استاندارد را فرصتي مناسبي براي سياست گذاران امر 

استاندارد و بخش هاي فعال در توليد كشور دانست تا 
براي رسيدن به معيارهاي افزايش سطح كيفيت كالا، 
كنار هم نشسته و به نقد و بررسي پردازند. او همچنين 
با اشاره به انقلاب چهارم صنعتي، گفت: تقريبا تمام ابعاد 
اقتصاد و صنعت تحت تاثير تكنولوژي هاي جديد قرار 
گرفته، بنابراين لازم است استانداردهاي متناسب با اين 
شرايط ايجاد كنيم. جهانگيري ادامه داد: براي داشتن 
واحد توليدي موفق باي��د فناوري هاي روز به خدمت 
گرفته شود؛ وقتي به اس��تانداردها توجه شود، هزينه 
توليد كاهش مي يابد و كاهش هزينه هاي توليد منجر 
به افزايش صادرات مي شود. حتي زماني كه قرار است 
كالايي به مقصدي صادر شود، در نخستين مرحله به 
حداقل اس��تانداردهاي به كارگرفته شده در آن توجه 
مي كنند. معاون اول رييس جمهور در بخش ديگري 
از سخنان خود گفت: ما با بسياري از كشورهاي شرق 
آسيا و امريكاي لاتين توسعه را هم زمان شروع كرديم، 
اما چه شد كه آنها مسير توسعه را با سرعت طي كردند 
و ما به مقصد توسعه نرسيديم؟ تمام بررسي ها نشان 
مي دهد كه بخش خصوصي ايران توانمند است و ضعف 
اصلي در سياست گذاري هاي علمي، عالمانه و دقيق و 
نيز مساله عدم استمرار سياست ها بوده است. در واقع، 
گاهي سياست ها خوب انتخاب شده، اما با تغيير يك 

دولت و مدير سياست ها نيز عوض شده است. 

 استانداردسازي در برابر جنگ هاي تجاري
از سوي ديگر، رييس سازمان ملي استاندارد نيز كه در 
مراسم روز جهاني استاندارد سخن مي گفت، گريزي به 
وضعيت فعلي استانداردها در دنيا زد و ضمن تشريح 
وضعيت اجرا و تدوين اس��تانداردها در ايران، بر توجه 
هر چه بيشتر نسبت به مقوله اس��تاندارد تاكيد كرد. 
نيره پيروزبخت گفت: امس��ال نقش اس��تانداردها در 
بنگاه هاي كوچك و متوس��ط به عنوان مانعي در برابر 
جنگ هاي تجاري، فناوري ها، نوآوري و استانداردهاي 
بي��ن المللي در نظر گرفته ش��ده ك��ه حاكي از نقش 
حمايت كننده از اهداف توس��عه پايدار است. به گفته 
پيروزبخت، در اين رابطه همه جوامع صنعتي در حال 
هماهنگ سازي خود با استانداردهاي جهاني هستند؛ 
از آن جمل��ه مي توان ب��ه تدوين اس��تاندارد خدمات 
پايدار، اس��تاندارد مديريت مواد غذايي، اس��تاندارد 
مسووليت هاي اجتماعي ، اس��تاندارد آب آشاميدني 

و شبكه هاي آبرس��اني، اس��تاندارد مديريت انرژي و 
استاندارد مديريت ضد رشوه و فساد اداري اشاره كرد. او 
تصريح كرد: امروز در عرصه بين الملل تعريف جديدي 
از استانداردها ارايه شده كه در حقيقت حاصل تراكم 
دانش كاربردي و انديش��ه هاي برت��ر در طول و عرض 
زمان اس��ت. بر اين اساس، پس از ۶0 سال عضويت در 
ايزو )ISO(، در انتخابات س��ال گذشته هيات مديره 
فني اين سازمان بين المللي، يك ايراني به جمع هيات 

مديره آن راه يافت.
پيروزبخت در ادامه سخنان خود از ارتقاي رتبه ايران 
از رتبه سي و دوم به بيست و دوم در ميان 1۶3 كشور 
عضو ايزو ياد كرد و اين روند را نتيجه پيشرفت در نظام 
استانداردسازي همسو با كش��ور هاي برتر دانست. او 
همچنين با اشاره به تشكيل شوراي عالي استاندارد به 
رياست اسحاق جهانگيري معاون اول رييس جمهوري، 
گفت: از جمله دستاوردهاي اين شورا، تدوين 2 بسته 
حمايت از توليد و حمايت از واردات و صادرات مرتبط 
با توليد داخل اس��ت. رييس س��ازمان ملي استاندارد 
گفت: وقتي يك واحد توليدي در كشور به عنوان واحد 
نمونه برگزيده شود، س��ازمان ملي استاندارد ديگر به 
نمونه گي��ري از آن واحد تا يكس��ال نخواهد پرداخت 
و تنها به كنترل بازار مي پ��ردازد. او اضافه كرد: علاوه 
بر اين، تس��هيلاتي براي واردات م��واد اوليه توليدي 
اي��ن واحدها قائل خواهيم ش��د. براي ش��ركت هاي 
دانش بنيان نيز گواهي انطباق صادر مي ش��ود كه اين 
امر در كمتر كش��وري صورت مي گي��رد. پيروزبخت 
اظهار كرد: اميدواريم با همكاري دولت، مجلس و قوه 
قضاييه بتوانيم استاندارد را به معناي واقعي در كشور 
پياده كنيم و س��ازمان ملي استاندارد به عنوان مشاور 
و راهنماي واحدهاي تولي��دي و نه در مقام مچ گيري 

عمل كند.

 لزوم برند سازي در زمان تحريم
از آنس��و، دس��تيار ويژه رييس جمهور در امور حقوق 
ش��هروندي، با بيان اينكه اصلاح نگرش بايد از درون 
قدرت و شهروندان ش��كل بگيرد تا حقوق شهروندي 
محقق ش��ود، گفت: در دوران تحريم باي��د از كالاي 
استاندارد ايراني حمايت كرد و به سمت تجاري سازي 
و برند س��ازي رفت. ش��هيندخت مولاوردي با اشاره 
به س��خنان رييس جمهور گفت: حقوق شهوروندي، 
استاندارد جامعه ايران است. مولاوردي افزود: حقوق 
شهروندي به همه انس��ان ها بدون توجه به سن و نژاد 
نگاه مي كند. از طرفي، در حقوق بشر سخن ما معطوف 
به انس��ان ها اس��ت اما در حقوق ش��هروندي به نقش 
ش��هروند و وظايف آن پرداخته مي شود و اين تفاوت 
اساسي اس��ت. در ادامه، عضو كميسيون امنيت ملي 
و سياست خارجي مجلس ش��وراي اسلامي تذكرات 
سازمان استاندارد را در شرايط تحريم امري ضروري 
دانست و در خصوص مصرف كالاي بومي گفت: مردم 
اگر كالاي با كيفيت داش��ته باشند به كالاي خارجي 
روي نمي آورند. مصطفي كواكبيان در خصوص نقش 
دولت در حمايت از كالاي ايراني گفت: اگر قرار باش��د 
از بخش خصوصي حماي��ت كنيم اما دولت به وظيفه 
خود عمل نكند، ممكن است بخش خصوصي انگيزه 
كاف��ي براي ارايه كالاي با كيفيت نداش��ته باش��د. او 
افزود: اگر اس��تاندارد س��ازي خلأ قانون��ي دارد ما در 
مجلس آماده برطرف كردن آن هستيم. او تاكيد كرد: 
استانداردسازي در عرصه سياسي هم بسيار ضرورت 
دارد تا افراد درست بر سركار بيايند وآمارهاي واقعي و 
درست بدهند. كواكبيان افزود: من معتقدم كه سازمان 
ملي اس��تاندارد بايد آخرين دس��تاوردهاي فناوري 
استاندارد س��ازي را ارايه دهد. اين سازمان همچنين 
بايد متولي اعلام اين موضوع باش��د كه تا چه ميزاني 
دولت و بخش خصوصي در راستاي حمايت از كالاي 

ايراني استاندارد عمل كرده اند.

دول��ت در ماه هاي اخير، ب��ا هدف تنظيم ب��ازار داخل 
صادرات برخي اقلام را ممنوع اعلام كرده است؛ اقدامي 
كه از س��وي برخي توليدكنندگان با انتقاد همراه شده 
اس��ت چرا كه به گفته آنها ممنوعيت صادرات در نهايت 
به توليد آسيب مي رس��اند. صادركنندگان معتقدند با 
اين تصميم دول��ت، ورود دوباره به بازارهاي صادراتي در 
آينده، ديگر امكان پذير نخواهد بود. در همين زمينه، به 
دنبال صدور بخشنامه هاي متعدد از سوي دولت، از روز 
20 مهرماه صادرات س��يب زميني، خوراك دام، طيور و 
رب گوجه فرنگي تا اطلاع ثانوي ممنوع شد. محمدرحيم 
نيازي رييس هيات مديره انجمن ملي سيب زميني با بيان 
اين نكته كه از زمان صدور اين بخشنامه تا اجراي آن تنها ۴ 
روز فاصله بوده، تأكيد كرد كه ممنوعيت صادرات راهكار 

مناسبي براي تنظيم بازار داخلي نيست. 
به گزارش پايگاه خبري ات��اق ايران، نيازي گفت: توليد 
سالانه سيب زميني در كشور 5 ميليون تا 5 ميليون و 200 
هزار تن است و ما از اين جهت خودكفا هستيم. از طرفي، 
كشت س��يب زميني به صورت بهاره، تابستانه، پاييزه و 
زمستانه در سطح 150 هزار هكتار در كشور انجام مي شود 
و نگاهي به آمار و ارقام منتشرشده از صادرات سيب زميني 
طي سال هاي 9۴ تا 9۶ حاكي از صادرات ۶00 هزار تني 
سيب زميني به كشورهاي همسايه است. بنابراين با توجه 
به مازاد توليد سيب زميني در كشور، صادرات اين محصول 

نمي تواند تاثيري در قيمت بازار داخلي داشته باشد.
او ادامه داد: كشاورزان در اين حوزه كمترين وابستگي را به 
دولت دارند و دولت هم كمترين حمايت را از آنها مي كند، 
بنابراين جلوگيري از صادرات مازاد توليد منطقي نيست. 
نيازي تأكيد كرد: كشاورزان توليدكننده سيب زميني به 

دليل كاهش قيمت، طي ۴ س��ال گذشته متحمل ضرر 
و زيان بس��ياري ش��ده اند و تداوم اين ضرر با ممنوعيت 
صادرات سيب زميني ديگر قابل تحمل نيست. از طرف 
ديگر، هنوز كشت در مناطق سردسيري آغاز نشده و به 
عبارتي پيك برداشت محصول هنوز شروع نشده است. 
در اين شرايط، كشور قطعا با مازاد توليد مواجه خواهد بود 
و منطق حكم مي كند صادرات متوقف نشود. او ادامه داد: 
كاهش توليد به كاهش عرضه سيب زميني در بازار داخل 
منجر خواهد شد و با توجه به نوسانات شديد ارز و افزايش 
قيمت آن، تنظيم بازار از راه واردات اصلًا شدني نيست و 
اطمينان مي دهم كه تداوم اين روند به مرور بحران آفرين 

خواهد شد.
رييس هيات مديره انجمن ملي س��يب زميني در پاسخ 
به س��والي درباره دلايل افزايش قيمت سيب زميني در 
ماه هاي گذش��ته، اعتص��اب كامي��ون داران و تاخير در 
برداش��ت محصول را دليل اصلي افزايش قيمت  عنوان 
كرد. او توضيح داد: افزايش قيمت هيچ ربطي به كاهش 
توليد نداشته است. امسال همچون سال گذشته سطح 
زيركشت س��يب زميني تغيير نداشت و توليد به ميزان 
كافي صورت گرفت، اما به دليل اعتصاب كاميون داران، 
مدتي عرضه محصول به بازار دچار چالش ش��د. از سوي 
 ديگر، بارندگي هاي ابتداي امسال سبب تاخير در كشت 
س��يب زميني ش��ده و به دنبال آن برداشت نيز با تاخير 
انجام شده است. از طرفي، در سال هاي گذشته برداشت 
كشت پاييزه از ابتداي مهرماه آغاز مي شد و به بازار مصرف 
مي رسيد. امسال اما برداشت سيب زميني با تاخير از اين 
هفته آغاز شده است. كه همين تاخير در قيمت تاثيرگذار 
بوده اما با شروع برداشت بطور حتم قيمت اين محصول 

كاهش پيدا مي كند.نيازي گفت: پيش��نهاد مي ش��ود 
به جاي اينك��ه بخواهيم جلوي ص��ادرات محصولات را 
بگيريم تا از اي��ن راه چندين هزار توليدكننده و ذي نفع 
متضرر شوند، سيستم عرضه را اصلاح كنيم. متأسفانه 
در كش��ور ما به جاي اينكه به اصل قضيه پرداخته شود، 
عادت كرده ايم كه صورت قضيه را پاك كنيم. براي نمونه 
حاضريم توليدكنن��ده ضرر كند اما نمي خواهيم جلوي 
رانتي كه در سيستم خريد، فروش و عرضه سيب زميني 
وجود دارد، گرفته شود.سيد رضي حاجي آقا ميري عضو 
هيات نمايندگان اتاق ايران نيز در مورد ممنوعيت هاي 
صادراتي گفت: امروز هفت  قلم كالا ممنوع مي شود، فردا 
تعداد بيشتر، چون اقتصاد كشور بر اساس آزمون وخطا 
حركت مي كند كه بايد پرسيد آزمون  وخطا تا كجا ادامه 
پيدا خواهد كرد. اين فعال صادراتي ادامه داد: »اصولًا هر 
نوع ممنوعيتي نه قانوني اس��ت و نه شايسته. همچنين 
اين ممنوعيت ها علاوه بر اينكه قانون را مي ش��كنند، به 
تجارت كشور نيز آس��يب جدي وارد مي كند و به توليد 
هم به عنوان محور اقتصاد ضربه مي زند. امير شهرياري 
عضو هيات رييسه اتاق بوشهر و همچنين عضو كميسيون 
كشاورزي و صنايع غذايي اتاق ايران هم در همين زمينه 
گفت: بخش خصوصي مخالف هرگونه اعمال محدوديت 
در حوزه صادرات و واردات است. در كشورهاي ديگر، اگر 
بخواهند كنترل ها را بيش��تر كنند با اعلام تعرفه بازار را 
كنترل مي كنند، نه ممنوعيت. اما يك  شبه تصميم گرفته 
مي شود صادرات كالا ممنوع اعلام شود. مهم ترين اصل 
كسب وكار ثبات در سياست ها و تصميم گيري هاست؛ 
بطوري كه فع��الان اقتصادي آينده را روش��ن ببينند و 

بتوانند برنامه ريزي بلندمدت داشته باشند. 

نايب ريي��س اتاق اي��ران و عم��ان با بي��ان اينكه 
س��رمايه گذاري و ص��ادرات به كش��ور عم��ان از 
خطر پذيري پاييني براي سرمايه گذاران برخوردار 
اس��ت گفت: تجار ايراني مشمول معافيت مالياتي 
اين كشور قرار گرفته اند. شهلا عموري، رييس اتاق 
اهواز با اشاره به س��فر هيات تجاري ايران متشكل 
از رييس، نواب رييس و دبير اتاق ايران و عمان، به 
بن��در و منطقه آزاد صلاله در هفته گذش��ته براي 
ديدار و رايزني ب��ا مقامات عماني، اف��زود: در اين 
سفر كه محس��ن ضرابي رييس اتاق ايران و عمان 
رياست هيات ايراني را بر عهده داشت، با احمد بن 
ناصر المحرزي مديرعامل بندر و منطقه آزاد صلاله 

ديداري انجام شد.
به گزارش ايرنا، او ادامه داد: عمان اكنون برگ برنده 
تجارت ايران در منطقه محسوب مي شود و فعالان 
اقتصادي و س��رمايه گذاران بايد از موقعيت فراهم 
ش��ده بازار عمان نهايت اس��تفاده و بهره را ببرند. 
رييس اتاق بازرگان��ي اهواز با بي��ان اينكه در اين 
س��فر مزيت هاي ارتباطي تجاري و سرمايه گذاري 
با عمان مورد ارزيابي قرار گرف��ت: افزود: امكانات 
و زيرس��اخت هاي ايجاد ش��ده بن��در صلاله براي 
حضور تجار از نزديك بررس��ي ش��د و علاوه بر اين 
در خصوص چگونگي حضور شركت هاي ايراني در 
اين منطقه و تسهيلاتي كه براي فعاليت اقتصادي 
ايران ارايه خواهد شد، نشست هايي برگزار شد. او با 
تاكيد بر اينكه قرار شد با هماهنگي ميان دو طرف 
تس��هيلات لازم در خصوص حمل كالا، تعاملات و 
همكاري تجاري و فعاليت سرمايه گذاري مشترك 

دو كش��ور فراهم ش��ود، گفت: منطقه آزاد صلاله 
براي جذب سرمايه گذار در زمينه ايجاد واحدهاي 
توليدي، انبار، سردخانه و دفاتر تجاري و همچنين 
صادرات مجدد كالا به كشورهاي مختلف زمينه را 

مهيا كرده است. 
رييس اتاق بازرگاني، صنايع، معادن و كش��اورزي 
اهواز ادام��ه داد: دولت عمان زيرس��اخت ها را در 
منطقه فراهم كرده و ساخت و ساز را به سرمايه گذار 
با متراژهاي درخواس��تي از طرف سرمايه گذار و به 
قيمتي مناس��ب واگذار كرده اس��ت. نايب رييس 
اتاق ايران و عمان در ادامه با اشاره به مساحت سه 
هزار و 500 هكتاري منطق��ه صلاله گفت: در اين 
منطقه گيت گمركي وج��ود ندارد و كالا بر مبناي 
خوداظهاري و اعتماد به صاحب كالا وارد مي شود. 
بنا به اعلام گمرك ايران در سه ماه نخست امسال 
۷3۴ ه��زار تن كالا ب��ه ارزش 223 ميليون دلار از 
ايران به عمان صادر شد. گفتني است، پس از شهر 
مس��قط، »صلاله«، مركز استان ظفار، بزرگ ترين 
بندر در عمان و دومين ش��هر بزرگ كش��ور عمان 
است. سلطان نشين عُمان كشوري پادشاهي است 
و پايتخت آن شهر مس��قط است. عمان از غرب به 
درياي عرب و از ش��مال به دري��اي عمان منتهي 
مي ش��ود. اين كش��ور از جنوب با يمن و از غرب با 
عربستان سعودي و امارات متحده عربي همسايه 
است. عمان داراي مرز دريايي با ايران است. بخش 
كوچكي از عمان در قسمت جنوبي تنگه هرمز قرار 
دارد كه مسندم نام دارد كه اين بخش از سرزمين 

اصلي جدا افتاده است.
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 لزوم پايش عملكردها 
در حمايت از توليد ملي

 رشد ۱۲۰ درصدي 
تراز تجاري كشور

اعلام جديدترين رده بندي 
كيفي خودروهاي داخلي

رييس كميس��يون ويژه حمايت از توليد ملي در 
مجلس شوراي اسلامي گفت: تقويت اكسپو بسيار 
مهم و معرفي چنين روي��دادي در قالب برگزاري 
نمايشگاه ها ما را به اهداف چشم انداز برنامه 5ساله 
توسعه كشورنزديك مي كند. حميدرضا فولادگر، 
خاطرنشان كرد: خوشبختانه در بودجه هاي سنواتي 
و در برنامه هاي چهارم و پنجم توسعه و همين طور 
در قانون احكام دايمي برنامه هاي توسعه، در قانون 
بهب��ود محيط كس��ب وكار و در بخش��ي از قانون 
سياست هاي اصل ۴۴ هم به  تناسب موادي براي 
حماي��ت از بحث توليد آمده اس��ت، اما در همين 
سلس��له گزارش هاي نظارتي اي��ن موضوع بطور 
خاص آم��ده كه قانون »حداكثر اس��تفاده از توان 
توليد داخل« چقدر اجرايي شده است. او در پاسخ 
به اين سوال كه تاكنون حمايت هاي دولت و مجلس 
در پيش��برد چنين هدفي چه ميزان بوده اس��ت 
اظهار كرد: مجلس شوراي اس��لامي به زعم خود 
تلاش هاي مستمري را انجام داده و بر دستگاه هاي 
مجري نظارت دارد اما بطور خاص نمي توان گفت 
عملكرد مجلس ايده آل بوده است. به گزارش ايران 
اكسپو، او ادامه داد: ما همچنان كار نظارت را انجام 
مي دهيم ضمن اينكه خود رييس مجلس هم اين 
وظيف��ه را بطور خاص روي دوش م��ا قرار داده كه 
مرتب گزارش ه��اي ماهانه و فصلي ارايه دهيم كه 
بحث »حمايت از كالاي ايراني« چقدر جدي انجام 
مي شود. ضمن اينكه در اين راستا با وزارت صنعت، 
وزارت نفت و وزارت كشاورزي جلسه هايي برگزار 
كرده ايم و قصد داريم در ادامه با وزارت نيرو و وزارت 
ارتباطات جلس��ه برگزار كنيم و بحث حمايت از 
كالاي ايران��ي در حوزه هر وزارتخانه را بطور دقيق 

بررسي كنيم.

س�ازمان توس�عه تجارت ايران|تراز تجاري 
كشور با احتساب ميعانات گازي در ۶ ماهه نخست 
امسال؛ ، مثبت 9۴1 ميليون دلار برآورد شده كه 
نسبت به مدت مشابه در سال گذشته 120 درصد 
رشد داشته اس��ت. كالاهاي كشورمان در ۶ ماهه 
نخست سال 9۷ با احتساب ميعانات گازي، به وزن 
بيش از 5۶ ميليون تن و ارزش بيش از 23 ميليارد 
دلار به دنيا صادر شده كه نسبت به مدت مشابه در 
سال گذشته 13 درصد افزايش ارزشي و 3درصد 

كاهش وزني داشته است.
همچني��ن در ۶ ماهه منتهي به ش��هريور س��ال 
9۷صادرات غيرنفتي )بدون احتس��اب ميعانات 
گازي( به رقم 20۷05 ميليون دلار رس��يد كه در 
مقايسه با رقم 1۷0۷9 ميليون دلار مدت مشابه در 
سال گذشته نشان دهنده رشد 21 درصدي است.

طبق اعلام دفتر آمار و پژوهش هاي تجاري مبني 
ب��ر افزايش وزني و ارزش��ي ص��ادرات محصولات 
بخش ه��اي كش��اورزي، صنعت و پتروش��يمي، 
محصولات كش��اورزي در ۶ ماهه نخست امسال 
به ارزش 1۶۴۶ ميليون دلار و وزن 2۴31 هزارتن 
صادر شد كه نس��بت به صادرات سال گذشته به 
وزن 1۸۴9 هزار تن و به ارزش 122۴ ميليون دلار، 
افزايش 3۴ درصدي در ارزش و 31 درصدي در وزن 
داشته است. همچنين كالاهاي بخش پتروشيمي 
و صنعت نيز نسبت به مدت مشابه سال گذشته 2۴ 
درصد افزايش ارزشي داشته اند. پنج بازار نخست 
هدف صادراتي كشور ۷0 درصد كل صادرات ايران را 
به خود اختصاص داده اند كه بر اين اساس، صادرات 
به چين ب��ا ارزش ۴۶33 ميليون دلار، صادرات به 
عراق ۴5۶۴ ميليون دلار، صادرات به امارات ۴0۶3 
ميليون دلار، صادرات به افغانستان با ارزش 1۶۶۸ 
ميليون دلار و ص��ادرات به هند ب��ا ارزش 1255 

ميليون دلار صورت گرفت.

ايسنا| شركت بازرسي كيفيت و استاندارد ايران 
گزارش ارزيابي كيفي خودروهاي سواري توليدي 
در شهريور ماه امسال را منتشر كرد. براين اساس 
در گروه خودروهاي با سطح قيمتي كمتر از 25 
ميليون تومان، تمام خودروهاي قرار گرفته در اين 
گروه شامل سايپا 132، سايپا 131 و سايپا 111 

دو ستاره از پنج ستاره كيفي را كسب كرده اند.
در گروه خودروهاي با س��طح قيمتي 25 تا 50 
ميليون تومان نيز، خودروهاي پژو 20۷ اتوماتيك، 
تندر 90 پلاس اتوماتي��ك، تندر 90 پلاس، پژو 
20۷ و پارس تندر چهار س��تاره كيفي را كسب 
كرده ان��د. خودروهاي تن��در 90، رانا، برليانس 
H230، دنا پلاس، پژو 20۶ صندوق دار و پژو 20۶ 
داراي سه ستاره كيفي هستند. باقي خودروهاي 
قرار گرفته در اين گروه شامل نيو ام وي ام 315، 
دنا، پژو پارس، پژو ۴05، سورن، سمند، ساينا، تيبا 
هاچ بك و تيبا نيز دو ستاره كيفي كسب كرده اند.

در گروه خودروهاي با س��طح قيمتي 50 تا ۷5 
ميليون تومان، خودروي B30 چهار ستاره كيفي 
را كس��ب كرده اس��ت. چان��گان CS35، آريزو 
5، ام وي ام X22 و برليان��س H330 اتوماتيك 
 X۶0 نيز داراي سه ستاره كيفي هستند. ليفان
اتوماتيك نيز دو ستاره كيفي كسب كرده است. 
در گروه خودروهاي با سطح قيمتي ۷5 تا 100 
ميليون تومان، خودروهاي هيونداي اكس��نت، 
س��راتو، هيونداي I20 و ه��اوال H2 نيز داراي 
چهار ستاره كيفي هس��تند. خودروهاي هايما 
S۷ اتوماتيك، تيگو 5 و جك S5 نيز س��ه ستاره 
و نيو ام وي ام X33S دو س��تاره كيفي را كس��ب 
كرده است. در گروه خودروهاي با سطح قيمتي 
بيش از 100 ميليون تومان نيز سه خودروي پژو 
200۸، نيومزدا 3 و سوزوكي گراند ويتارا داراي 

چهار ستاره كيفي هستند.



كوتاه از دنياي انرژي 15 انرژي

»بلومبرگ« در گزارشي مطرح كرد 

آيا جهان از نفت اشباع خواهد شد 
 گري شيلينگ |مترجم:   عليرضا كياني|

در زماني ك�ه موضوع كمبود عرضه نفت خام حتي 
آژانس بين المللي انرژي را به واكنش وا داشته تا از 
توليد كنندگان بخواهد نفت بيش�تري را وارد بازار 
كنند، بلومبرگ در گزارشي به قلم گري شيلينگ 
تلاش ك�رده تا تصوير ديگري از آين�ده ارايه دهد. 
آينده دراز مدت كه در آن عرضه چندان دليل نگراني 
نيس�ت چرا كه تقاضا به ويژه براي نفت خام توليد 

اوپك رو به نزول رفته است. 

قيمت هر دو ش��اخص نفت خ��ام به بالاترين س��طح در 
چهارسال اخير رسيده اند. برخي از معامله گران در بازار از 
بازگش��ت نفت 100 دلاري يا حتي رسيدن طلاي سياه 
به قيمت هاي بالاتر سخن مي گويند. اما در همين شرايط، 
س��رمايه گذاران بلندمدت به تقاضا ب��راي نفت و كاهش 
قيمت ها در سال هاي آتي چشم دوخته اند. آنچه در رادار 
اين دسته از سرمايه گذاران نيست، كمبود عرضه و افزايش 
قيمت نفت است كه بسياري را به وحشت انداخته. رويال 
داچ شل و ش��ركت استات اويل نروژ انتظار دارند كه تقاضا 
براي نفت در دهه 2020 به پيك برسد. اين درحالي است 
كه بي پي انتظار دارد اوج تقاضادر ميانه سال هاي 2035 تا 
2040 اتفاق بيافتد و برآورد آژانس بين المللي انرژي نيز بر 

سال 2040 را سال موعود مي داند. 

  از اتمام نفت تا فوران نفت
»ام كينگ هوبرت«، زمين ش��ناس ش��ركت شل اويل در 
انتهاي دهه 1۹40 اعتقاد داش��ت ك��ه توليد ميدان هاي 
نفتي از توزيع نرمال يا همان زنگوله اي تبعيت مي كنند. او 
پيش بيني مي كرد كه توليد در 4۸ ايالت از 50 ايالت امريكا 
در دهه 1۹۷0 به اوج خود خواهد رس��يد و اين امر تبعات 
اقتصادي بسياري به همراه خواهد داشت. در آن زمان، عده 
اندكي ب��ا او موافق بودند اما حرف هاي هوبرت تا يك زمان 
درست به نظر مي رس��يد و طرفدارانش نظريه او را در دنيا 
منتشر كردند . آنها بر اين باور بودند كه توليد جهاني در سال 
2010 يا نهايتا 2012 به حداكثر ميزان خود نزديك خواهد 
شد.  اما با وجود اين برآوردها، افزايش عرضه نفت از سوي 
روس��يه و افزايش استحصال نفت از ماسه نفت هاي كانادا 
و حوضچه هاي شيل در امريكا روشن ساخت كه نفت در 
دنيا فراوان است. اين امر براي اوپك مشكل ساز شد . وجود 
سازمان كشورهاي صادركننده نفت مانند هر كارتل ديگري 
با نگه داشتن قيمت بالاتر از سطح متعادل موضوعيت پيدا 
مي كند. قيمت هاي بالا توليدكنندگان داخل يا خارج، اوپك 
را به تصاحب سهم بيشتري از بازار ترغيب مي كند . از همين 

رو اوپك به رهبري عربستان سعودي تمايل دارد تا توليد 
خود را كاهش ده��د تا »متقلبان بازار« را تنبيه كند.  يك 
دهه مانده تا سال 2014، سهم اوپك از رشد توليد جهاني 
ناچيز بود در حالي كه توليد نفت از سوي توليدكنندگان 
خارج از كارتل رو به فزوني گذاشته بود. اين مساله سازمان 
كشورهاي صادركننده نفت را سردرگم ساخته بود. از همين 
رو اوپك  براي اينكه به »متقلبان« درسي داده باشد، توليد 
خود را از 30 ميليون بش��كه در روز به 33 ميليون و ۸00 
هزار بشكه در روز رساند. متعاقبا قيمت  هر بشكه نفت 2۷ 
دلار كاهش يافت. اما اين كاهش قيمت، توليدكنندگان 
نفت ش��يل امريكا كه از بازار خارج نكرد. ممارس��ت هاي 
شركت هاي نفتي فعال در حوضچه هاي شيل در امريكا در 
چند س��ال اخير باعث شد تا در ماه اوت سال جاري، توليد 
نفت شيل امريكا به ۷ ميليون ۷00 هزار بشكه در روز برسد. 
همينطور، توليد نفت متعارف اي��الات متحده نيز در ماه 
اوت بالغ بر 3 ميليون و 300 هزار بشكه در روز  شد. حال بر 
اساس داده هاي اداره اطلاعات انرژي امريكا مي توان گفت 
كه ايالات متحده اكنون با كنار زدن روس��يه و  عربستان، 
بزرگ ترين توليدكننده نفت جهان است. حتي در صورت 
رفع مشكل خط لوله در حوضچه پرمين، اين كشور مي تواند 
عرضه خود را افزايش دهد و در نتيجه صادرات را بالا ببرد.  
در ساير نقاط جهان، مكزيك منابع نفتي خود در آب هاي 
عميق را در س��ال 2015 خصوصي كرده است و از همين 
منظر انتظار مي رود كه تولي��د آن افزايش يابد. برزيل نيز 
آزادي بازار نفت خود را افزايش داد و اجازه داد تا شركت هاي 
خارجي قفل منابع عظيم بالقوه نفتي در آب هاي عميق اين 
كشور را بشكنند. در درياي شمال، توليد در حال افزايش 
است. همچنين، فناوري فركينگ در مناطق مختلفي از 
جهان مانند خليج فارس، آرژانتين، كانادا، روسيه و چين 
در حال استفاده است. بنابراين، در سال هاي آتي، بازار نفت 
شاهد مازاد عرضه خواهد بود. اين امر تنها به دليل افزايش 
پتانس��يل توليد نيس��ت، بلكه به دليل افزايش منابع گاز 
طبيعي با استفاده از فناوري فركينگ نيز هست. گاز امريكا 
بعد از خنك شدن و طي مراحل تبديل به گاز طبيعي مايع، 
مي تواند به صورت LNG صادر شود. اگر ايالات متحده بتواند 
توان بالقوه صادرات خود را تحقق بخشد، آنگاه با كشورهايي 
مانند عمان و استراليا رقابت خواهد كرد.  البته نبايد از ذخاير 
تجديدپذيري مانند باد، انرژي خورشيدي و سوخت هاي 
زيستي نيز غافل شد. سال گذشته اين منابع تجديدپذير، 12 
درصد برق جهان را توليد كرده اند اما آژانس بين المللي انرژي 
عقيده دارد كه تا سال 2025، تا حدود 56 درصد ظرفيت 
برق توليدي در جهان از محل انرژي هاي تجديد پذير تامين 

خواهند شد. 

 جهان در گريز از نفت
هزينه انرژي هاي تجديدپذير در حال كاهش است. هزينه 
تجهيزات توليد برق خورشيدي براي مناطق مسكوني در 
ايالات متحده هم اكنون 2 دلار و ۹3 سنت براي توليد هر وات 
است. اين هزينه در سال 2010، بالغ بر 6 دلار و 61 سنت بود. 
هزينه توليد برق از اين محل در مقياس ها بالاتر با كاهشي 
۷0 درصدي، از 3 دلار و 5۸ سنت در 2010 به 1 دلار و 11 
سنت رسيده است. قيمت باتري ها و ساير روش هاي ذخيره 
انرژي خورشيدي براي اس��تفاده در شب و ذخيره انرژي 
بادي براي استفاده در روزهاي آرام نيز كاهش يافته است. با 
اين همه، بايد به ياد داشت كه هنوز يارانه هاي دولتي براي 
ترويج انرژي هاي تجديدپذير رقم بالايي را تشكيل مي دهد. 
همچنين ادامه مباحث رسانه اي و آكادميك درباره مصرف 
درس��ت انرژي نيز به كاهش تقاض��ا براي نفت خام منجر 
مي شود. از سال 1۹۷0 به اين سو، انرژي مصرف  شده براي 
هر دلار فعاليت هاي اقتصادي در امريكا 61 درصد، در ژاپن 
4۸ درصد، در بريتانيا ۷0 درصد و در كانادا 43 درصد كاهش 
يافته است. ايالت كاليفرنيا به تازگي فرماني را براي رسيدن 

به جامعه اي خالي از كربن و خالي از سوخت هاي فسيلي تا 
سال 2045 را تصويب كرده است.  در حالي كه دولت ترامپ 
سخت گيري اس��تانداردهاي مصرف سوخت خودروها را 
كاهش داده است )در زمان اوباما حداكثر مصرف سوخت 
يك خودرو يك گالن بنزين ب��راي طي 54.5 مايل بود اما 
ترامپ آن را به يك گالن بنزين براي 3۷ مايل رساند(، فروش 
خودروهاي الكتريكي در حال افزايش است و اين امر خود 
تقاضا براي بنزين را كاهش مي دهد. تقاضا براي سوخت در 
بخش حمل ونقل نيمي از تقاضا براي نفت خام را تشكيل 
مي دهد و خودروها نيمي از تقاضا براي سوخت يا 25 درصد 
از كل تقاض��ا براي نفت خام را ايجاد مي كنند.  همين طور 
در امريكا مساله تغييرات جمعيتي نيز مطرح است. تمايل 
افراد بيست تا سي سال براي گرفتن گواهينامه رانندگي 
خودرو كاهش يافته و آنها علاقه بيشتري به موتورسيكلت يا 
دوچرخه نشان مي دهند. از سوي ديگر، افرادي كه كودكي 
خود را در دوران پس ازجنگ جهاني س��پري كرده اند به 
دليل كهولت سن از رانندگي دست مي كشند.  در كنار اين 
مسائل، اقتصاد هاي در حال ظهور كه به دنبال از سرگذراندن 

بحران اقتصادي، با استقراض به دلار امريكا، رشد اقتصادي 
خود را رق��م زده و و تقاضا براي نفت را افزايش دادند، حال 
خود را زير منگنه يافته اند چرا كه ارزش دلار افزايش يافته و 
بازپرداخت وام هاي دلاري با استفاده از درآمدهاي داخلي 
بسيار دشوار شده است. از آنجا كه بسياري از كالاها به دلار 
معامله مي ش��وند، هزينه اي كه اين كشورها براي واردات 
كالاها، به خصوص نف��ت، مي پردازند نيز افزايش مي يابد، 
سلسله وقايعي كه باعث كاهش تقاضا براي نفت خواهد شد. 
رشد اقتصادي چه در امريكاي توسعه يافته و چه در چين در 
حال توسعه، باعث مي شود كه سهم بخش خدمات از ستون 
مخارج افزايش و سهم مخارج روي كالاها كاهش يايد. اين 
امر خود عامل ديگري است كه به كاهش تقاضا براي نفت 
و انرژي لازم براي توليد كالاها دامن مي زند. به اين ترتيب 
به نظر مي رسد عرضه چيزي نيست كه در دهه هاي پيش 
رو نگراني اصلي در زمينه نفت خام باش��د. تقاضا در آينده 
عاملي تعيين كننده تر خواهد بود.  * شيلينگ ستون نويس 
بلومبرگ، نويسنده و صاحب يك شركت مشاوره  اقتصادي 

در نيوجرسي امريكا است. 

خانه ملت| طغيان دلار كه در ماه هاي اخير مهم ترين مولفه 
تغيير قيمت ها در بازار اقتصادي ايران بوده است، اكنون اثرات 
منفي خود را بر سوخت و مشخصا بنزين نيز به جا گذاشته و 
باعث شده قيمت اين فرآورده به كمتر از 12 سنت به قيمت 
دلار سامانه نيما برسد، قيمتي كه بنزين ايران را بعد از ونزوئلا 

ارزان ترين بنزين دنيا كرده است.
آمار غير رسمي از قاچاق روزانه 20 ميليون ليتر بنزين از ايران 
به كشورهاي همسايه خبر مي دهد، خبري كه پيش از اين 
رييس فراكسيون كارگري مجلس شوراي اسلامي نسبت 
به آن هشدار داد و اعلام كرد بخشي از آمار مصرف سوخت 
و دامنه افزايش آن را بايد در قاچاق بنزين جست وجو كرد .

بررس��ي ها نش��ان مي دهد فاصله قيمتي بنزين ايران با 
كشورهاي همسايه مهم ترين دليل رشد صعودي قاچاق بوده 
است، چنانكه گفته مي شود قيمت بنزين با ارز آزاد در تركيه 

اكنون حدود 1۹هزار و 300 تومان، در افغانس��تان حدود 
12هزار و 400تومان و در پاكستان حدود 12 هزار و ۷00 
تومان برآورد شده است. اين فراورده همچنين در آذربايجان 
حدود ۸000تومان، در اردن حدود 25 هزار و 300 تومان، در 
امارات متحده عربي حدود 11هزار و 500تومان و در عراق 
حدود 10 هزار و ۷00 تومان قيمت دارد و اين قيمتها باعث 

رونق قاچاق شده است.

  يارانه سوخت به خانوار؛ راه حلي براي گراني؟
نيكولاس مادرو، رييس جمهور ونزوئلا كه ارزانترين بنزين 
دنيا را دارد اعلام كرده است، به منظور جلوگيري از ميلياردها 
دلار ضرر به اين كشور بنا دارد يارانه بنزين داخلي را حذف و 
قيمت بنزين اين كشور را تا سطح بين المللي افزايش دهد.

راهكار ونزوئلايي ها در حالي از سوي كارشناسان اقتصادي 

ايران رد مي شود، كه رشد قيمت بنزين در ايران به معناي 
رش��د قيمتي ساير كالاهاس��ت و در شرايط كنوني بستر 
اقتصادي كشور ظرفيت چنين تحريكي را ندارد، لذا براي 
كنترل قاچاق و مصرف س��وخت بايد راهكارهاي ديگري 
به كار گرفته شود . هدايت ا... خادمي، عضو كميسيون انرژي 
مجلس شوراي اسلامي عقيده دارد: نوسان قيمت دلار به 
همراه كاهش ارزش پول ملي در مقايسه با ساير پول هاي رايج 
دنيا  نظير دلار و يورو و همچنين ثابت ماندن قيمت بنزين 
از سال ۹4 تاكنون باعث شده، يارانه دولتي بنزين به جيب 
قاچاقچيان سرازير شود. وي مي افزايد: براي كنترل قاچاق 
و جلوگيري از هدررفت منابع انرژي و مالي كشور بايد هرچه 
سريع تر به راهكاري متوسل شد، كه قاچاق بنزين را از صرفه 
اقتصادي خارج كند. به گفته اين نماينده مجلس واقعي 
كردن قيمت بنزين و به جاي آن پرداخت يارانه مستقيم 

ايرنا|صنعت پتروش��يمي از برگ هاي برنده ايران 
در دوران تحريم به ش��مار مي رود زي��را تحريم آن 
به س��ادگي امكان پذير نيست و مش��تريان فراواني 
خواستار خريد محصولات متنوع پتروشيمي هستند.

ظرفي��ت توليد محصولات پتروش��يمي كش��ور با 
راه اندازي طرح هاي جديد به 65 ميليون و 500 هزار 
تن افزايش يافته اس��ت كه بيش از 13 ميليارد دلار 

درآمد براي كشور دارد.
افزايش ظرفي��ت توليد محصولات پتروش��يمي و 
مصرف انواع خوراك، خام فروش��ي در صنعت نفت 
را گرفته و مي تواند براي كشور درآمدزايي بيشتري 

داشته باشد.
امريكا تلاش مي كند صنعت پتروشيمي كشورمان 
را در كنار صنعت نفت مشمول تحريم هاي خود قرار 
دهد. به گزارش وزارت نفت، »علي محمد بساق زاده« 
مدير طرح هاي ش��ركت ملي صنايع پتروشيمي به 
تاثير تحريم ها بر صنعت پتروش��يمي اش��اره كرد و 
گف��ت: در دوره  پيش تحريم ها ك��ه همه جانبه بود، 
امريكا، اروپا و ش��وراي امنيت م��ا را تحريم كردند. 
با اين حال صنعت پتروش��يمي تحت الش��عاع قرار 
نگرفت و توليد آن بيشتر شد. بساق زاده اظهار كرد: 

اكنون شرايط بهتري نسبت به تحريم هاي گذشته 
داريم و كارها با سرعت در حال پيشرفت است. وي با 
تشريح جزييات طرح هاي جديد صنعت پتروشيمي، 
گفت: تكميل زنجيره ارزش از سياس��ت هاي اصلي 
شركت ملي صنايع پتروشيمي است و به اين مساله 
در س��ال هاي اخير بيش از پيش توجه ش��ده است. 
بس��اق زاده افزود: همس��و با اين سياس��ت، سعي ما 
اين اس��ت كه در پروژه هاي جدي��د، تنوع محصول 
بيشتري را شاهد باشيم و توليدات نهايي به صورت 

زنجيره باشد.
مدي��ر طرح هاي ش��ركت ملي صنايع پتروش��يمي 
تصريح كرد: ب��ه همين منظور 1۸ پ��روژه جي.تي.

ايكس )GTX( كه از گاز، »پروپيلن« توليد مي كند 
تعري��ف كرده ايم كه در مرحله آغ��از اجرا در چابهار 
و قشم قرار دارند. بس��اق زاده با يادآوري تعريف 10 
واحد پي.دي.اچ )PDH( كه از گاز »پروپان«، »پلي 
پروپيلن« توليد مي كند، افزود: اين طرح ها همس��و 
با استفاده بهينه از خوراك گاز براي تكميل زنجيره 
مواد پتروشيمي در مناطق عسلويه و ماهشهر در حال 
اجراس��ت. وي به افتتاح 2 طرح جديد پتروشيمي 
در ماه ه��اي اخير اش��اره ك��رد و گفت: ب��ا توجه به 
پروژه هاي در دست اقدام، تا پايان امسال چند پروژه 
ديگر راه اندازي مي ش��ود؛ اميدواريم هر سال شاهد 

بهره برداري از پروژه هاي جديد باشيم.
مدير طرح هاي شركت ملي صنايع پتروشيمي افزود: 
خوشبختانه پروژه هاي در دست اجرا بالاي ۹0 درصد 
پيش��رفت دارند كه از جمله مي توان به پتروشيمي 
لردگان، الفين ايلام، پتروشيمي مياندوآب، متانول 

كاوه و فاز يك بوشهر اشاره كرد.
بس��اق زاده با بيان اينكه توليد تجاري پروژه متانول 
كاوه به زودي آغاز مي شود و شاهد افتتاح آن خواهيم 
بود، گفت: ديگر پروژه ها نيز با س��رعت مناسبي در 

حال پيگري است.

معماي كاهش قاچاق سوخت و محدود كردن آثار اجتماعي افزايش قيمت  براي سياست گذاري 

مدير طرح هاي شركت ملي صنايع پتروشيمي: 

يارانه سوخت؛ حلال مشكل يا مشكل زا

پتروشيمي تحت تأثير تحريم هاي امريكا قرار نمي گيرد
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 بازگشت توليد نفت امريكا 
به مدار 

تسنيم| به گزارش رويترز، س��ه روز پس از توفان 
مايكل كه باعث بارش هاي شديدي در فلوريدا شده 
بود، توليد نف��ت و گاز خليج مكزيك به حالت عادي 
برگشت. توليد نفت امريكا 1۹ درصد و توليد گاز 10 
درصد كاهش يافته بود. دفتر امنيت و محيط زيست 
امريكا اعلام كرد از ۸۹ سكوي تخليه شده فقط يكي 
هنوز شروع به كار نكرده اس��ت. چندين روز پس از 
توفان طول مي كشد تا خسارات وارد شده به سكوها 
ارزيابي شود، خدمه بازگردند و توليد از سر گرفته شود. 
در روز سه ش��نبه توفان مايكل حداقل 1۸ كشته در 
چهار ايالت جنوب شرقي امريكا به جاي گذاشت و به 
محله هاي سر راهش خساراتي وارد كرده بود. مقدار اين 
خسارت ها را ميليارد ها دلار تخمين مي زنند. مايكل 
يكي از قدرتمندترين توفان هايي ب��ود كه در تاريخ 
امريكا ثبت شده است. خليج مكزيك كه همچنان در 
روز شنبه تعطيل بود، روزانه 3303۹4 بشكه نفت و 
24۷ ميليون فوت مكعب گاز طبيعي توليد مي كند. 
در كل، توفان مايكل معادل حدود 3.2۷ ميليون بشكه 

نفت به توليدكنندگان خليج مكزيك ضرر زده است.

تهراني ها فريب باران را نخورند
ايس�نا| به گفته مديرعامل شركت آب و فاضلاب 
استان تهران، اگرچه باران هاي اخير در ميزان منابع آب 
تهران بي تاثير نبوده است، اما هم چنان در تامين آب 
تهران با چالش هايي مواجهيم. محمدرضا بختياري با 
بيان اينكه ميزان بارندگي در روزهاي اخير در تهران 
چندان زياد نبود، اظهار كرد: مشكل اصلي در تهران 
نبود ذخيره برف است و اكنون ميزان ذخيره برف در 
تهران صفر ثبت شده است. وي با تاكيد بر اين مساله 
كه براي پيش بيني شرايط منابع آبي تهران در پيك 
آينده، منتظر زمستان و ميزان برف هستيم، گفت : 
در اين شرايط لازم است كه مشتركان صرفه جويي 
بسياري داشته باشند. به گفته مديرعامل شركت آب 
و فاضلاب استان تهران، تامين آب در تهران به سختي 
اجرا مي شود و در اين شرايط نيز مشتركان بايد توجه 
بيشتري به ميزان مصرف خود داشته باشند. بختياري 
با تاكيد بر اين مساله كه در مهرماه ميزان ذخيره آب 
در پشت س��دها در كم ترين حالت خود قرار داشت، 
خاطرنش��ان كرد: در حال  حاضر ميزان ذخيره آب 
پشت سدهاي تهران 600 ميليون مترمكعب است. 
بايد گفت  كه نسبت به سال گذشته شاهد 200ميليون 

مترمكعب كسري آب هستيم.

روابط عمومي شركت پالايش نفت امام خميني)ره( شازند

برآورد هزينه انجام موضوع مناقصه تعداد شرح مختصر كالا شماره مناقصه رديف 
)ريال( 

مبلغ تضمين شركت در فرآيند ارجاع كار 
)ريال( 

1RND-9718188-MDES10 01خريد آنالايزر بنزينNO6.000.000.000/-300.000.000/-

شركت پالايش نفت امام خميني)ره( شازند در نظر دارد كالاهاي موضوع بند »يك« آگهي حاضر را از طريق برگزاري مناقصه عمومي دومرحله اي از تامين كننده 
واجد شرايط خريداري و تامين نمايد.

1( موضوع مناقصه
الف( شرح مختصر كالا 

شركت پالايش نفت 
امام خميني)ره( شازند 

»سهامي عام« 

»آگهي ارزيابي كيفي تامين كنندگان«

ب( شرايط اوليه متقاضي 
1- داشتن شخصيت حقوقي، شماره اقتصادي، توانايي مالي، سابقه كار مفيد و مرتبط با موضوع مناقصه. 

2- داشتن شناسه ملي جهت شركت در مناقصه الزامي است. 
3- داشتن حسن سابقه و ارائه گواهينامه هاي مورد نظر از خريداران قبلي و اعلام اسامي خريداران قبلي در صورت لزوم. 

4- توانايي ارائه تضمين شركت در فرآيند ارجاع كار )در صورت تائيد در ارزيابي كيفي مناقصه گران( و همچنين تضمين انجام تعهدات  )در صورت برنده شدن در مناقصه( مطابق 
آئين نامه تضمين براي معاملات دولتي موضوع تصويب نامه هيات وزيران به شماره 123402/ت مورخ 1394/09/22. 

5- ثبت و درج نام شركت در سامانه AVL وزارت نفت. 
2( نام و نشاني دستگاه مناقصه گزار 

شركت پالايش نفت امام خميني)ره( شازند واقع در استان مركزي، اراك- كيلومتر 20 جاده بروجرد. 
3( مهلت و محل دريافت فرم هاي استعلام ارزيابي كيفي 

متقاضياني كه داراي شرايط اوليه )بند ب( بوده و آمادگي لازم جهت انجام مناقصه مذكور را  دارند مي توانند پس از انتشار آگهي نوبت دوم )3 روز پس از انتشار آگهي نوبت اول( 
به مدت 5 روز كاري ضمن ارسال تقاضاي شركت در مناقصه مورد نظر از طريق نمابر 33672013-086، فرم هاي استعلام ارزيابي كيفي را از پايگاه اينترنتي اين شركت به آدرس 

WWW.IKORC.IR دريافت و بر اساس آن مدارك لازمه را تكميل و صرفا بر روي لوح فشرده )CD( به اين شركت تحويل يا ارسال نمايند. 
4( زمان و محل تحويل اسناد ارزيابي كيفي )تكميل شده توسط متقاضيان(

زمان تحويل اسناد ارزيابي كيفي توسط مناقصه گران، 2 هفته پس از آخرين مهلت ارسال تقاضاي شركت در مناقصه مي باشد. ضمنا محل تحويل يا ارسال لوح فشرده )CD( حاوي 
فرم ها و مدارك تكميل شده، به نشاني اراك- كيلومتر 20 جاده بروجرد- سه راهي شازند- شركت پالايش نفت امام خميني)ره( شازند- اداره تداركات و امور كالا- ساختمان 
ب- طبقه همكف اتاق 118- كدپستي 41111-38671 تلفن: 33492909-086 مي باشد. بديهي است به مدارك ارسالي بعد از مهلت مقرر ترتيب اثر داده نخواهد شد. ضمنا 
دادن پيشنهاد و ارايه اسناد و مدارك هيچ گونه حقي براي متقاضي ايجاد نمي كند. لازم به ذكر است دستگاه مناقصه گزار پس از وصول لوح فشرده حاوي اسناد ارزيابي كيفي 

ظرف مدت 1 ماه نسبت به اعلام اسامي واجدين شرايط اقدام خواهد نمود. 
توجه: مناقصه گران نخست با مراجعه به سايت اين شركت )همزمان با انتشار آگهي نوبت دوم( مي بايست 2 برگ فرم ارزيابي كيفي را اخذ و پس از تكميل به همراه مدارك مربوطه، 

صرفا بر روي لوح فشرده )CD( درج و در موعد مقرر به آدرس اين شركت ارسال يا تحويل نمايند. 
اين شركت نيز پس از ارزيابي كيفي متقاضيان، از شركت هايي كه حداقل امتياز قابل قبول را كسب نموده باشند، جهت دريافت اسناد مناقصه دعوت به عمل خواهد آورد.

WWW.IKORC.IR :آدرس اينترنتي

شماره مجوز: 1397-3415
 نوبت اول

آگهی فقدان سند مالکيت
آقای داود منصوری گواری باس�تناد دو برگ استشهاديه مصدق که امضاء شهود آن ذيل ش�ماره 139702154263000701 و رمز تصديق 
496266 مورخ 96/06/04 دفترخانه 1044 تهران رسيده است مدعی فقدان سند مالکيت ششدانگ يک دستگاه آپارتمان مسکونی واقع 
در شمال طبقه اول به مساحت 70/93 متر مربع که مقدار 1/72 مترمربع آن بالکن مسقف است قطعه اول تفکيکی به شماره پلاک 11328 
فرعی از 46 اصلی مفروز و مجزی شده از پلاک 7216 فرعی از اصلی مذکور واقع در کردزار حوزه ثبتی شهريار بانضمام پارکينگ قطعه اول 
تفکيکی به مساحت 11 متر مربع و انباری قطعه اول به مساحت 2/62 مترمربع ذيل ثبت 226838 صفحه 100 دفتر1608 بنام داود منصوری 
گواری ثبت و سند به شماره چاپی 275256 ب/94 صادر و تسليم شده است و برابر سند رهنی 1289 مورخ 89/02/29 دفترخانه 28 شهريار 
در رهن بانک مسکن می باشد و مازاد برابر سند 12531 مورخ 94/12/08 دفترخانه 28 شهريار در رهن بيمه ايران می باشد که سند چاپی فوق 
بعلت جابجايی مفقود گرديده است پس از طی تشريفات قانونی سند مالکيت المثنی بنامش صادر ميگردد لذا مراتب به استناد تبصره يک 
ماده 120 آئين نامه اصلاحی قانون ثبت در يک نوبت آگهی ميشود تا چنانچه کسی مدعی انجام معامله نسبت به پلاک فوق و يا وجود سند 
مالکيت نزد خود ميباشد از تاريخ نشر اين آگهی ظرف مدت ده روز اعتراض خود را کتبا به ضميمه سند معامله به اين اداره تسليم و رسيد 
دريافت نمايد در غير اينصورت پس از انقضای مدت مذکور و نرسيدن واخواهی نسبت به صدور سند المثنی طبق مقررات اقدام خواهد شد .

رئيس ثبت اسناد و املاک شهريار- سيد مرتضی موسوی م الف /2400

سوخت به خانوار راهكاري است كه مي تواند ضمن كنترل 
قاچاق از تبعات منفي واقعي سازي آن بكاهد.

  تله يارانه نقدي در مدار تكرار
پرداخت يارانه سوخت به خانوار مخالفان زيادي دارد، كه 
باعث مي ش��ود نتواند به آس��اني راهي صحن علني شود، 
مخالفان سرسختي كه معتقدند پرداخت يارانه نقدي با هر 
عنواني همان تله پرداخت يارانه نقدي است كه خلاص شدن 
از آن اگر غيرممكن نباشد با هزينه هاي هنگفت اجتماعي 
و سياسي همراه خواهد بود. در ادبيات اقتصادي، پرداخت 
يارانه به بخش هايي صورت مي گيرد كه دولت بنا دارد مردم 
را به استفاده از آن تشويق كند، چنانكه پرداخت يارانه نشر 
كتاب به معناي حمايت از توليد و انتشار و توسعه كتابخواني 
در كشور است؛ بنابر اين فرمول پرداخت يارانه آن هم بصورت 
مس��تقيم براي بنزين به معناي حمايت از مصرف بيشتر 
بنزين است، در حالي كه درساير انواع انرژي مثل آب و برق با 
مديريت بهينه كاهش مصرف و تغيير الگوي مصرف تا حدود 
قابل قبولي نهادينه ش��ده است. با وجود اين حذف مطلق 
يارانه انرژي نيز به عقيده مخالفان مي تواند شكاف طبقاتي را 

افزايش داده و حتي برخي مشاغل اقتصادي را نيز دستخوش 
توفان كند. عليرضا محجوب، عضو كميسيون اجتماعي 
مجلس كه از نخستين كس��اني بودكه نسبت به افزايش 
قاچاق سوخت هش��دار داد، معتقد است: شرايط كنوني 
پرداخت يارانه دولتي به بنزين كه به صورت پنهان صورت 
مي گيرد به معناي پرداخت يارانه بيشتر به افراد مرفهي كه 
داراي خودروهاي شش و هشت سيلندري هستند، يعني 
دولت يارانه كافي براي خيابان نوردي مازارتي و پورشه ها 
پرداخت مي كند. اي��ن نماينده تهران ري و ش��ميرانات 
همچنين پرداخت يارانه مستقيم سوخت به مردم را اشتباه 
استراتژيك دولت دانسته و مي گويد: پرداخت نقدي اشتباه 
جبران ناپذيري است كه به معناي اتلاف منابع است، معني 
ندارد دولت ماهانه رقمي مثل 600 هزار تومان به هر خانوار 
بپردازد تا بتواند قيمت بنزين را واقعي كند؛ آنوقت منابع مالي 
لازم براي تكميل خطوط مترو يا تقويت ناوگان مسافربري 
عمومي نداشته باشد. محجوب معتقد است براي جلوگيري 
از قاچاق سوخت بايد به راه حل هاي كم هزينه تري رسيد كه 
مي تواند مبتني بر كنترل مرزها و جلوگيري از خروج بنزين 

از مرزهاي كشورمان باشد.

تعديل قرارداد تجديدپذيرها 
متناسب با نرخ ارز

ايرنا| رييس س��ازمان انرژي ه��اي تجديدپذير و 
بهره وري انرژي برق )س��اتبا( گفت: نرخ هاي خريد 
تضميني برق از تجديدپذيرها، متناسب با تغييرات 
نرخ ارز تعديل مي شود. »س��يدمحمد صادق زاده« 
روز يك شنبه گفت: س��اتبا خطرپذيري تغيير نرخ 
ارز در قراردادهاي خريد تضميني را پذيرفته اس��ت 
و س��رمايه گذار با تغيير نرخ ارز دچار هيچ آس��يبي 
نمي ش��ود. وي اضافه ك��رد: با توجه ب��ه تعديل نرخ 
قراردادها، س��رمايه گذاراني كه نيروگاه هاي آنها به 
بهره برداري رس��يده هيچ گونه آسيبي نمي بينند؛ 
قرارداده��اي جديد هم با نرخ هاي مناس��ب منعقد 
مي ش��ود. معاون وزير نيرو در پاسخ به اين سوال كه 
نرخ پرداخت در قراردادهاي خريد تضميني بر اساس 
كدام يك از نرخ هاي ارز )نيما، ثانويه و بازار غيررسمي( 
محاسبه مي شود، گفت: با توجه به تغييرات و نوسان 
نرخ ارز، مبناي محاس��به نرخ ارز بايد تغيير كند كه 
اين امر توس��ط بانك مركزي مشخص خواهد شد. 
ص��ادق زاده اظهار داش��ت: فعلا وج��ه نيروگاه هاي 
تجديدپذير به صورت علي الحساب بر اساس نرخ هاي 
قبلي به توليدكنندگان پرداخت مي شود اما به محض 
اينكه بانك مركزي مبناي محاسبه نرخ خريد تضميني 

را اعلام كند، همه مابه التفاوت ها پرداخت مي شود.

گمشد ه 
به اطلاع مي رساند مدارك هويتي اينجانب جواد اصغرزاده شبستري فرزند 
غلامحسين، شناسنامه شماره 294 صادره از مشهد- شناسه ملي قديم و 
جديد هوشمند به ش�ماره 0938330482- پايان خدمت سپاه دانش دوره 
نهم، خوزستان و كردستان مهر 1345 اسفند 1346 روز شنبه 16 مردادماه 
1397 مفقود شده است. جهت جلوگيري از سوءاستفاده در فضاهاي مجازي 

و غيرمجازي مراتب اعلام مي شود. 
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عكسروز

چهرهروز

به نفع مردم نظر بدهيد نه به نفع خود!
محمود پاك نيت درباره مسووليت اجتماعي بازيگران در جامعه معتقد است افرادي كه در كنار مردم قرار مي گيرند چه بازيگر و چه كساني 
كه مسووليتي در جامعه دارند، هميشه مورد اعتماد مردم هستند و اين اعتماد بايد به نفع مردم نظر بدهد و حركت كند نه به نفع شخصي. 
اين بازيگر در گفت وگو با ايسنا با بيان مطالب بالا اظهار كرد: سوءاستفاده نبايد در هيچ حوزه اي اتفاق بيفتد چون سلب اعتماد مي شود. زماني 

كه فردي در كنار بقيه قرار مي گيرد يعني آنها را دوست دارد و مردم نيز به او اعتماد پيدا مي كنند. 
او با اشاره به اظهارنظر برخي بازيگران درباره هر اتفاقي كه در جامعه رخ مي دهد، گفت: اگر هنرمند و ورزشكار حرفي مي زند بايد به آن عمل 
كند چون مردم روي او حساب باز كرده اند و اگر خلاف حرفش عمل كند، ممكن است به مرور حساب هايي كه روي او باز كرده اند محو شود. 

ايستگاه

ستاره هنگ كنگي ثروتش را مي بخشد
چو يون  ف��ات س��تاره نقش اول 
فيلم »ببرخيزان، اژدهاي پنهان« 
اعلام كرده اس��ت كه همه ثروت 
خود كه بالغ بر ۷۱۴ ميليون دلار 
است، صرف امور خيريه مي كند. 
به گ��زارش ايندي واي��ر، چو يون  
فات بازيگر افس��انه اي س��ينماي 

هنگ كنگ و ستاره فيلم »ببرخيزان، اژدهاي پنهان« )۲۰۰۰( اعلام كرد 
كه قصد دارد همه ثروت خود را ك��ه بالغ بر ۵.۶ ميليارد دلار هنگ كنگ 
)برابر با ۷۱۴ ميليون دلار امريكا( تخمين زده مي شود به خيريه ببخشد.

 »Jaynestars« يون فات در مصاحبه اي با يك وب س��ايت هنگ كنگي
بيان كرده اس��ت: روياي من اين اس��ت كه انس��اني ش��اد و نرمال باشم. 
س��خت ترين بخش زندگي نه پ��ول درآوردن كه داش��تن ذهني آرام و 

زندگي اي ساده و سبك بار است.
همين وب سايت قبلا نيز در گزارش��ي ادعا كرده بود كه يون فات ماهانه 
تنها در حدود ۱۰۰ دلار خرج مي كند. اين بازيگر براي رفت و آمد خود تا 
آنجا كه ممكن است از وسايل حمل و نقل عمومي استفاده و خود شخصا 
در خيريه ها كار مي كند.  آقاي س��تاره ظاهرا تا چندي پيش يك گوشي 
نوكياي ۱۷ س��اله در دست داشته اس��ت و تا زماني كه خراب نشده بود 
رو به گوشي هاي هوش��مند نياورده بود. او حتي لباس هاي خود را نيز از 
فروشگاه هاي تخفيف دار تهيه مي كند زيرا عقيده دارد: من براي ديگران 
لباس نمي پوشم و تا زماني كه لباس هايم برايم راحت باشند، كافي است. 

يون فات هم اكنون ۶۳ سال دارد.

میراثنامه

موريانه ها در حال خوردن 2000 بناي تاريخي يزد!
معاون ميراث فرهنگي اس��تان يزد 
با اش��اره به انجام عملي��ات اجرايي 
طعمه گذاري ب��راي مبارزه با عوامل 
بيولوژي��ك آسيب رس��ان در نارين 
قلعه ميبد، گفت: حدود ۲۰۰۰ بناي 
تاريخي در يزد ب��ه اين عمليات نياز 

دارند
ساشا رياحي مقدم با اشاره به اجراي عمليات طعمه گذاري در نارين قلعه ميبد 
براي اولين بار در سال جاري اظهار كرد: فاز اول عمليات اجرايي مبارزه با عوامل 
بيولوژيك آسيب رس��ان به نارين قلعه ميبد به روش ايجاد ايستگاه هاي طعمه 

معين انجام شد.
او اين اقدام را راهكاري براي جلوگيري از تداوم فرسودگي زيستي عنوان كرد و 
گفت: يكي از مهم   ترين عوامل آسيب   رسان به سازه بناي موجود كهن دژ نارين 
قلعه ميبد، موريانه   هاي زيرزميني هستند كه آثار خسارت آن در قسمت هاي 
مختلف مشهود است، به همين دليل براي رديابي و كنترل آن ايستگاه هاي معين 
در مجاورت ديواره اصلي نصب شده است. مدير پايگاه پژوهشي شهر ميبد درباره 
مزيت اين طعمه هاي معين نسبت به ساير طعمه ها مانند رو زميني و زيرزميني، 
بيان كرد: به دليل تعداد زياد طعمه ها بازديد و پايش آنها در فواصل طولاني مدت 
صورت مي گيرد كه در اين اقدام از سموم مهار كننده »سنتزكيتين« استفاده شده 
است. رياحي مقدم، لازمه نصب اين طعمه گذاري ها را حفظ كامل بناهاي تاريخي 
عنوان كرد و گفت: اين عملي��ات بايد همزمان با مرمت يا قبل از آن و به صورت 
مداوم به مدت ۴ تا ۵ سال انجام شود تا كلني موريانه ها را مسموم و از سكونت و 

بازگشت آنها به بناهاي تاريخي جلوگيري كند.

تاريخنگاري

آغاز ساخت راه آهن جنوب به شمال 
بيست و سوم مهر ۱۳۰۶، اولين كلنگ ساختمان سراسري راه آهن ايران درتهران 
محل فعلي ايس��تگاه تهران برزمين زده شد و ازهمان زمان رسما ساخت راه آهن 
از س��ه نقطه جنوب - مركز - شمال آغاز شد. قانون احداث اين راه آهني در ششم 

اسفند ماه ۱۳۰۵، در مجلس شوراي ملي به تصويب رسيد.
در رابطه با اقدام رضاخان براي تاسيس راه آهن سراسري دو گرايش كلي موافق و 
مخالف وجود دارد: مخالفان هزينه ۱۵۰ميليون دلاري را غيرضروري دانسته اند و 
بر اين باورند كه هيچ سود اقتصادي جبران اين هزينه هنگفت را نمي كرد. ساخت 
جاده به جاي آن با هزينه ريالي به مرات��ب ارزانتر بود و موجب صرفه جويي ارزي 
چشمگيري مي ش��د و س��اخت اين خط آهن ۸۵۰ مايلي سراسري در واقع هدر 

دادن منابع بود.
راه آهن سراس��ري ايران به طول ۱۳۹۴ كيلومتر، با ۲۷۰ ايستگاه، تعداد ۱۲۰۰۰ 
عدد پل كوچك و بزرگ و حدود ۲۲۴ تونل، از بندرش��اه و از جنوب شرقي درياي 
خزر آغاز و پس از عبور از مازندران، ساري و شاهي )قائم شهر(، دره »تنگ تالار« و 
گردنه فيروزكوه و عبور از سلسله كوه ها، داخل كوير و جلگه ورامين شده و به تهران 
مي رسد و با پشت سر گذاشتن قم و اراك، اهواز به بندر شاهپور واقع در محل سابق 
»خور مولي« در خليج فارس منتهي مي شود. مقدار ۱۱۳۰۰۰ تن ريل و دو ميليون 
و يكصد هزار عدد تراورس )ريل بند( در اين خط مصرف شده كه پانصد و شصت و 
پنج هزار و چهل عدد آن فلزي و يك ميليون و پانصد و ده هزار تراورس آن چوبي 
اس��ت. ميزان كل هزينه هاي ريالي مخصوص خط افزون ب��ر دو ميليارد و يكصد 
ميليون ريال بوده اس��ت. نخستين كلنگ س��اختمان راه آهن سراسري ايران روز 

يكشنبه ۲۳ مهر ۱۳۰۶ در محل فعلي ايستگاه راه آهن تهران به زمين زده شد. در 
همان زمان در محل ايستگاه هاي اهواز و بندر گز نيز ساختمان راه آهن ايران شروع 
ش��د. سرانجام ساخت راه آهن ايران يكسال زودتر از موعد مقرر به پايان رسيد. در 
تاريخ ۲۷ مرداد ۱۳۱۷راه آهن شمال و در ۲۵ مرداد همان سال نيز راه آهن جنوب 
آماده بهره برداري ش��د و در روز ۴ شهريور ۱۳۱۷ در محل ايستگاه سفيد چشمه 

)فوزيه( در كيلومتر ۳۸۸ تهران به دست رضاشاه گشايش يافت.

كیوسك

روزهاي دشوار بن سلمان 
    نیويوركتايمز:

اي��ن روزنام��ه در صفحه 
اول خود گزارشي از نقش 
بن سلمان در قتل خبرنگار 
سعودي در تركيه منتشر 
كرد. طبق اي��ن گزارش، 
اعتبار وليعهد عربستان با 
اين اتفاق خدشه دار شده 
است. بس��ياري از ناپديد 

شدن افرادي خبر دادند كه با جمال خاشقجي ارتباط 
داشتند؛ آن طور كه گفته ش��ده، بن سلمان در اين 
ماجراها نيز دس��ت دارد. گفته شده كه يكي از افراد 
نزديك به آل سعود، در حساب توئيتري خود گفته 
كه محمد بن سلمان، كساني را كه در قتل خاشقجي، 
روزنامه نگار منتقد س��عودي دست داشته يا مطلع 
بودند، ربوده و ناپديد كرده است. درهمين راستا، در 
واكنش به ماجراي ناپديد شدن خاشقجي، شماري 
از شخصيت ها و موسسات بين المللي حضور خود 
را در كنفرانس س��رمايه گذاري در رياض، پايتخت 
عربستان لغو كردند. خاشقجي ۱۰ مهرماه پس از ورود 
به كنسولگري عربستان در استانبول تركيه ناپديد شد. 
رسانه ها چند روز بعد گزارش دادند »خاشقجي« در 
داخل كنسولگري عربستان به قتل رسيده و جسدش 
به خارج از كنسولگري منتقل شده است. گفته شده 
كه پايگاه خبري ميدل ايست آي، از وجود نامه اي با 
امضاي ۱۳ نماينده پارلمان بريتانيا خبر داد كه در آن 
از جرمي هانت، وزير خارجه اين كش��ور خواسته اند 
تحقيقات در زمينه ناپديد ش��دن خاشقجي را آغاز 
كند. اين نمايندگان در نامه خود تأكيد كرده اند قضيه 
ناپديد شدن خاش��قجي داراي پيامدهاي جدي بر 
آينده عربستان و روابطش با همه كشورهاي ليبرال 

دموكرات در سراسر جهان است. 

    واشنگتن پست: 
اي��ن روزنام��ه، از تلاش 
روس��يه براي بازگشت 
به افغانس��تان خبر داد. 
طبق گزارش صفحه اول 
واشنگتن پست، پس از 
گذشت ۳۰ سال از خروج 
نيروه��اي ش��وروي از 
افغانستان به نظر مي رسد 

مقامات روسيه در تلاش هستند كه بار ديگر در قالب 
ميانجيگري بين طالبان و افغانستان به اين كشور 
بازگردند؛ كش��وري كه سال هاست تحت سلطه 
امريكا و نيروهاي نظامي اين كش��ور قرار گرفته 
است. همچنين گفته شده كه مقامات كابل نيز بر 
حمايت روسيه از تاكيد دارند؛ رييس اجرايي دولت 
افغانستان اعلام كرده كه روابط روسيه با كشورهاي 
غربي تغيير كرده است اما دولت كابل انتظار دارد كه 
مقامات مسكو به حمايت از افغانستان ادامه دهند. 
همچنين عبداله از روسيه خواسته كه از نفوذش بر 
اسلام آباد و رابطه اش با گروه طالبان براي برقراري 
صلح در افغانستان استفاده كند. او گفت كه مسكو 
پيش از اين كشورهاي منطقه، جهان و گروه طالبان 
را با هم دعوت كرده بود كه براي دولت افغانستان 
پذيرفتني نيست. طبق گزارش هاي منتشر شده، 
در ۲۷ آگوست نيز »سرگئي لاوروف« وزير خارجه 
روسيه با »اشرف غني« رييس جمهور افغانستان 
تماس تلفني داش��ت. پس از اين تماس دو طرف 
موافقت كردند تا از طريق كانال هاي ديپلماتيك 
زمان جديدي را براي برگزاري اين نشست تعيين 
كنند. همچنين گفته شده كه »زلمي خليلزاد« 
نماينده امريكا براي افغانستان در جريان سفرش 
به قطر با اعضاي دفتر سياس��ي طالب��ان درباره 
آغاز مذاكرات صلح گفت وگو كرد. كارشناس��ان 
بر اين باورند كه امريكا قابل اعتماد نيست و بهتر 
اس��ت كه طالبان به جاي مذاكره با ساير كشورها 
گفت وگوهاي مس��تقيم صلح با دول��ت و احزاب 

سياسي افغانستان را آغاز كند. 

عوامل اصلي گرايش زنان و مردان به انتخاب بازي هاي كامپيوتري 

گروهگوناگون|
 امروزه بازي ه��اي رايانه اي مخاطبان 
بس��ياري پيدا ك��رده اس��ت. اين نوع 
س��رگرمي، در بين قشرهاي مختلف، 
طرف��داران بس��ياري دارد. به خص��وص اينكه اين 
بازي ها، قابليت اجرا در گوش��ي هاي تلفن همراه را 
دارند و فرد مي تواند هر زماني كه خواس��ت به بازي 
بپردازد. اين بازي ها، اثرات مخرب بسياري دارند. به 
گفته كارشناسان، يكي از خطرناك ترين اثرات منفي 
اين بازي ها، اعتيادآور بودن اين نوع سرگرمي است. 
اين عارضه در هر س��ني ايجاد مي شود. البته انگيزه 
گرايش به اين بازي ها، در بين مرد و زن و همچنين 
در سن هاي مختلف، متفاوت است. در تحقيقي كه 
اخيرا در مورد دلايل جذب ش��دن افراد به بازي هاي 
كامپيوتري انجام شده، رايج ترين انگيزه هاي افراد در 
انتخاب گيم ها معرفي شده است. يكي از مهم ترين 
عواملي كه در اين تحقيق بررسي شده، تفاوت هاي 
جنسيتي است. در اين تحقيق ۵ عامل اصلي گرايش 
زنان و مردان به انتخاب بازي هاي كامپيوتري عنوان 

شده است. 
در اين گزارش آمده كه انگيزه اصلي گرايش مردان 
در انتخاب بازي هاي رايانه اي، ميل به رقابت اس��ت. 
۱۴.۱ درصد گرايش به رقابت و قدرت نمايي مجازي، 
اساس انتخاب گيم ها را براي مردان تشكيل مي دهد. 
در صورتي كه آن طور كه در اين تحقيق مش��خص 
شده اس��ت، زنان گرايش بيشتري به بازي هاي غير 
رقابتي دارند. در واقع به ساختن، كسب تمام رتبه ها 
و گذراندن مراحل بازي و در نهايت به پايان رساندن 
بازي بيشتر از هرچيزي مي انديشند. نزديك به ۱۷ 
درصد از انگيزه هاي انتخاب بازي هاي كامپيوتري در 

زنان را همين ميل تشكيل مي دهد. 
ميل به تخريب، از ديگ��ر انگيزه هاي پررنگ مردان 
براي گرايش به س��مت بازي هاي رايانه اي است. در 
اين تحقيق گرايش مردان ب��ه بازي هاي تخريبي، 
نزديك به ۱۱.۹ درصد اس��ت. اين بازي ها مي تواند 
شامل فضاهاي جنگي باشد كه فرد براي رسيدن به 
مرحله بعد با نيروهاي دشمن مي جنگد. خشونت در 
اين نوع بازي مهم ترين محرك به حساب مي آيد و در 
طراحي  بسياري از بازي هاي جديد، در حد افراط به 
آن پرداخته مي شود. در مقابل، زنان، بعد از بازي هاي 
غير رقابتي بيش��تر از هر نوعي به بازي هاي فانتزي 
علاقه نشان داده اند. اين بازي ها حتي اگر ماجراجويي 

هم داشته باشد، در فضايي فانتزي و به دور از خشونت 
طراحي شده اند و بيشتر با تم شخصيت هاي كارتوني 
و سينمايي ساخته مي ش��وند. ۱۶.۲ درصد گرايش 

زنان به گيم ها را اين نوع بازي ها تشكيل مي دهند. 
س��ومين عامل جذب مردان به بازي هاي رايانه اي، 
بازي هاي غيررقابتي است. همان طور كه گفته شد 
در اين ن��وع از بازي ها، فرد مي تواند رقيب داش��ته 
باشد يا نه، در هر صورتي اهميت اين بازي در كسب 
امتياز كامل، رفتن به مرحله بعد و در نهايت به پايان 

رساندن بازي است. 
آن طور كه در اين گ��زارش آمده، ميل به خلاقيت و 
طراحي، س��ومين انگيزه زنان در انتخاب بازي هاي 
كامپيوتري است. در اين نوع بازي ها، معمولا رقيب و 
كسب امتياز اهميتي ندارد و فرد مي تواند به طراحي 
و س��اخت مجازي در فضاهاي مختلف بپردازد. اين 
نوع گيم ها معمولا در جهت تقويت خلاقيت ساخته 

مي شوند. 
چهارمين انگيزه اي كه م��ردان را در انتخاب گيم ها 
راهنمايي مي كند، بازي هاي فانتزي است. همانطور 
كه پيش تر اشاره ش��د اين نوع بازي ها براي زنان در 
اولويت دوم انتخاب قرار داش��ت و درصد بالايي را به 
خود اختصاص داده بود، اما تنها نزديك به ۹ درصد از 
انگيزه مردان را براي ميل به گيم ها تشكيل مي دهد. 
در بين بازي هاي كامپيوتري، معمولا بازي هايي با تم 
اجتماعي ساخته مي شود. اين نوع از بازي ها بيشتر از 
هر چيزي، تعاملات اجتماعي و فعاليت هاي گروهي 

را در فرد تقويت مي كند. معمولا تلاش مي شود اين 
بازي ها به دور از خشونت  و رفتارهاي رقابتي طراحي 
شود تا فرد بتواند قوانين زندگي اجتماعي را درك كند. 
اين نوع بازي ها، نزديك به ۹.۵ درصد از تمايل زنان 
به گيم ها را تشكيل داده است. ظاهرا، در بين مردان 
و زنان تمايل زيادي براي انتخاب بازي هاي اجتماعي 
وجود ندارد، چرا كه در اين تحقيق مشخص شده اين 
ن��وع از بازي ها، چهارمين انگيزه براي زنان و آخرين 

انگيزه مردان در انتخاب بازي هاي رايانه اي است. 
در اين ميان، تنها نوعي از بازي ها كه فقط براي زنان 
جذاب است، بازي هاي داستاني است. در اين گيم ها، 
معمولا روايتي وجود دارد ك��ه طي آن روايت، بازي  
طراحي شده است. گاهي اين بازي ها روايتي تاريخي 
دارند و گاهي به داستان فيلم هاي روز دنيا مي پردازند. 
هرچند كه در اين تحقيق اين بازي در گرايشات زنان 
معرفي شده اما درصد زيادي را در اين گروه نيز به خود 
اختصاص نداده است. تنها ۸.۵ درصد از تمايل زنان 
براي انتخاب گيم ها، به اين نوع بازي  اختصاص دارد.

همان طور كه گفته شد، اين بازي ها مضرات زيادي به 
همراه دارند كه اعتياد به آنها، خطرناك ترين امراض 
بازي هاي رايانه اي است. همچنين تصور بيشتر افراد 
بر اين است كه در بازي هاي رايانه اي، فرد مدام در حال 
فكر كردن است اما طبق نظر كارشناسان، واقعيت اين 
است كه مداخله فكري وجود ندارد. بلكه اين بازي ها 
سلول هاي مغزي را گول مي زنند و از نظر حركتي نيز 

فقط چند حركت در انگشتان ايجاد مي كنند. 

مردان تخريب چي

آمارنامه

بازارهنر

۱۵ هنرمند ايراني در دوسالانه بين المللي فرانسه
رييس انجمن هنرمندان سفالگر ايران 
از حضور ۱۵ هنرمند ايراني در دوسالانه 
بين المللي كه قرار اس��ت در فرانس��ه 

برگزار شود، خبر داد.
ف��رزاد فرجي درب��اره اين دوس��الانه 
توضي��ح داد: در واق��ع اين دوس��الانه 
باي��د س��ال گذش��ته برگزار مي ش��د 
و هنره��اي تجس��مي وزارت ارش��اد 

هم ب��راي برگزار اع��لام آمادگي ك��رد اما ترجيح 
داديم بودج��ه اي كه مي خواهند براي دوس��الانه 
هزين��ه كنند در يك سلس��له برنامه هاي س��الانه 
و به عنوان س��رمايه گذاري كوتاه م��دت براي يك 
 برنام��ه بلندمدت مث��ل دوس��الانه ۱۳۹۸ در نظر 
بگيريم.  »كاربردي هاي معناگ��را« عنوان آخرين 
نمايشگاهي بود كه انجمن هنرمندان سفالگر برگزار 
كرد و بعد از آن هم سلس��له نشس��ت هايي تعريف 
كرديم كه قرار اس��ت همه  آنها ب��ه جريان ديگري 
ختم  ش��ود.  او ادامه داد: در جلس��ه اي كه اخيرا با 
پويا محموديان � معاون صنايع دس��تي � داشتيم، 
قول همكاري گرفتيم تا آثار اعضاي انجمن نيز در 
دوسالانه  بين المللي كه قرار است ارديبهشت ماه سال 

۱۳۹۸ در فرانس��ه برگزار شود، حضور 
داشته باشند. ايران يكي از كشورهاي 
دعوت ش��ده به اين دو س��الانه است و 
مي تواند ۱۵ اثر براي اين رويداد ارسال 
كند به همين دليل در حال رايزني براي 
انتخاب آثار هستيم. به همين دليل در 
آبان  ماه نمايشگاهي با عنوان »فرايافت« 
برگ��زار مي كنيم كه از دل آن س��ه اثر 
انتخاب مي شود تا جزو ۱۵ اثري باشد كه قرار است 

براي شركت در اين دوسالانه ارسال شود. 
ريي��س انجمن هنرمندان س��فالگر اي��ران درباره 
چگونگي انتخاب اين آثار براي ارسال در دو سالانه 
فرانسه به ايس��نا گفت: قرار است نمايشگاه گردان 
هنرمندان ايران در دو س��الانه فرانس��ه، ۱۵ اثر از 
هنرمندان ايراني كه كار هنري خود را با نگاه ويژه اي 
به فضاي هنرهاي دس��تي پي��ش مي برند و خلق 
مي كنند، انتخاب كنند.  ما درخواست كرديم سه اثر 
از ۱۵ اثر ارس��الي را به واسطه فراخواني كه از سوي 
انجمن هنرمندان سفالگر داده مي شود، انتخاب كنيم 
و اين امكان را براي اعضا به وجود بياوريم و اين سه 
اثر را از فراخوان داخلي به آن نمايشگاه اضافه كنيم.

اجراي پرفورمنس هاي ايراني در آلمان
آرش فنايي��ان و زهرا تركي در برمن و 
برمرهافن آلمان به اجراي پرفورمنس 
و سخنراني پرداختند كه مورد استقبال 
قرار گرفت. آرش فناييان و زهرا تركي 
از ايران، ضم��ن اجراي پرفورمنس در 
ش��هرهاي برمِن و برمِرهافن، آلمان، 
طي نشستي به س��خنراني و تعامل با 
هنرمندان آلماني اي��ن عرصه هنري 

پرداختند.
نمايش��گاه عكس ه��ا و ويدئو ه��اي پرفورمنس 
آرت هاي اجرا شده در سومين جشنواره بين المللي 
هُمار كه در ايران تهيه شده بود به كيوريتري الكه 
پرايس در شهر برمن آلمان برپا است. اخيرا آرش 
فناييان از تهران و زهرا تركي از باغبادران اصفهان، 
دو تن ازهنرمندان ايراني، كه پرفورمنس آرت هايي 
از آنان دراين رويداد به نمايش درآمده، بنا به دعوت 
الكه پرايس به اين رويداد دعوت شده اند و به بازديد، 
سخنراني و اجراي پرفورمنس آرت پرداختند. اين 
دو هنرمند در اين رويداد، ضمن اجراي پرفورمنس 
آرت هايي از خود، درنشست هايي با ديگر هنرمندان 
حاض��ر در اين رويداد به ارايه س��خنان و مباحثي 
پيرامون چيس��تي و چگونگي نگاه به پرفورمنس 

آرت درايران و مباني و تئوري هاي آن پرداختند.
آرش فناييان كه يكي از هنرمندان دعوت ش��ده و 
حاضر در اين نمايش��گاه است، در سخنراني خود 
به باز بودن جاده هاي تعاريف اين مقوله اش��اره و 
خاطرنشان كرد: بسياري به صرف مفهومي بودن 

جنس كار در اين زمينه، ممكن است 
هرگونه اثري را جنبه اي از پرفورمنس 
آرت بدانند درصورتي كه اين زمينه از 
هنر به همراه هنره��اي محيطي، لند 
آرت، ب��ادي آرت و ديگر رش��ته هاي 
هنرهاي معاصر داراي قواعد و ضوابط 
مخصوص به خود است . وي در اين باره 
ادامه داد: نكته مهم و تقريبا مشترك 
در همه اين هنرها، حض��ور خود هنرمند در بطن 
اثر اس��ت. بطور مث��ال اگر در هنرهاي تجس��مي 
كلاس��يك يا موس��يقي و درام، حاص��ل كاراثري 
مستقل ازحضور هنرمند اس��ت، دراين زمينه اما 
اثر با حضور فيزيكي خود هنرمند معنا مي پذيرد. 
استقبال مخاطبين آلماني ازاجراي پرفورمنس ها 
و ديدگاه هاي هنرمندان ايراني درزمينه اين هنر، 
چنان بود كه منجر ب��ه انعكاس اين رويداد هنري 
دررسانه هاي آلمان ش��د. پيگيري و دنبال كردن 
ديگرآث��ار، دعوت دوباره آنه��ا ازهنرمندان ايراني 
به ميادين هنري آلمان و دعوت به فستيوال هاي 
هنري اروپا از نكات قابل توجهي بود كه برگزاري 

اين رويداد در پي داشت.
جش��نواره هُمار پاييز س��ال ۹۶ توس��ط موسسه 
هنرهاي معاصرآرتا با همكاري انجمن هاي مردم 
نهاد خرم آب��اد، با آث��اري از ۵ هنرمند ميهمان از 
كشورهاي آلمان، سنگاپور، سوئد، ايتاليا، چين و 
هفت هنرمند ايراني از شهرهاي اصفهان، تهران و 

خرم آباد درطبيعت لرستان برگزار شد.

برزيلي ها به تماشاي ۲  انيميشن ايراني مي نشينند
انيميشن هاي »هستي« و »چشم انداز 
خالي« به نويسندگي و كارگرداني علي 
زارع قنات نوي به جشنواره اي در برزيل 
راه يافتند.  انيميش��ن هاي »هستي« 
و »چش��م انداز خالي« به نويسندگي 
و كارگرداني عل��ي زارع قنات نوي به 
بخش انيميشن جشنواره بين المللي 
FRICINE ۲۰۱۸ برزيل راه يافتند. 

اين جشنواره از ۳۰ اكتبر تا ۴ نوامبر برابر با ۸ تا ۱۳ 
آبان در ريودوژانيرو برزيل برگزار مي شود. انيميشن 
»هستي« با الهام از موس��يقي ريچارد اشتراوس 
ساخته شده است. در خلاصه داستان اين انيميشن 
آمده است: »هر انسان كهكش��اني است بي پايان 
در جهان هس��تي...« عوامل انيميشن »هستي« 

عبارتند از نويسنده و كارگردان: علي 
زارع قنات نوي، طراح و انيماتور: بهاره 
پيش آهنگ، مجري طرح: محمدجواد 
زارع قنات نوي، مدي��ر توليد: محمد 
حسن پور، دس��تيار كارگردان: سجاد 
زارع، دستيار تهيه: حامد زهتاب زاده، 
مشاور پروژه: علي زهتاب زاده، آرمان 
پيش آهنگ تهيه كننده: گلبرگ فيلم. 
همچنين »چش��م انداز خالي« به نويس��ندگي و 
كارگرداني علي زارع قنات نوي طي ۲ س��ال و نيم 
تهيه شده اس��ت و به داستان چشم انتظاري هاي 
مادري مي پردازد كه پس��رش در جنگ است. اين 
فيلم از محصولات مدرسه كارگاهي سينما و شركت 

فيلمسازي گلبرگ فيلم است.
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